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  فرمان فسادزدايي به وزير اقتصاد
رياست جمهوري وزير اقتصاد خود را مامور كرده است كه ظرف دو ماه برنامه هاي 
اجرايي وزارت اقتصاد و دارايي را تنظيم و به وي اعلام كند. اين ماموريت كه در قالب 
يك ابلاغيه و خطاب به كرباسيان تنظيم شده به 18 اولويت و جهت گيري اشاره كرده 

كه گفته شده بايد برنامه ها مطابق اين اولويت ها طرح ريزي شود. 
به گزارش»تعادل« 18فرمان روحاني به كرباسيان اولويت هاي اقتصادي كشور را به 
طور كلي مورد ملاحظه قرار داده و به همين دليل شامل دستورالعمل و استراتژي هاي 
آشكاري نيست. مهم ترين اين مسائل شامل سلامت و شفافيت نظام اداري است كه 
3 اولويت اول به اين اصل اساس��ي برمي گردد. اين موضوع تحت عنوان كلي فساد به 
عنوان يكي از ابعاد اصلي ترين گره گاه هاي توس��عه در ايران مطرح مي شود. از ديدگاه 
س��ازمان شفافيت بين الملل، ايران از نظر فساد داخلي در زمره فاسدترين كشورهاي 

جهان قرار دارد. 
يكي از تلاش هاي دولت روحاني در اين راس��تا حركت به سمت ورود به تبادلات 
بانكي بين المللي بوده اس��ت؛ موضوعي كه از ديد كارشناسان باعث شفافيت در ورود 
و خروج پول ها و راه هاي ايمن عبور پول هاي كثيف را مسدود مي كند. در اين زمينه 
ايران در سال هاي اخير همكاري هايي نسبتا موفقيت آميز با FATF يا گروه ويژه اقدام 

مالي انجام داده تا جايي كه به طور موقت از ليست سياه خارج شده است. 
 هر چند موريانه فس��اد در اقتصاد ايران به اصلي س��اختاري مبدل ش��ده اس��ت 
همچنان كه بس��ياري از كارشناسان و مسوولان از آن به عنوان فساد ساختاري از آن 
ياد مي كنند اما اين معضل در جهان امروزي نيز به عنوان يكي از 4بحران بزرگ جهان 
در نظر گرفته مي ش��ود.  انجمن جهاني اقتصاد به تازگي در يك بررس��ي 10مشكل 
بزرگ جهان را مورد نظرس��نجي قرار داده است. براساس گزارش اين پژوهش 22.7 
درصد صاحب نظران اين انجمن كه مورد س��وال قرار گرفته اند »پاسخگويي و فساد 
اداري دولت ها« را مش��كل اصلي جهان دانسته اند. در اين نظرسنجي »تغيرات آب و 
هوايي و نابودي طبيعت« نخستين و »نابرابري و فقر« دومين و سومين معضل جديد 
جهاني شناخته شده اند.  اتفاقا در اولويت هاي 18گانه رييس جمهور اين 3موضوع نيز 
جايگاه مهمي دارند. در اولويت چهارم اين ابلاغيه توجه به حفاظت از محيط زيست در 
برنامه ريزي ها و سياست گذاري ها مورد تاكيد قرار گرفته است.  در زمينه رفع نابرابري 
هرچند به عدالت مالياتي و به كار گيري جوانان از مذاهب و اقوام مختلف اشاره شده 
اما استراتژي و عزم كاملي در آن ديده نمي شود و بيشتر در اين زمينه با رويكرد بازار 
آزادي به آن پرداخته شده است. مثلا در اولويت پنجم به واگذاري فعاليت ها به مردم 
و فراهم آوردن زمينه مش��اركت هر چه بيش��تر بخش خصوصي و در ششم »به رفع 
انحصاره��ا و برقرار كردن فضاي رقابتي در كن��ار تحت كنترل قرار دادن و قاعده مند 
كردن حوزه هاي انحصاري« تاكيد شده است. همچنين دستور داده شده كه با »جديت 
در خصوصي سازي با محور قرار دادن سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي و اعمال 

اصلاحات در انحرافات ايجاد شده در اجراي اين سياست ها پرداخته شود. 

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 نگاه��ي به تحولات بلندمدت كش��ور 
نش��ان مي دهد، مش��كلات اقتصاد ايران 
چن��دان تغيي��ر نمي كن��د؛ مس��ائلي كه 
از س��نگ بناي ناراس��ت اقتصاد نش��أت 
مي گيرد، ممكن اس��ت در طول سال ها و 
دهه ها رفع نش��ود و با وجود تغيير صورت 
مساله، اصل موضوع كماكان به عنوان يك 
مشكل اساس��ي باقي بماند. طي روز هاي 
اخير تكليف »يكسان س��ازي نرخ ارز« بار 
ديگ��ر چالش نح��وه تعيين قيم��ت ارز و 
روش صحي��ح مديريت آن را مطرح كرده 
است. ش��ايد وضعيت حال حاضر متفاوت 
از دهه هاي گذش��ته باشد اما اصل معضل 
چندين دهه است كه وجود دارد و نگاهي 
به تجربيات مديران قديمي بانك مركزي 
مي توان��د راهنم��اي الگ��وي برون رفت از 

بحران كنوني قرار گيرد. 
42سال پيش فردي بر كرسي رياست 
كلي بانك مركزي ايران تكيه زد كه شهرت 
داخلي و بين المللي داشت. چه آنكه پس از 
دو س��ال كه از اين مقام استعفا كرد، وارد 
هيات مديره صندوق بين المللي پول شد و 
مسووليت ميز كشورهاي امريكاي جنوبي 
را ب��ر عهده گرفت و در س��ال 2001 هم 
س��خنران اصلي اين صندوق درخصوص 
اس��تقلال بانك هاي مركزي كش��ورهاي 
درح��ال توس��عه و كوچك ب��ود. انتخاب 
»حس��نعلي مهران« در سال 1354 بيش 
از هم��ه از اين جنبه اهميت داش��ت كه 
تخص��ص وي تنظيم سياس��ت هاي پولي 

و ارزي ب��ود. او با تجرب��ه ارزي از صندوق 
بين المللي پول، بهترين فرد براي تصدي 
بانك مركزي در دوره يي محسوب مي شد 
ك��ه درآمد ارزي كش��ور به خاط��ر فوران 
درآمد هاي نفتي رشد بس��يار بالايي پيدا 
كرد و يك نفر بايد مس��ووليت پمپاژ اين 
درآمده��ا در بخش ه��اي مختلف اقتصاد 
كشور را بر عهده مي گرفت تا اقتصاد دچار 
بيم��اري چاقي مفرط نش��ود. اما به هر رو 
شكس��ت وي و خروجش از بانك مركزي 
نش��ان داد كه چ��را سياس��ت هاي ارزي 
كش��ور همواره و در هر مقطع)دوره يي كه 
مي ت��وان آن را دوره تثبيت ارزي نام نهاد( 
يك قرباني داشته است. قرباني اي كه شايد 
بتوان او را »بز طليقه« نام نهاد. او س��ال ها 
بعد)حدود40سال بعد از انتصاب( خاطرات 
خود در بانك مركزي ايران را مكتوب كرد. 
در اي��ن كتاب او به خوب��ي بيان كرده كه 
چگونه سياست واقعي كردن قيمت ارزي 

در ايران به شكست مي انجامد. 
ريي��س كل وق��ت بانك مرك��زي در 
خاطرات خود از »هدف ها و سياس��ت هاي 
بانك مركزي ايران« به خوبي ريش��ه اوليه 
مش��كل را نش��ان مي ده��د: در زماني كه 
اختي��ارات بانك ملي در زمين��ه مقررات 
ارزي ب��ه بانك مركزي منتقل ش��د، اين 
بانك تمامي اختي��ارات لازم براي تنظيم 
امور ارزي كش��ور را در دست گرفت ولي 
به قول مهران»آنچه در آغاز كار در اختيار 
نداشت، خود ارز بود.« شايد امروز چندان 
قابل درك نباش��د كه در آن دوران، ذخاير 
ارزي وج��ود نداش��ت و درآمده��اي نفت 

ه��ر 3ماه يك بار به ص��ورت ليره انگليس 
به حس��اب بانك مركزي انگلي��س واريز 
مي شد و بانك »ميدلند« لندن با تبديل به 
دلار)كه مورد استفاده بيشتري براي ايران 
داشت( آن را به كشور منتقل مي كرد. در 
همان دوره ريش��ه اوليه مش��كلات شكل 
گرفت؛ براي بس��ياري اين پرسش مطرح 

بود كه نرخ ارز چگونه بايد تعيين شود؟ 
اين پرس��ش اساس��ي به علت ساختار 
اقتصادي ايران داراي ج��واب ثابتي نبود. 
به گفته حس��نعلي مه��ران در آن دوران 
90درص��د درآمدهاي ارزي را فروش نفت 
تشكيل مي داد كه در اختيار دولت بود، در 
اين حال مهم تري��ن مصرف كننده ارز هم 
خود دولت بود پس قيمت بازار چارچوب 
خاصي نداش��ت. از س��وي ديگر نگاه هاي 
مختلفي به مساله قيمت گذاري ارز مطرح 
بود. برخي معتقد بودند كه چون ارز از نفت 
مي آيد كه متعلق به مردم اس��ت پس بايد 
نرخي به س��ود مردم كه در طول زمان با 
تورم تعديل مي شود براي آن انتخاب شود. 
چنانكه او نوشته است 3مكتب فكري 
در اي��ران هم��واره بر سياس��ت هاي ارزي 
تاثيرگذار بوده و هس��تند. نخس��تين آن 
تج��اري كه در پ��ي گران ك��ردن نرخ ارز 
هس��تند تا از مابه التفاوت نرخ ارز، س��ود 
كلان��ي به دس��ت آورند؛ آنه��ا توجيهات 
اقتصادي خود را دارند. دومين مكتب هم 
صاحبان صنايعي كه دنب��ال ارزان كردن 
نرخ ارز هستند تا از اين مابه التفاوت سود 
خود را تامين كنند. اين دو مكتب كماكان 
بر سرنوشت اقتصاد ايران اثرگذارند اما در 
نوشته هاي رييس كل وقت بانك مركزي 
به مكتب سومي هم اشاره شده كه در پي 
واقع��ي كردن نرخ ارز و جدا كردن ريال از 

دلار اس��ت. بنا به اين اظهارات، نخستين 
دشمن سياس��ت واقعي كردن نرخ ارز در 
زمان مهران خود ش��اه بوده اس��ت. چون 
طبق محاس��بات مهران قيمت واقعي ارز 
در آن زمان نه 7تومان بلكه 10تومان بود. 
اما ش��اه و دولت تحت فشار افكار عمومي 
و نيز ب��راي ارزان نگه داش��تن اقتصاد به 
هيچ قيمتي حاضر نبودند كه قيمت دلار 
افزايش يابد. البته فقط دولت و ش��اه مانع 
سياس��ت واقعي كردن قيم��ت ارز نبودند 
بلك��ه خود مردم هم ك��ه تقاضاي خود را 
به صورت انتظارات رواني نشان مي دادند، 
مانع عمده واقعي كردن قيمت ارز به شمار 
مي رفتن��د. نگاهي به بحث هاي امروز ارز و 
مس��اله تك نرخي كردن به خوبي نش��ان 
مي دهد كه هنوز همين 3مكتب فكري در 
كشور وجود دارد. شايد سهم نفت و دولت 
در ورود ارز كم شده باشد ولي مساله ارزان 
ب��ودن يا گران ب��ودن ارز كماكان به قوت 

خود باقي است. 
آنچه در گذش��ته بر آن تاكيد شده و 
هنوز هم بر همان منوال است، اين است 
ك��ه ن��رخ ارز را نمي توان ب��دون در نظر 
گرفتن سياست هاي تجاري و پولي كشور 
تعيين كرد. از اي��ن رو حال كه دولت به 
دلايل��ي تغيير در ن��رخ ارز -كه در قالب 
يكسان س��ازي نرخ ارز تحقق مي يابد- را 
در دس��تور كار خود قرار داده است، بهتر 
اس��ت به تجربه عيني اين مدير قديمي و 
ارش��د بانكي بين المللي توج��ه كند. زيرا 
تجربه او نش��ان مي دهد كه اين تغييرات 
بايد در قالب يك بس��ته جامع اقتصادي 
اعمال ش��ود ك��ه در آن ش��رايط تجارت 
خارجي و وضعيت ت��ورم هدف به خوبي 

پيش بيني و لحاظ شده باشد. 

وزي��ر اطلاع��ات ب��ا تاكيد ب��ر اينكه 
»دانشگاهيان بايد دنبال ارائه راهكارهاي 
مديريت امنيت جامعه باش��ند«، گفت: 
ام��روزه امنيت يك علم و دانش اس��ت؛ 
بنابراي��ن دانش��گاه ها باي��د دنب��ال ارائه 
راهكارهايي باش��ند كه با كمترين هزينه 
بيشترين امنيت را در جامعه فراهم كنند. 
به گزارش ايس��نا، سيدمحمود علوي 
در اجلاس سراس��ري روساي دانشگاه ها 
و مراكز آم��وزش عالي، پژوهش��گاه ها و 
پارك هاي علم و فن��اوري -كه ديروز در 
پژوهشگاه پليمر برگزار شد- با تاكيد بر 
اينكه »بسياري از وزراي فعلي از دانشگاه 
حقوق مي گيرند«، گفت: با دولتي مواجه 
هستيم كه رييس جمهور، وزير اطلاعات 
و برخ��ي وزي��ران او عضو هي��ات علمي 
دانشگاه هستند در نتيجه از دولت حقوق 
نمي گيريم بلك��ه حقوق ما همان حقوق 

هيات علمي است. 
وي در ادامه امنيت را ضرورت توسعه 
يك كش��ور توصي��ف كرد و گف��ت: اگر 

امنيت در جامعه يي حاكم باشد آن جامعه 
در همه ابعاد اقتصادي، اجتماعي، علمي، 
آموزش��ي و غيره به توس��عه و پيشرفت 
خواهد رس��يد؛ چراكه اين امنيت اس��ت 
ك��ه در تمام زمينه ها بس��ترهاي لازم را 
براي حركت و بالندگي بر رشد آن جامعه 
فراهم م��ي آورد.  وي تاكيد كرد: امنيت 
زيرساخت توسعه جامعه به شمار مي رود، 
درواقع امنيتي كارآمد است كه همراه با 
نشاط و شادابي باشد؛ چراكه صرف وجود 
امنيت بدون همراهي با نشاط نمي تواند 
زيرساخت هاي ش��كوفايي همه جانبه را 
فراهم كند؛ بنابراين اگر امنيت در كشور 
همراه با ش��ادابي احساس و لمس نشود 

اثرگذار نخواهد بود. 
وزير اطلاعات، امني��ت و برخورداري 
از آن را ح��ق طبيعي م��ردم و تامين آن 

را وظيف��ه حكومت ها دانس��ت و گفت: 
حكومت ه��ا موظ��ف هس��تند امنيت را 
براي جامعه ايجاد كنند؛ چراكه در اسلام 
حكومت براي مردم اس��ت نه حكومت بر 
مردم و فرق بنيادين دموكراسي بنيادي 
با اس��لام نيز اين است كه در دموكراسي 
بنيادين حكومت م��ردم بر مردم ولي در 
اس��لام حكومت براي مردم تعريف شده 
اس��ت، به طور كل��ي در فرهن��گ قرآني 
همه چيز حت��ي خلقت نيز ب��راي مردم 

تعريف شده است. 
وي همچني��ن س��ه مولف��ه اخلاق، 
ش��رع و قانون را چارچوب اسلامي براي 
تامين امني��ت عنوان ك��رد و گفت: كار 
وزارت اطلاعات دقيقا براس��اس اين سه 
چارچوب پيش مي رود؛ چراكه هر كاري 
براس��اس شرع مقدس و اخلاق و بر مدار 

قانون مداري باش��د با كمترين هزينه به 
صورت معجزه آس��ا انجام خواهد ش��د و 
اثرگذاري اين كارها به مراتب بيشتر هم 
خواهد ش��د. نمونه بارز آن در كار وزارت 
اطلاعات اين اس��ت ك��ه در اوايل دولت 
يازدهم با تجمع��ات گروه هاي مختلفي 
در مقابل مجلس ش��وراي اسلامي براي 
پيگيري مطالبات مواجه بوديم كه نظارت 
اطلاعات وارد كار شد و با ارائه راهكارهايي 
براي رفع مش��كلات آنها و نحوه پيگيري 
مطالبات جلوي اين تجمعات گرفته شد. 
وي ادامه داد: امام راحل و مقام معظم 
رهبري همه دستگاه ها از جمله دستگاه 
اطلاعاتي كش��ور را توصي��ه كرده اند كه 
قانون مدار باشند. تفاوت دستگاه اطلاعاتي 
با پليس اين است كه پليس حين حادثه 
حاضر مي شود اما دستگاه اطلاعاتي بدون 
هزينه از بروز بحران پيش��گيري مي كند 
و ت��لاش دارد نگذارد مس��ائل اجتماعي 
به اتاق عمل بكش��د. بنابراين دس��تگاه 

اطلاعاتي، پليس نيست. 

سرمقاله

  مديريت ارزي كشور و نسخه مهران
 بهاره مهاجري   

معاون سردبير

گزارش كوتاه خبر

    دستور جهانگيري به شوراي اقتصاد 

فقط طرح هاي اضطراري فاينانس شوند
  معاون اول رييس جمهور در جلس��ه ش��وراي اقتصاد اعلام ك��رد: فقط به طرح هاي 
اضطراري و ضروري مجوز استفاده از تسهيلات مالي خارجي داده شود. اسحاق جهانگيري 
ظهر ديروز در جلس��ه ش��وراي اقتصاد با اشاره به گزارش س��ازمان برنامه و بودجه كشور 
درخصوص خط مش��ي هاي تنظيم بودجه س��ال 97 كل كشور، از دس��ت اندركاران اين 
سازمان به خاطر تلاش براي تدوين به موقع بودجه قدرداني كرد و گفت: يكي از اقدامات 
خوبي كه از دولت يازدهم آغاز ش��د، تدوين و ارائه به موقع بودجه سالانه كشور بود كه با 
وجود تنگناها و محدوديت هاي فراوان، دولت تلاش كرد بودجه سالانه را براساس برنامه 
زمان بندي شده به مجلس شوراي اسلامي ارائه دهد.  معاون اول رييس جمهور همچنين با 
اشاره به جهت گيري هاي اصلي بودجه سال 97 كل كشور خاطرنشان كرد: رشد اقتصادي 
فراگير و اش��تغال زا و نيز زودن چهره خش��ن فقر از جامعه بايد از جهت گيري هاي اصلي 
در بودجه س��ال 97 كل كشور باشد.  وي با اشاره به يكي از اقدامات دولت يازدهم مبني 
بر افزايش چش��مگير بودجه سازمان بهزيستي اظهار داش��ت: به دليل برگزاري انتخابات 
رياست جمهوري، دولت نتوانست آن طور كه بايد درخصوص اين موضوع اطلاع رساني كند 
و به دليل برخي ملاحظات و براي پرهيز از ش��ائبه بزرگنمايي، از اطلاع رس��اني مناس��ب 
خودداري كرد اما اميدوارم با اين گونه اقدامات ش��اهد از بين رفتن چهره خش��ن فقر از 
جامعه باشيم و اين موضوع به صورت پررنگ در سياست گذاري ها و برنامه ريزي ها مدنظر 
قرار گيرد.  جهانگيري همچنين با تاكيد بر لزوم توجه هرچه بيشتر به ديپلماسي اقتصادي 
افزود: مقام معظم رهبري نيز در اين خصوص تاكيد ويژه دارند و رييس جمهور و وزير امور 
خارجه نيز بر اين امر تمركز كرده اند به گونه يي كه وزير امور خارجه در حال تغيير ساختار 
اين وزارتخانه متناسب با موضوع ديپلماسي اقتصادي است و با انتصاب معاونان و مديران 

اقتصادي، وزارت امور خارجه در حال حركت به سمت ديپلماسي اقتصادي است. 
معاون اول رييس جمهور همچنين با تاكيد بر اينكه همه برنامه ها ازجمله برنامه ششم 
توسعه و بودجه هاي سالانه بايد متكي به سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي باشند، گفت: 
اجراي برنامه هاي مختلف در صورت عدم سازگاري يا تضاد با اقتصاد مقاومتي امكان پذير 
نيس��ت و بايد همه برنامه ها و سياس��ت ها چه در دولت و چه در س��اير قوا و نيز نهادها و 
بخش هاي ديگر مطابق با اقتصاد مقاومتي تدوين شوند.  جهانگيري همچنين با تاكيد بر 
اهميت بخش هاي پيشران اقتصاد، بر ضرورت توجه و تمركز بر اين بخش ها نظير بخش 
نفت و صادرات تاكيد كرد و گفت: در كنار اين برنامه ها بايد به دنبال رفع موانع و حل برخي 
ابرچالش ها نظير مشكلات نظام بانكي، مسائل صندوق هاي بازنشستگي، مسائل مرتبط با 
حامل هاي انرژي، محيط زيست و آب باشيم.  معاون اول رييس جمهور از دبيرخانه شوراي 
اقتصاد خواس��ت با آينده نگري نس��بت به اقتصاد كشور، حساسيت و سختگيري ويژه يي 
نس��بت به بررسي درخواست هاي استفاده از تسهيلات مالي خارجي براي اجراي پروژه ها 
داشته باشد و از ميان طرح ها و پروژه هايي كه توجيه مالي دارند و در عين حال متكي به 
بودجه دولت هس��تند، فقط به طرح هاي اضطراري و ضروري مجوز استفاده از تسهيلات 
مالي خارجي داده شود.  جهانگيري افزود: دولت در صدور مجوز استفاده از فاينانس براي 
اجراي طرح هاي بخش خصوصي كه به بودجه دولت متكي نيستند، هيچ محدوديتي قائل 
نيس��ت چراكه اين طرح ها صادرات محور و ارزآور هستند و از محل درآمدهاي خود قادر 
خواهند بود به تعهدات عمل كنند.  در اين جلس��ه ك��ه وزراي صنعت، معدن و تجارت، 
امور اقتصادي و دارايي، تعاون، كار و رفاه اجتماعي، نفت، سرپرس��ت وزارت نيرو، رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه كشور، رييس كل بانك مركزي و رييس اتاق بازرگاني ايران نيز 
حضور داشتند، نماينده دفتر اقتصاد كلان سازمان برنامه و بودجه گزارشي از نتايج جلسات 
كميسيون بررسي خط مشي هاي تنظيم بودجه سال 97 كل كشور را ارائه كرد و به تشريح 
جهت گيري ه��اي اصلي آن پرداخ��ت.  در اين گزارش ضمن بيان توضيحاتي درخصوص 
ش��رايط موجود اقتصاد ايران و چش��م انداز اقتصاد جهاني در سال 97، اعلام شد كه رشد 
اقتصاد فراگير و اش��تغال زا با رويكردهاي پنج گانه اقتصاد مقاومتي شعار بودجه سال 97 
كل كشور است و در تدوين بودجه مسائل مختلفي ازجمله تعادل هاي منطقه يي، اهتمام 
به انضباط مالي و اصلاح نظام اداري موردتوجه قرار گرفته اس��ت.  در ادامه اين جلس��ه 
درخواست وزارت نيرو مبني بر اصلاح مصوبه استفاده از تسهيلات مالي خارجي براي احداث 
 تصفيه خانه در 5 شهر استان خوزستان )آبادان، خرمشهر، بندر امام، شادگان و ماهشهر(
 مورد بررس��ي قرار گرفت و با آن موافقت ش��د.  اس��تفاده از تسهيلات مالي خارجي در 
انتقال آب از رودخانه ارس به دش��ت شبس��تر و درياچه اروميه و نيز تامين آب شرب 11 
شهر و 1۶9 روستاي مسير از ديگر درخواست هاي وزارت نيرو بود كه پس از ارائه گزارش 

درخصوص توجيهات فني، زيست محيطي، اقتصادي و مالي با آن موافقت شد. 
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صندوق بين المللي پول هشدار مي دهد

2040 پايان عصر سلطه نفت
 صفحه 15 

بانك مركزي امريكا به تشديد قوانين مالي مي انديشد

 سايه مبهم »يلن« 
  بر فدرال رزرو

 صفحه 7 

صنعت، معدن و تجارت

شكاف در جذب سرمايه 

14

وزير اطلاعات مطرح كرد

امنيت؛ ضرورت توسعه

 نگاهي به تحولات بلندمدت كشور نشان مي دهد، 
مشكلات اقتصاد ايران چندان تغيير نمي كند؛ مسائلي 
كه از س��نگ بناي ناراس��ت اقتصاد نش��أت مي گيرد، 
ممكن است در طول س��ال ها و دهه ها رفع نشود و با 
وجود تغيير صورت مس��اله، اصل موضوع كماكان به 
عنوان يك مش��كل اساس��ي باقي بماند. طي روز هاي 
اخير تكليف »يكسان س��ازي نرخ ارز« بار ديگر چالش 
نح��وه تعيين قيمت ارز و روش صحيح مديريت آن را 
مطرح كرده است. شايد وضعيت حال حاضر متفاوت 
از دهه هاي گذشته باشد اما اصل معضل چندين دهه 
اس��ت كه وج��ود دارد و نگاهي به تجربي��ات مديران 
قديم��ي بانك مرك��زي مي توان��د راهنم��اي الگوي 

برون رفت از بحران كنوني قرار گيرد ...

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري |
روز دوش��نبه 27ش��هريور 9۶ نرخ رسمي دلار 
با 35ريال افزايش به 3348.5تومان رس��يد و در 
مرز 3350توم��ان قرار گرفت. پون��د با 122ريال 
كاه��ش 4552توم��ان و ي��ورو با رش��د 38ريالي 
3999.1تومان ارزش گذاري ش��د. در مجموع نرخ 
رس��مي 23 ارز افزايش و 4 ارز كاهش يافته و نرخ 
2 ارز هم تغييري نداشته است. به گزارش»تعادل« 
در ب��ازار آزاد ارز نيز صرافي ها هر دلار امريكا را با 
كاهش 4توماني 3هزار و 898 تومان ارزش گذاري 
كردن��د؛ هر يورو ني��ز با افت 13تومان��ي 4هزار و 
704تومان فروخته ش��د و قيمت هر پوند انگليس 

نيز با 7تومان كاهش 5 هزار و 290تومان است. 
در بازار طلا نيز نرخ هر اونس طلا به 1315دلار 
كاهش يافت و به دنبال آن بازار ش��اهد ادامه روند 

افت قيمت سكه و طلا بود ...

 مديريت ارزي كشور 
و نسخه مهران

چشم انداز نرخ دلار در نيمه دوم سال

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 4  

راه و شهرسازي

13

 تغيير ساعت كار 
يا تجويز تاخير؟

گروه راه وشهرسازي   زهره علامي 
در حالي كه محسن پورسيدآقايي معاون حمل و نقل 
و ترافيك شهرداري تهران، از موافقت هيات وزيران با طرح 
تغيير ساعات اداري كارمندان در دو هفته آغازين مهرماه 
خبر داده اس��ت، به نظر مي رسد كه هيات دولت با وجود 
ابلاغ بخشنامه از سوي معاون اول رييس جمهوري در اين 
زمينه، تمايل چنداني براي اجراي اين طرح ندارد، زيرا دبير 
هيات دولت در واكنش به رس��انه يي شدن اين خبر اعلام 
كرد كه هيچ گونه تغييري در ساعت كار دستگاه ها، بانك ها 
و شركت ها ايجاد نمي شود و صرفا تاخيرات اين دو هفته 
تا ساعت 9 مجاز شمرده مي شود. محسن حاجي ميرزايي 
دبي��ر هيات دولت، درباره موافق��ت هيات وزيران با تغيير 
س��اعات آغ��از ب��ه كار ادارات دولت��ي در دو هفت��ه اول 
مهرماه، مي گويد: در اصل اين بخشنامه يك مساعدت به 
كارمنداني اس��ت كه دانش آم��وز دارند تا رفت و آمد خود 
و فرزندان ش��ان را در روزه��اي اول ماه مهر و ترافيك اين 
روزه��ا مديريت كنند. به گزارش »تع��ادل«، طرح تغيير 
ساعت آغاز به كار ادارات دولتي كه از سوي شهردار تهران 
مطرح شده باتوجه به افزايش تقاضاي سفرهاي شهري از 

اول تا پانزدهم مهرماه اجرايي مي شود ...

 بهاره مهاجري   



روحانيبهدانش�گاهتهرانميرود؛تس�نيم| 
رييس دانش��گاه تهران گفت: رييس جمهور نيمه دوم 
مهرماه براي مراس��م آغاز س��ال تحصيلي در دانشگاه 
تهران حضور پيدا مي كند. محمود نيلي احمدآبادي در 
حاش��يه اجلاس دو روزه سراسري روساي دانشگاه ها، 
مراكز آموزش عالي، پژوهش��گاه ها و پارك هاي علم و 
فناوري كه در پژوهش��گاه پليمر و پتروش��يمي ايران 
برگزار شد، درباره حضور رييس جمهور در مراسم آغاز 
سال تحصيلي، اظهار كرد: رييس جمهور طبق آخرين 
خبر براي مراسم آغاز سال تحصيلي در دانشگاه تهران 
حض��ور مي ياب��د. وي گفت: اين مراس��م در نيمه دوم 
مهرماه خواهد بود و حضور وي در دانشگاه تهران طبق 

آخرين گفته ها قطعي است. 
كش�فبستهمشكوكدرنجفآبادارتباطيبا
منزلشهيدحججيندارد؛ايسنا| مديركل امنيتي 
وزارت كش��ور مي گويد: بسته مش��كوكي در نجف آباد 
كشف ش��د لزوما انفجاري-تروريستي نبوده و ماهيت 
آن در نيروي انتظامي در حال بررسي است. زرين كلاه 
در اي��ن باره اعلام كرد: در هر صورت ارتباطي بين اين 
موضوع و منزل ش��هيد حججي وجود ندارد و آنچه در 
اين زمينه مطرح ش��ده، صرفا فضاس��ازي غلط برخي 
رسانه ها بوده است. مديركل امنيتي وزارت كشور افزود: 
پس از بررسي هاي كارشناسي ماهيت بسته كشف شده 

به استحضار ملت شريف ايران خواهد رسيد. 
نيروه�ايمقاوم�تدرآس�تانهپي�روزيب�ر
تروريسمهستند؛ايرنا| جواد ترك آبادي سفير ايران 
در س��وريه گفت: نيروهاي محور مقاومت و ملت هاي 
منطقه در آس��تانه پيروزي نهايي بر تروريسم هستند. 
به گزارش ايرنا، ترك آبادي يك شنبه شب در گفت وگو 
با ش��بكه الاخباريه س��وريه افزود: هدف ايران و محور 
مقاومت فقط پيروزي است، تنها به پيروزي مي انديشيم 
و در ط��ول تاريخ مي بينيم كه حق پيروز بوده با وجود 
اينكه رهروان آن در اقليت باشند. وي ادامه داد: حضور 
ايران و روس��يه در خاك س��وريه با هماهنگي كامل و 
نظارت دولت دمش��ق اس��ت و در نشست آستانه 6 بر 
احترام به حاكميت ملي سوريه و يكپارچگي سرزميني 

آن تاكيد كرديم.
دولتامريكافرصتمطالعهكردنسندبرجام
رانداش�تهاست؛مهر| رييس دفتر رييس جمهور در 
واكنش به ادعاي امريكا مبني بر بازديد از سايت نظامي 
مطاب��ق با برجام گف��ت: دولت جدي��د امريكا فرصت 
مطالعه كردن س��ند برجام را نداش��ته اس��ت. محمود 
واعظ��ي، در واكنش به اظهارات دول��ت امريكا مبني 
بر اينكه تفاوتي ميان بازديد از س��ايت هاي هسته يي و 
نظامي نيس��ت، گفت: به نظر من در برجام همه  چيز 
روش��ن و همه مراحل طي ش��ده اس��ت. رييس دفتر 
رييس جمه��ور تصريح كرد: البت��ه حرف هاي عجيب 
ترامپ فقط درمورد ايران نيس��ت و حتي درمورد خود 

امريكا هم حرف هاي عجيب مي زند. 
لايحهتفكيكوزارتخانههاهفتهآيندهبررسي
ميشود؛برنا| رييس كميسيون اجتماعي در مجلس 
گف��ت: جزئيات لايح��ه تفكيك وزارتخانه ه��اي راه و 
شهرس��ازي، صنعت معدن و تجارت و وزارت ورزش و 
جوانان هفته آينده بررس��ي مي شود. عبدالرضا عزيزي 
ادامه داد: صحبت ها درخص��وص تفكيك وزارتخانه ها 
به صورت نهايي انجام ش��ده و در نخس��تين جلس��ات 
پ��س از تعطيلي مجل��س تصميم نهايي كميس��يون 
اعلام مي شود. عزيزي در خاتمه با تاكيد بر اينكه »من 
رييس كميس��يون هس��تم و نبايد درمورد لايحه نظر 
بده��م« گفت: پيرامون لايحه صحبتي نمي كنم و بايد 

نمايندگان اظهارنظر كنند. 
قرارگاهمهارتآموزيب�رايمبارزهبابيكاري
سربازان؛ايلنا| در مراسم خيرمقدم و توجيه كاركنان 
وظيفه جديدالورود ستاد ارتش امير سرتيپ دوم ستاد 
س��يفي معاون نيروي انس��اني ارتش، طي س��خناني 
خدمت س��ربازي را مهم ترين بخ��ش زندگي جوانان 
توصي��ف كرد و اف��زود: اگر با برنامه و ه��دف وارد اين 
مرحله از زندگي ش��ويد، موفقي��ت را در اين مرحله و 
آينده خود تضمين كرده اي��د. وي همچنين از اجراي 
طرح كارآموزي كاركنان وظيف��ه در ارتش خبر داد و 
گفت: يكي از مسائل اصلي مطرح در جامعه ما مشكل 
بيكاري جوانان اس��ت كه براي مبارزه با اين معضل و 
كمك به جوانان در دوران خدمت مقدس س��ربازي در 
ارتش، قرارگاه مهارت آموزي تاس��يس شده تا كاركنان 
وظيفه حي��ن خدمت به ويژه وقت ه��اي آزاد و فراغت 
ب��راي آينده زندگي ش��ان مهارت م��ورد علاقه خود را 
ف��را گيرند و در اين زمينه تجربه كس��ب كنند تا پس 
از پايان خدمت بتوانند راحت تر وارد بازار كار ش��ده و 

زمينه اشتغال آنان فراهم شود.
اس�تاندارانپ�سازبازگش�ترييسجمهور
معرفيميشوند؛س�ايتوزارتكشور| سخنگوي 
وزارت كشور تاكيد كرد: استانداران پيشنهادي پس از 
بازگشت رييس جمهور از سازمان ملل به دولت معرفي 
مي شوند. سيدس��لمان س��اماني ديروز درباره موضوع 
انتخاب استانداران تا پايان ش��هريور گفت: در ابتداي 
ش��روع به كار هر يك از استانداران وضعيت استان در 
هر يك از شاخص هاي توس��عه يافتگي استان احصا و 
دراختي��ار آنها قرار مي گيرد و متناس��ب با برنامه هاي 
دولت دوازدهم اقدامات و عملكرد استان ها در دوره هاي 

6ماهه مورد ارزيابي قرار مي گيرد. 
ش�وراينگهباناينهفتهجلس�هاينخواهد
داشت؛تعادل| سخنگوي شوراي نگهبان اعلام كرد كه 
باتوجه به برگزاري مجلس خبرگان، اين شورا جلسه يي 
نخواهد داشت. عباسعلي كدخدايي در كانال تلگرامي 
خود نوش��ت: اين هفته روزهاي سه شنبه و چهارشنبه 
اجلاس رسمي مجلس خبرگان رهبري تشكيل خواهد 

شد لذا شوراي  نگهبان جلسه يي نخواهد داشت. 
خ�روجازبرجاماعتبارامريكاراازبينميبرد
؛ايسنا| مشاور رييس جمهور پيش��ين امريكا در امور 
برجام هشدار داد كه خروج از برجام اعتبار امريكا را از 
بين مي برد. بن رودز، در پيامي توييتري نوشت: خروج 
از توافق )هس��ته يي( ايران، موج��ب بروز بحران با اين 
كشور خواهد ش��د و اعتبار امريكا را براي شكل دادن 
به توافق هاي هسته يي ديگر )مثلا با كره شمالي( از بين 

مي برد كه اين پيامدي جدي خواهد بود. 
برج�امهمهمزايارابهايراندادهاس�ت؛ايلنا| 
مشاور امنيت ملي امريكا مي گويد، توافق هسته يي ايران 
)برجام( بدترين توافق اس��ت و همه مزايا را پيشاپيش 
به ايران داده اس��ت. ژنرال »هربرت مك مستر« مشاور 
امنيت ملي كاخ س��فيد، با تكرار موضع دونالد ترامپ 
رييس جمه��وري امري��كا، برج��ام را بدتري��ن توافق 
ممكن دانس��ت. ژنرال مك مستر در گفت وگو با شبكه 
اي بي سي، در پاسخ به پرسشي درباره توافق هسته يي 
ايران گفت: »همان طور كه رييس جمهوري گفته اين 
بدترين توافق اس��ت. همه مناف��ع را از پيش به ايران 

داده است.«

روي موج خبر

صالحيدرنخستينروزاجلاسشصتويكمآژانسمطرحكرد

اعتراض ايران به رفتار خصمانه امريكا در برجام
آمانوبرايسومينباربهعنوانمديركلآژانسبينالملليانرژياتميانتخابشد

رييسجمهوردرديدارباايرانيانمقيمامريكا

برجامدرتاريخسياسيمنطقهوجهانزندهخواهدماند
برايساختنايرانبههمهايرانيانسراسرگيتينيازمنديم

گروهايران|
 يكي از مهم ترين بخش هاي س��فر روساي جمهوري 
كشورمان به نيويورك نشستي است كه براي ديدار و 
گفت وگو با ايرانيان مقيم امريكا برنامه ريزي مي شود. 
ديدارهاي��ي كه نش��ان دهنده پيوند نزدي��ك ايرانيان 
با ريش��ه هاي فرهنگي و هويتي ش��ان است و معمولا 
ظرفيت هاي اقتصادي و ارتباطي تاثيرگذاري نيز از دل 

اين جلسات به نفع منافع ملي كشور بيرون مي آيد. 
 اخبار و تصاويري كه از اين نوع جلس��ات منتشر 
مي شود، حاوي مفاهيم تازه يي است كه در آن عشق 
و علاقه ايرانيان به سرزمين مادري منعكس مي شود 
و فرصت ه��اي نابي براي جذب س��رمايه هاي ايرانيان 
مقيم امريكا فراهم مي شود كه در صورت برنامه ريزي 
مناسب مي توان از آنها به نفع توسعه كشور بهره برد. 
ضمن اينكه ايرانيان مقيم امريكا باتوجه به جايگاه هاي 
علمي، فرهنگي، اقتصادي و... برجس��ته يي كه دارند 
مي توانند به عنوان يك مجمع مذاكراتي به نفع منافع 

ملي كشورمان وارد عمل شوند. 
روز گذشته نيز در ادامه برنامه هاي رييس جمهوري 
در سفر به نيويورك، روحاني از همه ايرانيان از جمله 
ايرانيان مقيم خارج خواست براي ساختن ايراني آبادتر 
و افتخارآفرين تر در عرصه جهاني، دس��ت در دس��ت 
يكديگر بدهند و بكوشند. رييس جمهوري يك شنبه 
ش��ب به وقت نيوي��ورك در جمع صميم��ي ايرانيان 
مقيم امريكا گفت: ما براي س��اختن ايران اسلامي به 

همه ايرانيان سراس��ر گيتي نيازمنديم و همه ايرانيان 
كه دلداده ايران و عاش��ق وطن خودشان هستند بايد 
در آينده ايران س��هم داشته باش��ند. ايران از آن همه 
ملت ايران است و هيچ كس در ايراني بودن، نمي تواند 

بگويد من از ديگران ايراني تر هستم. 

تلاشعموميدرمسيرتوسعه
روحاني تاكيد كرد: همان ط��ور كه ايرانيان مقيم 
خارج همپاي ايرانيان داخل، براي تعيين سرنوش��ت 
 آينده كش��ور پاي صندوق هاي راي انتخابات پرش��ور

 ۲۹ ارديبهشت حضور يافتند و افتخارآفريني كردند، 
اكن��ون نيز بايد پاي صن��دوق تعامل با دانش��گاه ها، 
پارك ه��اي علمي و فناوري و بخش ه��اي اقتصادي، 
تجاري و س��رمايه گذاري حضور يابند. ايرانيان مقيم 
خ��ارج مي توانند در تعامل فرهنگي، علمي و فناوري، 

براي سربلندي ايران تلاش كنند. 
به گزارش پاد، رييس جمهوري با بيان اينكه »آنچه 
ما از شما ايرانيان عزيز مي خواهيم اين است كه سهم 
خودتان را براي پيشرفت ايران بيش از پيش افزايش 
دهيد«، گفت: ايرانيان مقيم خارج سفيران فرهنگي، 
علمي، اقتصادي و سياس��ي ملت ايران هستند و شما 
همان ط��ور كه در حمايت از برج��ام در امريكا تلاش 
كرديد، امروز هم مي توانيد براي منافع ايران و حقوق 

مردم ايران تلاش كنيد. 
ريي��س دول��ت دوازده��م به حض��ور ۱۰۵ هيات 

خارجي از كشورهاي مختلف و سازمان هاي بين المللي 
در مراسم تحليف اشاره و آن را به معناي احترام جامعه 
جهاني به ملت بزرگ ايران دانس��ت و گفت: امروز در 
شرايط بسيار بهتري در دولت دوازدهم هستيم. دولت 
تازه نفس ما با حمايت مردم گام هاي بانش��اط تري در 
همه زمينه ها خواهد برداشت. ما امروز در زمينه روابط 
با جهان و در زمينه اقتصادي شرايطي به مراتب بهتر 

از ديروز داريم. 
روحان��ي ب��ه ارائ��ه اعتبارات گس��ترده از س��وي 
كش��ورهاي اروپايي و چين و كره به ايران اشاره كرد 
و افزود: ايران در مس��ير پيشرفت و تعالي خواهد بود. 
براي پيشرفت كشور، سهم ايرانيان خارج همواره سهم 
ارزش��مندي بوده و آمارها نش��ان مي دهد كه در يك 
سال گذشته بيش از ۵۰۰ نفر از تحصيلكردگان ايران 
در ۱۰۰ دانش��گاه برتر دنيا به ايران بازگش��ته اند كه 

بخش عمده اين رقم از امريكا بوده است. 

دستاوردهايايراندرديپلماسي
رييس جمهور به دس��تاوردهاي كش��ور در حوزه 
سياس��ت خارجي اش��اره كرد و گفت: در سياس��ت 
خارجي با تلاش��ي كه برادر بسيار عزيزم جناب آقاي 
ظريف، آقايان عراقچي و تخت روانچي و سايرين انجام 
دادند، موفق ش��دند در تاريخ سياست خارجي كشور 
به دنيا نش��ان دهند ايرانيان همان طور كه در صحنه 
فرهنگ، علم و دفاع از كشورش��ان پيش��تاز بودند در 

سياست خارجي هم مي توانند به خوبي با زبان امروز 
دني��ا و با منطق قابل قبول از حق��وق ملت خود دفاع 
كنن��د. روحاني ب��ا تاكيد بر اينكه »برج��ام در تاريخ 
سياس��ي منطقه ما و جهان هم��واره زنده خواهد بود 
چه دولت فعلي امريكا خوشحال باشد يا نگران باشد«، 
اظهار ك��رد: برجام يك تواف��ق چندجانبه با حمايت 
قطعنامه شوراي امنيت سازمان ملل است و براي صلح 
امنيت جهاني به عنوان يادگاري است كه به جهانيان 
اعلام كرد كه مس��ائل پيچي��ده بين المللي پاي ميز 

مذاكره قابل حل و فصل است. 
رييس جمه��ور گفت: مل��ت اي��ران در چارچوب 
 برجام ثابت كرد دروغ نگفته و نخواهد گفت و همواره

 بر عهد خود پايبند اس��ت. خارج ش��دن از برجام به 
معناي زيرپا گذاشتن تعهد روشن سياسي يك دولت 
اس��ت و براي كسي افتخار نيس��ت. ايرانيان در طول 

تاريخ و براساس آموزه هاي دين و فرهنگ شان همواره 
بر عهد خود استوار بوده اند و تا زماني كه طرف مقابل 
به عهدش پايبند باشد هيچ گاه ناقض تعهد نخواهند 
بود اما اگر طرف مقابل بخواهد در مقابل حقوق ملت 
باشد، حتما ملت ايران هم پاسخ مقتضي خواهد داد. 

روحاني با بيان اينكه ايران تنها نقش��ه جغرافيايي 
سرزمين ما نيست و هر جا كه ايرانيان جمع مي شوند 
آنجا ايران ماست، خطاب به ايرانيان مقيم امريكا گفت: 
ش��ما در حمايت از برجام در امري��كا تلاش كرديد و 
امروز هم مي توانيد ب��راي منافع ايران و حقوق مردم 
ايران تلاش كنيد. لابي اصلي مل��ت ايران در امريكا، 
ش��ما ايرانيان فرهيخته و سربلند هس��تيد. پيش از 
س��خنان رييس جمهور، نفيس��ي و خان��م ارفع نيا از 
ايرانيان مقيم و همچنين خوش��رو نماينده دايم ايران 

نزد سازمان ملل متحد سخناني كوتاه ايراد كردند. 

گروهايران|
س��ايه س��نگين روياروي��ي موافق��ان و مخالفان 
»برج��ام« در ش��صت و يكمين نشس��ت بين المللي 
آژانس بين المللي انرژي اتمي كاملا احساس مي شد؛ 
نوع خاصي از صف آرايي بين المللي كه در يك سوي 
آن ايالات متحده و رژيم صهيونيستي به عنوان مخالفان 
دو آتشه توافق بين المللي برجام قرار دارند و در سوي 
ديگر، ايران، اروپا، چين، روسيه و اساسا آنچه به عنوان 
افكار عمومي بين المللي از آن ياد مي شود، نشسته اند 
ت��ا در يك رويارويي تاريخ��ي در ژنو ميان طرفداران 
منط��ق »گفت وگو و مذاكره« و علاقه مندان »تحريم 

و درگيري« شكل بگيرد. 
اما به نظر مي رس��د نتيجه نهايي فعل و انفعالات 
سياس��ي و ديپلماتي��ك اج��لاس ش��صت و يك��م، 
كام��لا به نفع طرف��داران برجام رقم خ��ورد؛ در گام 
نخس��ت انتخاب آمان��و به عنوان مدي��ركل آژانس و 
در مراحل بع��دي تاييد دوباره راس��تي آزمايي ايران 
توس��ط مديركل و درنهايت مردود اعلام كردن تمام 
ادعاهايي كه توسط رژيم صهيونيستي و امريكا درباره 
برنامه هس��ته يي ايران مطرح مي شد، دستاوردهاي 
قابل توجهي بود كه در اجلاس شصت و يكم به دست 
آمد. آمانو بلافاصله پس از انتخابش به عنوان مديركل 
يك بار ديگر بر انجام تعهدات ايران مطابق برجام دفاع 
كرد و سيس��تم نظارتي برجام را كامل ترين ش��كل 
نظارتي برش��مرد كه تا به امروز در سطح بين المللي 

اعمال شده است. 
ريي��س س��ازمان ان��رژي اتم��ي اي��ران ني��ز در 
س��خنراني اش در مقر آژانس بين المللي با اش��اره به 
رفتاره��اي خصمانه و مغاير برج��ام ايالات متحده از 
آژانس و كشورهاي موثر بين المللي خواست در برابر 

اين زياده خواهي ها از خود واكنش نشان دهند. 
در اي��ن كنفران��س كه ب��ه م��دت ۵ روز در مقر 
آژانس بين الملل��ي انرژي اتمي در وي��ن ادامه دارد، 
ش��ركت كنندگان درباره  موضوعات مختلفي ازجمله 
افزاي��ش همكاري هاي بين الملل��ي در زمينه ايمني 
هس��ته يي تقويت فعاليت هاي آژانس مرتبط با علوم، 
فن��اوري و كاربردهاي هس��ته يي و همچنين برنامه  
همكاري فني آژانس بحث و گفت وگو خواهند كرد. 

ايرانتعهداتشدربرجامرااجراكردهاست
درحال��ي ك��ه رس��انه هاي امريكاي��ي از تلاش و 
برنامه ري��زي ترامپ و دولتش در ژنو و نيويورك براي 
جلب نظر كشورهاي مختلف در مخالفت با برجام خبر 
مي دهند، ماحصل اجلاس سالانه آژانس نشان مي دهد 

كه ديپلماسي فعال ايران در مواجهه با كارشكني هاي 
امريكايي ها موثرتر عمل كرده است.  اين توفيق هم در 
انتخاب دوباره آمانو و هم در گزارش مديركل از انجام 
تعهدات ايران به خوبي مش��هود بود. آنجا كه مديركل 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در نخستين روز كاري 
اين كنفرانس گزارشي درباره  فعاليت ها و دستاوردهاي 
اين نهاد بين المللي در سال گذشته را مطرح كرد و در 
بخش��ي از اين گزارش تصوير روشني از همكاري هاي 

كشورمان با اين نهاد بين المللي را ارائه كرد. 
مديركل اژانس بين المللي انرژي اتمي با تاكيد بر 
اينكه ايران هم اكنون تحت ش��ديدترين نظارت هاي 
هسته يي قرار دارد، گفت كه ايران تعهدات هسته يي 
خود در برجام را اجرا كرده اس��ت. به گزارش ايس��نا، 
يوكي��ا آمانو در ش��صت و يكمين نشس��ت س��الانه 
آژانس گفت: از كنفرانس س��ال گذشته تاكنون ما به 
راس��تي آزمايي و نظارت بر اجراي تعهدات هسته يي 

ايران در چارچوب برجام ادامه داده ايم.
تعهداتي ك��ه ايران در چارچ��وب برجام به عهده 
گرفته است، در حال اجرا شدن است. ايران هم اكنون 

تحت شديدترين رژيم راس��تي آزمايي هسته يي قرار 
دارد. مديركل آژانس در ادامه گفت: آژانس همچنين 
به راستي آزمايي عدم استفاده از مواد هسته يي اعلام 
شده توسط ايران در قراردادهاي امنيتي ادامه خواهد 
داد. آژانس به بررس��ي وجود مواد و اقدامات هسته يي 

اعلام نشده ادامه مي دهد. 

رفتارخصمانهامريكامغايرباروحومتن
برجاماست

بلافاصله بعد از آنكه مديركل آژانس در نخستين 
گ��زارش عمومي اش بر انجام تم��ام تعهدات برجامي 
ايران صحه گذاشت، علي اكبر صالحي رييس سازمان 
انرژي اتمي در س��خناني در كنفرانس عمومي آژانس 
بين المللي انرژي اتمي، رفتار خصمانه دولت امريكا را 
مغاير با متن و روح برجام دانست و با رد درخواست هاي 
زياده خواهانه امريكا، ابراز اطمينان كرد كه آژانس در 

برابر اين زياده خواهي مقاومت خواهد كرد. 
به گزارش ايرن��ا، صالحي بعدازظهر ديروز به وقت 
محلي وين به عنوان نخستين سخنران پس از مديركل 

آژانس در ش��صت و يكمين كنفرانس عمومي آژانس 
بين المللي، گفت: يك��ي از مهم ترين جنبه هاي تمام 
فعاليت هاي هس��ته يي ما با توافق برنامه جامع اقدام 
مشترك )برجام( مرتبط است. طبق تاييدهاي متناوب 
آژانس، ايران به طور صادقانه و با حس��ن نيت به تمام 

تعهدات خود طبق برجام عمل كرده است. 
رييس سازمان انرژي اتمي كشورمان افزود: يكي از 
طرف هاي شركت كننده موانعي در مسير اجراي كامل 
برجام ايجاد كرده و لازم اس��ت توجه ش��ما را به اين 
حقيقت جلب كنم كه تم��ام طرف هاي برجام بدون 
اس��تثنا بايد در مورد اجراي تعهدات خود پاس��خگو 
باشند. تمام طرف ها بايد به تعهدات خود عمل كنند تا 

امكان ادامه اجراي اين توافق فراهم شود. 
وي تاكي��د ك��رد: هرگونه اقدام ي��ا تدابيري براي 
تضعيف يا خنثي كردن شروط توافق هسته يي با هر 
بهانه و انگيزه سياس��ي، موجب مخدوش ش��دن و به 
خطر افتادن اين دستاورد تاريخي خواهد شد كه زيان 
آن نه تنها متوجه طرف هاي اين توافق بلكه كل جامعه 

بين المللي خواهد شد. 

صالحي افزود: همچنين لازم است به طور مختصر به 
اقدامات سياسي اخير امريكا در آژانس و درخواست هاي 
عجيب درباره راستي آزمايي برنامه هسته يي صلح آميز 
ايران فراتر از شروط مذاكره شده برجام اشاره كنم. رفتار 
خصمانه دولت امريكا و تدابير اين كشور براي مخدوش 
كردن توافق هسته يي و جلوگيري از منتفع شدن ايران 
از توافق هس��ته يي، مغاير با روح و متن برجام اس��ت. 
ما همچنان اطمينان داري��م كه آژانس و مديركل آن 
در برابر چنين درخواست هاي غيرقابل قبولي مقاومت 
خواهند كرد و به ايفاي نقش نظارتي فني خود به طور 
بي طرفانه ادامه خواهند داد و از اطلاعات حساس فني 
و صنعتي به دست آمده از طريق بازرسي ها محافظت 
خواهند كرد. علي اكبر صالحي معاون رييس جمهوري 
و رييس س��ازمان انرژي اتمي، علاوه بر س��خنراني در 
كنفرانس عموم��ي آژانس، همچنين برنامه هايي براي 
ملاق��ات دوجانبه با نمايندگان برخي كش��ورها و نيز 

يوكيا آمانو مديركل آژانس دارد. 

آژانسادعاييكرسانهاسراييليدرمورد
ايرانراردكرد

بعد از گ��زارش مدي��ركل و س��خنراني صالحي، 
آژانس بين المللي انرژي اتمي با رد ادعاي يك روزنامه 
رژيم صهيونيس��تي مبني بر اينك��ه آژانس در نظارت 
بر س��ايت هاي هسته يي ايران ضعف دارد، تاكيد كرد: 
آژانس از زمان حصول توافق هسته يي دسترسي هاي 

كاملي به سايت هاي هسته يي ايران داشته است. 
به گزارش ايسنا به نقل از شبكه خبري آروتز شوا، 
روز يك ش��نبه روزنامه هاآرتص گزارش داد كه چند 
م��اه پس از حصول برجام در س��ال ۲۰۱6 اطلاعاتي 
درمورد يك سايت مشكوك در ايران توسط يك نهاد 
غربي دراختيار آژانس قرار داده است. يك سخنگوي 
آژانس در ايميلي به ش��بكه  ۲4 ب��ا رد اين ادعا اعلام 
كرد كه اين گزارش اقدامات پادماني و امنيتي آژانس 
را به درس��تي نش��ان نداده است. اين س��خنگو افزود: 
همان طور كه يوكيا آمانو مديركل آژانس تاكيد كرده 
اس��ت ما دسترس��ي هاي كامل زيادي پس از حصول 
برجام به سايت هاي ايران داشته ايم و پيش از هرگونه 
نتيجه گي��ري جامع تر به درخواس��ت هاي خود براي 

بازرسي سايت ها و مكان ها در ايران ادامه مي دهيم. 
وي همچنين ادامه داد كه براس��اس برجام آژانس 
دسترسي هاي گسترده تري به مكان ها در ايران دارد و 
به طور قابل توجهي توانايي آژانس براي راستي آزمايي 
اس��تفاده صلح آميز از مواد هس��ته يي در اين كش��ور 

افزايش يافته است. 
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عض��و هيات نظارت بر اج��راي برجام 
درب��اره نح��وه واكنش ب��ه بدعهدي هاي 
اخير امريكا در اجراي برجام گفت: جلس��ه 
هيات نظارت بر برجام پس از بازگشت روحاني 
تش��كيل مي ش��ود. به گزارش مهر، علي اكبر ولايتي پس از ديدار با 
نيوژين چ��ون، رييس مرك��ز مطالعات خاورميان��ه چين در جمع 
خبرنگاران در پاس��خ به س��والي درخصوص احتمال ديدار دوجانبه 
وزراي خارج��ه اي��ران و امريكا در حاش��يه س��فر رييس جمهور به 
نيويورك گفت: احتمال چنين موضوعي وجود ندارد و تا آنجا كه ما 
اطلاع داريم، وزارت خارجه چنين موضوعي را منعكس نكرده است. 
آنچه مسلم است اگر گفت وگويي هم صورت بگيرد بين نمايندگان 
كشورهاي ۱+۵ درخصوص مسائل هسته يي است ولي به هيچ وجه 
رواب��ط دوجانبه مورد گفت وگو قرار نخواهد گرفت و ديداري در اين 
خصوص انجام نمي شود. مشاور مقام معظم رهبري در امور بين الملل 
افزود: اگر امريكا بخواهد خلف وعده كند، ايران هم اقدامات لازم را 
انجام خواهد داد. وي در پاس��خ به سوالي درخصوص سياست ايران 
در قبال همه پرسي در اقليم كردستان عراق گفت: سياست ايران در 
مورد تماميت ارضي كشورهاي منطقه سياست روشن و ثابتي است 

و از تماميت ارضي همه كشورهاي منطقه حمايت مي كنيم. 

جلسههياتنظارتبربرجام
پسازبازگشتروحاني

 عض��و كميس��يون امني��ت مل��ي و 
سياست خارجي مجلس دهم با تاكيد بر 
اينكه بايد براي حفظ برجام تلاش كنيم، 
گف��ت: حفظ اين س��ند از ي��ك جانبه گرايي 
امريكا جلوگيري مي كند. مرتضي صفاري نطنزي ديروز در گفت وگو 
با ايرنا افزود: برجام ممكن است، ضعف هايي داشته باشد اما نكات 
قوت بسياري دارد كه اگر حفظ شود هم علت سر و صداي امريكا 
مش��خص مي شود و هم مي توان از آن بهره برداري خوب كرد. وي 
با بيان اينكه برجام يك س��ند بين المللي بزرگ است كه ۵ قدرت 
بزرگ جهان و از اعضاي دايم ش��وراي امنيت س��ازمان ملل آن را 
امضا كردند، اظهار كرد: كاملا كم س��ابقه بود كه قدرت هاي بزرگ 
همگ��ي در كنار هم س��ندي را امضا كنند از اين رو س��ند برجام 
اهميت بسياري دارد. نماينده نطنز در مجلس دهم همچنين گفت: 
امريكايي ها فهميده اند كه برجام به نفع ايران و به ضرر آنان است 
به همين دليل تلاش مي كنند كه اين س��ند بزرگ را نقض كنند 
و زير تعهداتشان بزنند. صفاري نطنزي خاطرنشان كرد: امريكايي ها 
امروز با س��ند برجام ديگر نمي توانند عليه ايران مانور دهند از اين 
رو از اين مساله ناراضي هستند، خود را به در و ديوار مي كوبند تا 
آن را ملغي كرده و دستشان براي كارهاي غيرقانوني شان باز شود. 

برايحفظسندبرجام
بايدتلاشكنيم

يك اس��تاد دانشگاه ش��هيد بهشتي 
با بيان اينك��ه راهبرد جديد امريكا عليه 
ايران ش��بيه به يك بلوف سياسي است، 
تاكيد كرد: با دس��تيابي به توافق هسته يي و 
پايبندي ايران به برجام به نظر مي رس��د كه واشنگتن نتواند آن 
اجماع س��ابق را عليه ايران اعمال كند و تحريم ها و سياست هاي 
جديد مانند سابق نتواند اثرگذار باشد. علي بيگدلي در گفت وگو 
با ايلنا با اشاره به تمديد تعليق اجراي تحريم هاي امريكا براساس 
توافق هس��ته يي گفت: دونالد ترامپ هم اينك از نظر سياسي در 
عرصه جهاني در ش��رايط مس��اعدي قرار ن��دارد و نه تنها اعتبار 
امريكا در ميان متحدان اين كشور مخدوش شده بلكه مشكلات 
واش��نگتن در عرصه بين المللي نيز نسبت به دوران اوباما افزايش 
نيز يافته است. اين تحليلگر مسائل سياست خارجي با بيان اينكه 
واشنگتن در شرايطي كه روزهاي سختي را پشت سر مي گذارند، 
نمي خواهد جبهه جديدي را عليه خود باز كند، تصريح كرد: عدم 
تمديد تعليق اجراي تحريم هاي هسته يي توسط امريكا مي توانست 
موجب ايجاد يك تنش جديد در عرصه جهاني و وخيم تر ش��دن 
وضعيت امريكا شود. به همين خاطر مجموعه تصميم گيري امريكا 

اجازه نخواهد داد كه اين شرايط وضعيت وخيم تر شود.

راهبردجديدامريكاعليه
ايرانبلوفسياسياست

در ش��رايطي كه دولت امريكا تلاش 
دامنه داري را براي به بن بس��ت كشاندن 
برج��ام در دس��تور كار قرار داده اس��ت، 
تحركات ديپلماتيك هيات ايراني در نيويورك 
نقش برجسته يي در خنثي سازي تلاش هاي مخالفان برجام خواهد 
داشت. سخنگوي وزارت امور خارجه با اشاره به برنامه رييس جمهوري 
و وزير ام��ور خارجه در نيويورك اعلام ك��رد: رييس جمهوري ظهر 
چهارشنبه به وقت نيويورك در مجمع عمومي سازمان ملل سخنراني 
كرده و بعدازظهر همان روز اين شهر را به مقصد تهران ترك مي كند. 
به گزارش ايس��نا، بهرام قاسمي با بيان اينكه آقاي رييس جمهوري 
در حاش��يه حضور در مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد با بعضي 
از روس��اي جمهور و نخس��ت وزيران كشورهاي ش��ركت كننده در 
مجمع عمومي س��ازمان ملل دي��دار و رايزني خواهند كرد به برخي 
ديگر از برنامه هاي رييس جمهور در اين س��فر چند روزه اشاره كرد 
و گفت: مجمع عمومي س��ازمان ملل و انجام ديدارهاي حاش��يه يي 
در آن فرصت مناسبي براي بيان سياست هاي كلان ايران همچنين 
تشريح نوع نگاه تهران به تحولات منطقه و جهان است. اين ديپلمات 
كشورمان  ادامه داد: آقاي ظريف همچنان در نيويورك خواهند بود و 
برنامه هاي مشخصي كه براي ايشان تدوين شده است، پيش مي برند. 

نشستباوزيرانخارجه
1+5مهمترينبرنامهظريف

چهرهها
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اخبار

اثر مثبت قراردادهاي تامين مالي خارجي بر ثبات ارز در 6 ماه آينده

چشم انداز نرخ دلار در نيمه دوم سال
نرخ رسمي دلار در مرز 3350 تومان، كاهش قيمت ارز و سكه در روز دوشنبه 

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري |
روز دوشنبه 27ش��هريور 96 نرخ رسمي دلار با 
35ريال افزايش به 3348.5تومان رس��يد و در مرز 
3350تومان قرار گرف��ت. پوند با 122ريال كاهش 
4552تومان و يورو با رشد 38ريالي 3999.1تومان 
ارزش گذاري ش��د. در مجموع نرخ رس��مي 23 ارز 
افزاي��ش و 4 ارز كاه��ش يافت��ه و ن��رخ 2 ارز هم 

تغييري نداشته است. 
به گزارش»تعادل« در بازار آزاد ارز نيز صرافي ها 
ه��ر دلار امريكا را با كاهش 4توماني 3هزار و 898 
توم��ان ارزش گ��ذاري كردند؛ هر يورو ني��ز با افت 
13توماني 4هزار و 704تومان فروخته شد و قيمت 
ه��ر پون��د انگليس نيز با 7توم��ان كاهش 5 هزار و 

290تومان است. 
در بازار طلا نيز نرخ هر اونس طلا به 1315دلار 
كاهش يافت و به دنبال آن بازار ش��اهد ادامه روند 
افت قيمت سكه و طلا بود و هر گرم طلاي 18عيار 
نيز با افت يك هزار و 316توماني در بازار 122هزار 

و 382تومان معامله شد. 
 هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي طرح جديد 
با 3هزار و 500 تومان افت نس��بت به روز گذش��ته 
يك ميلي��ون و 249ه��زار و 200توم��ان فروخته 
ش��د. همچنين هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي 
ط��رح قديم با 3هزار تومان كاه��ش يك ميليون و 
223هزار و 800 تومان اس��ت. هر قطعه نيم س��كه 
بهار آزادي نيز با 3هزار و 100تومان افت 647 هزار 
و 100تومان داد و ستد شد؛ در عين حال هر قطعه 
ربع س��كه بهار آزادي نيز با يك هزار و 700تومان 
كاهش نسبت به روز گذشته 363هزار و 300تومان 
قيمت خورد. هر قطعه س��كه گرمي نيز با يك هزار 
و 800 تومان افت 250هزار 900تومان معامله شد. 

 چشم انداز نرخ دلار در 6 ماهه دوم سال
با توجه به رشد نرخ ارز مبادله يي و افزايش نرخ 
ارز در ماه هاي اخير برخي كارشناسان معتقدند كه 
ن��رخ دلار در محدوده 4هزار توم��ان براي ماه هاي 
آينده تثبيت خواهد ش��د زيرا قراردادهاي فاينانس 
ارزي با كره جنوبي، چين و احتمالا س��اير كشورها 
مي تواند به افزايش عرضه ارز به صورت مس��تقيم و 

غيرمستقيم كمك كند و نرخ ارز را تثبيت كند. 
ام��ا در مقابل عده ي��ي از صاحب نظران معتقدند 
ك��ه نرخ ارز به خاطر افزايش تورم يك س��ال اخير 
و افزاي��ش هزينه تامين ارز، ح��ذف ارز مبادله يي، 
رشد تقاضا در نيمه دوم سال ازجمله تسويه حساب 
بدهي ها و شركت ها، س��ال ميلادي جديد، سال نو 
خورش��يدي و... باع��ث افزايش ن��رخ دلار به بالاي 

4هزار تومان خواهد شد. 
اي��ن صاحب نظران معتقدند كه نوس��ان نرخ ارز 
زياد نخواهد بود اما بايد در نظر داشت كه نمي توان 
روي عرضه ارز حاصل از قراردادهاي جديد فاينانس 
حس��اب باز كرد زيرا اين فاينان��س ارزي كه با نرخ 
بالا تامين مي ش��ود بيشتر توس��ط بخش دولتي و 
طرح ه��اي عمراني دولت جذب خواهد ش��د و اين 
بخ��ش از ارز نمي توان��د روي عرض��ه ارز اثر زيادي 

داشته باشد. 
از اين رو در بازار آزاد، متناس��ب با رشد مصرف 
بخش خصوصي كه به 7درصد رس��يده و نويد رشد 
اقتصادي مي ده��د همچنين رش��د تقاضا و حذف 
ارز مبادله ي��ي و تامي��ن نياز ب��ازار مصرف از طريق 
واردات باعث رش��د نرخ دلار و ساير ارزهاي معتبر 

در ماه هاي آينده خواهد شد. 
نكت��ه ديگر توج��ه به اين موضوع اس��ت كه به 
عقي��ده برخي فعالان اقتص��ادي و تجاري هنوز در 
بخ��ش مبادلات پول��ي و ارزي و بانكي مش��كلاتي 
وج��ود دارد و فش��ارهاي اخير امري��كا نيز ممكن 
اس��ت، مش��كلات ارزي و بانك��ي را افزاي��ش داده 
وهمكاري ه��اي تجاري با اي��ران را تحت تاثير قرار 
دهد و در نتيجه در ماه هاي آينده با رش��د نرخ ارز 
مواجه خواهيم ش��د و هزينه ها وكارمزدهاي انتقال 
ارز و تامي��ن اعتباره��اي ارزي ني��ز افزايش خواهد 
داش��ت. مرتضي بك��ي، اقتص��اددان در گفت وگو با 
فارس با اش��اره به عوامل موثر بر ن��رخ ارز به  ويژه 
دلار گفت: به نظر مي رسد تضعيف 20درصدي نرخ 
ريال در برابر دلار تا ش��هريور ماه سال آينده دور از 
ذهن نيس��ت مگر اينكه پيش بيني هاي مطرح شده 

درخصوص گشايش هاي ارزي محقق شود. 
با بي��ان اينكه تقويت و تضعيف دلار تحت تاثير 

سياس��ت هاي پولي امريكاس��ت، اظهار كرد: اينكه 
امريكايي ه��ا بخواهن��د ب��راي جبران كس��ري تراز 
تجاري حركتي را انجام دهند، يك مساله يي خارج 

از كنترل بانك مركزي ايران است. 
وي افزود: بانك مركزي در نرخ گذاري ارز رسمي 
و ارز بازار نسبت جهاني دلار را رعايت مي كند، اگر 
در بازار جهاني نس��بت دلار به يورو 1.1945 باشد 
در ب��ازار داخلي هم با فاصله يك روزه تقريبا همين 

فاصله برقرار است. 
اين كارش��ناس اقتصاد بين المل��ل با بيان اينكه 
بهاي جهاني دلار متناسب با عملكرد اقتصاد امريكا 
و تحق��ق اهداف در هر فص��ل تغيير مي كند، گفت: 
مس��اله ديگري كه براي ن��رخ دلار تاثير مي گذارد، 
سياس��ت هاي پولي امريكاس��ت كه معم��ولا بانك 
مركزي امريكا وقتي جهت گيري هاي پولي را تعيين 
مي كند روي تقويت و تضعيف دلار تاثير مي گذارد. 
بك��ي ادام��ه داد: به ط��ور كلي ه��ر گاه انتظار 
افزاي��ش ن��رخ به��ره در امري��كا ايجاد ش��ود، دلار 
در براب��ر س��اير ارزها تقويت مي ش��ود و اگر انتظار 
 كاهش نرخ بهره باش��د نس��بت دلار در برابر ساير

ارزها كاهش مي يابد. 
اي��ن اقتصاددان با اش��اره به اينك��ه بخش قابل 
توجهي از نرخ برابري دلار در برابر ساير ارزها متاثر 
از سياس��ت گذاري هاي امريكاس��ت، تصري��ح كرد: 
كسري تراز تجاري امريكا با افت بهاي دلار در برابر 
يورو و س��اير ارزها بهبود مي  يابد و مي تواند واردات 

را كنترل كند. 
وي اف��زود: همواره بين دلار و ي��وآن و دلار با 
ين ژاپ��ن اين ارتباط وج��ود دارد. به عنوان مثال 
ص��ادرات ژاپن در ي��ك مقطعي در س��ال 2016 
به  ش��دت افزاي��ش يافت و باع��ث نگراني مقامات 
امريكاي��ي ش��د و همي��ن مس��اله موج��ب ش��د 
محدوديت هاي��ي براي واردات از ژاپن اعمال كنند 
و بهاي دلار در برابر ين تا حدودي تضعيف شد تا 

اين سير واردات كنترل شود. 
بكي اضاف��ه كرد: چيني ها ه��م نيازمند كاهش 
ارزش يوآن در برابر دلار هستند و اين اقدام موجب 
تقوي��ت دلار در برابر يوآن مي ش��د كه به هيچ وجه 

مطلوب امريكايي ها نيست. 
وي درخصوص ب��ازار ارز داخلي گفت: آنچه كه 
در بازار داخلي نرخ پايه را تغيير مي دهد، بستگي به 

پيش بيني ها و چشم انداز اقتصاد ايران دارد. 
اي��ن اقتصاددان با بيان اينكه چند عامل در اين 
زمينه تاثيرگذار اس��ت، گفت: يكي از عوامل موثر 
ورود و خروج ارز است كه البته بخش عمده آن ارز 
دولتي اس��ت چراكه بخش عمده درآمدهاي ارزي 
م��ا از محل صادرات نف��ت و فرآورده هاي نفتي به 

دست مي  آيد. 
وي ادام��ه داد: يك��ي ديگ��ر از مولفه هاي مهم، 
مي��زان دسترس��ي به منابع ارزي اس��ت كه بر نرخ 
ارز اثرگذار است. از عوامل موثر ديگر گشايش هايي 
اس��ت كه در زمينه تجاري و اقتصادي بين ايران و 

ساير كشورها به وجود مي آيد. 

بكي تصري��ح كرد: اگر اطلاع��ات و اخبار مبني 
بر اين باش��د كه گش��ايش هايي درحال انجام است 
و بازرگانان دسترس��ي مناسبي به ارز دارند و سطح 
رواب��ط كارگ��زاري بانك ه��اي ايراني ب��ا بانك هاي 
خارج��ي افزايش يافته به ط��ور طبيعي بهاي ريال 
نس��بت به س��اير ارزها ازجمله دلار تقويت مي شود 
ام��ا از آن ط��رف انتظ��ارات تورم��ي كه ناش��ي از 
سياس��ت هاي اقتص��ادي دولت وج��ود دارد، عامل 

رشددهنده بهاي دلار است.
وي با بي��ان اينكه اگر فع��الان اقتصادي انتظار 
داشته باشند عرضه پول در آينده افزايش يابد ريال 
در برابر دلار تضعيف مي ش��ود، اظه��ار كرد: اما در 
ماه هاي اخير مقوله ديگري وارد ش��ده كه قطعا در 
تغييرات ب��ازار اثر دارد. خبرهاي��ي كه درخصوص 
انعق��اد ق��رارداد تامين مالي خارجي با كش��ورهاي 
كره، چين و كش��ورهاي اروپايي منتشر شده اخبار 
مثبتي اس��ت كه مي تواند تقويت ريال در برابر دلار 

و ساير ارزها را در پي داشته باشد. 
بك��ي ب��ا بي��ان اينك��ه مجموعه سياس��ت هاي 
اقتص��ادي دولت اين انتظ��ار را در فعالان اقتصادي 
ايجاد كرده اس��ت كه تورم تا يك س��ال آينده 5 تا 
6درصد افزايش مي يابد، گفت: به همين دليل انتظار 
از حركت نرخ ارز به س��مت افزايش است. بنابراين 
يك تغييري در نس��بت برابري دلار و ريال داش��ته 
باشيم اما اينكه اثر اين متغير با چه ميزان مي تواند 
با گشايش هاي ارزي خنثي شود به روند اجراي آن 

بستگي دارد. 
وي افزود: نظر ش��خصي بنده اين اس��ت كه در 
6ماهه دوم س��ال جاري قطعا ي��ك افزايش در نرخ 
ارز داريم و به نظر مي رسد تضعيف 20درصدي نرخ 
ريال در برابر دلار تا شهريور سال آينده دور از ذهن 
نيس��ت مگر اينكه پيش بيني هاي صورت گرفته از 
گش��ايش هاي ارزي در قالب فاينانس و ريفاينانس 
و متغيرهاي ديگري كه موجب تضعيف ارزش دلار 
ش��ود، محقق شود كه در آن صورت رشد نرخ دلار 

را كاهش مي دهد. 

بك��ي با اش��اره به رش��د بي��ش از 23درصدي 
نقدينگ��ي در يك س��ال منتهي به تير ماه امس��ال 
در برابر رش��د جزئي دلار در يك سال اخير، گفت: 
ازجمله دلايل اين عدم رش��د قابل ملاحظه نرخ ارز، 
تقويت نس��بي اقتصاد ايران و انتش��ار اخبار متعدد 
در ح��وزه گش��ايش هاي ارزي و بهبود روابط بانكي 
با خارج است؛ چراكه هرگاه روابط بين المللي بهبود 
يابد بهاي ريال در برابر ديگر ارزها بهبود مي يابد. 

اين اقتصاددان به تاثير سياس��ت هاي اقتصادي 
دولت بر نرخ ارز اشاره كرد و گفت: فعالان اقتصادي 
سياست هاي اقتصادي را رصد كرده و آثار و تبعات 
آن را درنظ��ر مي گيرند. وقتي دولت هزاران ميليارد 
تومان اوراق اس��ناد خزانه منتشر مي كند، بخشي از 
اين نقدينگي پمپاژ شده در اين قالب هدايت شده و 

اثرات تورمي رشد نقدينگي كاهش مي يابد. 
بك��ي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا در س��ال 
جاري، با توجه به ش��رايط فعلي ب��ازار ارز و منابع 
ارزي، ام��كان يكسان س��ازي نرخ ارز وج��ود دارد، 
اظه��ار كرد: اگر تورم انتظ��اري در بهاي دلار كمتر 
از رش��د نقدينگي باش��د بانك مركزي ممكن است 
اين سياس��ت را با تمهيداتي انج��ام دهد. اگر بانك 
مركزي بتواند مجموع��ه اقداماتي را انجام دهد كه 
عرضه ارز به صورت باثبات انجام ش��ود و مش��كلي 
باب��ت تامي��ن ارز وجود نداش��ته باش��د، مي تواند 

سياست يكسان سازي نرخ ارز را اجرا كند. 
وي تاكي��د ك��رد: اج��راي اين سياس��ت ها تا 
پايان س��ال بعيد اس��ت زيرا زمينه ها و بسترهايي 
موردنياز اس��ت ك��ه هم اكنون وج��ود دارد و بايد 
درنظر داش��ته باش��يم كه دولت تازه شروع به كار 
كرده و سياس��ت هاي بودجه يي س��ال آينده هنوز 
مشخص نشده اس��ت. قطعا جهت گيري بودجه يي 
دول��ت تاثير بس��يار زيادي بر اج��را و عدم اجراي 

يكسان سازي نرخ ارز دارد. 
اين اقتصاددان گف��ت: نتايجي كه بانك مركزي 
پيش بين��ي مي كن��د و انتظار دارد متناس��ب با آن 
برنامه ريزي انجام دهد، در چارچوب بودجه س��الانه 

قرار مي گيرد، بنابراين بعيد اس��ت بانك مركزي تا 
پايان س��ال جاري بتواند ارز را به سمت تك نرخي 

هدايت كند. 
وي اف��زود: به نظر مي رس��د در بازه زماني يك 
س��ال آينده فرصت بيش��تري براي بسترس��ازي 
اجراي اين سياس��ت باش��د كه اگر اي��ن كار را در 
ش��رايطي انجام دهد كه اميده��اي به وجود آمده 
در بازار ارز محقق نش��ود امكان جهش نرخ ارز هم 
وجود دارد. در آن صورت مديريت بازار ارز بس��يار 

سخت خواهد بود. 

 3 ميليارد دلار ارز مبادله اي
در ح��ال حاضر نرخ ارز مبادله يي براي حبوبات، 
غ��لات، ك��ره، چ��اي، داروه��اي دام��ي و گياهي، 
دانه هاي روغني، برخي مواد موردنياز توليد لبنيات، 
ماشين آلات و ابزار آلات كشاورزي مثل تراكتور و... 
اختصاص مي يابد و طبق بررسي هاي صورت گرفته 
س��الانه بين 2 تا 3 ميليارد دلار ارز مبادله يي براي 

اين كالاها بايد هزينه شود. 
بر اين اس��اس، به نظر مي رس��د با كاهش تقاضا 
براي ارز مبادله يي به تدريج تقاضا براي ارز آزاد و به 
قيمت بالاتر، باعث كاهش ميزان واردات متناس��ب 
با اين افزايش هزينه ها خواهد شد كه مي تواند روي 

قيمت ارز و تثبيت آن نيز اثرگذار باشد. 
ج��دول واردات اقلام مش��مول نرخ ارز رس��مي 
نش��ان مي دهد، سهم ارز اختصاص يافته به واردات 

اين اقلام سالانه 2 تا 3ميليارد دلار است. 
يكسان س��ازي ن��رخ ارز طي 2س��ال اخير بارها 
از س��وي مس��وولان دول��ت مطرح ش��ده و حتي 
زمان بندي متفاوتي براي آن تعيين ش��د، اما بنا به 
دلايلي كه علت آن نيز مش��خص نيست، تاكنون به 

تعويق افتاده است. 
كارشناس��ان معتقدند يكي از عمده ترين دلايل 
يكس��ان نشدن نرخ ارز مربوط به بخش ها و اقلام و 
كالاهاي مشمول دريافت نرخ ارز مبادله يي بوده كه 

ملاحظات فراواني دارد. 
در حال حاضر براساس اعلام بانك مركزي بيش 
از 45 ردي��ف تعرفه يي و ج��داي زير تعرفه هاي آن 
مشمول ارز مبادله يي بوده تا كالاي خود را به داخل 

كشور وارد كنند. 
بين اين اقلام كالاهاي اساسي و موردنياز خانوار 
مش��اهده نمي ش��ود و معمولا باتوجه به تفاوت نرخ 
ارز مبادله يي و بازار اين كالاها با نرخ بازار محاسبه 
و به فروش مي رسد و عملا اين تفاوت دو نرخ براي 

مصرف كننده عايدي ندارد. 
خبره��اي به دس��ت آم��ده از جزئي��ات تجارت 
خارجي كش��ور، براس��اس تعرفه هاي اعلام شده از 
س��وي بانك مركزي س��ال 95، بالغ بر يك ميليارد 
و 809ميلي��ون و 462ه��زار و 159دلار كالا با ارز 
مبادله يي وارد كش��ور ش��ده كه مع��ادل ريالي آن 
56هزار و 439ميلي��ارد و 185ميليون و 262هزار 
ريال به وزن 135ميليون و 922هزار تن به كش��ور 

آمده است. 
بين اين تعرفه ها، انواع ماش��ين آلات كشاورزي 
و غ��لات و حبوب��ات و مواد اوليه لبنيات مش��اهده 
مي ش��ود. يك��ي از كالاهاي��ي كه س��هم عمده يي 
براي دريافت ارز مبادله ي��ي دارد، برنج بوده كه در 
س��ال 95، بالغ بر 690ميلي��ون و 18هزار دلار ارز 
دريافت كرده اس��ت. سهم دانه كنجد 10ميليون و 

691ميليون دلار ارز است. 
در 5 ماه��ه س��ال 96 ني��ز ح��دود يك ميليارد 
و 489ميلي��ون و 401ه��زار دلار ارز ب��ه كالاهاي 
مش��مول اختص��اص يافته ك��ه مع��ادل ريالي آن 
48هزار و 447ميلي��ارد و 582ميليون و 631هزار 
ريال به وزن 126ميليون و 115هزار تن بوده است. 
با افزاي��ش پرداخ��ت ارز مبادله ي��ي در 5ماهه 
نخست س��ال جاري به دليل ورود كالاهاي مصرفي 
بخش كشاورزي به ويژه برنج منجر به افزايش حجم 
واردات و ارزش آن شده است. در حال حاضر طبق 
آمارها 962ميلي��ون و 957هزار و 599دلار به اين 
كالا اختص��اص يافته كه حج��م آن 100ميليون و 

806هزار تن ثبت شده است. 
 اق��لام و كالاي وارداتي براس��اس آمارها حدود

2 تا 3ميليارد ارز رسمي دريافت مي كنند. اين رقم 
غير از س��اير بخش ها مانن��د ارز درماني، ماموريت، 
س��رمايه گذاري و ديگر موارد اس��ت كه برآوردي از 

آن وجود ندارد. 

گروه بانك و بيمه|
 عملكرد بانك صنع��ت و معدن در زمينه تامين 
مال��ي از طريق خطوط اعتباري خارج��ي در دوران 
پسابرجام موجب شد كه گفت وگوي كوتاهي داشته 
باشيم با عباس دانشور، مدير امور بين الملل و تجهيز 
و مناب��ع اين بان��ك در زمينه فاين��اس خارجي كه 

مي خوانيد: 
تاكنون چه قراردادهايي در زمينه فاينانس 

خارجي امضا شده است؟
خوش��بختانه با توجه به فضاي مناسب به وجود 
آم��ده بعد از برجام و امكان انج��ام و برقراري روابط 
كارگ��زاري ب��ا بانك ها و موسس��ات مال��ي خارجي 
همچني��ن مذاكره در زمينه تامين خطوط اعتباري، 
بانك صنعت و معدن نيز تلاش كرد تا از اين فرصت 
پيش رو به بهترين نحو اس��تفاده كند كه حاصل آن 
انعق��اد و امضاي چند قرارداد تامين مالي فاينانس و 

ريفاينانس بوده است. 
در عرف بانك��داري به قرارداده��اي تامين مالي 
ميان م��دت و بلندم��دت، فاينان��س همچني��ن به 
قراردادهاي تامين مالي كوتاه مدت عمدتا يك ساله 
ريفاينانس گفته مي ش��ود. پس از برج��ام و تا زمان 
انج��ام اين مصاحبه 5 ق��رارداد فاينانس و 2 قرارداد 

ريفاينانس توسط بانك صنعت و معدن امضا شده كه 
از اين حيث مي توان اين بانك را بانك پيشتاز كشور 

در حوزه تامين منابع مالي خارجي نام گذاري كرد. 
لازم به توضيح است برخي از قراردادهاي فاينانس 
به صورت پ��روژه محور و برخي به صورت توافقنامه 
كلي امضا ش��ده اس��ت. از قراردادهاي اش��اره شده 
فاينانس 2 مورد به صورت پروژه محور و 3 مورد در 
قالب توافقنامه كلي بوده اس��ت. همچنين 2 قرارداد 
ريفاينانس نيز توسط بانك صنعت و معدن امضا شده 

است. 
اينگون�ه قرارداده�ا، يعن�ي قرارداده�اي 
فاينان�س چه اثري ب�ر اقتصاد كش�ور خواهد 

داشت؟
امض��اي اينگونه قراردادها هم ب��ر نقش ايران در 
فضاي بين المللي و هم بر اقتصاد داخل تاثير مثبتي 
دارد. بر فضاي بين الملل 2 اثر مهم دارد؛ نخس��تين 
اثر، آن اس��ت كه هر چقدر تعداد بانك هاي پذيرنده 
خارج��ي براي اعطاي فاينان��س افزايش يابد، قدرت 
چانه زن��ي ب��راي مذاكره كنندگان افزاي��ش يافته و 
آنه��ا مي توانن��د در يك فضاي رقابت��ي بين المللي، 
قراردادهايي با شرايط سهل تر و نرخ پايين تر را نهايي 
كنند و اثر مثب��ت ديگر آن در فضاي بين الملل، آن 

است كه اعتباري كش��ور با توجه به تنوع بانك هاي 
اعطاكنن��ده خط اعتب��اري افزاي��ش خواهد يافت و 
مي تواند تمايل ساير بانك ها و موسسات مالي خارجي 
را براي اعطاي اينگونه تسهيلات در پي داشته باشد. 
اما تاثير آن بر اقتصاد كشور ما به عنوان يك كشور 
درحال توسعه و نيازمند منابع مالي آن است كه با در 
دست داشتن منابع بيشتر مالي، امكان تامين مالي 
پروژه هاي بيشتري در كشور وجود دارد و اين موضوع 
به افزايش اشتغال، كاهش ركود و نهايتا افزايش رشد 
اقتصادي كم��ك خواهد كرد. البته پرواضح اس��ت 
پروژه هايي كه از اين منابع مي خواهند استفاده كنند 
بايد داراي توجيه پذيري مالي، فني و اقتصادي لازم 
باش��ند تا در زمان مناس��ب به بهره برداري رسيده و 

امكان بازپرداخت براي آنها ميسر باشد. 
قراردادهاي فاينانس�ي كه اش�اره كرديد از 
كدام كش�ورها بوده و آيا قراردادهاي جديدي 

نيز در دست اقدام است؟
قراردادهاي��ي كه تاكنون امضا ش��ده از بانك ها و 
موسسات مالي كشورهاي چين، هند، كره جنوبي و 
روس��يه اخذ شده و به زودي چندين قرارداد ديگر با 
كشورهاي اروپايي نيز امضا مي شود كه خبرهاي آن 

را در روزهاي آتي خواهيد شنيد. 

پيشتازي بانك صنعت در تامين فاينانس خارجي 
گروه بانك و بيمه| 

بانك مرك��زي براي س��اماندهي به وضعيت 
چك در كش��ور پس از پياده سازي كامل سامانه 
چكاوك در سال 1394 فردا سه شنبه به صورت 
رسمي از سامانه صياد)س��امانه صدور يكپارچه 

دسته چك( رونمايي خواهد كرد. 
به گزارش»تعادل« روز سه شنبه 28شهريور 
در حاش��يه جلس��ه ش��وراي پول و اعتبار آيين 
رونمايي از سامانه صياد)سامانه صدور يكپارچه 

دسته چك( برگزار مي شود.
 ط��رح با هم��ت كارشناس��ان بانك مركزي 
ب��راي رف��ع مش��كلات فعل��ي كارب��ري چك 
پياده س��ازي ش��ده و اج��راي آن در دو بع��د 
ش��كلي و فرآين��دي، تحولات مهم��ي ازجمله 
اعتبارس��نجي يكپارچه، كنت��رل دقيق اهليت 
متقاضي دس��ته چك پيش از صدور، اس��تعلام 
وضعي��ت عملك��رد صادركنن��ده چك توس��ط 
 گيرنده آن، استانداردسازي ابعاد، جانمايي اقلام 
 اطلاعاتي و ويژگي هاي امنيتي برگه چك را در

بر خواهد داشت.
استانداردس��ازي برگه چك نقش مهمي در 
پيش��گيري از جع��ل ايفا مي كن��د و به ذي نفع 

چك ام��كان مي دهد تا از اصالت آن با توجه به 
يكپارچگي مولفه هاي امنيتي و ظاهري در تمام 
بانك ها اطمينان حاصل كند. با توجه به اصلاح 
فرآيند صدور و كارس��ازي چك، امكان استعلام 
وضعي��ت صادركننده چك براي  گيرنده ذي نفع 
آن هنگام معامله و پيش از پذيرش آن از سامانه 

متمركز فراهم خواهد شد.
اين ام��ر باعث كاهش مخاطره پذيرش چك 
توس��ط ذي نفعان ش��ده و با افزايش مسووليت 
صادركنن��دگان چك اصلاح رفتاري را س��بب 

خواهد شد.
امي��د م��ي رود ب��ا اص��لاح فرآين��د و رفتار 
صادركنندگان چك، اعتماد ب��ه اين ابزار پولي 
ارتقا يافته و همزمان با تسهيل مراودات تجاري 
مش��تريان، حجم پرونده ه��اي قضايي مرتبط با 

چك تعديل شود.
 س��امانه م��ورد اش��اره با مش��اركت تمامي 
بانك ه��ا از روز آين��ده به بهره برداري مي رس��د 
و از نيمه ارديبهش��ت ماه س��ال 1397 پذيرش 
دسته چك هاي صادره  قبلي بانك ها در چكاوك 
متوقف خواهد ش��د و تداوم ارائه خدمت به آن 

صرفا محدود به بانك صادركننده مي شود. 

اعلام جزئيات سياست »چكي« بانك مركزي

جدول قيمت انواع سكه و ارز در بازار
دوشنبهيك شنبهشنبهنوع سكه و ارز

۱۲5۷600۱۲5۲۷00۱۲۴۹۲00سكه تمام بهار آزادی طرح جديد
۱۲36۷00۱۲۲6۸00۱۲۲3۸00سكه تمام بهار آزادی طرح قديم

655۹00650۲006۴۷۱00نيم سكه
36۷۸00365000363300ربع سكه 
۲5۲۱00۲5۲۷00۲50۹00سكه گرمی

۱۲۴3۲۱۱۲36۹۸۱۲۲3۸۲هر گرم طلا ۱۸عيار
3۹0۷3۹0۲3۸۹۸دلار
۴۷۲3۴۷۱۷۴۷0۴يورو
53۱65۲۹۷5۲۹0پوند

تفاهمنامه ارزش آفرينان 
پاسارگاد و صندوق صادرات 

دوجانبه  همكاري ه��اي  به منظور  تفاهمنامه ي��ي 
ميان شركت ارزش آفرينان پاسارگاد )از شركت هاي 
گ��روه مالي پاس��ارگاد( و صن��دوق ضمانت صادرات 
ص��ادرات توس��عه  و  تس��هيل  ه��دف  ب��ا   اي��ران، 

منعقد شد. 
ب��ه گزارش رواب��ط عمومي بانك  پاس��ارگاد، اين 
تفاهمنامه در جلسه يي با حضور سيدكمال سيدعلي 
ريي��س هيات مدي��ره و مديرعامل صن��دوق ضمانت 
صادرات اي��ران، مجتبي كباري مديرعامل ش��ركت 
ارزش آفرين��ان پاس��ارگاد و جمع��ي از مدي��ران و 

كارشناسان امضا شد. 
در اين نشست، مديرعامل صندوق ضمن تشريح 
امكانات جديد بس��ته حمايت از ص��ادرات غيرنفتي 
سال 1396 كه اخيرا توسط معاون اول رييس جمهور 
ابلاغ شد، از فراهم بودن ظرفيت كشور براي صادرات 

غيرنفتي 60ميليارد دلاري خبر داد.
وي در ادام��ه افزود: با بهبود ش��رايط بين المللي 
و همكاري گسترده دس��تگاه هاي مرتبط با صادرات 
غيرنفتي اين مهم قابل تحقق است. سيدعلي تصريح 
كرد: اميد است با تخصيص منابع قابل توجه صندوق 
توس��عه ملي در حمايت از صادرات غيرنفتي و جذب 
فاينانس هاي خارجي شاهد توسعه صادرات غيرنفتي 

و درنهايت رشد اقتصادي كشورمان باشيم. 

 توسعه زيرساخت  شهري
در قرارداد با »سيتيك گروپ« 
مديرعام��ل بان��ك ش��هر همزم��ان ب��ا امض��اي 
موافقتنامه قرارداد 10ميلي��ارد دلاري خط اعتباري 
ايران با »س��يتيك گروپ« چين يادداش��تي به اين 

منظور منتشر كرد. 
به گزارش مرك��ز ارتباطات و روابط عمومي بانك 
ش��هر در اين يادداش��ت آمده است: نقش بانك ها در 
اقتصاد امروز جهان تغيير كرده است. اگر در دهه هاي 
مياني س��ده 1900ميلادي، بانك ها بنگاه هايي براي 
تامين مالي صنايع بزرگ به حساب مي آمدند و پس 
از بح��ران س��ال هاي 2007و 2008ميلادي حضور 
در بازارهاي خردي مانند بازار مس��كن را با احتياط 
بس��يار بيش��تري دنبال كردند اكنون با تغييراتي كه 
در مدل هاي اعتباردهي و اعتبارسنجي آنها به وجود 
آمده اس��ت به ابزارهاي كارآم��دي براي تامين مالي 
زيرس��اخت هاي متنوع��ي مانند حوزه هاي ش��هري 

تبديل شده اند. 
مرور گس��ترده فعاليت بانك هاي بزرگ در اروپا و 
آس��ياي جنوب شرقي به عنوان مهد بانكداري نوين، 
نش��ان مي دهد بانك ها در اين كشورها بيشتر از آنكه 
منابع خود را صرف تامين مالي پروژه هاي صنعتي و 
توليدي كنند به بخش خدمات، آن هم خدمات نوين 

شهري توجه دارند. 
چني��ن توجه و تمرك��زي البته عجيب نيس��ت، 
آماره��اي جهاني نش��ان مي دهد ح��دود 70 درصد 
توليد ناخالص داخلي كشورها ناشي از ارزش افزوده 
ايج��اد ش��ده در بخ��ش خدمات اس��ت و 30 درصد 
بقيه با نس��بت 23و 7 درصد بين بخش هاي توليد و 

كشاورزي تقسيم شده است. 
اين نس��بت به همان ميزان ك��ه مي تواند عاملي 
براي هدايت بيش��تر منابع بانكي به س��مت خدمات 
باش��د تحت تاثير توجه بانك ها به حوزه خدمات هم 

قرار دارد. 
ازجمل��ه زيرمجموعه ه��اي خدماتي م��ورد توجه 
بانك ها در جهان، خدمات و زيرس��اخت هاي شهري 
اس��ت. به عنوان مثال براي اي��ن رويكرد مي توان به 
حضور »س��يتيك گ��روپ« چين به عن��وان يكي از 
تامين كنندگان خط اعتباري مترو تهران و پروژ ه هاي 
اتوب��ان ام��ام عل��ي و تونل هاي نياي��ش و صدر طي 

سال هاي اخير اشاره كرد.
اي��ن گروه پس از تجربه موف��ق همكاري با ايران 
آن هم در دوران دشوار تحريم اكنون طي قراردادي 
كه بزرگ ترين قرارداد مش��ترك اي��ران و چين پس 
از برجام به حس��اب مي آيد، برق��راري خط اعتباري 
10ميلي��ارد دلاري را با بانك هاي كش��ورمان متعهد 
شده اس��ت. اين رويكرد در بانك هاي بزرگ مي تواند 
الگويي ب��راي بانك هاي اي��ران نيز باش��د. حضور و 
مش��اركت در تامي��ن مالي خدمات ش��هري يكي از 
جذاب تري��ن و در عين حال مفيدتري��ن حوزه هايي 
اس��ت ك��ه ش��بكه بانك��ي كش��ور مي توان��د براي 
تنوع بخش��ي به س��بد س��رمايه گذاري و تامين مالي 

خود روي آن تمركز كند. 

 مجوز تاسيس
بيمه هاي تخصصي زندگي

در راس��تاي تحقق هدف برنامه شش��م توسعه در 
مورد توس��عه بيمه هاي زندگي، ش��وراي عالي بيمه 
ب��ا اص��لاح بندهايي از م��اده 6 آيين نام��ه 40 براي 
شركت هاي بيمه مختلط، زمينه لازم براي تخصصي 

شدن شركت هاي بيمه موجود را فراهم كرد. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل 
بيمه مركزي، عبدالناصر همتي رييس ش��وراي عالي 
بيمه گفت: در جلس��ه عصر روز گذشته شوراي عالي 
بيمه با حذف محدوديت هاي مندرج در بندهاي ب، 
پ و ت ماده 6 آيين نامه 40 نحوه تاسيس بيمه هاي 
غيردولتي به ش��ركت هاي بيم��ه مختلط مجوز داده 
شد كه بتوانند بيمه تخصصي زندگي تاسيس نمايند. 
ريي��س كل بيمه مركزي تاكيد كرد: موسس��ات 
بيمه مختلط در صورت تقاضاي تاس��يس موسس��ه 
بيمه تخصصي )اعم از زندگي يا غيرزندگي( از شمول 
محدوديت هاي مندرج در بندهاي ب، پ و ت ماده 6 
آيين نامه 40 مستثنا هستند. در اين صورت موسسه 
بيمه متقاضي از زمان صدور پروانه فعاليت موسس��ه 
تخصصي جديد، مج��از به فعاليت به صورت مختلط 

نخواهد بود. 
همت��ي اف��زود: چنانچه موسس��ه بيم��ه مختلط 
تقاضاي تاس��يس بيمه تخصصي را نداش��ته باش��د، 
مكلف اس��ت طبق آيين نامه 68 مصوب شوراي عالي 
بيم��ه حس��اب هاي معاملات بيمه ه��اي زندگي را از 
ساير حس��اب هاي خود تفكيك و دفاتر مالي خود را 

بر آن اساس تنظيم كند. 
در جلس��ه عصر روز گذشته ش��وراي عالي بيمه، 
همچنين آيين نامه و ضوابط صدور بيمه نامه مشترك 

توسط شركت هاي بيمه را مورد تصويب قرار داد. 
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5 بورس و فرابورس
بزرگترينبورسيهاوفرابورسيها: شركت 
س��پرده گذاري مرك��زي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه 
)س��مات(، اس��امي بزرگ ترين ش��ركت هاي بورسي و 
فرابورسي از نظر تعداد سهامدار را در پايان مرداد سال 
۹۶ معرفي كرد. بر اين اس��اس، سرمايه گذاري توسعه 
صنعت��ي ايران با 23۹ هزار و ۹۹0 س��هامدار در پايان 
مرداد ۹۶ در صدر بزرگ ترين ش��ركت بورس��ي از نظر 
تعداد س��هامدار ايس��تاد و ايران خودرو ب��ا 145هزار و 
317سهامدار و توس��عه معادن روي ايران با 124هزار 
و 414س��هامدار در رتبه هاي دوم و س��وم ق��رار دارند. 
به گزارش س��مات، ش��ركت هاي س��رمايه گذاري نور 
كوثر ايرانيان، سرمايه گذاري صنعت نفت، سايپا، بانك 
انصار، توسعه صنايع بهشهر، سرمايه گذاري گروه توسعه 
ملي و س��يمان فارس و خوزس��تان در مكان هاي سوم 
تا دهم بزرگ ترين ش��ركت هاي بورس��ي از نظر تعداد 
سهامدار هستند. براساس اين گزارش، موسسه اعتباري 
كوث��ر مركزي ب��ا 483 هزار و 537 س��هامدار در صدر 
بزرگ ترين شركت هاي فرابورسي از نظر تعداد سهامدار 
قرار دارد و بانك س��رمايه با 302هزار و 77۶س��هامدار 
و بان��ك دي با 181 ه��زار و 58س��هامدار در رده هاي 
بع��دي قرار گرفتند. همچنين، بانك مهر اقتصاد، بانك 
قوامين، س��رمايه گذاري توسعه و عمران استان كرمان، 
س��رمايه گذاري كشاورزي ايران، بانك حكمت ايرانيان، 
صنايع پتروشيمي زنجان و پتروشيمي گلستان نيز در 
مكان هاي س��وم تا دهم فهرس��ت برترين شركت هاي 
فرابورسي از لحاظ تعداد سهامدار ايستادند. خاطرنشان 
مي ش��ود، اين تعداد سهامدار بورسي و فرابورسي بدون 

درنظر گرفتن سهام وثيقه گروهي )كاركنان( است. 
ش�مارهش�بايموسس�هاعتبارينوردر
س�هامعدالتتاييدنميش�ود:براي آن دسته از 
مشمولاني كه شماره شباي خود را از موسسه اعتباري 
ن��ور درياف��ت نموده و اق��دام به ثبت آن در س��امانه 
س��هام عدالت كرده ان��د، در آينده پيامكي از س��وي 
سازمان خصوصي سازي ارس��ال خواهد شد تا نسبت 
به ثبت شماره شباي جديد اقدام كنند. بر اين اساس، 
مشمولان س��هام عدالت براي دريافت سود اين سهام 
بايد اقدام به ثبت شماره شباي حساب بانكي خود در 
samanese.irسامانه سهام س��هام عدالت به نشاني 

كنند. به گزارش تسنيم، سقف مهلت زماني براي ثبت 
شماره شباي حساب بانكي در اين سامانه تعيين نشده 
و مشمولان سهام عدالت هنوز براي ثبت شماره شباي 
بانك��ي خود فرص��ت دارند. با اين حال به مش��مولان 
توصيه مي ش��ود ه��ر چه زودتر اقدام به ثبت ش��ماره 
شباي حساب بانكي در اين سامانه كنند؛ چراكه واريز 
س��ود در مراحل مختلف سال جاري، صرفا به كساني 
تعلق مي گيرد كه ش��ماره ش��باي خود را در س��امانه 
س��هام عدالت وارد نمايند و تاييديه آن در س��امانه را 
مش��اهده كنند. براس��اس اين گزارش، عدم همكاري 
مناسب از س��وي موسس��ه اعتباري نور موجب شده 
ش��ماره شباي تعداد اندكي از مش��مولاني كه در اين 
موسس��ه حس��اب دارند و اقدام به ثبت شماره شباي 
خود در س��امانه س��هام عدالت كرده اند، از سوي اين 
موسس��ه مورد تاييد ق��رار نگيرد. از اين رو س��ازمان 
خصوصي س��ازي ب��ا ه��دف كمك به مش��مولان اين 
موسس��ه اعتباري در انجام فرآيند تاييد شماره شباي 
خود تاكيد مي كند در آينده يي نزديك پيامكي مبني 
بر امكان اعلام ش��ماره شباي جديد توسط اين دسته 
از مشمولان اعلام خواهد كرد تا بتوانند شماره شباي 
جديد خود را از س��اير بانك هاي كش��ور دريافت و به 

سامانه سهام عدالت اعلام نمايند. 
عب�ورحجممعاملاتس�الج�اريازمرز
230ميلي�ونق�رارداد:در جري��ان معام��لات روز 
يك ش��نبه بورس انرژي، بازار برق اين بورس ش��اهد 
معامل��ه 2 ميلي��ون و 784ه��زار ق��رارداد معادل 70 
ميلي��ون و ۹00هزار كيلووات س��اعت ب��ه ارزش 25 
ميليارد و 352ميليون ريال بود. بر اين اساس، در اين 
روز، نماده��اي بارپايه، بارپي��ك، ميان باري و كم باري 
با متوس��ط قيم��ت 3۶0، 407، 358 و 300 ريال بر 
كيلووات س��اعت موردمعامله قرار گرفتند. همچنين، 
از ن��كات حايزاهميت ب��ازار برق بورس ان��رژي ايران 
در روز يك ش��نبه مي توان به عبور تعداد قراردادهاي 
س��لف موازي اس��تاندارد ب��رق از م��رز 230 ميليون 
قرارداد از ابتداي س��ال جاري اش��اره كرد. به گزارش 
سنا، خاطرنشان مي شود در آغاز جلسه معاملاتي روز 
يك ش��نبه، نمادهاي بار پيك روزانه، ب��ار پايه روزانه، 
ميان ب��اري روزان��ه و كم ب��اري روزان��ه 25 مهر ۹۶ 
گش��ايش يافتند. همچنين نمادهاي بار پيك روزانه، 
ب��ار پايه روزان��ه، ميان باري روزانه و ك��م باري روزانه 
30شهريور ۹۶ در پايان جلسه معاملاتي روز يك شنبه 
متوقف ش��ده و فرآيند تحويل آنها آغاز شد. افزون بر 
اين، كالاهاي آيزوريسايكل پالايش نفت تهران، شيراز 
و اصفهان، ميعانات گازي پالايش گاز خانگيران، نفتاي 
سنگين پالايش نفت تهران و حلال 404 پالايش نفت 
ش��يراز در رينگ داخلي عرضه ش��دند. اين در حالي 
است كه، حجم كل معاملات صورت  گرفته 7,8۶3 تن 
و ب��ه ارزش بيش از 112 ميليارد و 5۶3ميليون ريال 
است. بر اين اساس در معاملات روز دوشنبه، كالاهاي 
س��ي اس او پالايش نفت ش��ازند، متانول پتروش��يمي 
زاگرس، ح��لال 502 و 503 پالاي��ش نفت اصفهان، 
سوخت كوره سبك و برش سنگين پتروشيمي تبريز 
و آيزوريس��ايكل پالايش نفت بندرعب��اس در رينگ 
داخلي عرضه ش��دند. همچنين رينگ بين الملل بازار 
فيزيكي ميزبان عرضه 2000تن گازمايع پالايش نفت 

آبادان بود. 
مال�ي ب�ازار تعطي�لات طولانيتري�ن 
كرهجنوب�ي:ب��ازار كره جنوبي از 30 س��پتامبر تا ۹ 
اكتبر در تعطيلات به س��ر مي برد و بيش��ترين مدت 
تعطي��لات بازارهاي معاملاتي اين كش��ور در 3 دهه 
گذش��ته به ثبت مي رسد. اين در حالي است كه، اگر 
كيم جون اون رهبر كره شمالي دوباره تصميم بگيرد 
تا يكي ديگر از موشك هاي خود را در روزهاي پاياني 
هفت��ه امتحان كند يك هفت��ه كاري زمان مي برد تا 
اثر آن بر بازار كره جنوبي مشخص شود. براساس اين 
گزارش، تنش هاي ميان دو كره ممكن است به نقطه 
جوش رسيده باش��د اما اين مسائل موجب نمي شود 
كه كره جنوبي از اس��تراحت و تعطيلات خود بكاهد. 
ب��ه گزارش س��نا، همچنين، تعطيلات »چوس��وك« 
در كره جنوب��ي به دلي��ل برگزاري جش��نواره بزرگي 
به مناس��بت برداشت محصول است كه باعث تعطيلي 
اين كشور و برقراري آرامش شده است. اين در حالي 
اس��ت كه، بازار ژاپن نيز روزگذشته در تعطيلات روز 
تكريم س��المندان به س��ر برد و هيچ گونه معاملاتي را 
به ثبت نرس��اند. در ديگر بازارهاي آس��يايي، شاخص 
هنگ كنگ ب��ورس هنگ كنگ با رش��د 1,2درصدي 
همراه بود در حالي كه ش��اخص CSI در چين روند 

افزايشي 0,3درصدي را به ثبت رساند.

اخبار بورس

»تعادل«ازعرضهموفقاوراقدولتيدربازارسرمايهگزارشميدهد

معامله اوراق سخاب در پلتفرم ملي
گروهبورس|

 اوراق س��خاب در اصل همان اس��ناد خزانه اسلامي 
است كه به موجب اصلاحيه قانون بودجه سال ۹5 عمدتا 
بابت بدهي دولت به پيمانكاران تخصيص پيدا كرده و به 
لحاظ ماهيت، هي��چ فرقي با اخزا كه در حال حاضر، در 
بازار س��رمايه وجود دارد و چند مورد آن سررسيد شده 
است، ندارد. در همين حال، به عقيده برخي كارشناسان 
يكي از مزيت هاي پذيرش اوراق سخاب در بازار سرمايه 
و فرابورس اين است كه يك بازار شفاف و منسجم با يك 
شبكه كارگزاري در كل كشور وجود دارد و به هيچ عنوان 
ضرورتي ندارد كه پيمانكار براي فروش اين اوراق به دنبال 
كسي بگردد. بر اين اساس، عرضه اين اوراق در فرابورس 
ايران، سهولت دسترسي و نظارت مستقيم سازمان بورس 
و اوراق بهادار نيز از مزاياي اين امر محس��وب مي ش��ود. 
همچنين، عرضه اوليه اوراق سخاب در بازار سرمايه، نرخ 
س��ود اي��ن اوراق را متعادل كرده و تعادل در نرخ س��ود 
اوراق بده��ي يكي از عواملي اس��ت كه ب��ه كاهش نرخ 
سود س��پرده هاي بانكي نيز منجر مي شود. امير هاموني 
مديرعامل شركت فرابورس ايران، درخصوص عرضه اوليه 
اوراق س��خاب در فرابورس گفت: ورود اوراق س��خاب به 
يكي از تابلوهاي بازار س��رمايه كشور اتفاق مثبتي براي 

اقتصاد كلان است. 
وي با اش��اره به اينكه زيبنده نظام جمهوري اسلامي 
نبود كه براي اوراق دولتي بازار س��ياه و غيررسمي وجود 
داش��ته باشد، تاكيد كرد: تا پيش از اين اوراق سخاب در 
فضاي بازار سياه معامله مي شد و خريدار و فروشنده در 
كوچ��ه يا خيابان يكديگ��ر را پيدا و براي ثبت معامله به 
شعبه بانك مراجعه مي كردند؛ اما از اين به بعد اين اوراق 
در يك تابلوي واحد، رسمي و خودانتظام معامله مي شود. 
وي ادام��ه داد: اي��ن اوراق قيمت ه��اي منطقه يي 
داش��ت؛ يعني در ه��ر منطقه يي با قيمت��ي متفاوت 
معامله مي شد و به عنوان مثال قيمت سخاب همدان 
با تهران يا مش��هد تفاوت داشت. هاموني در گفت وگو 
با س��نا، با تاكيد بر اينكه از اين به بعد اوراق س��خاب 
در ي��ك پلتفرم ملي معامله مي ش��ود، اظهار كرد: هر 
سرمايه گذاري كه علاقه مند به خريد اين اوراق باشد از 
هر جاي كشور يا خارج از كشور مي تواند با يك قيمت 
واحد اقدام به خريد اين اوراق كند. مديرعامل شركت 
فرابورس ايران ادامه داد: نظام مند ش��دن اين اوراق با 
همت و هم��كاري بانك مرك��زي، وزارت اقتصادي و 
دارايي، س��ازمان بورس و كميته بند »ل« انجام ش��د 
تا بازار س��ياه اين اوراق جمع آوري شود. به گفته وي، 
بانك مركزي به بانك ها ابلاغ كرده كه براساس قانون 
از معام��لات ثانوي��ه اين اوراق منع ش��وند و به نوعي 
مي توان گفت با ورود س��خاب به بازار سرمايه، عرضه 

اوراق دولت��ي روي ريل خودش ق��رار گرفت. هاموني 
در ادامه بر متعادل ش��دن نرخ سود اين اوراق در بازار 
س��رمايه تاكيد ك��رد و گفت: پيش از اي��ن و در بازار 
غيررس��مي نرخ اين اوراق ت��ا 50- 45درصد نيز بالا 
مي رفت ام��ا در حال حاضر اي��ن اوراق با نرخ حدود 
1۹-18درصد در حال معامله هس��تند و از سودهاي 

نجومي خبري نيست. 
وي با اشاره به اينكه متعادل شدن نرخ سود اوراق 
س��خاب به دليل معامله اين اوراق در بازار خودانتظام 
است، گفت: به طور كلي همدلي مسوولان براي ورود 
اين اوراق دولتي به بازار سرمايه اتفاق مثبتي است كه 

آثار بسيار خوبي هم خواهد داشت. 
وي يك��ي از اث��رات مه��م ورود اوراق س��خاب به 
فراب��ورس را تاثير كاهش نرخ س��ود اين اوراق بر نرخ 
سود سپرده هاي بانكي دانست و گفت: متعادل شدن 
نرخ سود اوراق سخاب به كاهش نرخ سود سپرده هاي 

بانكي نيز كمك مي كند. 
هاموني درباره تاثير كاهش نرخ سود بانكي بر بازار 
س��رمايه گفت: نرخ س��ود بالاي بانكي باعث مي شود 
نرخ موردانتظار براي بازدهي در سهام بالا برود كه به 
مفهوم كاهش P/E است، اين متغير كه كاهش يابد، 

يعني بازار س��هام با روند نزولي مواجه مي شود. وي با 
تاكيد بر اينكه كاهش نرخ س��ود بانكي باعث افزايش 
P/E بازار سرمايه مي ش��ود، گفت: البته اين كنش ها 
و واكنش ها ب��ا تاخير اتفاق مي افت��د؛ اما به هر حال 
نوس��ان هاي بازار پول هم مستقيم و هم غيرمستقيم 
بر بازار سرمايه تاثير مي گذارد. هاموني بالا بودن نرخ 
سود را براي دريافت تسهيلات بانكي توسط بنگاه هاي 
اقتصادي مشكل مهمي دانست و افزود: بالا بودن نرخ 
س��ود باعث مي شود كه تامين مالي گران تمام شود و 
پروژه ها و طرح هاي توس��عه يي را متوقف كند. وي در 
ادامه افزود: بالا بودن نرخ سود بانكي براي مشتري هاي 
اعتباري نيز مشكل س��از اس��ت؛ چراكه بس��ياري از 
سهامداران بازار سرمايه اعتباري خريد مي كنند و اين 
اعتبارها همان وامي است كه كارگزاران در قالب عقد 
مرابح��ه از بانك دريافت مي كنند. ل��ذا بالا بودن نرخ 
سود بانكي باعث مي ش��ود سود معامله گران اعتباري 
نيز خدشه دار شود و اعتبار با نرخ بالا تاثير مخربي بر 
بازار س��هام مي گذارد. هاموني ابراز اميدواري كرد كه 
كاهش نرخ س��ود بانكي و ابلاغيه جديد بانك مركزي 
به بانك ها براي كاهش نرخ سود بتواند مشكلات بازار 

سرمايه را برطرف كند. 

تعقيبقضايياعضايهياتمديرهچندناشر
و8شركتكارگزاري

اين مقام مس��وول در ادامه عنوان كرد: حجم مبناي 
روزانه براي كشف قيمت و ابطال معاملات حذف خواهد 
شد و دامنه نوسان پس از بازگشايي نماد و كشف قيمت 
به طور كلي براي هر نماد معاملاتي با دامنه نوس��ان باز و 

بدون سقف و كف صورت خواهد گرفت. 
هاموني با اشاره به ارزش 300 ميليارد توماني حجم 
اوراق سخاب 2 الي 7 عرضه شده در بازار ابزارهاي نوين 
مالي فرابورس، در گفت وگو با فارس نيز بيان كرد: ارزش 
مجم��وع اين اوراق 12 هزار و 300ميليارد تومان اس��ت 
ك��ه تاكنون10 هزار ميليارد توم��ان از آن به پيمانكاران 
تخصي��ص پيدا ك��رده ك��ه در فرابورس قاب��ل معامله 
خواهند بود و به تدريج نماد هاي آنها گش��ايش و كشف 
قيمت مي ش��وند. هاموني افزود: ع��لاوه بر اين معاملات 
ثانويه اوراق مش��اركت دولتي كه معاملات ثانويه آنها در 
بازار پول منع ش��ده پ��س از مذاكره با بانك هاي عامل و 
دسترس��ي به اطلاعات دقيق صاحبان اوراق در آينده يي 
نزدي��ك از طريق فرابورس آغاز خواهد ش��د. وي درباره 
اينكه باتوجه به س��پري ش��دن 3 ماه از موعد سررسيد 
اوراق مشاركت شهرداري هاي مشهد، قم، تبريز و تهران 

و خط��ر نكول براي دارن��دگان اي��ن اوراق تصريح كرد: 
ريسك اوراق ش��هرداري ها در دنيا از اوراق دولتي كمي 
بالاتر است و س��رمايه گذاران به طور معمول اين موضوع 
را مدنظر قرار مي دهند. موضوع عدم ايفاي تعهدات ناشر 
اوراق مذكور در موعد سررس��يد تاييد مي شود اما درباره 
اينكه اين اوراق نكول مي ش��وند در حال حاضر نمي توان 
با اطمينان س��خن گفت زيرا موضوع نكول با تاخير فرق 
مي كند. به گفته مديرعامل فرابورس، تاكنون هيچ اوراق 
بدهي در فرابورس با يك ريال نكول مواجه نش��ده و اين 
درحالي است كه وضعيت ضمانت اين اوراق و بانك هايي 
كه ضامن آنها هستند باتوجه به چالش هاي امروز صنعت 
بانكداري بس��يار مهم اس��ت. ضمانت اين اوراق يكي از 
چالش هاي سيس��تم بانكي است كه به همين دليل بازار 
بدهي ش��كل گرفته و دولت با ضمانت خود اوراق بدهي 

را منتشر مي كند. 
اوراق ش��هرداري ها اما از ضامن بانكي برخوردارند و 
پيگيري هايي با ضامنان اين اوراق و ش��هرداري در حال 
انجام است تا مبلغ اسمي اوراق مشاركت سررسيد شده 

پرداخت و دارندگان اوراق به پول خود برسند. 
مديرعامل فرابورس درباره دليل عدم كش��ف قيمت 
سهام بس��ياري از نماد هاي معاملاتي فرابورس با وجود 
سپري شدن زمان زياد بازگشايي آنها گفت: اين موضوع 
در دس��تورالعمل جدي��د توقف و بازگش��ايي نماد هاي 
معاملاتي ديده ش��ده كه س��ازمان بورس طي روزهاي 

آينده اين دستورالعمل را ابلاغ خواهد كرد. 
اين دستورالعمل در تلاش هاي شبانه روزي متوليان 
و ناظ��ران ب��ازار س��رمايه تبيين ش��ده و براس��اس آن 
مكانيس��م هاي توقف نماد هاي معاملات��ي در فرابورس 

حداكثر 10 روز خواهد بود. 
هاموني از بررس��ي پرونده تخلفات و تعقيب قضايي 
اعض��اي هيات مدي��ره چند ناش��ر و حدود 8 ش��ركت 
كارگ��زاري در بازار پايه خبر داد و گفت: براس��اس قولي 
كه به مردم داده ايم هر تخلف آشكار، دستكاري عامدانه 
قيمت، نشت اطلاعات نهاني يا هر فساد محرز احتمالي 
كه از طرف مردم اعلام شود در كنار نظارت هاي فرابورس 

در دستور كار بررسي ها قرار خواهد گرفت. 
وي اف��زود: براس��اس اس��تانداردهاي آيس��كو بحث 
پيگيري شكايت ذي نفعان از اولويت هاي استاندارد هاي 
بازاره��ا بوده و از اين رو فراب��ورس با ايجاد امكاني تحت 
عنوان »صداي شما« در وب سايت خود هرگونه ناهنجاري 
در بازار سهام را از طريق گزارش هاي مردمي استخراج و 
در دس��تور كار بررسي ناظران بازار قرار مي دهد. در عين 
حال در پيش نويس حمايت همه جانبه از بازار س��رمايه 
اين نيازها گنجانده مي شود تا با كمك رسانه ها و مردم به 
ناظران بازار براي ايجاد شفافيت بيشتر بازار كمك شود. 

گروهبورس|
ش��اخص كل بورس و اوراق بهادار تهران در معاملات روز دوش��نبه با 
افزايش 4۹7واحدي، وارد كانال جديد ش��د و رق��م 84 هزارو 414واحد 
را به خود اختصاص داد. بر اين اس��اس، ش��اخص كل هم  وزن با افزايش 
11۶واحدي عدد 17هزار و 773واحد را به نمايش گذاش��ت. اين درحالي 
است كه شاخص سهام آزاد شناور نيز با افزايش 5۶8 واحدي رقم ۹2هزار 
و 11واحد را ثبت كرد. علاوه بر اين ش��اخص بازار اول درحالي با افزايش 
381واحدي به رقم 58 هزار و ۶73 واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم 
با افزايش ۹12واحدي عدد 18۶هزار و 571 واحد را به خود اختصاص داد. 
بر اين اس��اس معاملات سهام در نماد معاملاتي فولاد مباركه با 83واحد، 
پتروشيمي پرديس و ملي مس هر يك تا 40واحد و كشتيراني با 31واحد 
افزايش بيشترين تاثير مثبت را بر محاسبه شاخص كل بورس به نام خود 
ثبت كردند. در مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي آسان 
پرداخت پرش��ين با 10واحد، خدمات انفورماتيك و هلدينگ پتروشيمي 
خليج فارس هر يك تا ۶ واحد و بانك انصار تا 4واحد كاهش بيش��ترين 
تاثير منفي را در برآورد اين نماگر به دوش كش��يدند. افزون بر اين ارزش 
كل معاملات بورس تهران درحالي به بيش از 107ميليارد تومان نمايش 
داده ش��د كه ناشي از دس��ت به دست شدن بيش از 452ميليون سهم و 

اوراق مالي قابل معامله طي 3۹هزار و 4۶7نوبت داد و ستد بود. 

افزايشآيفكس
در سويي ديگر، ميانه هفته معاملاتي جاري دادوستدهاي فرابورس 
ايران با نقل و انتق��ال بيش از 1۶۹ميليون ورقه به ارزش نزديك به 
2هزار و 422ميليارد ريال خاتمه يافت كه اين مبادلات نسبت به روز 
يك شنبه با افزايش حجم در مقابل كاهش ارزش معاملات همراه بود. 
بر اين اس��اس شاخص كل فرابورس نيز با رشد 3واحدي روبه رو شد 
تا به اين ترتيب آيفكس ب��ه پله ۹52واحدي صعود كند. همچنين 
بررسي نمادهاي اثرگذار بر شاخص نشان مي دهد اغلب نمادهايي كه 
تاثير مثبت بر اين نماگر داشتند، نمادهايي از گروه فلزات اساسي و 
يك نماد از گروه ش��يميايي ها بودند به طوري كه نمادهاي »ذوب«، 
»ميدكو«، »سرچش��مه«، »زاگرس« و »ارفع« تا سطح حداكثر يك 
واحد تاثير مثبت در برآورد آيفكس به جا گذاش��تند. در مقابل نيز 
نمادهاي »بمپنا« و »مارون« تا سطح 0,4واحد تاثير منفي بر شاخص 
كل فرابورس داش��تند. افزون بر اين سهامداران بيش از 88 ميليون 
سهم به ارزش افزون بر 2۹2ميليارد ريال را در مجموع دو بازار اول و 
دوم دست به دست كردند و به ترتيب دو نماد »ذوب« و »زاگرس« 
بيشترين حجم و ارزش معاملاتي را در اختيار گرفتند. براساس اين 
گ��زارش در مجموع 3تابلو بازار پايه جابه جايي 71ميليون س��هم به 

ارزش حدود 151ميليارد ريال صورت گرفت.

رييس كميسيون اقتصادي مجلس با استقبال از اقدام سازمان 
بورس در شفاف سازي نهاد هاي مالي زيرمجموعه اين سازمان گفت: 
كاهش ريس��ك س��رمايه گذاري، رفع ابهام مردم و ايجاد آرامش و 
امني��ت از مزيت هاي اجراي طرح انتش��ار اطلاعات نهادهاي مالي 
است. در سال هاي اخير، مردم بارها قرباني موسسه هاي غيرمجازي 
ش��ده اند كه با ادع��اي دارا بودن مجوز از نهاده��اي ذي ربط اقدام 
به سوءاس��تفاده كرده و ش��هروندان از همه جا بي خب��ر را قرباني 
س��ودجويي خود كرده اند كه فعاليت موسسه هاي مالي غيرمجاز، 
تجل��ي اين سوءاستفاده هاس��ت. به گ��زارش ايرنا، برخ��ي افراد و 
ش��ركت ها با ادعاي داشتن مجوز، اقدام به فروش اوراق غيررسمي 
در خ��ارج از بازار س��رمايه كرده اند كه باعث زيان خريداران ش��ده 
كه اين معضل در ش��هرهاي كوچك بيش��تر مشاهده مي شود زيرا 
س��اكنان اين مناطق، امكان پيگيري و كس��ب اط��لاع از مجوزدار 
بودن اين اشخاص و شركت ها را نداشته اند. اما به تازگي مسوولان 
بازار س��رمايه، گامي بزرگ براي جلوگيري از اين سوءاس��تفاده ها 
برداشته اند كه براساس آن قرار است كه همه نهادهاي مالي تحت 
نظارت سازمان بورس معرفي شوند. سازمان بورس اعلام كرده كه 
ب��راي رفع اين معضل، طرح انتش��ار اطلاعات نهادهاي مالي تحت 
نظارت اين سازمان را اجرا خواهد كرد. رييس كميسيون اقتصادي 

مجلس درباره اين اقدام سازمان بورس گفت: بي شك هر نوع اقدامي 
كه در راستاي شفاف سازي باشد مورد استقبال قرار مي گيرد و اين 
شفاف س��ازي بايد در تمام بخش هاي اقتصادي كشور ايجاد شود. 
محمدرضا پورابراهيمي افزود: شفاف سازي و رفع ابهام هاي موجود 
در هم��ه بخش ها ازجمله حوزه س��رمايه گذاري و اقتصادي زمينه 
كاهش ريسك س��رمايه گذاران را مهيا مي كند و تجربه نشان داده 
كه عمده مش��كلات در برخي بازارها ازجمله بازار پولي به واس��طه 
كمب��ود اطلاعات پديد آمد و م��ردم را دچار چالش كرده اس��ت. 
پورابراهيمي خاطرنشان كرد: از آنجا كه فلسفه تشكيل بازار سرمايه 
شفاف س��ازي است لذا اجرايي ش��دن چنين اقداماتي در نوع خود 
قابل قبول اس��ت. پورابراهيمي با اشاره به برخي اتفاق هاي صورت 
گرفته در بازارهاي مالي ازجمله بازار پول تصريح كرد: شكل گيري 
نبود اطمينان و س��لب اعتماد مردم در اين بازارها به طور كلي به 
واس��طه اطلاع رساني نادرست ايجاد ش��ده و در پي آن چالش هاي 
متعددي به وجود مي آورد بنابراين نبود چنين ش��فافيتي در تمام 
بازارها را بايد ريش��ه يابي و آسيب شناسي كرد. به گفته وي كاهش 
ريس��ك س��رمايه گذاري و رفع ابهامات پيش روي مردم همچنين 
س��رمايه گذاري همراه با آرامش و امنيت ازجمله مواردي است كه 

با عملياتي شدن اين طرح در اقتصاد كشور حاصل خواهد شد. 

گام محكم رشد بورس استقبال مجلس از بانك اطلاعاتي بورس
گزارش روز گزارش يك

نگاهيبهتحولاتبازار
ب�امعرف�ينهاده�ايمال�ي گرهگش�ايي
مج�وزدار:اقدام جديد س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار درخص��وص اعلام و معرف��ي نهادهاي مالي 
تحت نظارت منجر به شفاف س��ازي و گره گش��ايي 
از بازار س��رمايه كش��ور مي ش��ود؛ چراك��ه تاكنون 
اطلاعات به صورت يكس��ان در اختي��ار افراد فعال 
در بازار نبوده اس��ت. فردي��ن آقابزرگي، مديرعامل 
كارگزاري بانك آينده با بيان مطلب فوق به انتش��ار 
ليس��ت نهادهاي مالي مجاز از سوي سازمان بورس 
اشاره كرد و گفت: اگر بتوان در بازار سرمايه كشور 
وظايف نظارتي، قانون گذاري و اجرايي را از يكديگر 
تفكيك كرد، ايده آل ترين حالت ممكن است. وي با 
بيان اينكه شفافيت نظارتي سازمان بورس حركتي 
شايس��ته و بسيار كمك كننده اس��ت، ادامه داد: در 
يكي دو س��ال اخير ديدگاه هاي روش��نفكرانه يي را 
در بورس كشور ش��اهد بوديم كه نمايانگر روزهاي 
خوب ت��ر براي ب��ورس اس��ت و اين اعلام اس��امي 
نهاده��اي مالي مجوز دار از همان نگاه هاس��ت. اين 
كارگ��زار بازار س��رمايه به س��اماندهي اوراق بدهي 
اش��اره كرد و به س��نا گف��ت: آزادس��ازي و انتقال 
معاملات اين اوراق ب��ه فرابورس، تغيير رويه توقف 
نهادهاي معاملاتي و اعلام نحوه انتش��ار از س��وي 
ناش��ران از ديگر اقدامات تاثيرگذار در بازار سرمايه 

بوده است. 
س�فارشش�رطيدركارگزاريه�ا:مجوز 
عملياتي ش��دن معاملات ش��رطي در بازار س��هام 
از سوي س��ازمان بورس صادر شده است. اين نوع 
معامله مشابه معاملات الگوريتمي است اما تفاوت 
مهم آن س��ادگي و قابل دس��ترس بودن در روند 
س��فارش دهي خريد و فروش س��هام شركت هاي 
بورس��ي و فرابورس��ي اس��ت. در اين رابطه محمد 
عابد، مديرعامل كارگزاري پاسارگاد گفت: در اين 

روش برخ��لاف معاملات الگوريتم��ي، قيمت هاي 
مدنظ��ر معامله گ��ران، مركز توجه سيس��تم قرار 
مي گي��رد و از هر گون��ه پيچيدگ��ي و متغيرهاي 
متع��دد دور مي ش��ود و با ش��روط تعيين ش��ده، 
س��فارش به صورت خ��ودكار به هس��ته معاملات 
ارس��ال مي ش��ود. وي ادام��ه داد: از آنجا كه پيش 
از اين معاملات شرطي ممنوع بود در برخي موارد 
نياز بود تا داد و ستدها تحت شرايط و قيمت هاي 
مش��خص و بدون حضور در سيستم انجام شود كه 
خوش��بختانه اين امكان فراهم شده است. به گفته 
مديرعامل كارگزاري پاسارگاد بر همين اساس اين 
كارگزاري توانس��ته سيستم س��فارش  هاي شرطي 
را در نرم  اف��زار معاملات آنلاين خ��ود قرار دهد تا 
امكان دسترسي آسان تر براي معامله  گران حرفه يي 
 فراه��م ش��ود. عابد با بي��ان اينك��ه معامله گران با 
به  كارگيري تحليل و تجربه معاملاتي خود در بازار 
س��هام مي توانند ش��رايط خاصي را تعيين كرده و 
اين ش��روط را در سيستم به كار ببرند، گفت: اين 
شروط بدون هيچگونه محدوديتي از نظر تعدادي 
ثبت خواهد ش��د و مناس��ب كليه س��هامداران و 
كاربران اعم از حرفه  يي و مبتدي است. با استفاده 
از سيستم معاملات شرطي مي توان بدون پيگيري 
لحظه ي��ي نوس��انات و رويدادهاي ب��ازار بر مبناي 
ش��روط تعيين ش��ده از حداقل فرصت ها استفاده 
بهينه داش��ت. وي تصريح كرد: كاربران با امضاي 
اينترنت��ي بياني��ه ريس��ك را قبول كرده س��پس 
مي توانند به اين خدمات دسترسي داشته باشند. 

ابزاره�ايمال�يدربورسكالا: ب��ا توجه به 
ابزارهاي��ي ك��ه در بورس كالا طي س��ال هاي اخير 
ايجاد ش��ده، مي ت��وان از ظرفيت اي��ن بورس براي 
پيش بيني پذي��ر ك��ردن بازارها اس��تفاده كرد زيرا 
ازجمل��ه كاركرده��اي بازارهاي متش��كل همچون 

ب��ورس كالا، س��اماندهي عرضه و تقاضا، ش��فافيت 
قيمت و ش��فافيت اطلاعاتي و تحليل است. حميد 
ميرمعيني به جلسه اخير ستاد تنظيم بازار و تاكيد 
بر پيش بيني پذير كردن بازارها اش��اره كرد و گفت: 
درحال حاضر با توجه به مولفه هاي متعدد سياسي 
و اقتصادي كه در س��طح دنيا وجود دارد، بازارها به 
راحتي قابل تنظيم نيس��تند زيرا مولفه هاي زيادي 
در تعيي��ن جهت گيري آين��ده بازارها نقش دارند و 
خريداران، فروشندگان، متقاضيان و عرضه كنندگان 
براساس تحليل ها و مولفه هاي مدنظر خود تصميم 
مي گيرن��د و در چني��ن ش��رايطي باي��د ب��ه فكر 
ابزارهايي براي پوش��ش ريس��ك توليدكنندگان و 
مصرف كنن��دگان بود. وي افزود: با ابزارهايي كه در 
بازارهاي بورسي به خصوص بورس كالا ايجاد شده 
اس��ت، خريداران و فروشندگان مي توانند خودشان 
را براي آين��ده آماده كرده و از ابزارهاي موجود كه 
ام��كان معامله محص��ولات در آين��ده را مي دهند، 
اس��تفاده كنند تا در تامين منابع با مش��كل مواجه 
نش��ود و براس��اس روند عملياتي شركت ها، ريسك 
نوس��انات آينده پوشش داده ش��ود. اين كارشناس 
بازار س��رمايه ادامه داد: ابزارهايي كه در س��ال هاي 
اخير در بورس هاي كالايي مطرح دنيا ايجاد ش��ده 
بس��يار تاثيرگذار ب��وده و عمدتا ب��راي اقدام فعلي 
و براس��اس پيش بيني آينده اس��ت ب��ه طوري كه 
در گذش��ته اين امكان وجود نداش��ت و زماني كه 
شركت ها يا متقاضيان به كالايي نياز داشتند، فارغ 
از اينكه قيمت ها چقدر دچار نوسان مي شود، اقدام 
ب��ه خريد مي كردند ولي درح��ال حاضر اين امكان 
در بورس ها ايجاد ش��ده كه با اس��تفاده از ابزارهاي 
مش��تقه بتوانند منافع خود را در آينده تامين كرده 
و خود را از ريسك هاي نوسان قيمت پوشش دهند. 
به گفته ميرمعيني در ايران هم طي سال هاي اخير 
اقدامات خوبي چه به لحاظ كميت و تعدد كالاهايي 
ك��ه در بورس كالا پذيرش ش��دند و چ��ه به لحاظ 
شفافيت در قيمت گذاري و تعداد فعالان انجام شده 

است به طوري  كه اكثر عرضه كننده ها و متقاضيان 
با مزيت هاي بورس كالا آشنايي پيدا كرده اند. 

۶۶درص�دواگذاريهايدولتيازدهمدر
بخشخصوصيواقعي: از مجموع واگذاري هاي 
انجام شده در دولت يازدهم ۶۶ درصد واگذاري ها 
به بخش خصوصي واقعي رسيده است. بر اين اساس 
بررسي عملكرد مقايسه يي سازمان خصوصي سازي 
براساس ماهيت خريداران در دولت يازدهم نسبت 
به دولت هاي گذشته نش��ان مي دهد، سهم بخش 
خصوصي واقعي از س��ال 80 تا پايان شهريور ماه 
۹2 بال��غ بر 185ه��زار و 2۶4ميليارد ريال معادل 
18درصد بوده كه اي��ن آمار در دولت يازدهم 87 
هزار و 81 ميليارد ريال معادل ۶۶ درصد را شامل 
مي شود. به گزارش خصوصي سازي همچنين سهم 
سهام عدالت از واگذاري دولت هاي قبلي 2۶۶هزار 
و 210ميلي��ارد ريال معادل 2۶درصد بوده كه اين 
آمار براي دولت يازدهم 2573ميليارد ريال معادل 
2درصد برآورد مي ش��ود. براس��اس اين گزارش از 
س��ال 80 تا پايان ش��هريور ۹2 بالغ بر 15۶هزار و 
577 ميليارد ريال معادل 1۶درصد كل واگذاري ها 
بابت انتقال مستقيم به طلبكاران بوده كه اين آمار 
در دول��ت يازدهم 2۶ه��زار و 302ميلي��ارد ريال 
معادل 20درصد كل واگذاري ها را شامل مي شود.

)با اين توضيح كه تمامي رد ديون هاي انجام شده 
در اي��ن دوره مربوط به قطعي ش��دن قراردادهاي 
رد ديون��ي بوده كه در دولت هاي گذش��ته مصوب 
هي��ات وزيران گرفته ان��د(. افزون بر اين از س��ال 
80 تا پايان ش��هريور ۹2 بالغ بر 3۹7هزار و 50۹ 
ميليارد ريال مع��ادل 40درصد كل واگذاري ها به 
نهاده��اي نظام��ي، نهاد هاي عموم��ي غيردولتي، 
نهادهاي انقلاب اس��لامي و... بوده اس��ت كه اين 
آم��ار در دولت يازده��م 1۶ه��زار و 7۹8ميليارد 
ريال معادل 12درصد بوده اس��ت. گفتني است از 
س��ال 80 تا پايان شهريور ۹2 بالغ بر 1005هزار و 
5۶0 ميلي��ارد ريال واگذاري صورت گرفته كه اين 

آم��ار در دوره فعاليت دولت يازده��م 132هزار و 
754ميليارد ريال بوده است. 

FATFاتصالبورستهرانواس�تانبولبه
ني�ازن�دارد:عض��و كميس��يون برنام��ه، بودجه و 
محاس��بات مجل��س تاكي��د دارد ك��ه اردوغ��ان به 
اي��ران جهت تامين امنيت بدهكار اس��ت و مي تواند 
اتص��ال بورس تهران و اس��تانبول را ب��دون نياز به 
FATF انجام دهد. به گزارش خانه ملت، غلامعلي 
جعفرزاده ايمن آبادي با اش��اره به تاثير سفر اردوغان 
بر اتصال بورس هاي تهران و اس��تانبول اظهار كرد: 
مهر ماه شاهد سفر اردوغان به ايران خواهيم بود كه 
مي تواند تاثير بس��زايي بر مبادلات اقتصادي بين دو 
كشور داشته باش��د. عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس با تاكيد بر گس��ترش روابط با 
كش��ورهاي همس��ايه عنوان كرد: همواره بايد از هر 
فرصتي جهت توس��عه روابط با كشورهاي همسايه 
اس��تفاده كنيم به خصوص اينكه ايران تاثير زيادي 
بر تامين آرامش و امنيت كش��ورهاي همسايه دارد 
و باي��د توس��عه اقتصادي بين همس��ايه ها رخ دهد. 
نماينده رش��ت در مجلس دهم ش��وراي اس��لامي 
با يادآوري كودتا در كش��ور تركي��ه گفت: در زمان 
كودت��اي تركي��ه، ايران و رس��انه هاي اي��ران نقش 
بس��زايي در ايج��اد آرامش در اين كش��ور داش��ته 
بنابراين اردوغان به ايران بدهكار اس��ت و بايد براي 
جبران اين بدهي در مس��ير توس��عه اقتصادي گام 
ب��ردارد. وي با بيان اينكه اخيرا هياتي از ايران براي 
اتصال بورس تهران و استانبول به تركيه سفر كرده 
است، ادامه داد: به نظر مي رسد، زمينه هاي افزايش 
روابط اقتص��ادي بين ايران و تركيه فراهم ش��ده و 
اردوغان در س��فر به ايران بايد اين مسير را كوتاه تر 
كند. جعفرزاده  ايمن آب��ادي درخصوص تاثير اجراي 
FATF ب��ر اتصال بورس تهران و اس��تانبول اظهار 
كرد: اردوغان بايد از هر نوع مبادله اقتصادي با ايران 
نهايت استفاده را ببرد و بدون نياز به FATF زمينه 

را براي اتصال بورس ايران و تركيه فراهم كند. 

بازار سرمايه
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راه هاي نجات صنعت سيمان
مرتضي لطفي|عضو هيات نمايندگان اتاق تهران|

پرداخت مش��وق هاي صادراتي به  ويژه به منظور 
كاهش س��هم حمل ونقل در هزينه ه��اي صادرات و 
فعاليت بيش��تر ديپلمات هاي تجاري دوراهي است 
ك��ه بايد ب��راي نجات صنع��ت س��يمان از ركود به 
آن تكي��ه ك��رد. باور بخش خصوصي اين اس��ت كه 
از بازار س��رمايه بايد تامين مالي كرد اما متاس��فانه 
س��ازوكارهاي اجرايي ش��دن اين باور فراهم نيست. 
دولت در دو س��ال گذش��ته صندوق حمايت از بازار 
س��رمايه را ايجاد كرد تا مازاد درآمدها از بخش هاي 
مش��خص را در اين صندوق نگ��ه داري كند و زماني 
كه بازار س��رمايه دچار مش��كل ش��د، ب��راي حفظ 
اعتماد مردم از منابع صندوق به كمك بازار سرمايه 
بيايد. متاس��فانه ايجاد و حركت صندوق حمايت از 
بازار س��رمايه با كندي پيش رف��ت و همچنان بازار 
سرمايه منبعي جدي براي تامين سرمايه بنگاه هاي 
اقتصادي نيس��ت. كاهش بازدهي در بازار سرمايه به 
ع��دم اعتماد مردم و فعالان ب��ورس دامن مي زند. با 
توج��ه به كاهش س��ود بانكي بازار س��رمايه يكي از 
مهم ترين بخش هايي است كه مي تواند سرمايه هاي 
خرد را جمع كند. ركود بازار مس��كن، س��اماندهي 
موسس��ات مالي و اعتباري مج��از و غيرمجاز منابع 
مردم را به سمت بازارهاي ديگر سوق مي دهد و اگر 
بازار س��رمايه جذابيت لازم را نداشته باشد، در بازار 
ارز و طلا با نوسان روبه رو خواهيم شد. بازار سرمايه 
نتوانس��ت به صنعت سيمان براي گذار از دوره ركود 
كمك كند. سيمان پس از آب پرمصرف ترين كالاي 
جهان اس��ت. بازار مصرف س��يمان در كش��ور ما به 
دليل وجود بافت فرسوده و عدم توسعه زيرساخت ها 
قابل توجه اس��ت اما به دليل ركود صنعت ساختمان 
فرصت استفاده از اين ظرفيت براي صنعت ما وجود 
ندارد. در زمينه مسكن هنوز اتفاق خاصي رخ نداده 
اس��ت و به نظر نمي رسد تدابير دولت براي تحريك 
طرف تقاضا موثر واقع شود. بازپرداخت وام مسكني 
كه دولت مردم را تش��ويق به استفاده از آن مي كند 
سنگين اس��ت و با توجه به سطح درآمد افرادي كه 
در مناطق فرس��وده ساكن هستند يا مسكن ندارند، 
ب��ه نظر نمي رس��د با تكيه بر اي��ن عامل تحركي در 
بخش مس��كن اتفاق بيفتد. بهترين كمك دولت به 
بهبود وضعيت صنعت س��يمان پرداخت مشوق هاي 
صادرات��ي اس��ت. ايران با ي��ك ب��ازار 400ميليوني 
همج��وار اس��ت ك��ه بيش��تر كش��ورهاي آن كمتر 
توسعه يافته يا درحال توسعه هستند و به سيمان نياز 
دارند، فرصتي كه با توجه به عدم آمادگي زيرساختي 
بخش صادرات ايران دس��ت نخورده باقي مانده است. 
س��هم هزينه حمل ونقل در صادرات قابل توجه است 
و اگر دولت از امكانات لجس��تيك ارتش براي انتقال 
محموله هاي صادراتي سيمان استفاده كند، شرايط 
متفاوت خواهد بود. فعاليت ديپلماسي تجاري كه به 
 اندازه قابل  توجهي در آن نقص داريم و در مقايس��ه 
با كش��ورهايي مثل تركيه و عربس��تان در آن عقب 

هستيم از الزامات توسعه بازارهاي صادراتي است. 
منبع: پايگاه خبري اتاق تهران

برگزاري كارگاه آموزشي 
روش هاي پرداخت بين المللي

پاي�گاه خبري اتاق ته�ران| مركز آموزش اتاق 
تهران در تقويم آموزش��ي نيم س��ال دوم 1396 اتاق 
تهران و در ادامه برگزاري دوره هاي آموزشي كاربردي 
براي توانمندسازي فعالان اقتصادي، قصد دارد كارگاه 
آموزش��ي روش هاي پرداخ��ت بين الملل��ي را برگزار 
كن��د. مركز آموزش اتاق تهران فعالان حوزه صادرات 
دانش��جويان  گمرك��ي،  كارگ��زاران  كالا،  واردات  و 
رش��ته مديريت بازرگاني كارشناس��ان و بازرگانان را 
به عن��وان مخاطبان اين دوره در نظر گرفته اس��ت. 
مدت دوره روش هاي پرداخت بين المللي 16س��اعت 
آموزش��ي اس��ت و از ش��نبه 15مهر ماه سال جاري 
آغاز  مي ش��ود. روزها و س��اعت برگزاري اين دوره نيز 
شنبه ها و دوشنبه ها س��اعت 16تا 20 در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت. در اين دوره آموزشي، س��رفصل هايي 
چون ان��واع روش هاي پرداخ��ت، روش هاي پرداخت 
 ،ADVANCE ،CASH نقدي ب��ه صورت ه��اي
CAD ،COD، روش واردات در مقاب��ل صادرات و 
 ،USANCE ،انواع اعتبار اسنادي ،BUY BACK
ATSIGHT، انواع روش هاي تسويه اعم از ديداري، 
مدت دار، قبولي، معامله و نيز مراحل اعتبار اس��نادي 
در بانك، گشايش اعتبار، ظهرنويسي، مراحل واردات 
اعتب��ار اس��نادي و روش پرداخت برات��ي و انواع آن 

آموزش داده خواهد شد. 

 دستگاه هاي اجرايي
مانع اجراي قوانين نشوند

بيس��ت و هفتمين نشس��ت ش��وراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي اس��تان سمنان برگزار شد. 
ريي��س ات��اق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
س��منان در اين نشست با تاكيد بر لزوم اجراي قانون 
توسط همه دس��تگاه هاي دولتي گفت: دستگاه هاي 
دولت��ي نبايد با اج��راي دس��تورالعمل هاي داخلي، 
مانع اجراي قوانين ش��وند بلكه هم��ه بايد قوانين را 
لازم الاجرا محسوب كنيم. علي اصغر جمعه اي افزود: 
هر چند بعضي قوانين نيازمند اصلاح هس��تند و بايد 
از مجاري مختلف براي اجراي قوانين تلاش كنيم اما 
تا زماني كه قوانين اصلاح نش��ده اند بايد متن صريح 
قانون خارج از هرگونه تفس��ير اجرا ش��ود. وي ادامه 
داد: تلاش ب��راي اصلاح قوانين و شناس��ايي قوانين 
مخل كس��ب وكار از وظايف اصلي ش��وراي گفت وگو 
اس��ت، بر همي��ن اس��اس در دور جديد اف��رادي با 
نگرش ه��اي تخصصي ب��ه بدنه ش��وراي گفت وگوي 

دولت و بخش خصوصي استان اضافه  شده اند.
همچنين، اس��تاندار س��منان نيز در اين نشست، 
ظرفيت كارشناسي شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي استان س��منان را بالا ارزيابي كرد و گفت: 
اصلاح دستورالعمل جديد شورا نشانگر اين است كه 

تركيب جديد بايد كارشناسي تر باشد.
محمدرض��ا خب��از ادام��ه داد: دبيرخان��ه ش��ورا 
اي��ن آمادگي را دارد ك��ه نظرات صاحب��ان صنايع، 
دانش��گاهيان و ديگر فرهيختگان استان را دريافت و 

نظرات كارشناسي را ارائه كند. 

تحليل

اخبار

ترفندهاي جديد براي رقابت با زعفران ايراني طراحي شده است

دامپينگ زعفران

در ديدار فعالان اقتصادي با سفير روسيه عنوان شد 

مشكلات گمركي مانع جدي تجارت »ايران و روسيه«

 ضرورت تامين زيرساخت
براي صادرات شيريني

سفير روسيه طي سفر به استان مازندران 
ب�ا جمع�ي از فع�الان اقتص�ادي و مدي�ران 
دس�تگاه هاي اجرايي اين استان ديدار كرد. 
عب�دالله مهاجرداراب�ي در اي�ن نشس�ت بر 
ضرورت رفع س�ريع مشكلات گمركي تاكيد 
كرد. رييس اتاق مازندران در اين نشس�ت با 
اش�اره به ظرفيت هاي تجاري و توليدي بين 
روس�يه و مازندران گفت: مش�كلات گمركي 
همچنان از مس�ائل مهم بين ايران و روسيه 
است كه بايد رفع شوند. عبدالله مهاجردارابي 
همچني�ن خواس�تار تس�هيل و رف�ع موانع 
تجاري ميان اس�تان مازندران و روسيه شد 
و گفت: رقابت بخش�ي از تجارت را تش�كيل 
مي ده�د و ما بايد جايگاه واقع�ي خود را در 
اين حوزه پيدا كني�م. مهاجر از مازندران به 
عنوان يكي از استان هاي با ظرفيت صادراتي 
بالا ياد كرد و گفت: مازندران از طريق درياي 
خ�زر به راحت�ي مي توان�د محص�ولات را در 

اختيار روسيه قرار دهد. 
ريي��س ات��اق بازرگان��ي، صناي��ع، معادن و 
كش��اورزي مازندران، با اش��اره به بس��ته بندي 
محصولات گفت: بايد با بس��ته بندي مناس��بت 
با كش��ورهاي ديگر نيز رقابت داش��ته باشيم و 
اين حوزه را مديريت كنيم. صادرات به روس��يه 
درگير يكس��ري مش��كلات اس��ت و بايد بدانيم 
صادرات تنها با سخنان ش��عاري رشد نمي كند 
و بايد مش��كلات ف��راروي صادركنن��دگان رفع 
ش��ود. او همچنين با بيان اينكه كالاهاي استان 

ب��ه امري��كا نيز صادر مي ش��ود، گف��ت: دومين 
محموله از محصولات لبني از اس��تان به امريكا 
 ص��ادر مي ش��ود و گواهي ه��اي لازم ب��راي آن 

صادرشده است. 
همچنين، س��فير فدراس��يون روسيه در اين 
نشس��ت گف��ت: رواديد گردش��گري ت��ا پايان 
س��ال ميلادي ج��اري براي گردش��گران ايراني 
لغو مي ش��ود و تورهاي گردش��گري با 5 تا 50 
گردش��گر مي توانند بدون ويزا به روس��يه سفر 
كنند. لوان جاگاري��ان درباره لغو رواديد تجاري 
بي��ن مازندران و روس��يه نيز گف��ت: اجرا و لغو 
اين رواديد نيز كار س��ختي نيست و مي توان در 
اين زمينه تفاهمنامه هايي داش��ت. جاگاريان با 
اشاره به سطح مناسبات سياسي ايران و روسيه 
و تلاش براي حل مس��ائل سياس��ي كشورهاي 
منطق��ه ازجمله س��وريه گف��ت: همكاري هاي 
بين دو كش��ور از هر نظر مه��م و درخور توجه 
اس��ت. او براي برگزاري كميسيون هاي مشترك 
براي رف��ع موانع صادراتي بي��ن دو طرف اعلام 
آمادگي كرد و گفت: براي توسعه مناسبات بايد 
 س��طح همكاري بين اس��تان هاي دو كشور نيز 

افزايش يابد. 

 اجلاس همكاري هاي استاني ايران و روسيه 
در عين حال معاون هماهنگي امور اقتصادي 
و توس��عه منابع اس��تانداري مازندران نيز گفت: 
اجلاس همكاري هاي استاني بين ايران و روسيه 
با ش��ركت 10 اس��تان از ايران و 10 اس��تان از 

روس��يه در مازن��دران برگزار مي ش��ود. حس��ن 
خيريان پ��ور همچنين راه اندازي س��راي تجاري 
و آمادگي براي راه اندازي كنس��ولگري روس��يه 
در مازن��دران و تش��كيل دو كميت��ه دولت��ي و 
خصوصي را از برنامه هاي گس��ترش مناسبات با 
روس��يه عنوان كرد. وي با اشاره به قدمت روابط 
 ميان ايران و روس��يه گفت: مازندران با داش��تن
3 ف��رودگاه و بندر فعال، س��واحل بس��يار زيبا، 
جنگل، مزارع برنج و راه آهن ظرفيت هاي خوبي 

براي توسعه همكاري ها با روسيه دارد. 
خيريان پ��ور ميزان تولي��دي انواع محصولات 
كش��اورزي استان را هفت ميليون تن اعلام كرد 
و گف��ت: مازندران مي تواند نقش فرا اس��تاني و 
كاركرد كش��وري براي توس��عه مناسبات داشته 
باشد. او صادرات محصولات مازاد نظير مركبات، 
گل و گي��اه، م��رغ و جوجه يك روزه، س��يمان، 
خ��وراك آبزيان را زمينه هاي خوب و مناس��بي 
براي گس��ترش مناس��بات اقتصادي و تجاري با 

روسيه برشمرد.
خيريان پ��ور با اش��اره به اس��تقبال خوب از 
نمايش��گاه توانمندي ه��اي اقتص��ادي ايران در 
ولگاگ��راد تصريح ك��رد: اميدواريم ب��ا برگزاري 
سالانه نمايش��گاه، زمينه مراودات افزايش پيدا 
اقتص��ادي اس��تانداري مازندران  كند. مع��اون 
يادآور شد: راه اندازي سراي تجاري در ولگاگراد 
روس��يه و دعوت رسمي از اس��تاندار براي سفر 
ب��ه مازن��دران از ديگ��ر اقدامات براي توس��عه 

همكاري ها به شمار مي رود. 

 همكاري بانك هاي روسي با تجار ايراني 
از سوي ديگر، معاون اقتصادي سفارت روسيه 
در ايران نيز در اين جلسه گفت: بانك هاي روسي 
براي گشايش ال.سي با تجار ايراني همكاري دارند 
و مشكلي براي گش��ايش اعتبار مالي با بانك هاي 
اي��ران وج��ود ندارد. رس��تم مرادف ب��ا اعلام اين 
مطلب اف��زود: هم اكنون ازبربان��ك، گازپروم بانك 
و روس س��لخوز بانك به عن��وان بانك هاي بزرگ 
روسيه گش��ايش اعتبار را براي تجار ايراني دارند. 
مرادف اضافه كرد: تاكنون چندين ال.س��ي براي 
تجار ايراني از سوي بانك هاي روسي گشوده شده 
و مشكلي از س��وي بانك هاي روسيه وجود ندارد. 
او حداكثر زمان گش��ايش ال.سي براي تجار ايران 
از س��وي بانك هاي روسي را كمتر از 30روز اعلام 
كرده اس��ت. معاون اقتصادي س��فارت روسيه در 

ايران گفت: علاوه بر آن بانك هاي توسعه صادرات 
و كش��اورزي ايران نيز در مس��كو فعاليت دارند و 
ساير بانك هاي ايراني نيز متقاضي ورود به روسيه 
هستند. مرادف به تقاضاي مازندران براي صادرات 
محصولات كشاورزي توليدي به روسيه اشاره كرد 
و گفت كه در ش��رايط فعلي فروشگاه هاي بزرگي 
از بخش خصوصي واردات محصولات كش��اورزي 
ايران به روس��يه را انجام مي دهن��د. او افزود: اين 
ش��ركت ها دو س��ال قبل س��رمايه گذاري هايي را 
در زمين��ه بس��ته بندي و حمل ونقل ب��راي ورود 
محص��ولات كش��اورزي اي��ران به روس��يه انجام 
دادند و در س��ال جاري نيز س��رگرم صادرات اين 
محصولات به مس��كو هستند. مرادف تصريح كرد: 
تجار مازني مي توانند با اين فروش��گاه هاي بزرگ 
براي صادرات محصولات كشاورزي مذاكره كنند. 

تسنيم|
رييس مجمع واردات معتقد اس��ت بايد ريشه بيكاري را در بي اعتنايي 
دولت ها به توانمندي بخش خصوصي جس��ت وجو كرد و گذشته را چراغ 
راه آينده س��اخت و بيش از اين ظرفيت  بخش خصوصي در حوزه توليد، 
خدمات و بازرگاني را با ايجاد دست اندازهاي اداري و مقررات زائد كاهش 
نداد. عليرضا مناقبي با اشاره به نقش بخش هاي مختلف اقتصاد در تحقق 
اش��تغال اظهار كرد: تركيب اش��تغال در كش��ور بايد به دقت مورد توجه 
قرار گيرد و مش��خص ش��ود كه بخش خصوصي و بخش دولتي، هر كدام 
چه اندازه در كش��ور اشتغال زايي كرده اند. وي ادامه داد: براساس آمار در 
ابتداي س��ال 1396 آمار نيروي انساني بخش دولت حدود 2ميليون نفر 
است و اين نشان مي دهد كه در واقع، اين بخش خصوصي است كه پيشرو 
در ايجاد ش��غل براي افراد جامعه اس��ت. مناقبي اضافه كرد: با اين وجود 
و در ش��رايطي كه بخش خصوصي متولي اش��تغال زايي است و متقاضي 
اصلي نيروي كار اس��ت، باز هم ش��اهد هستيم كه راي و نظر تشكل هاي 
تخصصي بخش خصوصي چندان در سياس��ت گذاري ها لحاظ نمي شود و 
اغلب كميس��يون هايي كه بابت بحران بيكاري تشكيل مي شود، با حضور 
نمايندگان بخش دولتي اس��ت. وي ادامه داد: تاريخ چند دهه اخير نشان 
داده ك��ه نماين��دگان دولت ه��ا، اعم از هر طيف سياس��ي به جاي بخش 
خصوص��ي و براي بخ��ش خصوصي، تصميم گيري مي كنن��د و ابلاغ راي 
مي كنند. بدون اينكه بخش  خصوصي حتي در جريان فرآيند كارشناسي 
و تصميم س��ازي قرار گيرد. مناقبي اضافه كرد: واقعا عجيب اس��ت كه بنا 
بر كدام منطق و خرد جمعي، چنين رويكردي در كش��ور غالب ش��ده كه 
بخش خصوصي با سرمايه شخصي خود و حتي با تكيه به تسهيلات بانكي 
و قبول پرداخت سودهاي 30درصدي، تلاش كند ظرفيت بنگاه هاي خود 
را افزايش دهد و ريسك بنگاه داري و مواجهه با انواع و اقسام دست اندازها 
را بپذيرد ولي صدايش در فرآيند سياس��ت گذاري ها شنيده نشود. رييس 

مجمع واردات افزود: خصوصي س��ازي و مردمي شدن اقتصاد، سازوكار و 
زيرساخت هايي را مي طلبد كه از مهم ترين آنها، توجه دولتمردان به راي 
و نظر تش��كل هاي تخصصي هر حوزه اس��ت و اگر اينچنين نش��ود بدون 
ش��ك نمي توانيم از بركات و دس��تاوردهاي خصوصي سازي خوشه چيني 
كني��م. وي ادامه داد: دولت يازدهم در اين مس��ير گام هايي برداش��ت و 
حت��ي معاون اول رييس جمهور در اين رابطه بخش��نامه يي صادر كرد كه 
دس��تگاه هاي دولتي را مل��زم مي كرد پيش از صدور هر بخش��نامه، راي 
تش��كل هاي مربوطه را دريافت كنند ولي واقعيت اين است كه در صحنه 
اجرا و عمل ش��اهد صدور بخشنامه هايي بوديم كه بخش  خصوصي حتي 
از روند ش��كل گيري آن بي خبر بود. وي تصريح كرد: عوامل ضدانگيزشي 
در اقتصاد ايران، بايد با معرفي بخش خصوصي، برچيده ش��ود تا فعاليت 
در اي��ن بخ��ش، روز به روز رون��ق بگيرد. نه اينكه دول��ت تصور كند كه 
دست كيمياگر دارد و مي تواند همه موضوعات را تحليل و همه مشكلات 
را برط��رف كن��د. مناقبي با تاكيد ب��ر اين موضوع كه دول��ت بايد تصور 
اينكه دس��ت كيمياگر دارد، را كنار بگذارد اظهار كرد: دنيا به اين نتيجه 
رسيده كه دولت ها نمي توانند الزاما همه كارها را به بهينه ترين شكل اجرا 
كنن��د و چاره يي ندارند جز اينكه به تش��كل هاي بخش خصوصي اعتماد 
كنند و از تجربيات ش��كل گرفته نزد تش��كل ها به عنوان بازوي مشورتي 
بهره مند ش��وند ولي متاس��فانه در كش��ور ما هنوز دولت ها فكر مي كنند 
كه صاحب دس��ت كيمياگري هستند. رييس مجمع واردات تصريح كرد: 
پديده بيكاري نه فقط از زاويه اقتصادي؛ بلكه عواقب، تبعات و آسيب هاي 
اجتماعي گس��ترده يي به دنبال دارد كه حتي مي تواند منجر به معضلات 
امنيتي ش��ود و بايد پذيرفت كه ظرفيت دولت ها براي اشتغال زايي بسيار 
محدود اس��ت. به گفته مناقبي، اگر ب��اور مي كرديم كه ظرفيت دولت ها 
براي اش��تغال زايي بس��يار محدود اس��ت، امروز با بحران بيكاري مواجه 

نبوديم.

گروه تشكل ها|
زعف��ران كه از محص��ولات اس��تراتژيك برخي 
اس��تان هاي كش��ور به ش��مار مي رود، اي��ن روزها 
تواناي��ي رقاب��ت خ��ود را ب��ا محص��ولات برخ��ي 
كش��ورها از دست داده اس��ت؛ چراكه اين كشورها 
ب��راي صادرات و فروش بهتر محصول خود دس��ت 
ب��ه دامپينگ مي زنن��د. نتيجه اين ام��ر كه فروش 
بهت��ر و بيش��تر محصول بوده تا جاي��ي پيش رفته 
كه كش��ورهاي ديگري نيز ك��ه نامي در اين عرصه 
نداش��ته اند وارد ميدان ش��ده و خود را رقيبي براي 
اين محصول اس��تراتژيك ايراني عن��وان مي كنند. 
اين درحالي اس��ت كه به گفته كارشناس��ان وجود 
ب��لا در عرصه زعفران اي��ران را مي توان بلايي ملي 
تلقي كرد؛ چراكه ايران در توليد و در دست داشتن 
بازار زعفران، از ديرباز نخس��تين كشور بوده و اين 
محص��ول را مي توان محصولي ملي دانس��ت. البته 
زعف��ران ايران هم��واره با مش��كلات و چالش هاي 
زيادي دس��ت و پنجه نرم كرده اس��ت. مش��كلاتي 
چ��ون عرضه تقلب��ي اين محصول در ب��ازار؛ آنطور 
كه آمارها نش��ان مي دهد، محص��ول تقلبي زعفران 
در ب��ازار بس��يار زياد اس��ت و اين در حالي اس��ت 
كه زعفران يك كالاي س��لامت محور بوده و تعداد 
زيادي از مردم براي بهره مندي از خواص دارويي از 
آن اس��تفاده مي كنند. از سوي ديگر، رنگ آميزي و 
اس��تفاده از پرز قالي، گران فروشي، غش در معامله 
و... ديگر چالش هاي اين محصول ايراني هستند كه 
همچنان در سايه بي مهري به آن درحال تجارت در 

اين عرصه هستند. 

 غش در معامله زعفران
طلاي س��رخ ايران سال ها است كه با مشكلاتي 
در بازاريابي، صادرات، بس��ته بندي و... روبه رو است؛ 
محصول��ي كه علاوه ب��ر اش��تغال زايي مي تواند نام 
ايران را به عنوان كشوري تراز اول در توليد زعفران 
به خ��ود اختصاص دهد. با اين ح��ال اين محصول 
ام��روز در معرض خطراتي اس��ت كه ش��ايد بتواند 
ناب��ودي آن را رقم زند، كارشناس��ان از اين عارضه 
به عنوان چهارمين بلاي ملي ياد مي كنند. از سوي 

ديگر، با وجود اينك��ه ايران بزرگ ترين توليد كننده 
زعفران به حس��اب مي آيد اما اس��پانيا بزرگ ترين 
صادر كننده زعفران بسته بندي دنيا است و به خاطر 
دامپينگ هايي كه انج��ام مي دهد، ايراني ها توانايي 
رقاب��ت با اين كش��ور را ندارند. از س��وي ديگر، در 
زم��ان تحريم ها عليه ايران هلندي ه��ا پياز زعفران 
ايران را به كش��ور خود بردند و با اصلاح و كش��ت 
آن در اراضي بكر افغانس��تان، اين كش��ور را هم به 

توليدكنندگان زعفران اضافه كردند. 
تحليل ها حاكي از آن اس��ت كه افغانس��تان، با 
شرايط آب و هوايي مشابه، جدي ترين رقيب ايران 
در توليد زعفران به ش��مار مي رود. سياست كشت 
زعف��ران به جاي كش��ت ترياك كه در اين كش��ور 
دنبال مي ش��ود، بس��ياري را دركش��وري كه سقف 

اقتصاد ضعيفش بر كشاورزي استوار است به سوي 
اين كش��ت جايگزين س��وق داده و از طرف ديگر، 
توليد كنندگان زعفران در اين كش��ور همسايه قصد 
دارند با دامپينگ اين محصول در بازار،  رقيب ايراني 

را از ميدان به در كنند. 
آنط��ور كه آماره��اي گمرك نش��ان مي دهد، در 
سال گذشته معادل 260تن زعفران در كشور توليد 
ش��ده كه 170تن از آن صادر شده است و از طرفي، 
اي��ران توانايي توليد بيش��تر از اين در كش��ور را نيز 
دارد؛ چراكه در حال حاضر نيز كش��ت اين محصول 
به س��مت غرب كش��ور رفته و در حال توسعه است. 
همچنين براساس آمارها، ايران به تنهايي 75درصد 
نياز جهان را تهي��ه مي كند. با اين حال اما بازاريابي 
و صادرات آن همچنان با مش��كلاتي روبه رو اس��ت. 

در همين رابطه عض��و هيات مديره صندوق صادرات 
زعفران نيز به اين دامپينگ اشاره كرد و آن را راهكار 
كشورها اسپانيا دانست كه البته كشور افغانستان نيز 
ب��ه دنبال اج��راي اين طرح براي س��بقت گرفتن از 
ايران اس��ت. فرهاد سحرخيز همچنين به تقلب هاي 
ديگري در عرضه زعفران اش��اره ك��رد كه البته اين 
مشكلات و تقلب ها در ايران نيز بسيار اتفاق مي افتد. 
وي افزود: در بخش توليد زعفران متاس��فانه تقلباتي 
س��الم و شيميايي غيرسالم وجود دارد كه از گذشته 
در توليد و عرضه اين محصول مش��اهده شده است. 
ب��ه عنوان مثال، يك تقلب س��الم در عرضه زعفران 
آن اس��ت كه برخي ريشه هاي زعفران را كه سفيد يا 
س��رخي كمتري دارد با زعفران دم كرده و با گرفتن 
رنگ زعفران به اسم گل زعفران مي فروشند كه اين 

امر مش��كلي براي س��لامت افراد ن��دارد اما غش در 
معامله به حس��اب مي آيد و در عمل باعث مي ش��ود 
ك��ه مردم هنگام مصرف اي��ن محصول بايد از حجم 
بيش��تري اس��تفاده كنند. عضو هيات مديره صندوق 
صادرات زعفران همچنين با اش��اره ب��ه ديگر تقلب 
موجود در عرضه زعفران افزود: از رنگ هاي شيميايي 
كه براي رنگ آميزي پُ�رز قالي استفاده مي شود براي 
رنگ آميزي ريشه هاي زعفران در برخي زعفران هاي 
فله استفاده مي شود كه اين امر سلامت افراد را تحت 

مخاطره قرار مي دهد. 
از س��وي ديگر، بازار زعفران در ايران به  گونه يي 
است كه امكان عرضه محصولات تقلبي در آن بسيار 
س��اده بوده و اين درحالي است كه بخش زيادي از 
م��ردم از اي��ن محصول براي خ��واص دارويي از آن 
اس��تفاده مي كنند كه البته يكي از مهم ترين دلايل 
اي��ن تقلب هاي ص��ورت گرفته گران ب��ودن قيمت 
اين محصول اس��ت. از س��وي ديگر براساس آمار و 
گزارش ه��اي غير رس��مي زعفران اي��ران به صورت 
فله ي��ي و قاچاق به افغانس��تان وارد و با تعرفه صفر 
درصد به چين و هند صادر مي شود. در همين رابطه 
نايب رييس شوراي ملي زعفران گفت كه اگر شرايط 
را براي رقابت س��الم و توليد بيشتر اين محصول در 
اي��ران فراهم نكنيم، رقباي ايران چون افغانس��تان، 
زمينه فعاليت پيدا خواهند كرد و با دامپينگ، بازار 
زعف��ران را از آن خود مي كنند.« علامرضا ميري در 
گفت وگو با »تعادل« اما قيمت بالاي زعفران ايراني 
را عاملي مهم براي كم مش��تري شدن آن مي داند؛ 
آن طور ك��ه او گفت:»هر چند روند صعودي قيمت 
زعفران با افزايش عرضه و اتمام ثبت سفارش و تعهد 
صادركنندگان ثبات يافته ام��ا پرواز قيمت زعفران 
باع��ث ركود بازار اين محصول ش��ده اس��ت.« البته 
در اي��ن ميان راهكارهايي نيز ب��راي بهبود وضعيت 
اي��ن محصول اس��تراتژيك ارائه ش��ده، راهكارهايي 
چون»اج��راي برنامه جامع زعفران، توس��عه صنايع 
 تبديلي اين محصول، پيشگيري از خام فروشي و...«
كه البته بس��ياري از اين راهكاره��ا هنوز به مرحله 
اجرا و عملياتي ش��دن نرس��يده و نيازمند برنامه يي 

جامع و عزمي جدي و استوار است. 

پايگاه خبري اتاق اصناف ايران|
ريي��س اتحاديه دارندگان قنادي، ش��يريني 
ف��روش و كافه قنادي تهران گف��ت: ايران جزو 
نخس��تين توليدكننده هاي ش��يريني در جهان 
است و تنوع محصولات با كيفيت شيريني ايران 
در هي��چ جاي دنيا وجود ندارد اما با اين وجود، 
هنوز زمينه صادرات براي توليد كنندگان داخلي 

فراهم نيست.
علي بهرمند با اش��اره به پتانسيل صادراتي 
صنعت ش��كلات ايران افزود: پتانسيل اعضاي 
اتحاديه ش��يريني و قنادان بس��يار بالاس��ت و 
واقع��ا توان صادرات براي م��ا وجود دارد؛ تنوع 
و كيفيت ش��يريني ايران قطع��ا در صادرات و 
رقابت با ديگر رقب��ا حرفي براي گفتن خواهد 
داش��ت و توانايي صادرات در حدي اس��ت كه 
بتوانند درآمد ارزي مطلوبي را وارد كشوركنند 
و دول��ت مي توان��د روي صادرات ش��يريني و 

شكلات ايران حساب باز كند. 
وي تصري��ح ك��رد: در چن��د س��ال اخي��ر 
حركت هاي موفقي در بحث توليد ش��يريني در 
كش��ور ص��ورت گرفته و كارخانه ه��اي صنعتي 
توليدش��ان را متمركز و ميزان توليد را افزايش 
داده اند و به واقع آمادگ��ي كامل براي صادرات 
وجود دارد؛ تقاضا داريم كه دولت مسير صادرات 
را ب��راي توليدكنن��دگان اين صنف ب��از كند و 
برنامه ري��زي كاملي براي صادرات درنظر بگيرد. 

بهرمند افزود: اكنون برخ��ي واحدها به صورت 
مستقل و به ميزان اندك صادرات دارند و برخي 
هم به صورت چمداني يا از طريق ش��ركت هاي 
ديگر ص��ادر مي كنند اما نيازمن��د برنامه ريزي 
صحيح براي صادرات هس��تيم؛ چراكه توان آن 
وجود دارد. وي اظهار كرد: در هيچ جاي جهان 
اي��ن همه تنوع ش��يريني وجود ن��دارد و حتي 
زمان��ي كه رييس اتحاديه قنادان آلمان به ايران 
آم��ده بود، در بازديد از قنادي هاي تهران اذعان 
ك��رد كه در هيچ ج��اي دنيا اين هم��ه تنوع و 
كيفيت نيست و ايران به واقع جزو نخستين هاي 

اين صنعت است. 
بهرمن��د تاكي��د ك��رد: در چند س��ال اخير 
نوآوري هاي زيادي در صنعت ش��يريني صورت 
گرفت��ه و با تلاش هاي مضاع��ف توليدكنندگان 
شاهد رشد و پويايي قنادي ها در كشور بوده ايم. 
رييس اتحاديه دارندگان قنادي، شيريني فروش 
وكافه قن��ادي افزود: خوش��بختانه ه��ر روز به 
پيشرفت نزديك مي شويم و تلاش كرده ايم همه 
واحده��اي اتحاديه به روز باش��ند و محصول با 
كيفت توليد كنند. وي با بيان اينكه اس��تقبال 
از نمايشگاه شكلات و شيريني امسال فوق العاده 
بود، افزود: خوشبختانه با اطلاع رساني مناسبي 
كه صورت گرفت، استقبال از نمايشگاه بي نظير 
و بيش از انتظار بود و تمام روساي اتحاديه هاي 

استان ها نيز از نمايشگاه بازديد داشتند.

رييس مجمع واردات مطرح كرد 

توانمندي بخش خصوصي در رفع بيكاري
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7  جهان
 مذاكره پشت پرده كوبا و واتيكان 

براي كناره گيري مادورو
گ�روه جه�ان| هفته نام��ه اكس��پرس در مطلبي با 
عن��وان مادورو چه زماني قدرت را ت��رك خواهد كرد؟ به 
تلاش هاي دوجانبه و همزمان ديپلماتيك از س��وي دولت 
كوب��ا و وزارت خارجه واتيكان تلاش مي كنند تا نيكلاس 
مادورو رييس جمهوري ونزوئلا را متقاعد كنند كه از قدرت 
كناه گيري كند. منابع خبري موثق در آرژانتين خبرهايي 
را منتش��ر كرده اند كه براساس آن واتيكان و كوبا در يك 
تلاش مشترك ديپلماتيك پش��ت درهاي بسته، در حال 
متقاع��د كردن نيكولاس مادورو به ترك قدرت و همزمان 
خروج وي از ونزوئلا هستند. ناظران بر اين باورند كه باتوجه 
به دامنه وس��يع نفوذ ديپلماتيك كوب��ا در امريكاي لاتين 
به وي��ژه ونزوئلا، اين خبر نمي تواند بي پايه و اس��اس تلقي 
ش��ود. بنا بر اين گزارش، س��ناريو مي تواند به اين صورت 
نوشته شده باشد كه كوبا با اعطاي پناهندگي سياسي به 
مادورو و متحدانش، خ��ود را پيام آور صلح و آرامش براي 
ملت دوست و همس��ايه ونزوئلا معرفي مي كند اما دولت 
هاوانا براي به صحنه آوردن يا شركت در چنين سناريويي، 
يك ش��رط دارد و آن اينك��ه، بتواند مانند دوران حكومت 
هوگو چاوز و مادورو سهم نفت رايگان خود را از دولت هاي 
پس از م��ادورو نيز دريافت كند. اكس��پرس با اش��اره به 
دورنماي احتمال كناره گيري مادورو نوشته: »واقعيت اين 
اس��ت همه آنهايي كه مي توانند داعيه جايگزيني سياسي 
رييس دولت كاراكاس را داش��ته باش��ند ريگي به كفش 
خ��ود دارند؛ همه آنها داراي پرونده هاي قضايي هس��تند، 
برخي هم اكنون تحت نظر هستند، برخي ديگر در زندان 
هستند، يا ديگراني كه به خارج از كشور گريخته اند؛ لذا در 
بهترين حالت ممكن فرد جايگزين مادورو را بايد همچنان 
در ميان بليواريست ها يعني طيف سياسي »چاوز-مادورو« 
جست وجو كرد.« نيكلاس مادورو كه با انتقادهاي گسترده 
داخلي و خارجي روبه روس��ت اخيرا در اظهاراتي جنجالي 
گفته كه نقاط اش��تراك بسياري با ژوزف استالين رهبر و 
سياستمدار كمونيست شوروي دارد. به گزارش ايتارتاس، 
رييس جمهوري ونزوئلا در برنامه تلويزيوني هفتگي خود 
گفته است: »افراد بسياري در جهان هستند كه معتقدند 
من استالين كاراييبي هستم. شبيه او هم هستم. به چهره 
من نگاه كنيد. گاهي اوقات در آينه به خودم نگاه مي كنم 
و اين طور به نظرم مي رس��د كه خيلي به استالين شباهت 
دارم.« در همين حال رييس جمهوري ونزوئلا گفته رهبران 
ساير كش��ورهاي جهان كه او را مورد انتقاد قرار مي دهند 
تدابير سختگيرانه تري را نس��بت به او در كشورهاي شان 
ب��ه كار مي گيرن��د. او تاكيد كرده اس��ت: »ماريانو راخوي 
نخست وزير اسپانيا، در كاتالونيا پليس مستقر كرده تا ۷۰۰ 
شهردار را بازداشت كند. آيا رفتار او شبيه ديكتاتورها بود؟ 
م��ادورو كه به مخالفان اجازه داد همه پرس��ي غيرالزام آور 
برگزار كند، ديكتاتور است يا راخوي كه نمي خواهد مردم 

كاتالونيا حرف شان را بزنند؟« 

  افغانستان شهروندانش
را مسلح مي كند

دولت افغانس��تان قصد دارد شهروندانش را براي دفاع 
در برابر حملات گروه هاي تندرو ازجمله القاعده، طالبان و 
داعش مسلح كند. به گزارش دويچه وله، حدود ۲۰ هزار نفر 
براي تشكيل يگان هاي محلي بسيج مي شوند. اين طرح كه 
به عنوان واكنشي در برابر افزايش خطر گروه هاي شورشي 
تنظيم ش��ده، هنوز در مرحله مطالعه و بررسي قرار دارد. 
يك سخنگوي گروه پشتيباني پيمان ناتو ضمن حمايت از 

اين طرح گفته اين اقدام در مرحله مقدماتي است. 

  همسر نواز شريف
برنده كرسي سابق او شد

همس��ر نواز شريف نخست وزير س��ابق پاكستان كه 
اواخر جولاي در ارتباط با تحقيقات فس��اد كناره گيري 
كرد، برنده يك كرس��ي مهم در لاهور ش��ده اس��ت. به 
گزارش بي بي س��ي، كلثوم نواز در انتخابات براي كسب 
كرسي سابق ش��وهرش نواز شريف شركت كرد و برنده 
بيش از ۶۱ هزار راي ش��د كه حدود ۱۴ هزار راي بيش 
از نزديك ترين رقيبش اس��ت. انتخابات ميان دوره يي از 
س��وي حزب حاكم مسلم ليگ )پي ام ال-ان( و مخالفان 
رفراندومي بر تصميم ديوان عالي براي س��لب صلاحيت 
شريف قلمداد مي شد. اين حزب مدعي است كه پيروزي 
همسر نواز ثابت مي كند كه افكار عمومي پاكستان بر اين 

باور است كه شريف قرباني توطئه سياسي شده است. 

  قطر از بريتانيا
هواپيماي جنگي مي خرد 

ش��ركت هاي قطر و بريتانيا قراردادي را براي فروش 
۲۴فروند هواپيماي جنگن��ده يوروفايترتايفون به ارزش 
چند ميليارد دلار امضا كردند. به گزارش فاكس بيزينس، 
نماين��دگان دولت قط��ر ق��راردادي را ب��ه ارزش چند 
ميلي��ارد دلار براي خريد ۲۴فرون��د هواپيماي جنگنده 
يوروفايترتايفون با دولت بريتانيا امضا كردند. اين اقدام در 
راستاي افزايش توانمندي هاي دفاعي قطر براي رويارويي 
احتمالي با ۴كشور عربي عربستان، مصر، امارات و بحرين 
صورت گرفته كه روابط خود را با دوحه به اتهام حمايت 

قطر از تروريسم قطع كرده اند. 

  هند مذاكره با پاكستان
را رد كرد

وزير كش��ور هند با متهم كردن پاكستان به حمايت 
از تروريسم گفت تا زماني كه اسلام آباد دست از حمايت 
تروريس��م برندارد مذاكرات دو كش��ور بي فايده اس��ت. 
به گزارش ايرنا، راجنات س��ينگ گفته است: »اقدامات 
بي ثبات كننده پاكستان باعث شده هرگونه گفت وگويي 
ميان دو كشور در شرايط فعلي بي معنا باشد.« اين مقام 
هندي نقض مكرر آتش بس در خط كنترل در كش��مير 
و حمايت از تروريست ها را ازجمله اقدامات اسلام آباد در 
پاسخ به حسن نيت هند برشمرده و گفته هند تروريسم، 
افراطي گ��ري و ش��به نظامي گري را در خاك خود نابود 
مي كند. تنش هند و پاكس��تان در يك سال گذشته به 
علت خشونت هاي كشمير و حمله شبه نظاميان به پايگاه 

ارتش در شمال هند افزايش يافته است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

بانك مركزي امريكا به تشديد قوانين مالي مي انديشد

سايه آينده مبهم »يلن« بر سر فدرال رزرو

مسكو بهترين شانس امريكا براي برون رفت از بحران كره است

ترافيك مانورهاي نظامي در شبه جزيره كره
گروه جهان|

ب��ا افزايش تنش ها در ش��به جزيره ك��ره، در پي 
آزمايش هاي هس��ته يي و موشكي اخير كره شمالي، 
چين و روس��يه يك تمرين نظامي دريايي را نزديك 
كره ش��مالي آغاز كرده اند. وزارت دفاع كره جنوبي نيز 
گفته اين كشور، امريكا و ژاپن قرار است در هفته هاي 
پيش رو تمرين هاي مش��تركي انجام دهند. نش��ريه 
نيويورك تايمز نيز با اش��اره به دي��دار وزراي خارجه 
روس��يه و امريكا نوشته مسكو بهترين شانس امريكا 

براي تنش زدايي در شبه جزيره كره است. 
خبرگزاري ش��ين هوا گزارش داده، مانور مشترك 
چين و روس��يه بين خليج پتركبير، در نزديكي بندر 
ولادي وستوك، واقع در خاوردور روسيه انجام مي شود. 
اين منطقه در نزديكي مرز كره شمالي و روسيه و در 
فاصله يي نه چندان دور از شمال غربي ژاپن قرار دارد. 
رزمايش دريايي دو كش��ور، دومين بخش از رزمايش 
مشترك آنها در سال جاري ميلادي  است. نخستين 
بخش از تمرين هاي مش��ابه در درياي بالتيك انجام 

شده بود. 
گرچ��ه روزنام��ه چين��ي گلوبال تايمز ب��ه نقل از 
كارشناس��ان نظامي چين نوش��ته ك��ه اين رزمايش 
پيش تر برنامه ريزي شده بود و هدف از آن وارد شدن 
به تنش هاي فعلي شبه جزيره كره نيست، اما روزنامه 
انگليس��ي اكس��پرس در گزارش��ي با عنوان »جنگ 
جهاني س��وم: رزمايش مش��ترك چين و روس��يه« 
نوشته است: »پكن و مسكو در شرايطي مانور نظامي 
مش��ترك خود را در نزديكي مرزهاي كره ش��مالي و 
ژاپن آغاز كرده اند كه احتمالا يكي از موضوعات مهم 
مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد تنش هاي اخير 

شبه جزيره كره و تش��ديد فشارها بر روسيه و چين 
براي كنترل كره شمالي خواهد بود.« گفته شده، اين 
تمرين ها قرار اس��ت از دوشنبه تا ۲۶ سپتامبر ادامه 
داش��ته باش��د. اما همزمان با اين تمرين، خبرگزاري 
دولت��ي كره جنوبي گ��زارش داده  ارتش امريكا قصد 
دارد يك ناو هواپيمابر به آب هاي كره بفرستد؛ و اين 
دو كشور قرار اس��ت در هفته هاي پيش رو رزمايشي 

مشترك انجام دهند. 
گفته شده، ناو هواپيمابر كه نامي از آن برده نشده 
بخش��ي از يك گ��روه ضربت اس��ت و به گفته وزارت 
دف��اع كره جنوبي در رزمايش حضور خواهد داش��ت. 
همچني��ن كره جنوبي، امريكا و ژاپن قرار اس��ت يك 
تمرين مش��ترك آمادگي در برابر حملات موش��كي 
را در پاي��ان ماه س��پتامبر و اوايل اكتبر برگزار كنند. 
علاوه بر اين گزارش ش��ده ك��ه چهار فروند جنگنده 
فوق پيش��رفته اف۳۵ ارتش امري��كا و دو بمب افكن 
راهبردي بي-۱بي نيز دوشنبه تمرين هايي را بر فراز 

آسمان كره انجام داده اند. 
كره ش��مالي در هفته هاي گذشته دست به انجام 
شش��مين و قوي ترين آزمايش هسته يي خود زده و 
آزمايش هاي بالس��تيك نيز انجام داده كه با موجي از 

تحريم هاي شوراي امنيت روبه رو شده است. 

 روسيه، بهترين شانس امريكا
روزنامه نيويورك تايمز دوشنبه با اشاره به ديدار 
رك��س تيلرس��ون وزي��ر خارجه اي��الات متحده، و 
سرگئي لاوروف همتاي روس او، در بحبوحه بحران 
كره ش��مالي مي نويس��د: »در مذاك��رات مربوط به 
بحران هسته يي كره شمالي روسيه معمولا مهره يي 

ك��م ارزش بوده اما ح��الا تنها ش��انس امريكا براي 
تنش زدايي در اين مساله است.«

وزارت خارجه امريكا گفته ركس تيلرسون به مقر 
هيات روسيه در سازمان ملل رفته تا با لاوروف ديدار 
كند. خبرگزاري دولتي روسيه، تاس، نيز ضمن تاييد 
اين خبر، گزارش داد كه دو طرف در حدود ۵۰ دقيقه 
با يكديگ��ر گفت وگو كرده اند و اين گفت وگو پش��ت  
درهاي بسته انجام شده است. وزير خارجه امريكا در 
حالي به ديدار همت��اي روس خود رفته كه روابط دو 
كش��ور در پايين ترين سطح از زمان پايان جنگ سرد 
قرار دارد. امريكا و روسيه در پي تحريم هاي تازه كنگره 
عليه مس��كو، در ارتباط با مس��ائلي مانن��د بحران در 
اوكراين، و اتهام ها در مورد دخالت در انتخابات امريكا، 
دست به واكنش هاي ديپلماتيك زده اند؛ واكنش هايي 
كه زنجيره يي از تعطيلي مراكز و دفاتر و كاهش شمار 
ديپلمات ها را در ش��هرها و پايتخت هاي دو كشور در 

بر گرفته است. 
نيويورك تايم��ز در اي��ن باره نوش��ته: »ب��ا وجود 
افزايش تنش ها ميان مس��كو و واشنگتن از جمله بر 
س��ر دخالت روسيه در ش��به جزيره كريمه و سوريه، 
روس��يه در هفته هاي اخير دو بار از اعمال تحريم هاي 
جديد شوراي امنيت س��ازمان ملل عليه كره شمالي 
حمايت كرده است. روس ها در اواسط تابستان ۲۰۱۶ 
نيز با وجودي كه بر س��ر مس��اله اوكراين تنش هاي 
زيادي با غرب از جمله امريكا داش��تند مراقب بودند 
ك��ه هيچ كاري نكنند تا تلاش هاي دولت باراك اوباما 
براي رس��يدن به توافق هس��ته يي با ايران نابود شود. 
از طرف ديگر، روس��يه آن طورها هم كه ادعا مي شود 
در سال هاي اخير چندان تخريب گر نبوده است و در 

مواقع لزوم با واشنگتن همكاري داشته است؛ حالا هم 
دليل خوبي براي كمك به كره شمالي دارد. 

در بيش��تر مباح��ث مربوط ب��ه چگونگي كنترل 
كيم جونگ اون رهبر كره ش��مالي، توجه ه��ا اغلب به 
چين معطوف مي ش��ود. پكن و پيونگ يانگ متحدان 
ديرينه يي هس��تند و چين بزرگ ترين شريك تجاري 
كره ش��مالي اس��ت. اما واقعيت اين اس��ت ك��ه بنابر 
 برخي دلايل اس��تراتژيك، چين محدوديت هاي ذاتي 
زي��ادي براي كنترل كردن كره ش��مالي دارد از جمله 
چالش هاي امنيتي كه با كره جنوبي و ژاپن در مناطق 
مورد مناقش��ه دارد. اما روس��يه با وجود ش��باهت ها، 
تفاوت هاي��ي ني��ز ب��ا چي��ن دارد و به همي��ن دليل 
 مي توان��د نقش كارآمدتري براي كنترل كره ش��مالي

داشته باشد. به عنوان مثال روسيه مانند امريكا، چين 
يا كره جنوب��ي تحت تاثير جاه طلبي هاي هس��ته يي 
كره شمالي نيست. همچنين روسيه تاريخ امپراتوري در 

شبه جزيره كره را نداشته و به همين دليل احساسات 
ضدروسي )خلاف احساسات ضدچيني( در اين منطقه 
بسيار كمتر است. از طرفي روسيه منافع فوري و كاملا 
روشني براي تنش زدايي در منطقه دارد. ولادي وستوك 
دروازه اين كشور به آسيا پاسيفيك تنها چندصد مايل 
دورتر از سايت هاي موشكي هسته يي كره شمالي قرار 
دارد. اين بدان معناست كه هرگونه اخلال در فعاليت 
سايت ها مي تواند به معني آلوده شدن ولادي وستوك 
باشد. از طرفي روس ها به شدت نگران انتقال و استقرار 
تس��ليحات موشكي امريكا به منطقه شبه جزيره كره 
هستند... واشنگتن و پيونگ يانگ در نهايت مجبورند 
كه گفت وگوهاي مس��تقيم را از سر بگيرند. از آنجايي 
كه هيچ يك از طرفين براي اين اقدام آمادگي ندارند، 
برنامه ريزي براي اين تماس بايد از طرف كشور سومي 
آغاز ش��ود؛ در چنين شرايطي روسيه مي تواند آغازگر 

اين روند باشد.« 

طلا تسليمي| گروه جهان|
 فدرال رزرو ام��روز براي بزرگ ترين و مهم ترين 
نشست امسال آماده مي شود و تصميماتي كه در اين 
جلسه گرفته مي شوند بسيار تاثيرگذار خواهند بود. 
انتظار مي رود، بانك مركزي امريكا پس از نشست دو 
روزه سه شنبه)امروز( و چهارشنبه خود آغاز كاهش 
ترازنام��ه ۴.۴تريليون دلاري و برنام��ه افزايش نرخ 
به��ره را اعلام كند. اما يك موضوع مهم تر نيز وجود 
دارد اينكه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، يلن 
را بار ديگر براي رياست فدرال رزرو انتخاب مي كند 
يا خير. كميته سياس��ت گذاري بانك مركزي امريكا 
چهارشنبه)فردا( گام هاي بعدي خود را اعلام خواهد 
كرد اما گمانه زني ها از نوسانات احتمالي در بازارهاي 
مالي در نتيجه پايان قوانين تس��هيل كمي حكايت 

دارند. 

 فرصت طلايي ترامپ
ژانت يلن كه در دوران رياس��ت جمهوري باراك 
اوباما به عنوان نخس��تين زن براي رياس��ت فدرال 
رزرو معرفي ش��د بدون ش��ك در كنفرانس خبري 
چهارش��نبه با سوال در مورد احتمال نامزدي مجدد 
وي و باق��ي ماندن��ش در اين س��مت مواجه خواهد 
ش��د. يلن كه دوره رياست او بر بانك مركزي امريكا 
ماه فوريه پايان مي يابد در ماه جولاي در پاس��خ به 
قانون گ��ذاران مجلس نمايندگان گفت��ه بود كه در 
آن بره��ه زماني نمي تواند چيزي را پيش بيني كند. 
اما به گزارش س��ي ان ان پاس��خ به اين سوال اكنون 
از اهميت بيش��تري برخوردار اس��ت چراكه استنلي 
فيشر، مرد شماره دو فدرال رزرو اوايل اين ماه اعلام 
كرد كه در تاريخ ۱۳ اكتبر از سمت خود كناره گيري 
خواهد كرد؛ اين خبر به اين معناست كه ترامپ حالا 
مي تواند دو نفر را براي مهم ترين پست ها در فدرال 

رزرو معرفي كند. 
ترامپ در كمپين هاي انتخابات رياست جمهوري 
باره��ا يل��ن را مته��م ك��رده ب��ود كه »عروس��ك 
خيمه ش��ب بازي« اوباماست. رس��انه هاي امريكايي 
در اواي��ل فعالي��ت ترامپ در كاخ س��فيد همچنين 
گمانه زني هايي در مورد احتمال انتخاب  گري كوهن، 

يكي از مش��اوران ترامپ و رييس پيش��ين شركت 
»گلدمن س��اكس« ب��ه عنوان رييس بع��دي بانك 
مركزي مطرح كرده بودند. اما ترامپ اخيرا اظهاراتي 
را مطرح كرده كه از احتمال به كارگيري مجدد يلن 
حكايت دارند. در عين حال بس��يار غيرمعمول است 
كه ترامپ بخواهد ش��خص ديگري را جايگزين يلن 
كند؛ در بيشتر موارد روساي جمهوري دوره فعاليت 

رييس فدرال رزرو را تمديد مي كنند. 

 احتمال اندك افزايش نرخ بهره
وظيفه بانك هاي مركزي اين اس��ت كه با تغيير 
اهرم هاي سياس��ت گذاري، نرخ به��ره را كم و زياد 
كنند تا از اين طريق اشتغال زايي افزايش يابد و نرخ 
تورم در س��طح قابل قبول يعني نه خيلي زياد و نه 

خيلي كم باقي بماند و دقيقا به همين دليل اس��ت 
كه بيشتر كارشناس��ان اقتصادي افزايش نرخ بهره 
در پايان نشست كنوني را غيرمحتمل مي دانند. نرخ 
تورم بر قيمت ها تاثير مي گذارد و حالا چندين سال 
اس��ت كه پايين باقي مانده و اين مس��اله به اقتصاد 
آسيب مي زند: تجارت ها در سرمايه گذاري در افراد 
و قابليت ها وسواس��ي مي ش��وند و دس��تمزدها نيز 
افزايش نمي يابد. مش��كل اينجاس��ت كه با توجه به 
نرخ تورم، افزايش نرخ بهره سياست درستي به  نظر 
نمي رسد و از س��وي ديگر رشد اقتصادي و كاهش 
نرخ بي��كاري به ۴.۴درصد حاك��ي از لزوم افزايش 

نرخ بهره است. 
موسس��ه تحقيقاتي»كپيتال اكونوميكس« اخيرا 
در يادداشتي نوشته:»پيش تر انتظار داشتيم، فدرال 

رزرو بار ديگر نرخ بهره را در ماه دسامبر بالا ببرد اما 
پايين ماندن هسته تورم فرصت اقدام در اين زمينه 
تا پايان س��ال را تقريبا از بين برده است و تحولات 
ديگ��ر نيز اين احتمال را تقريبا به صفر رس��اندند.« 
بسياري از كارشناس��ان توفان هاي هاروي و ايرما را 
دليل ديگري براي خودداري بانك مركزي از افزايش 
نرخ بهره مي دانند چراكه هر دو بر شرايط اقتصادي 
در كوتاه مدت تاثير گذاش��ته اند و جبران خسارت ها 

در شرايط تشديد قوانين مالي دشوار خواهد بود. 

 تشديد قوانين مالي
مساله ديگري كه در دس��توركار ژانت يلن قرار 
دارد، تصميم گيري در م��ورد زمان كاهش ترازنامه 
مال��ي ف��درال رزرو اس��ت. بانك مرك��زي چندين 

تريلي��ون دلار به دولت ب��راي تقويت اقتصاد قرض 
داده و بدين ترتي��ب، وام گيري ديگ��ران از دولت را 
نيز كم  هزينه كرده اس��ت و حالا زمان آن رس��يده 
ك��ه اوراق قرضه را به فروش بگذارد؛ اما اعلام زمان 
ف��روش اوراق قرضه مي تواند به مش��كلي جدي در 
روند بهبود ش��رايط اقتصادي پ��س از دوران ركود 

منجر شود. 
ف��درال رزرو در دوران»ركود ب��زرگ« و بحران 
مالي س��ال هاي ۲۰۰۷ت��ا ۲۰۰9 در ت��لاش براي 
كاه��ش هزينه هاي اس��تقراض بلندمدت همچنين 
تحري��ك اقتص��اد و بازارهاي اعتب��اري كه فعاليت 
خود را تقريبا متوقف كرده بودند، مقادير وس��يعي 
اوراق قرض��ه خري��داري كرد. به گ��زارش بيزينس 
اينس��ايدر، بازارها چندين س��ال اس��ت كه به اين 
سياس��ت گذاري، موس��وم به تس��هيل كمي، عادت 
كرده اند؛ از اين رو بازگشت از اين سياست گذاري با 
شروع فروش اوراق قرضه بانك مركزي به طور قطع 
با چالش هاي��ي مواجه خواهد ب��ود. مقامات فدرال 
رزرو س��عي دارن��د به وال اس��تريت اطمينان دهند 
ك��ه اين اقدام به  ص��ورت تدريجي صورت مي گيرد 
و تاثي��ر چنداني بر عملكرد ب��ازار نمي گذارد اما به  
عقيده اس��كات اندرس��ون، مش��اور اقتصادي ارشد 
»بانك آو وست« كاهش ترازنامه كنوني درحالي كه 
بانك مركزي برنامه افزاي��ش نرخ بهره را نيز پيش 
مي برد براي بازار ناخوش��ايندتر از آن است كه هيچ 

تاثيري نپذيرد. 
وي همچنين از گمانه زني هاي سياس��ت گذاران 
بانك مركزي در مورد احتمال افزايش ۳  مرحله يي 
نرخ بهره در سال آينده ميلادي افزود:»جا به جايي ها 
در رده ه��اي بالاي ف��درال رزرو ازجمل��ه احتمال 
جانش��يني ژان��ت يل��ن و انتصاب مع��اون جديدي 
در پي اس��تعفاي اس��تنلي فيش��ر عدم اطمينان به 
سياس��ت گذاري ها در زمين��ه نرخ بهره را تش��ديد 
مي كنند. هيچ كس��ي افزايش نرخ تورم دست كم تا 
پايان امس��ال را پيش بيني نمي كند. اين يك نشانه 
اس��ت از اينكه فدرال رزرو براي عادي سازي شرايط 
مالي بيش از اندازه اعمال فشار مي كند و اين مساله 

مي تواند چشم انداز رشد را به خطر اندازد.«

بررسي تعطيلي سفارت امريكا در كوبا  رزمايش تركيه در مرز اقليم كردستانميانمار مقصد جديد داعش
گروه جهان 

 فرمان��ده ارش��د ارتش ميانمار مردم روهينگي��ا را در ايجاد بح��ران كنوني در ايالت 
راخين مقصر دانس��ت. اين درحالي است كه شماري از شهروندان مالزيايي با پشتيباني 
داع��ش و ب��ه نام حمايت از مس��لمانان روهينگيا در اين ايالت به نب��رد با ارتش ميانمار 
مش��غول شده اند. به گزارش يورونيوز، ژنرال مين آنگ هلينگ با انتشار پيامي در صفحه 
فيس ب��وك خود افزود:»روهينگيا هرگز يك گروه قومي ملي ميانمار نبوده اس��ت.« وي 
همچنين »افراطي ها« را به تلاش براي ايجاد پايگاهي در شمال ايالت راخين متهم كرد و 
گفت:»عمليات نظامي ارتش ۲۵ آگوست و پس از وقوع 9۳ درگيري با افراطي هاي بنگالي 
آغاز شد. آنها به رسميت شناخته شدن روهينگيا را خواستارند، چيزي كه هرگز در ميانمار 
يك گروه قومي نبوده اس��ت. مساله بنگالي يك مس��اله ملي است و ما بايد در قبال آن 
متحد باشيم.« فرمانده ارتش ميانمار اين اظهارات را در شرايطي مطرح كرد كه نيروهاي 
ارت��ش به هدف گرفتن غيرنظاميان مس��لمان و اجبار آنها به ت��رك ايالت راخين متهم 
هس��تند. در همين حال، گزارش هاي ديگري مبني بر فعاليت داعش در ميانمار منتشر 
شده است. ايوب  خان، معاون واحد مبارزه با تروريسم پليس مالزي اعلام كرد كه داعش 
از بحران در ايالت راخين به عنوان فرصتي براي جذب نيروهاي جديد اس��تفاده مي كند 
و با انتش��ار تصاويري از حوادث روهينگيا در فضاي مجازي و برانگيختن همدردي سعي 
دارد، جذب نيرو براي اقدامات تروريس��تي را تسهيل كند. وي در ادامه گفت، ميانمار در 
مقايسه با سوريه به مالزي و جنوب فيليپين نزديك تر است و به همين دليل اكنون ايالت 
راخين به مقصد جديد داعش براي »جهاد« تبديل شده است. به گفته ايوب خان، اوايل 
سپتامبر فروشنده يي ۳۸ساله در مالزي به اتهام ترويج ديدگاه هاي داعش و توزيع پرچم  
اين گروه افراطي دستگير شد؛ وي درحال برنامه ريزي براي فعاليت هاي تروريستي داعش 
در فيليپين و ميانمار بود. معاون واحد مبارزه با تروريسم پليس مالزي افزود: ۴ مالزيايي در 
سوريه مشغول استخدام اتباع ميانماري و مالزيايي براي داعش هستند. ازجمله گروه هايي 
كه اكنون در ايالت راخين درحال نبرد با ارتش ميانمار هستند، مي توان به اعضاي گروه 
شورشي روهينگيايي»ارتش آزادي بخش روهينگياي آراكان« اشاره كرد كه رهبر آن در 

پاكستان به دنيا آمده و در عربستان بزرگ شده است. 

گروه جهان 
در پي آس��يب ديدگي مرموز ش��ماري از ديپلمات هاي امريكايي، كاخ سفيد تعطيلي 
س��فارتخانه امريكا در هاوانا را بررسي مي كند. ركس تيلرسون وزير خارجه امريكا تاكيد 
كرده موضوع حملات صوتي جدي است. به گزارش دويچه وله، موضوع به اختلالات مرموز 
در سلامت ۱۶ نفر از كاركنان سفارت امريكا در هاوانا بازمي گردد كه گويا ناشي از حملات 
صوتي بوده اس��ت. گفته مي ش��ود اين حملات از سال گذشته شروع شده اند. سنديكاي 
»افس��ا« كه مس��ووليت حفظ منافع ديپلمات هاي امريكايي و كاركن��ان نهادهاي امداد 
بين المللي را برعهده دارد، اوايل سپتامبر اعلام كرد كه ۱۰ نفر از ۱۶ همكار آسيب ديده 
سفارت واشنگتن در هاوانا از تورم خفيف مغزي، كاهش دايمي شنوايي، سردرد، اختلال 
ادراك، سرگيجه، تهوع و نداشتن تعادل شكايت داشتند. پيش تر نيز گروهي از سناتورهاي 
تندرو جمهوري خواه امريكايي از تيلرسون خواسته بودند كوبا را وادار كند در قبال حملات 
اخير عليه س��لامت ديپلمات هاي امريكايي در اين كشور عمل كرده يا سفارت امريكا در 
هاوانا را تعطيل كند. راش��اتودي نوش��ته، تام كوتوم و ۴ س��ناتور جمهوري خواه ديگر در 
نامه يي به تيلرسون تقاضا كردند وزارت خارجه فورا همه ديپلمات هاي كوبايي در امريكا 
را به عنوان اش��خاص نامطلوب اعلام كرده و اگر كوبا اقدامات ملموس براي رس��يدگي به 
مس��اله به خطر افتادن س��لامت ديپلمات هاي امريكايي صورت ندهد سفارت امريكا در 
هاوانا را تعطيل كند. رائول كاس��ترو رييس جمهور كوبا هرگونه مس��ووليت كشورش در 
قبال سلامت ديپلمات هاي امريكايي در هاوانا را رد كرده و از اف بي آي دعوت كرده براي 
انجام تحقيقات به هاوانا بيايد. احتمال تعطيلي سفارت امريكا در كوبا تنها ۲ سال پس از 
بازگشايي آن مطرح مي شود. ۲ كشور بعد از ۵۴ سال قطع ارتباط ديپلماتيك در تابستان 
۲۰۱۵ ميلادي سفارتخانه ها را افتتاح كردند. اين بازگشايي بخشي از سياست عادي سازي 
مناسبات كوبا و امريكا بود كه به تصميم باراك اوباما رييس جمهوري پيشين امريكا انجام 
گرف��ت. دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، از ماه ژوئ��ن اقداماتي را در جهت مخالف 
سياست گذاري هاي اوباما شروع و در گام نخست تسهيلات مربوط به سفر و تجارت با كوبا 
را لغو كرد. ترامپ دولت كوبا را »رژيمي سفاك و خون ريز« خوانده و هرگونه مناسبات دو 

كشور را به پيشرفت هاوانا در مسائل حقوق بشري منوط كرده است. 

گروه جهان 
يك هفته پيش از برگزاري همه پرسي استقلال كردستان عراق، ارتش تركيه دوشنبه 
يك رشته رزمايش در مرزهاي عراق را آغاز كرد. بينالي يلديريم، نخست وزير تركيه گفته 
همه پرس��ي اقليم كردس��تان عراق از منظر تركيه يك مساله امنيت ملي است. قرار است 
رجب طيب اردوغان، رييس جمهوري تركيه در حاش��يه نشس��ت مجمع عمومي سازمان 
ملل در نيويورك با حيدر العبادي، نخست وزير عراق درباره نگراني هاي ناشي از همه پرسي 
اس��تقلال كردس��تان عراق گفت وگو كند. دولت مركزي عراق ب��ا غيرقانوني خواندن اين 
همه پرسي خواستار توقف آن شده است. دادگاه عالي قانون اساسي عراق هم طي حكمي 
خواستار توقف برگزاري اين راي گيري شده است. همزمان با اوج گرفتن انتقادها از اربيل 
آنتونيو گوترش، دبيركل س��ازمان ملل متحد نيز ضمن حمايت از استقلال و يكپارچگي 
كشور عراق با همه پرسي استقلال اقليم كردستان در شرايط فعلي مخالفت كرده و گفته 
چنين كاري به تلاش ها براي مقابله با داعش ضربه مي زند. س��خنگوي دبيركل س��ازمان 
ملل گفته از منظر گوترش، همه پرس��ي برنامه ريزي  شده قادر است به نيازها به شكست  
دادن داعش ضربه بزند و مانع از بازسازي شهرها و مناطق بازپس  گرفته  شده در ماه هاي 
گذشته شود. در بيانيه منتشر شده آمده، دبيركل سازمان ملل به استقلال، تماميت ارضي 
و يكپارچگي عراق احترام گذاش��ته و بر اين عقيده اس��ت كه همه موضوعات مهم ميان 
دولت فدرال و اقليم كردس��تان بايد از طريق گفت وگوي س��اختاري و مصالحه سازنده به 
دست آيد. گوترش همچنين از رهبران سراسر عراق خواسته تا با بردباري و خويشتنداري 
با اين موضوع روبه رو شوند. دبيركل سازمان ملل در عين حال در مورد تاثير همه پرسي بر 
بازگشت ميليون ها آواره ناشي از نبردها با داعش به محل زندگي خود، ابراز نگراني كرده 
است. مسعود بارزاني، رييس دولت اقليم كردستان عراق اعلام كرده اين منطقه ۲۵سپتامبر 
همه پرسي استقلال برگزار خواهد كرد. همه پرسي در اقليم كردستان كه قرار است در ۴ 
منطقه اربيل، سليمانيه، دهوك و كركوك در شمال عراق برگزار شود با مخالفت هاي شديد 
داخلي و خارجي روبه رو ش��ده است. دولت مركزي عراق، تركيه و ايران با اين همه پرسي 
مخالفت كرده اند. كاخ سفيد امريكا نيز در بيانيه يي گفته، ايالات متحده از اين اقدام حمايت 
نمي كند و اين همه پرسي را اقدامي تحريك آميز توصيف كرده كه ثبات را از بين مي برد. 
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ايرانشهر8
 سياست گذاري ملي

و شهري درباره مشهد
و  سياس��ت گذاري  در 
باي��د  ابت��دا  سياس��ت ها، در 
مساله و مشكل را به درستي 
درس��ت  فه��م  ك��رد.  فه��م 
مساله و مش��كل زماني روي 
 مي دهد ك��ه رويكرد فرهنگي

 )cultural approach(
اتخ��اذ ش��ود. از مزيت ه��اي 
رويكرد فرهنگي، جامع نگري، 
انسجام گرايي، گفت وگومندي 
و توجه خاص به زمينه و زمانه اس��ت. لحاظ رويكرد 
همه جانب��ه نگر فرهنگ��ي همچني��ن مي تواند براي 
حوزه ه��اي كلان ديگر اعم از اقتصادي، سياس��ي يا 
س��اير حوزه هاي كم كلان تر ديگر مانند: معماري و... 
نيز سياست هاي مناس��ب، متناسب و كاربردي تهيه 
و تنظي��م كند. اين باور منوط به ش��ناخت عميق از 
فرهنگ، نظام فرهنگي و جريان هاي فرهنگي اس��ت. 
cultural d y )للبته با توجه به دينامسيم فرهنگي 

namism(، اين شناخت بايد مستمرا و با رويكردي 
درزماني )diachronic( انجام شود.

 Urban( بر اين مبنا، سياس��ت گذاري ش��هري
فرهنگ��ي  باي��د  اس��اس  از   )Policy Making
باش��د. رويكرد فرهنگي با نگاه��ي تماميت خواه و 
در عي��ن ح��ال منعطف در پي ش��ناخت محيط در 
گام اول و انس��جام بخشي ميان كنشگران و عناصر 
مختلف محيط ش��هري اس��ت. اين رويكرد مخالف 
جدي نگاه سلس��له مراتبي و تدوين سياس��ت هاي 
ب��الا به پاييني اس��ت ك��ه ازقضا ب��دون عنايت به 
بس��تر تاريخ��ي و بافت جغرافيايي اتخاذ مي ش��ود. 
اي��ن رويكرد ك��ه در مردم شناس��ي نم��ود نماياني 
دارد، همدل��ي را ب��ر همزبان��ي ترجي��ح مي دهد و 
نگريستن به ابژه را از منظر خود او )Emic( توصيه 
مي كند. بر اين اس��اس، راه نيل به موفقيت گفتمان 
اس��ت.   )Dialectical Discourse(گفت وگويي
در سپهر گفتمان گفت وگويي، فضاي برابر گفت وگو 

ميان كنشگران مختلف وجود دارد.
اين فضا بايد در مرحله دوم سياست گذاري توليد 
و تش��ويق ش��ود. رويكرد فرهنگي ام��روزه در كانون 
مطالعات بنيادين و كاربردي ش��هري در جهان قرار 
گرفته اس��ت. كاميابي هاي اي��ن رويكرد در دهه هاي 
اخير در جهان، س��بب ش��ده اس��ت تا مديران ملي 
و مس��وولان ش��هري از اي��ن رويكرد با آغوش��ي باز 
استفاده كنند. از جمله مسائلي كه بر اثر كم توجهي 
سياس��تي، امروز به مشكل تبديل شده است، فقدان 
 )Cultural Network(رويكرد ش��بكه فرهنگ��ي
در حوزه سياس��ت گذاري ش��هري است. با دقت نظر 
مي توان براي تدقيق موضوع، دو گونه سياست گذاري 
براي شهر در سطح ملي و سياست گذاري در شهر در 

سطح شهري را تميز داد.
نيل به موفقيت مشهود و دستاوردهاي كوتاه مدت 
منوط به تعامل و توافق اين دو كنشگران و نهادهاي 
سياستي است. هرگونه اختلاف نظر عميق و چالشي 
كه باب گفت وگوي سياس��تي ميان سياس��ت گذاران 
ملي و ش��هري با يكديگر را تن��گ كند، خواه ناخواه 
محصول سياست گذاري نهايي در قالب سياست هاي 
ابلاغ��ي ضعي��ف، ناكارآمد و بدون ضمان��ت اجرايي 

خواهد بود. 
ابلاغ مصوبه ش��وراي عالي شهرسازي و معماري 
اي��ران در تاري��خ 19تير م��اه 1396 درخصوص لغو 
طرح نوس��ازي و بهس��ازي بافت پيرامون حرم مطهر 
رضوي)مص��وب س��ال 13۸۷( زمين��ه خوب��ي براي 
اس��تفاده از چنين خوانش و رويكردي اس��ت. بر اين 
اس��اس به نظر مي رس��د كه دامنه ائتلاف اجمالي بر 
سر موضوعات و محورهاي مشترك در اين خصوص 
ميان سياس��ت گذاران ملي و ش��هري، بسيار بيش از 

ميزان موارد اختلافي است.
اهمي��ت زايدالوصف مكان مورد بح��ث به لحاظ 
وج��ود بارگاه قدس��ي ام��ام معص��وم )ع( و تاثيرات 
مختلف معنوي براي ش��هر، كش��ور و جهان اس��لام 
از س��ويي و وجود س��رمايه هاي مختل��ف ملموس و 
ناملموس فرهنگي براي شهروندان و زائران گوناگون 
تنها نمونه هاي��ي از اين اهميت فوق العاده را نش��ان 
مي ده��د. اين اش��تراك مبناي��ي در كنار اش��تراك 
ديگري كه دال بر وجود علايم حاد س��كته در بافت 
پيرامون حرم مطهر اس��ت، نيز م��ورد اذعان و اقرار 

عمومي قرار گرفته است.
بر اين اس��اس، به نظر مي رس��د، به مدد گفتمان 
عمومي و رس��انه يي يك س��ال گذشته، نوعي اجماع 
سياستي در مرحله اول سياست گذاري يعني كشف و 
طرح مساله و مشكل در حوزه پارادايم سياست گذاري 
منطقه جغرافياي فرهنگي)ژئوكالچرال( بافت اطراف 
حرم حاصل ش��ده است. اين امر نويدبخش آغاز يك 
چرخ��ه ق��وي در سياس��ت گذاري ش��هري مي تواند 

محسوب شود.
بر مبناي رويكردهاي نوين سياست گذاري شهري 
و با توجه به آن چه آمد، پيش��نهاد مي شود تا اينك 
گام بس��يار مهم دوم يعني هم��كاري و همياري در 
ارائه راه حل هاي ممكن براي برون رفت از اين عارضه 
سكته شهري طي شود. راه عملي متحقق شدن اين 
مرحل��ه، تعامل و توافق در در حوزه سياس��ت گذاري 
براي ش��هر و سياست گذاري در ش��هر است. آنچنان 
كه آمد الگوي شبكه يي در سياست گذاري شهري بر 
مبناي رويكرد فرهنگي اقتضاء همزباني كنش��گران، 
بازيگ��ران و ذي نف��وذان مختلف در اي��ن موضوع و 
رس��يدن ايش��ان به همدل��ي در باب سياس��ت هاي 

مطلوب و عملي است.
اين مهم ش��ايد از طريق دخالت دادن رسمي و 
قانون��ي تمام بازيگران موجود در بافت اطراف حرم 
مطهر كه در حوزه سياست گذاري در شهر فعاليت 
مي كنند، در نظام سياست گذاري شهري در سطح 
ملي قابليت اجرايي ش��دن داش��ته باشد. دارايي و 
كاراي��ي عمل��ي مطل��وب در اين ح��وزه، مي تواند 
انس��داد باب گفتمان سياست گذاري ملي و شهري 

را مرتفع گرداند.
موفقي��ت در اين م��ورد خ��اص، مي تواند الگويي 
شايس��ته براي تمام موارد مش��ابهي باش��د كه اتفاقا 
امروزه در جاي جاي شهرهاي مختلف ايران به چشم 
مي خورد. در طرف مقابل، اما ناكامي در گفتمان سازي 
سياس��ت هاي گفت وگويي در سياست گذاري ملي و 
ش��هري مي تواند زمينه ساز پيدايش و گسترش قارچ 
گون بيماري حاد كنوني بافت اطراف حرم رضوي در 
ساير بافت هاي مشابه در س��اير شهرهاي مانند: قم، 

اصفهان و شيراز شود. 

يادداشت

نوسازي و بهسازي بافت پيراموني حرم مطهر امام رضا )ع( ضروري است

طرحي نو دراندازيم
وحيد محكي| ساسان نوروزي|

اعضاي پژوهشكده نوين شهر معنوي ثامن|
عن�وان  ب�ه  اي�ران  اس�امي  جمه�وري 
بزرگ تري�ن ق�درت ش�يعي جه�ان، داراي 
الگوهاي منحصر به فردي اس�ت كه متفاوت 
با ه�ر الگوي ديگر جهاني اس�ت. اين الگوي 
اختصاص�ي كه متك�ي بر فرهن�گ انقابي و 
شيعي است، نياز به حيات و پويايي هميشگي 
دارد. ش�هر مش�هد ب�ه عن�وان مقدس ترين 
كان�ون ش�يعي در اي�ران، قل�ب تپن�ده  اين 
روحي�ه و نم�اد واقعي اين فرهنگ اس�ت. از 
ديگر س�وي، مش�هد از منظر استراتژيك در 
جغرافيايي موس�وم به خراس�ان بزرگ قرار 
گرفته كه خود تاكيدي بيش�تر بر اهميت اين 
ش�هر اس�ت. همچنين، اين ش�هر همه ساله 
پذي�راي حج�م عظيمي از مس�افران داخلي 
و خارج�ي اس�ت و در نتيج�ه داراي تركيب 
جمعيت�ي و قومي متنوع�ي در موقعيت هاي 
مختلف س�ال اس�ت كه اهميت بس�ياري در 
نظ�ام برنامه ريزي دارد. ع�اوه بر اين، وجود 
دس�تگاه ها و نظام هاي ساختاري قدرتمندي 
چون استانداري، آستان قدس رضوي، اوقاف 
و شهرداري، س�اختار فعاليتي پيچيده يي را 

در شهر مشهد به وجود آورده است. 

 جايگاه حرم مطهر و بافت پيرامون آن
بي شك مرقد مطهر حضرت رضا )ع(، مهم ترين 
مكان زيارتي كش��ور و بافت پيرامون آن اصلي ترين 
جاذبه  گردشگري مشهد اس��ت. اين مضجع شريف 
داراي 4 كاركرد اصلي از لحاظ حيطه بندي اس��ت. 
كاركرد نخس��ت حرم مطه��ر، تقويت ق��درت نرم 
جمهوري اس��لامي ايران در س��طح جهاني اس��ت. 
كارك��رد دوم مش��هد و حرم مطهر در س��طح ملي 
فعاليت به عنوان عامل پيوند ملي و ايجاد س��رمايه 
اجتماعي و تقويت بنيادهاي معنويت كش��ور است. 
سطح س��وم، جايگاه حرم مطهر در مسائل و روابط 
شهري خود شهر مشهد است كه اساس شكل گيري 

و عنصر هويت بخش اين شهر است.
چهارمين س��طح اين رابطه در پيوند ميان حرم 
مطه��ر و منطقه  ويژه يي تح��ت عنوان منطقه ثامن 
)باف��ت پيرام��ون حرم مطه��ر( خواهد ب��ود كه به 
دليل ارتباط و تاثير بي واس��طه بر اجزاي اين بافت 
پيراموني از اهميتي ويژه برخوردار است. بافتي كه 
داراي ويژگي هاي منحصربه فردي است كه آن را از 

ساير بافت هاي شهري متمايز مي كند. 
 4 ويژگ��ي اصل��ي بافت پيرامون��ي حرم مطهر 

عبارتند از: 
1( تاريخي؛ واجد س��ابقه و پيش��ينه تاريخي و 

ارزش هاي ميراثي)ملموس و ناملموس( 
2( مذهبي؛ قطب فرهنگي جهان اسلام و قلب 

تشيع
3( رويدادمح��ور؛ بر پايه رويدادها و مناس��ك 
دين��ي كه موج��د حيات بافت ب��وده و كانون هاي 
فرهنگ��ي– مذهب��ي مانن��د مس��اجد، تكاي��ا و 

حسينيه ها پايگاه هاي آن هستند. 
4( ب��زرگ مقي��اس؛ محدوده ي��ي به وس��عت 

360هكتار
بنابراين در روند توسعه  شهر مشهد، كليدي ترين 
عنصري كه بايد مورد توجه قرار گيرد، همين حرم 
مطه��ر و بافت پيرامون آن اس��ت و هر اقدامي كه 
خواسته يا ناخواسته نقش محوري حرم را كم رنگ 

كند، اشتباهي فاحش به شمار مي رود. 

 آنچه گذشت... 
باف��ت پيرامون ح��رم مطهر به واس��طه نقش و 
كارك��رد خود در ترويج فرهنگ رضوي طي س��ده 
اخير، درگير فرآيند معاصرس��ازي شهري و تطابق 
ب��ا نيازهاي روز ب��وده كه تا به ام��روز نيز در قالب 
فرآيندهاي نوس��ازي و بهسازي با اش��كال و نيات 

گوناگون دنبال مي شود.
اگ��ر بخواهيم نگاهي كوتاه به س��ير رويدادهاي 
باف��ت مركزي مش��هد در دوران معاص��ر بيندازيم، 
بي ش��ك س��رآغاز مداخلات وس��يع به دهه 50 و 
پاكس��ازي محدوده 30هكتاري اطراف حرم مطهر 
باز مي گ��ردد كه با تخريب كام��ل فلكه حضرتي و 
باف��ت مس��كوني پيرام��ون آن همراه ب��ود. با آغاز 
دهه ۷0 و دوران بازس��ازي پس از جنگ تحميلي، 
براي جبران عقب ماندگي ه��اي دهه هاي 50 و 60 
گرايشي مبتني بر كلان نگري كمي نسبت به مفهوم 
توس��عه ش��كل گرفت. بدين معنا كه با تزريق پول 
و ايج��اد پروژه هاي بزرگ مقي��اس، مي توان زمينه 
پيشرفت را براي ش��هرها و به تبع آن كشور فراهم 
آورد. از اين رو به پش��توانه رشد اقتصادي ناشي از 
فروش نفت و اخذ وام هاي بين المللي، سهم بودجه 
پروژه هاي عمراني بطور چشمگيري نسبت به ساير 

فعاليت هاي دولت افزايش يافت.
بر مبناي همين تفكر، در سال 13۷1 به تدريج 
زمزمه هاي تغيير و تحول در محدوده 300هكتاري 
پيرام��ون ح��رم مطه��ر امام رض��ا )ع( به واس��طه 
معضلات پيش آمده ناش��ي از رش��د جمعيت شهر 
و زائران ش��كل گرفت و طرحي با عنوان »نوسازي 
و بازس��ازي بافت پيرامون حرم مطهر« به پيروي از 
نوعي الگوي عام مدرنيستي اقتدارگرا همراه با نفي 
گذشته تهيه ش��د. اين طرح، بافت مركزي شهر را 
فاقد ارزش كلي شهرسازي و معمارانه ارزيابي كرده 
و به دليل فرس��ودگي بيش از حد و عدم جوابگويي 
آن به نيازهاي ساكنان و زائران، ويران سازي، انهدام 
باف��ت موجود و جايگزيني كالبدي نوين را ضروري 

عنوان مي كرد.
در اي��ن طرح، با اين پيش فرض كه عرصه بافت 
خالي از س��كنه اس��ت، الگوي تركيبي ش��عاعي– 
شطرنجي كه هيچ انطباقي با وضع موجود نداشت، 
ارائه ش��ده بود. بعد از مدتي مش��كلات موجود در 
مسير تملك ها و عدم موافقت و همراهي شهرداري 
و آس��تان قدس، س��بب بلاتكليفي ط��رح و توقف 
نسبي آن مي ش��ود. سرانجام در اواخر سال  13۷6 
مقرر ش��د كه طرح م��ورد بازنگري ق��رار گيرد. در 

س��ال 13۷۸ ط��رح جديدي با رويكرد بهس��ازي و 
نه بازس��ازي، پي ريزي شد كه منطبق بر بلوك هاي 
وضع موجود بود و در عين حال، ساختار طرح اوليه 
مانند ش��بكه ش��عاعي، حلقه مبدل و س��طح بندي 
فضاهاي گذرها و ره باغ ها را نيز حفظ مي كرد. طرح 
مذكور بار ديگر در سال 13۸۷ با انجام تغييراتي در 
ضوابط آن براي افزايش جاذبه براي سرمايه گذاران 
بازنگري ش��ده و با عنوان »نوسازي و بهسازي بافت 
پيرامون حرم مطهر امام رضا )ع(« به تصويب رسيد 
و ت��ا به امروز، مبناي اقدامات و عمليات اجرايي در 

بافت پيرامون حرم مطهر است.
پژوهش هاي بس��ياري كه تاكنون صورت گرفته 
نش��ان مي دهد كه پس از گذش��ت دو دهه از آغاز 
اجراي اين طرح مصوب، آس��يب هاي ناش��ي از آن 
نمايان گشته و در نتيجه ادامه كار را با چالش هاي 

جدي مواجه كرده است. 

 جغرافياي فرهنگي زيارت 
همان گونه كه اش��اره شد، شهر مشهد مهم ترين 
م��كان زيارت��ي ايران اس��ت. در طول تاريخِ ش��هر 
مش��هد، پدي��ده و مفهوم زيارت به عن��وان يكي از 
مولفه هاي زندگي انس��اني قلمداد مي ش��ده است، 
بدين معنا كه جاي گيري پديده زيارت در زيس��ت 
افراد شهر و درهم تنيده شدن اين پديده با زندگي 
م��ردم، نوعي نظام معناي��ي و فرهنگي خاص را به 
وج��ود آورده اس��ت. بنابراين اگر ح��رم و محدوده 
پيرامون آن را در قال��ب جغرافياي فرهنگي زيارت 
در بعٌد كالبدي فضايي آن در ش��هر مشهد بدانيم، از 
اين منظر، طرح نوس��ازي و بهسازي بافت پيرامون 

حرم مطهر، تاثيراتي بر اين حوزه داشته است: 
1( اصالت و محوريت يافتن هتل ها و اقامتگاه ها 
بدون لح��اظ مولفه هاي هويت��ي و معنايي زيارت، 
منجر به تبديل شدن زيارت به پديده يي تشريفاتي 
و كالايي در شهر مشهد شده است)تغيير كاركردي 
زيارت از بعُد مذهبي  زيارتي به تفريحيy تجارتي( . 
2( مهاجرت مج��اوران اصي��ل بافت)معتمدان، 
علما، متنفذين س��اكن، ائمه جماع��ات و...( اطراف 
ح��رم و هويت زداي��ي فرهنگي اجتماعي از بافت كه 
در نهاي��ت منجر ب��ه كاهش مش��اركت اجتماعي، 
مس��ووليت پذيري و افزايش ناامن��ي براي زائرين و 

ديگر مجاوران خواهد شد. 
3( تخري��ب مي��راث ملم��وس مانند مس��اجد، 
حسينيه ها، تكايا، حوزه هاي علميه، بازارهاي سنتي 
و اصناف كه به نوبه خود پايگاه اجتماعي و مذهبي 

زائران و مجاوران محسوب مي شدند. 
4( غلبه نگاه ماش��ين مح��وري در طرح موجب 
جداس��ازي حرم از بافت به حاش��يه رفتن تعاملات 
انساني و سلب كاركرد اجتماعي زيارت خواهد شد. 
 5( تغيي��ر كارك��رد س��وغات محوري ب��ازار به

پرسه زني و مصرف گرايي
6( تغيير كاركرد زيارت به گردش��گري به دليل 
گسترش فضاهاي تفريحي و تجاري در اطراف حرم 
باعث شده انگيزه هاي زائران از كنش زيارت با تمام 
ابعاد و دلالت هاي معن��وي آن به انگيزه هاي مادي 

گردشگري معطوف شود. 

 بي توجهي به حريم منظري حرم 
ح��رم مطهر رضوي به عنوان يك مجموعه نفيس 
تاريخي ب��ه تاريخ 15 ديماه 1310 به ش��ماره 140 
به ثبت آثار ملي رس��يده اس��ت. اين مجموعه نفيس 
تاريخي فارغ از هر گونه نگاه معنوي و مذهبي، تنها با 
نگاه حفاظت از يك اثر تاريخي بايس��تي داراي حريم 
باش��د تا از ارزش هاي تاريخي آن پاس��داري شود. اما 
متاسفانه تغييرات س��ريع و شتاب زده بافت پيرامون 
حرم مطهر از خلأ موجود در قوانين سود برده و به اين 

كانون مقدس آسيب رسانيده است.
سرعت اين تغييرات باعث ش��ده تا امكان ارتباط 
س��ازه هاي نوظهور با بس��تر موجود كاه��ش يافته و 
در نتيجه تناس��بي هم با حرم مطهر رضوي نداش��ته 
باشد. از سوي ديگر، حرم مطهر حضرت رضا)ع( يك 
نشانه استراتژيك براي شهر مشهد محسوب مي شود 
و كريدوره��اي دي��د منتهي به آن ني��ز كريدورهاي 
ديد راهبردي اين ش��هر خواهند بود. اين نش��انه ها و 
كريدورهاي راهب��ردي، تقويت كننده و معرف هويت 
يك ش��هر است و آس��يب ديدن آنها باعث اغتشاش 
بصري در شهر خواهد ش��د. بر اين اساس شايسته و 
بايسته است كه مجموعه حرم مطهر نه تنها به عنوان 
يك اثر تاريخي يا يك نش��انه راهبردي شهري، بلكه 
به عنوان مكان��ي معنوي كه مخاطب باورهاي عميق 
مذهبي و اعتقادي جهان تشيع است مورد توجه قرار 

گرفته و برنامه ريزي متناسب با آن انجام گيرد.
در صورتي كه با اين رويكرد به حرم مطهر رضوي 
بنگري��م، وجه ديگ��ري از اهميت منظر اي��ن اثر در 

مقياس ش��هري كه همانا س��ير حركت ارادتمندان و 
عاش��قان حضرت در طول بيش از هزاران سال است، 
نمايان مي گردد. امري كه حرم مطهر و ش��هر مشهد 
را ش��كل داده است. سه »تپه سلام« شناخته شده در 
امتداد سه راه منتهي به شهر مشهد، نخستين قرارگاه 
براي ديدن گنبد و بارگاه حرم مطهر بوده اس��ت. در 
اين مكان ها آداب ويژه يي برگزار و ادعيه و زيارت نامه 
خوانده مي شده است. نقاط تشرف در درون شهر نيز 
نشان دهنده داشتن سلسله مراتب تقرب و اهميت اين 

موضوع در تمامي دوره هاي تاريخي بوده است.
از مهم ترين اين نقاط مسجد مقبره در بالاخيابان 
و مس��جد صاح��ب الزم��ان در پايين خيابان اس��ت؛ 
زائ��ران از آن نق��اط با تجدي��د آداب، از مركب پياده 
ش��ده و گاهي حتي با پاي پياده به سوي حرم مطهر 
حركت مي كردند. كش��يده  ش��دن خيابان در امتداد 
بالاس��ر و پايين پاي حضرت خيابان در دوره صفوي 
نشان دهنده، تناسب اقدامات ش��هري با آداب زيارت 
اس��ت. اين اهميت به شكل هاي مختلف در دوره هاي 
بعدي نيز ديده مي شود؛ مثلا ساخت گلدسته در دوره 
افشاري يا ساخت خيابان هاي امام رضا)ع( و طبرسي 
در دوره پهل��وي نيز كاملًا براس��اس ديد منظر حرم 

مطهر در مقياس شهري بوده است.
اما متاس��فانه در چند دهه اخير، تمامي مداخلات 
در جهتي اس��ت كه منظ��ر حرم مطهر را به ش��دت 
مغشوش كرده و آرامش بصري جهت رسيدن به تعالي 
روحي را برهم زده است. آسيب هاي فراوان ايجاد شده 
بر اثر اين اقدام، نش��ان داده كه ش��هر مشهد بيش از 
پيش نيازمند ارتب��اط قوي با مركز به وجود آورنده و 
انرژي دهنده خود است. از اين رو، توجه به منظر حرم 

مطهر را از 3 وجه بايد مورد توجه قرار داد: 
1( منظر و كريدور ديد به حرم مطهر به عنوان يك 

كريدور راهبردي شهري
2( ح��رم ب��ه عنوان ي��ك اثر تاريخ��ي و ضرورت 

حفاظت از منظر اثر تاريخي
3( حرم مطهر به عنوان مركز معنوي و مذهبي كه 

سالانه پذيراي بيش از 10ميليون نفر زائر است. 
اگر به حفاظت از منظ��ر حرم مطهر رضوي فقط 
از يك��ي از وجوه فوق توجه ش��ود، قطعاً ناقص بوده و 
نمي تواند پاس��خ كامل نيازه��ا را ارائه نمايد؛ بنابراين 
ضرورت مطالعه كامل و چند وجهي در اين خصوص 

مشهود است. 

 نقش ويرانگر شارستان و مسيرهاي شعاعي
در طرح نوس��ازي و بهس��ازي بافت پيرامون حرم 
مطهر امام رضا)ع(، با هدف تس��هيل عب��ور و مرور و 
كاه��ش بار ترافيكي محدوده ع��لاوه بر تعريض چهار 
خيابان اصلي موجود منتهي به حرم مطهر)خيابان هاي 
امام رضا)ع(، طبرس��ي، نواب و ش��يرازي( نس��بت به 
احداث 4 خيابان ش��عاعي جدي��د و يك حلقه مبدل 

مشهور به شارستان رضوي اقدام شده است.
اهداف اصلي از احداث اين خيابان ها، اس��تفاده از 
جاذبه مركز اصلي مجموعه حرم مطهر و تامين تداوم 
بصري به اين مركز قدسي، تامين پيوند ترافيكي لازم 
بين حلقه پيرامون با حلقه شرياني مياني و پيوند نقاط 
ويژه شهري به مجموعه حرم مطهر اعلام شده است، اما 
بيشتر به نظر مي رسد ايجاد پروژه هاي بزرگ مقياس 
تجاري در حاشيه اين محورها براي افزايش درآمدهاي 
ناپايدار ناشي از فروش پروانه و تراكم مازاد، دليل اصلي 

اضافه شدن اين خيابان ها بوده است. حقيقت با احداث 
اين مسيرها، آس��يب هايي جدي و جبران ناپذيري در 
حوزه هاي كالبدي، اجتماعي و تاريخي هويتي به بافت 
پيرامون حرم مطهر وارد مي آيد كه در ادامه به برخي 

از مهم ترين آنها اشاره شده است: 
1( از هم  گسس��تگي محلات قديم��ي و تاريخي 
اطراف حرم مطهر)گسست اجتماعي و كالبدي فضايي( 
2( تخريب بسياري از عناصر هويت بخش و محوري 
بافت فرهنگي اطراف حرم مطهر از جمله بناها، گذرها 
و ساختار محلات تاريخي و مكان هاي فرهنگي مانند 
حسينيه ها، تكيه ها، حوزه هاي علميه و بازارهاي سنتي 
3( ش��بكه دسترسي ايجاد ش��ده از اين طريق، 
هيچ قرابتي با ش��بكه قديم باف��ت ندارد و منجر به 
اصالت بخش��ي به حضور ماشين و به حاشيه راندن 

انسان مي شود. 
4( افزاي��ش حض��ور س��واره در باف��ت منجر به 
افزاي��ش ترافيك و ازدح��ام در گره ها و مفصل ها و 

نقاط مبدل خواهد شد. 
5( جمعيت س��اكن و بومي اين بافت در جريان 
اح��داث مس��يرهاي جديد مجبور به خ��روج از آن 
شده است بطوريكه بر اثر احداث كامل شارستان و 
مسيرهاي شعاعي با در نظر گرفتن تعداد پلاك هاي 
تخريبي، جمعيتي حدود 10000نفر از اصيل ترين 
مردمان ش��هر، مجبور به ترك خانه و كاشانه خود 

شده اند. 
6( تعريف پروژه هاي بزرگ مقياس با تراكم هاي 
بالا در حاش��يه اين محورها علاوه بر مسدود كردن 
ديد و منظر حرم، بافت مس��كوني و محلات موجود 
را از هم گس��يخته كرده و موج��ب جدايي حرم و 

بافت شهري مي گردد. 
۷( تداخل حركت پياده با سواره در عبور عرضي 
از شارستان به علت حجم بالاي عابر پياده، منجر به 

كاهش ايمني براي عابرين پياده خواهد شد. 
۸( عرض زياد ره باغ ها )به عنوان مسيرهاي پياده( و 
ارتفاع بدنه حاشيه آن تناسبي با مقياس انساني ندارد. 
9( هرچن��د امروزه در بيش��تر طرح هاي توس��عه 
ش��هري، حركت سواره به س��طوح زيرين انتقال داده 
ش��ده و تراز صفر در اختيار پياده قرار مي گيرد اما در 
اي��ن طرح، معكوس عمل ش��ده و ت��راز صفر محورها 
به س��واره رو و س��طوح زيرين ره باغ ها به عابرين پياده 

اختصاص يافته است. 

 آسيب پذيري زياد حوزه مركزي مشهد
ش��رايط خاص مشهد به واسطه قرارگيري حرم 
مطه��ر امام رض��ا)ع( ايجاب مي كند تا اين ش��هر 
نه فقط پاس��خگوي نيازهاي مجاوران باش��د، بلكه 
در زمان هاي��ي از س��ال، پذيراي جم��ع كثيري از 
زائران نيز باش��د. چگونگي برطرف كردن نيازهاي 
اي��ن گروه  در مواقع بحران اهميت��ي ويژه يي دارد. 
در ح��ال حاضر، باف��ت پيرامون ح��رم مطهر قادر 
ب��ه برطرف كردن نيازهاي خود نيس��ت و پايداري 
همه جانبه بافت در شرايط بحران، مستلزم بازنگري 
اساس��ي در وضعيت كنوني اس��ت. تراكم و تجمع 
بيش از ظرفيت در بعضي از ايام سال، موجب بروز 
نابس��اماني هايي در اين بافت مي شود. اين موضوع 
زماني بحراني تر خواهد ش��د ك��ه واقعه يي طبيعي 
)نظير زلزله( يا انس��ان ساخت )نظير جنگ(، زمان 
فش��ار به بافت را بيش��تر كرده و خس��ارات مالي و 

جاني جبران ناپذيري را ايجاد كند. متاس��فانه طرح 
پيشنهادي در اين محدوده با وجود شناخت برخي 
مس��ائل، پيشنهادي براي حل مس��اله اصلي يعني 
كاه��ش آس��يب پذيري بافت ارائه نكرده اس��ت. بر 
اين اس��اس در صورت محقق شدن طرح احتمال 
افزاي��ش بح��ران در زمينه ه��اي كالبدي، ش��بكه 
دسترس��ي و زيرس��اخت ها وجود دارد. يكي ديگر 
از تبع��ات محقق ش��دن ط��رح را مي ت��وان خالي 
ش��دن بافت از س��اكنان اصيل و كاهش امنيت و 
در نتيجه افزايش آس��يب پذيري اجتماعي دانست. 
افزايش حضور اتباع خارجي در بافت پيرامون حرم 
رض��وي با واگذاري مالكيت پروژه هاي اطراف حرم 
از طريق وكالت يا ثبت ش��ركت ب��دون هيچ گونه 
نظ��ارت بر آنها، معضلي ديگري اس��ت كه فارغ از 
مس��ائل امنيتي و اجتماعي، بحران هاي حقوقي و 
اقتصادي را براي كش��ور به ويژه ش��هر مش��هد به 

ارمغان خواهد آورد. 

 چالش هاي زيست محيطي
درحال حاضر يكي از انتقادات جدي وارد ش��ده 
به طرح نوس��ازي و بهس��ازي باف��ت پيرامون حرم 
مطهر، از بين رفتن هويت فرهنگي و فضاي زيارتي 
و نگاه تنها تجاري  اقتصادي به مقوله زيارت اس��ت. 
ش��ايد يكي از دلايل بروز اين تع��ارض در خدمات 
ارائه ش��ده با نيازها و خواس��ته هاي زائرين ناديده 
گرفتن اص��ول و الزامات زيس��ت محيطي زائران و 
س��اكنان بافت در صدور مجوزه��ا و مراحل اجرايي 
پروژه هاي ساختماني، استانداردها و ضوابط زيست 
محيط��ي نظي��ر آلودگي ه��اي خ��اك، بالا آمدگي 
موضعي آب هاي زيرس��طحي، انتش��ار آلاينده هاي 
هوا، آلودگي بصري، صوتي و... باش��د كه اين مساله 
ضمن تاثيرات نامطلوب دراز مدت زيس��ت محيطي 
ب��ر منطقه، بر كاهش كيفيت فض��اي زيارتي بافت 

پيراموني حرم مطهر نيز تاثير دارد.
بر اين اساس فضاي پيراموني حرم مطهر كه در 
حقيقت نقش آماده سازي زائرين بارگاه منور رضوي 
براي گذر از جلوت شهر به خلوت قدسي را بر عهده 
دارد، به فضايي آزار دهنده و كانون هندسه سيمان 

و فولاد تبديل شده است. 
علاوه بر اين، ش��هر مش��هد با يك معضل بزرگ 
ديگري به نام »چالش آب هاي زير س��طحي« دست 

و پنجه نرم مي كند.
اي��ن معضل در برخي موارد بر اثر اس��ترس هاي 
وارده ناش��ي از بارگ��ذاري بي��ش از حد ي��ا درز و 
ش��كاف هاي ناش��ي از فرونشس��ت زمين، سر برون 
آورده و ب��ا خودنماي��ي خود مش��كلات و معضلات 
ناگواري را ايجاد كرده است. از مهم ترين نمونه هاي 
بارز آن، آب گرفتگي ها يا نش��ت آب در حرم مطهر 
و هتل ه��اي خيابان ام��ام رضا)ع( اس��ت. اختلاط 
آب هاي زيرسطحي با فاضلاب  و تشكيل يك سري 
فضاه��اي آلاينده، موجب تضعيف زيرس��اخت اين 
شهر به ويژه در بافت ثامن و پروژه هاي آن شده اند. 
طراحي پروژه ه��اي بزرگ مقياس در تراز منفي 
در باف��ت مركزي ب��ه دلايلي همچون افُت ش��ديد 
س��طح آب زيرزميني مش��هد، فرو نشِس��ت سريع 
زمين، عملكرد مُخرب جريان آب هاي زيرس��طحي 
و بارگذاري بيش از حد توان محدوده از فاجعه هاي 
خاموش درحال شكل گيري در بافت مركزي است. 
بلعيدن زمين توس��ط ابر پروژه ه��ا و بي قرار كردن 
آب هاي زير س��طحي در كنار ع��دم وجود مطالعات 
زير س��اختي و آسيب شناسي قبل از تصميم گيري و 
اجِراي پروژ ه ها، يكي از بيمار هاي واگير در مديريت 

شهري اين منطقه است. 

 در پايان... 
باف��ت اگر فرس��وده باش��د، س��اختمان هاي آن 
فرسوده  است، مردم و جامعه  آنكه فرسوده نيستند. 
بافت پيرامون حرم مطهر، تنها يك محدوده شهري 
معمول��ي نبوده و نيس��ت. فضايي اس��ت مقدس و 
معنوي ك��ه با س��ابقه اي بيش از چند صد س��ال، 
بر ش��كل گيري انواع خاط��رات، روحيات، رفتارها و 
كنش هاي زيارتي  فرهنگي اثرگذار بوده و به اعتبار 
حضور امام رحمت و رأفت به »حج فقرا« مش��هور 

گشته است.
طرح نوس��ازي و بهس��ازي كه ب��ه بهانه تجديد 
حيات ش��هري در بافت پيرامون حرم مطهر مطرح 
ش��د، باعث ش��ده تا آخرين رگه هاي حيات در اين 
مح��دوده از بي��ن برود به نحوي كه هر روز ش��اهد 
خروج تعداد بيش��تري از اصيل ترين و قديمي ترين 
م��ردم اي��ن ش��هر از باف��ت تاريخي آن هس��تيم. 
متاس��فانه اين ط��رح به دنب��ال نوس��ازي كالبد و 
شكل دهي به محلات جديد جهت بازآفريني جريان 
زندگي در اين محدوده اس��ت، حال آنكه بايد توجه 
كرد جريان زندگي و حيات ش��هري موضوعي است 
كه شكل گيري آن سال ها به طول خواهد انجاميد. 
اكنون پس از بروز مطالبات نخبگاني گس��ترده 
ب��راي توقف روند تخري��ب مهم ترين بافت معنوي 
و اس��تراتژيك كش��ور، ش��وراي عال��ي معماري و 
شهرس��ازي مصوبه اي مه��م را گذرانده و لغو طرح 
قبل��ي را اعلام و بر طرحي بازنگري ش��ده مبتني 
بر راهبردهاي متناس��ب با ش��أن اين بافت تاكيد 

كرده است.
بر اين اساس لازم است تا تمام ظرفيت ها و توان 
علمي و تجربه يي را براي نجات اين بافت به خدمت 
گرفت و باور داشت كه هنوز هم نشانه هاي برجسته 
فرهنگ��ي و اجتماع��ي گِ��رد اين كان��ون مقدس و 
نوران��ي با ق��درت به حيات خود ادام��ه مي دهند و 
جريان زندگي ش��هري درهم تنيده ب��ا ميزباني از 
زائران حضرت در قالب آيين ها و مناس��ك، پاسدار 
اين ارزش هاس��ت. در چنين افقي، پژوهش��گران و 
برنامه ريزان حوزه ش��هر ديگر نمي توانند به ش��كل 
انتزاع��ي به پيرام��ون خويش بنگرن��د. همكاري و 
تعام��ل ميان رش��ته يي در كليه حوزه هاي دانش��ي 
ب��ه همراه س��ازوكاري توانمند ب��راي جمع بندي و 
تصميم سازي زير نظر نخبگان و متخصصان دلسوز 
و متعه��د، مي تواند ام��كان احياي واقع��ي بافت و 

كاركردهاي اصيل آن را فراهم آورد.

محمدحسين شعاعي 
دانشجوي دكتري 

فرهنگ و ارتباطات 

ط�رح نوس�ازي و بهس�ازي كه ب�ه بهانه 
تجديد حيات شهري در بافت پيرامون حرم 
مطه�ر مطرح ش�د، باعث ش�ده ت�ا آخرين 
رگه هاي حيات در اين محدوده از بين برود به 
نحوي كه هر روز شاهد خروج تعداد بيشتري 
از اصيل ترين و قديمي ترين مردم اين ش�هر 
از بافت تاريخي آن هس�تيم. متاس�فانه اين 
طرح به دنبال نوسازي كالبد و شكل دهي به 
محات جديد جهت بازآفريني جريان زندگي 
در اين محدوده اس�ت، حال آنكه بايد توجه 

كرد جريان زندگي و حيات شهري موضوعي 
اس�ت كه ش�كل گيري آن س�ال ها به طول 

خواهد انجاميد. 
اكن�ون پس از ب�روز مطالب�ات نخبگاني 
گس�ترده براي توقف روند تخريب مهم ترين 
بافت معنوي و اس�تراتژيك كش�ور، شوراي 
عالي معماري و شهرس�ازي مصوبه اي مهم را 
گذرانده و لغو طرح قبلي را اعام و بر طرحي 
بازنگري شده مبتني بر راهبردهاي متناسب 

با شأن اين بافت تاكيد كرده است

وحيد  محكيساسان  نوروزي
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معماي فسادزدايي از شهرداري تهران
گروهراهوشهرسازيآزادهكاري

شهريور ماه سال گذشته بود كه از اسناد ومدارك 
مربوط به تخلفات شهرداري در زمينه واگذاري املاك 
به مديران ش��هري پرده برداري و همه نگاه ها متوجه 
اين نهاد ش��هري ش��د. بعد از اين افش��اگري كه نام 
برخي از اعضاي اصولگراي ش��وراي چهارم نيز در آن 
بود و به املاك نجومي معروف ش��د، اختلاف بين دو 
طيف اصولگرا و اصلاح طلب شوراي شهر شدت گرفت 
و تقريبا در هر جلس��ه شورا، خبرنگاران شاهد دعوا و 

درگيري هاي اين دو طيف بودند. 
بعد از رسانه يي ش��دن موضوع، شهروندان انتظار 
داش��تند، نهادهاي ناظر و نيز قوه قضاييه به موضوع 
ورود پي��دا كرده و با خاطي��ان برخورد كند. هر چند 
اطلاعاتي كه پخش ش��د، بخش��ي از گزارش سازمان 
بازرس��ي كش��ور بود اما مهدي چمران، رييس سابق 
شوراي شهر همواره در مصاحبه هايش تاكيد مي كرد 
كه گزارش سازمان بازرسي صرفا يك گزارش است كه 
صحت و س��قم آن بايد تاييد شود. وي به واژه املاك 
نجومي حساسيت زيادي نشان مي داد و هر گاه يكي از 
اعضاي اصلاح طلب در اين باره صحبت مي كرد، سريع 
صحب��ت وي را قطع مي كرد و مي گفت كه چيزي به 

نام املاك نجومي وجود ندارد. 
با وجود اين، برخي نمايندگان مجلس طرح تحقيق 
و تفحص از شهرداري را در خانه ملت كليد زدند. اين 
پيشنهاد نخستين بار از سوي محمد سالاري، رييس 
كميسيون معماري و شهرسازي شوراي چهارم مطرح 
ش��د. پيش��نهادي كه پس از طرح آن با اما و اگرهاي 

فراواني روبه رو شد. 
با اين حال با پيگيري نمايندگان تهران در مجلس 
قرار ش��د طرح تحقيق و تفحص از ماجراي واگذاري 
املاك در كميس��يون عمران بررسي شود. حتي اين 
طرح باعث ش��د تا طرح دو فوريتي اعضاي ش��وراي 
شهر درباره تحقيق و تفحص تحت الشعاع قرار گيرد و 
مهدي چمران رييس شوراي شهر نيازي به تحقيق و 

تفحص دوباره از سوي شوراي شهر نبيند. 
اواخر شهريور ماه سال گذشته زمزمه هاي تحقيق و 
تفحص در مجلس شنيده مي شد و سرانجام در مهرماه 
به نتيجه رسيد و طرح به كميسيون عمران ارسال شد. 

تقاضايتفحصازشهرداري
به گ��زارش »تعادل« تقاضاي تحقيق و تفحص از 
شهرداري تهران در 7مهر 95 با 21 امضا در كميسيون 
عمران اعلام وصول شد. در نهايت همزماني اين طرح 
با بررس��ي برنامه ششم توس��عه در مجلس باعث به 
تاخير افتادن بررسي اين طرح در مجلس شد تا اينكه 
در اواي��ل آذر م��اه با تذكر يك��ي از نمايندگان مبني 
بر س��كوت مجلس، پس از حضور ش��هردار تهران در 
كميسيون عمران مجلس براي ارائه گزارش از پلاسكو 
به دس��تور مس��عود پزش��كيان، نايب رييس مجلس 
مس��اله تحقيق و تفحص از املاك ش��هرداري تهران 
در هيات رييس��ه مطرح و دوباره ب��ه جريان افتاد. به 
دنبال به جريان افتادن اين طرح، نمايندگان مجلس 
شوراي اس��لامي در مصوبه يي در 1۳بهمن ماه اجازه 
تحقيق و تفحص در هر يك از امور مربوط به وظايف 
ش��هرداري ها، سازمان ها و ش��ركت هاي وابسته را به 

اعضاي شوراهاي اسلامي شهر دادند. 
در نهايت صديف بدري، س��خنگوي كميس��يون 
عمران مجل��س از مخالفت كميس��يون متبوعش با 
تحقيق و تفحص از ش��هرداري تهران س��خن گفت و 
اع��لام كرد كه تصميم گيري نهايي در اين باره به نظر 
صحن علني مجلس ش��وراي اسلامي موكول خواهد 

شد. 
به گفته اين نماينده مجل��س 1۶عضو از 21عضو 
كميس��يون عم��ران ب��ا انج��ام تحقي��ق و تفحص از 
ش��هرداري تهران مخالف بوده اند كه توضيحات قابل 
قبول ش��هردار تهران و گزارش ش��هرداري تهران در 
رابطه با املاك نجومي توانس��ته آنها را قانع كند. قانع 
شدن اين 1۶نماينده در كميسيون عمران سبب شد 
تا با وجود جنجال ها و حواشي بسياري كه اين املاك 
به وجود آورده بود، صبح روز سه ش��نبه 2۴ اسفندماه 
در آخرين جلس��ات مجلس در سال 95 طرح تحقيق 

و تفحص از ش��هرداري با راي اكثريت آرا در مجلس از 
دستور كار خارج شود. بعد از اين راي گيري، اعتراض ها 
و واكنش ها به اين تصميم ش��روع ش��د و از تندترين 
واكنش ها واكنش رحمت الله حافظي، رييس كميسيون 
س��لامت و محيط زيست ش��وراي چهارم بود. اين رد 
تحقيق و تفحص نشان مي دهد كه لابي هاي شهرداري 
در اي��ن مدت براي رد اين تحقيق و تفحص اثرگذار و 
موفق بوده اس��ت.  بعد از گذش��ت حدود ۳ماه از اين 
افشاگري در شرايطي كه انتقادهاي زيادي به عملكرد 
ش��هرداري و نيز عكس العمل وي نسبت به اين قضيه 
وجود داش��ت، بالاخره قاليباف سكوتش را شكست و 
در صحن علني شوراي شهر گزارشي از املاك نجومي 
ارائ��ه كرد و خود و تم��ام مديران زيرمجموعه اش را از 
اتهامات وارده، مبرا دانس��ت. گزارش��ي كه مورد قبول 

بسياري از اعضاي شوراي شهر قرار نگرفت. 
بعد از دفاع تمام قد قاليباف از مجموعه مديرانش 
كه املاكي را با تخفيف هاي بس��يار بالا دريافت كرده 
بودند، برخي اعضاي شورا به اين فكر افتادند كه خود 
ش��ورا در اين قضي��ه ورود پيدا كرده و از ش��هرداري 

تحقيق كنند كه اين موضوع به نتيجه نرسيد. 
همچنين س��ازمان ديده بان ش��فافيت به رياست 
احمد توكلي نيز درخصوص املاك نجومي تحقيقاتي 
انجام داد و توكلي در جمع خبرنگاران اظهار كرد كه 

تخلف شهرداري و شوراي شهر تهران محرز است. 

تكرارتخلفدرشهرداري
البته تخلفات ش��هرداري فقط ب��ه املاك نجومي 
محدود نش��د و در روزهاي پاياني مديريت قاليباف بر 
شهر تهران خبر اس��تخدام هاي نجومي، قراردادهاي 
نجومي و موارد ديگري بر آن افزوده ش��د تا جايي كه 
برخي اعضاي شورا خواستار اين شدند كه شهردار در 
روزهاي پاياني كار خود از تصدي بر شهرداري تهران 

استعفا دهد كه اين اتفاق هيچگاه نيفتاد. 
با روي كار آمدن ش��وراي پنجم نيز دور جديدي 
از تخلفات ش��هرداري در حوزه هاي مختلف رو نمايي 
مي شود. در جلسه علني هفته گذشته پارلمان شهري 
پايتخت، افش��ين حبي��ب زاده، رييس كميته عمران 
شوراي پنجم از واگذاري هاي غيرقانوني در شهرداري 
خبر داد و هر چند نام املاك نجومي را بر آن نگذاشت 
ام��ا به نظر مي رس��د اين واگذاري ها نيز در راس��تاي 

املاك نجومي انجام گرفته باشد.
از س��وي ديگر، تخلفات گس��ترده در همشهري 
ورزش��ي نيز از ديگر مواردي اس��ت كه طي چند روز 
اخي��ر در فضاي مجازي درباره آن صحبت مي ش��د و 
بالاخره محمدجواد حق ش��ناس عضو شوراي پنجم 
با تاييد حواش��ي پيرامون مديريت روزنامه همشهري 
ورزش��ي در دوران قاليب��اف گفت: در گ��زارش اوليه 
مديران جديد همش��هرى به ما اعلام ش��د كه چنين 
تخلف��ي صورت گرفته و حالا اعضاي ش��وراي ش��هر 

ش��ديدا پيگير اين موضوع هس��تند. مدي��ران جديد 
همشهري قطعا جلوي اين فسادها را خواهند گرفت و 

براي مردم شفاف سازي خواهند كرد. 
در اي��ن رابطه، خب��رى مبني ب��ر دريافت حقوق 
2٠ ميليوني و حضور مديرمس��وول سابق همشهري 
ورزش��ي در امريكا منتش��ر ش��ده بود كه بسياري به 
اي��ن موضوع انتق��اد كردند.  علاوه بر اين ش��ايعاتي 
در خصوص برخي تخلفات در س��من ها نيز ش��نيده 
مي ش��ود. حجت نظري، عضو كميس��يون اجتماعي 
و فرهنگي ش��وراي ش��هر تهران در خصوص تذكر به 
تخلفات برخي س��من ها گفت: به دنبال شخم زدن و 
كالبدش��كافي نيستيم اما هر گزارشي كه به دست ما 
برسد حتما بررسي خواهيم كرد. حجت نظري تصريح 
كرد: ما به دنبال ش��خم زدن و كالبدشكافي نيستيم 
يعني اگر كس��ي فكر ك��رده ما آمده اي��م براي اينكه 
نبش قبر كنيم نه اينگونه نيس��ت و براي اين منظور 
نيامده ايم اما آنجا كه ببينيم حقوق مردم تضييع شده 
و تخلفي صورت گرفته حتما با وجود اسناد و مداركي 
ك��ه بتوانيم آن را اثبات كنيم پيگيري خواهيم كرد و 

گزارش آن را به مردم مي دهيم. 
عضو كميسيون اجتماعي و فرهنگي شوراي شهر 
تهران اظهار كرد: هر گزارش��ي كه مربوط به تخلفات 
سمن ها باش��د را بررس��ي خواهيم كرد و در صورت 

تخلف گزارش آن را ارائه مي دهيم. 

ريشهفساددرشيوهتامينمالي
دكتر حسين ايماني جاجرمي، استاد جامعه شناسي 
دانشگاه تهران در گفت وگو با »تعادل« ريشه هاي فساد 
در شهرداري را مورد بررسي قرار داد و گفت: فساد در 
شهرداري تهران ابعاد مختلف دارد و نبايد به سادگي 
از كنار آن گذش��ت. اتفاقي كه اكنون باعث ش��ده تا 
شهرداري هاي كلان شهرها به فس��اد روي بياورند به 
تامين مالي شهرداري ها بر مي گردد. در سال ۶2 وقتي 
قانون خودكفايي شهرداري ها به تصويب رسيد، دولت 
مشخص نكرد كه ش��هرداري ها چگونه تامين درآمد 

كنند و در اينجا قصور از جانب دولت است. 
وي ادامه داد: دولت مي توانس��ت به ش��هرداري ها 
تكليف كند ت��ا از محل اخ��ذ ماليات هاي مختلف از 
شهروندان كسب درآمد كنند و به طور شفاف عملكرد 
خ��ود را در اختي��ار عموم قرار دهن��د. اين موضوعي 
اس��ت كه سال ها به آن توجه نشده و براي جلوگيري 
از فس��اد در ش��هرداري حتما بايد م��ورد توجه قرار 
گيرد. بنابراين نخس��تين اقدام را دولت ومجلس بايد 
با همكاري يكديگر برداش��ته و چارچوب هاي قانوني 
تامين مالي ش��هرداري ها را مشخص كنند. تا زماني 
كه اين چارچوب مشخص نشود فرصت مناسبي براي 
كسب درآمدهاي غيرقانوني در شهرداري ها به وجود 
مي آيد و آدم هاي فرصت طلب به خوبي از اين فرصت 
اس��تفاده كرده و به هر طريقي كه امكان دارد كسب 

درآمد مي كنند. به گفته اين جامعه شناس، شهرداري 
پاس��دار شهر اس��ت و بايد مراقب منافع شهروندان و 
منافع عمومي ش��هر باشد اما به جاي اين كار شهر را 
در معرض فروش گذاشته است و به هر كس كه پول 

بيشتري بپردازد شهر را مي فروشد. 
وي با بيان اينكه فساد در شهرداري نهادينه شده 
است، عنوان كرد: وقتي فساد نهادينه مي شود ديگر به 
راحتي نمي ت��وان آن را از بين برد. آن قدر حوزه هاي 
منافع درست شده و دستگاه  هاي مختلف شهرداري ها 
معتاد به اين درآمد ها ش��ده اند ك��ه انتظار مي رود تا 
س��ال هاي آينده شهرداري ها به طور جدي درگير اين 

موضوع باشند. 
وي ادامه داد: تجربه نش��ان داده كه نه اصولگرايان 
و ن��ه اصلاح طلب��ان تصمي��م قاطعي ب��راي حل اين 
معضل نداش��ته اند. به نظر مي رس��د، اي��ن موضوع با 
منافع همه پيوند خورده اس��ت. بنابراين همانطور كه 
گفتم نخستين قدم را دولت بايد بردارد. وزارت كشور 
دستگاه حاكميتي است كه بر شهرداري ها نظارت دارد 
و نبايد از اين موضوع غافل شود و بايد به شكل قاطعانه 
وجدي اين موضوع را حل كند. همانطور كه مي بينيم 
با عوض شدن آدم ها هيچ چيز تغيير نمي كند و فرقي 
نمي كند كس��اني كه بر س��ر مي آيند از كدام جناح و 
گروه هستند و در شوراي جديد هم چشم انداز روشني 

جهت حل اين معضل به چشم نمي خورد. 
اين اس��تاد دانش��گاه با بيان اينكه فساد موضوعي 
بسيار جدي اس��ت، تصريح كرد: چنانچه اين مشكل 
حل نش��ود هر روز كيفيت زندگي در شهرها كاهش 
يافته و شهرها هويت شهري خود را از دست مي دهند. 
علاوه بر اين ادامه دار ش��دن فسادها تبعات اقتصادي، 
اجتماعي و سياسي بسيار بدي در پي دارد. اگر قبول 
داش��ته باشيم كه از دهه 7٠ اين موضوع اتفاق افتاده 
باشد الان 2۶سال است كه از آن مي گذرد و هنوز براي 
رفع اين بيماري كار خاصي صورت نگرفته به گونه يي 

كه تبديل به يك غده سرطاني شده است.
وي در پاسخ به اينكه تصميم شوراي پنجم مبني بر 
بازپس گي��ري اختيارات واگذار ش��ده به ش��هرداري 
مي تواند به كاهش فس��اد در شهرداري كمك كند يا 
خير اظهار كرد: قبل از پاسخ به اين سوال بايد بگويم 
كه ما ش��هردار به معناي آن چه در جهان هس��ت در 
ايران نداشته و در واقع و مدير شهرداري داريم. زيرا در 
زبان انگليس��ي شهردار به معناي كسي است كه راي 
خود را از مردم بگيرد. در ايران ش��هرداري مانند قوه 
مجريه و مقننه يك نهاد مس��تقل نيست. زيرا توسط 
شوراي ش��هر انتخاب شده و شورا هر زمان اراده كند 
مي تواند ش��هردار را عزل كن��د. بنابراين در ايران يك 
شوراي قوي و يك مدير ش��هرداري داريم. وي ادامه 
داد: در اين سيس��تم شورا حق دارد اختيارات را كم 
و زياد كند و كس��ي نمي تواند به ش��ورا ايراد بگيرد 
چرا اين كار را انجام مي دهد. اكنون شهردار منتصب 

ش��ورا مانند مديرعامل يك شركت است كه اعضاي 
هيات مديره مي توانند اختيارات ش��ركت را مشخص 
مي كنند. ايرادي كه به ش��وراي قبلي گرفته مي شد 
اين بود كه شورا به وظايفش عمل نمي كند و دست 
شهردار را باز مي گذارد و نظارت درستي بر شهرداري 
ندارد اكنون نيز كه ش��ورا تصمي��م گرفته اختيارات 
ش��هردار را كاهش دهد كار درس��تي اس��ت اما فكر 
نمي كنم در اين فس��اد نهادينه ش��ده تاثيري داشته 

باشد. 

قبحتخلفازبينرفتهاست
وي با بيان اينكه تا مساله تامين درآمد شهرداري ها 
حل نش��ود اين معض��ل ادامه خواهد داش��ت، گفت: 
شهرداري نه تنهاش��هر را مي فروشد بلكه بي اخلاقي 
را نيز رواج مي ده��د. اكنون قبح تخلف كردن از بين 
رفته و افراد هر تخلفي بخواهند انجام مي دهند و بعد 
جريمه آن را مي پردازند. اين يعني سقوط ارزش هاي 
اخلاقي جامعه و بايد بگويم نظام اخلاقي جامعه رو به 
افول مي رود. جريمه براي ايجاد شرمس��اري و عذاب 
وجدان در افراد متخلف پيش بيني ش��ده اما در ايران 
راهي است براي كسب درآمد شهرداري و نتيجه اين 
مي ش��ود ديگر نمي توان از مردم خواس��ت بر اساس 
اخلاقي��ات اقدام كنند زيرا ياد گرفته اند با پول اخلاق 
را بخرند. عض��و هيات مديره انجمن جامعه شناس��ي 
ايران در ادامه به بررس��ي مكانيس��م تعامل ش��وراي 
شهر و شهرداري ها در شهرهاي پيشرفته جهان مانند 
نيوي��ورك و لن��دن پرداخت و گفت: در اين ش��هرها 
تفكيك قوا وجود دارد. يعني شهردار و شورا هر كدام 
دو نهاد مس��تقل اند و عموما سيس��تم هاي مديريت 
شهري در شهرهاي دنيا شوراي قوي – شهردار قوي 
اس��ت. البته در اين ش��هرها يك ركن ديگر به عنوان 
دادستان و خزانه دار شهر بر جنبه هاي قانوني و حقوقي 

فعاليت هاي شورا و شهرداري نظارت مي كنند. 
وي با بيان اينكه اگ��ر بخواهيم يك نظام به روز 
و كارآمد داشته باشيم بايد سيستم فعلي را اصلاح 
كنيم، گفت: اكنون در كشور ما نظارت دقيق بر كار 
ش��هرداري ها انجام نمي شود و تا زماني كه شكايت 
صورت نگيرد كسي به آنها ايراد نمي گيرد و در واقع 

كسي حافظ منافع شهروندان نيست. 

كاهشفساد؛چگونه؟
ايماني جاجرمي با بيان اينكه يكي از راه هاي كاهش 
فساد در ش��هرداري ها واگذاري كارهاي اجتماعي بر 
عهده آنهاست، تصريح كرد: اكنون شهرداري ها فعاليت 
زيادي در حوزه هاي آموزش��ي، بهداشت و سلامت و 
اش��تغال ندارند. يعن��ي يك ش��هرداري ناقص داريم 
كه بخش��ي از خدمات ش��هري را انجام مي دهد و در 
قبال آن ش��هر را مي فروشد. اگر تمام خدمات محلي 
بر عهده شهرداري گذاشته ش��ود، هيچ وقت اقدام به 
فروش ش��هر نمي كنند زيرا به ضرر خودش��ان تمام 
مي ش��ود. الان مدارس، پياده روه��ا و زمين هاي بازي 
قرباني ش��ده اند اين در حالي است كه اگر مسووليت 
مدارس با ش��هرداري بود هيچ وقت اق��دام به فروش 

مدارس نمي كرد. 
 اين اس��تاد دانش��گاه ادام��ه داد: بنابراين بايد در 
حوزه مسووليت هاي ش��هرداري بازنگري شود تا يك 
شهرداري واقعي به وجود آوريم. رسانه ها نيز مي توانند 
نق��ش مهمي در اين خصوص ايف��ا كنند. براي مثال 
دو س��ال پيش كه ساكنان اكباتان نسبت به تخلفات 
شهرداري منطقه اعتراض كردند بهاي سنگيني بابت 
آن پرداختن��د و با آنها برخورد ش��د. در دنياي امروز 
مسائل ش��هري از ديگر مسائل جداست و شهروندان 
ح��ق انتقاد دارند. در ص��ورت تقويت اين بخش جلو 

بسياري از تخلفات گرفته خواهد شد. 
جاجرمي تصريح كرد: علاوه بر اين بايد تعاملات 
بين الملل��ي خ��ود را افزاي��ش داده و از تجربي��ات 
شهرهاي بزرگ درس بگيريم. تركيه ۳٠سال پيش 
قانون ش��هرداري را براي كلان شهرها تعريف كرده 
اس��ت كه مي توان از آن اس��تفاده كرد. در مجموع 
كاره��اي زي��ادي مي ت��وان براي كاهش فس��اد در 

مديريت شهري انجام و شهر را نجات داد.

راهكاررفعمشكلات
مديريتشهرها

مهم تري��ن عاملي ك��ه منجر به 
فس��اد در درون مديريت ش��هري 
مي شود ساختار معيوب اين سازمان 
است. وقتي يك س��ازمان به لحاظ 
وظاي��ف و اختي��ارات به درس��تي 
تنظيم نش��ده و ارتباطات قانونمند 
نباش��د طبيعتا يك س��ري افراد از 
اي��ن عدم ش��فافيت در مناس��بات 
سوءاستفاده خواهند كرد. همچنين 

نبود نظارت مستمر و قانونمند مي تواند عاملي مهم براي بروز 
فساد محسوب شود. اگر سازمان نظارت مستمر بر تمام اركان 
مديريتي خود نداشته باش��د، زمينه هاي فاسد كم كم نمايان 
و رش��د خواهد كرد. عامل ديگر ك��ه مي تواند زمينه هاي بروز 
فس��اد را فراهم كند، نبود شفافيت گردش كار است. چنانچه 
گردش كار در ش��هرداري شفاف بوده و شرح وظايف كاركنان 
به روش��ني تعريف شده باش��د و همه در جايگاه درست خود 
قرار داش��ته باشند كمتر مي توانند از روش��ن نبودن قوانين و 
مناس��بات سوءاس��تفاده كنند.  ش��فافيت مالي مورد ديگري 
اس��ت كه در جلوگيري از بروز فس��اد در ش��هرداري ها نقش 
مهمي ايفا مي كند. براي رسيدن به اين مهم بايد همه مديران 
تحت پوش��ش مجموعه در يك بازه زماني مشخص از عملكرد 
خود گزارش ارائه كنند. در اين صورت عملكردها مورد ارزيابي 
قرار گرفته و از ايجاد فس��اد جلوگيري مي شود.  علاوه بر اين، 
نظارت بر فعاليت و عملكرد مديران ش��هري از مواردي اس��ت 
كه بايد مورد توجه قرار گيرد. چنانچه ش��وراي ش��هر نظارت 
دقيق و موثري بر عملكرد مديريت شهري نداشته باشد، قطعا 
بايد منتظر بروز فساد باشيم. اما در شرايطي كه ساختار منظم 
بوده و شوراي شهر، رسانه ها و مردم در نهادهاي مدني بتوانند 
نظارت مس��تمري بر عملكرد مديران شهري داشته و شوراي 
شهر موظف باشد گزارش كار خود به خصوص در حوزه مالي را 
به مردم ارائه كند؛ اين نظارت عامل موثري براي پيشگيري از 

فساد در مديريت شهري خواهد بود. 
به طور كلي مي ت��وان گفت نظم مديريتي هم مي تواند به 
عنوان يك عامل بازدارنده در تخلفات ش��هري محسوب شود. 
ش��فافيت قوانين، آيين و مق��ررات را نيز مي توان به اين موارد 
بازدارن��ده اضافه كرد. ش��فافيت قوانين هم ب��راي كارمندان 
ش��هرداري در س��طوح مختلف و هم براي ش��هرونداني كه با 
اين نهاد س��ر وكار دارند امكان تخلف و سوءاستفاده را از بين 
مي برد. از س��وي ديگر انتظار مي رود تا جهت جلوگيري از هر 
گونه فساد آن هم در سازمان تاثيرگذاري چون شهرداري ها به 
خصوص شهرداري تهران علاوه بر اينكه عملكرد كل مجموعه 
توس��ط ش��وراي ش��هر مورد نظارت و بازنگري قرار گيرد، بر 
عملكرد كارمندان شهرداري نيز نظارت شود. براي اين منظور 
در ش��هرداري ها يك سازمان بازرسي وجود دارد كه بر فعاليت 
واحدهاي مختلف ش��هرداري نظارت مس��تمر دارند تا وقتي 
شهروندان در مراجعه به شهرداري با مشكلي روبه رو شدند به 

آساني بتوانند شكايت كرده و احقاق حق كنند. 
اما، مش��كل مديريت ش��هري فقط تفويض اختيارات زياد 
به مديريت اجرايي ش��هر تهران نيست. زيرا ساختار مديريت 
شهري يك ساختار اقتدارگراست و اختيارات و جايگاه شوراي 
ش��هر به لحاظ قانوني وهم به لحاظ مناسبات متعادل نيست. 
بنابراين به طور طبيعي اين ش��رايط باعث مي ش��ود، اعضاي 
ش��وراي ش��هر نتوانند در جايگاه اصلي خودشان كه حمايت 
از منافع ش��هروندان اس��ت، قرار گيرند. س��اختار اقتدارگراي 
ش��هرداري ها حتي با محدودك��ردن اختيارات ب��ه آنها اجازه 
مي دهد تا با استفاده از امكاناتي كه دارند در جهت اهداف خود 
استفاده كنند.  بنابراين مشكل اصلي ساختار معيوب مديريت 
شهري است كه نه شوراي شهر در جايگاه اصلي خود قرار دارد 
و نه ش��هرداري ها. اين امر باعث شده كه در اين ۴دوره شوراي 
شهر، شوراي ش��هرها در اختيار مديريت اجرايي شهرداري ها 
بوده اند و عملا نقش ماش��ين امضا براي ش��هرداري داشته اند. 
به همين دليل اين مش��كلات كه در شوراي دوم و سوم كليد 
خورد هنوز ادامه دارد و سال هاست كه در كلان شهر تهران نيز 
با اين مشكلات مواجه هستيم.  همين كه طي ۴دوره شوراي 
شهر و همچنين شورا و شهردار جديد با آگاهي بيشتري به اين 
قضيه ورود پيدا كرده اند را بايد نكته مثبتي در فرآيند يادگيري 
جامعه برشمرد. در سال 9۳ وزارت كشور با توجه به مجموعه 
مس��ائلي كه در مديريت ش��هري وجود داش��ت بحث لايحه 
مديريت يكپارچه شهري را براي اينكه بتوانند بر اين مشكلات 

با استفاده از تجربه ديگر كشورها فايق آيند، مطرح شد. 
به نظر مي رس��د، گام هاي اوليه دراين مسير برداشته شده 
و راهبردها و اهداف خوب اس��ت. اما راهكار هايي كه ارائه شده 
تحت تاثير همين ش��رايط موجود و قوانين و مقررات مختلف 
در سطوح مختلف، مغايرت دارد و انتظار مي رود تا با پيگيري 
ش��وراي شهر پنجم، شهردار، وزارت كشور و دولت روحاني در 
دوره جديد اين لايحه به سرانجام برسد. زيرا مهم ترين راهكار 
براي برون رفت شهر تهران از مشكلات جاري مديريت شهر ها 
پرداختن به اين لايحه است.  در اين خصوص از سال گذشته 
كوش��ش كرده ام ت��ا تجربيات خ��ود را در اختيار رس��انه ها و 
مخاطبان اين موضوع به ويژه وزارت كشور، دولت و قانونگذاران 
قرار دهم. در س��ال 57 با توجه به تجربه يي كه از حضورم در 
ش��هرهاي اروپايي و امريكايي داشتم س��عي كردم تا ساختار 
قانوني مديريت شهر تهران را اصلاح كنيم و در نخستين گام با 
انجام كار كارشناسي 12منطقه قديمي شهر تهران را تغيير داده 
و به گونه يي محلات را دسته بندي كرديم كه به لحاظ فرهنگي 
و مي��زان جمعيت تعادل برق��رار و در هر محله حدود 1٠هزار 
نفر جمعيت وجود داشته باشد. بر اين اساس حدود ۳۴٠محله 
شناسايي شد. از دل محلات نواحي و از نواحي مناطق 2٠گانه 
تهران ش��كل گرفت. هدف راهب��ردي اين بود كه در انتخابات 
مردم هر محله شوراي محله خود را انتخاب كنند. نمايندگان 
آنها در ش��وراي مناطق حضور داشته و نمايندگان مناطق نيز 
پارلمان ش��هري را تش��كيل دهند و يك ارتباط منطقي بين 
ش��هروندان محلات، نمايندگان مناطق و شوراي شهر تهران 
وجود داش��ته باشد. چنين پارلمان ش��هري در جايگاهي قرار 
مي گيرد كه مي تواند سياس��ت گذاري و برنامه ريزي هاي كلان 
در جهت پاس��خ به نياز ش��هروندان و توسعه كلان شهر تهران 
داش��ته باشد كه متاسفانه اين امر محقق نشد.  در يك چنين 
س��اختاري اس��ت كه همه خدمات مورد نياز مردم در اختيار 
شوراي شهر و نه شوراي شهرداري قرار مي گيرد. در واقع تمام 
خدمات ش��هري اعم از آب، برق، گاز، آموزش وحتي انتظامي 
و پليس نيز بايد در اختيار ش��وراي ش��هر قرار گيرد.  در اين 
صورت با افزايش نظارت مردم و شهروندان بر شهرداري ديگر 
نياز نيست تا سازمان هاي عريض و طويل زيادي مانند وزارت 
كش��ور، فرمانداري استانداري و غيره مامور نظارت بر عملكرد 
مديريت ش��هري با شند.  به نظر بنده، در نهايت دولت نيز به 
اين نتيجه مي رس��د كه مديريت شهرها نياز به چنين اصلاح 
ساختاري دارد و بايد كم كم حوزه تصدي خود را كاهش داده 
تا بتواند در جايگاه طبيعي خودش كه مس��ائل ملي و امنيتي 
است، قرار گرفته و بقيه مسائل را به مديريت هاي شهري واگذار 
كند.  البته اجراي لايحه مديريت يكپارچه شهري نياز به زمان 
دارد. وزارت كشور، دولت و مجلس و مديريت شهري مي توانند 
پيگير اين موضوع باشند تا نواقص لايحه بر طرف شده و بعد از 
تصويب در مجلس به تدريج اين اصلاح ساختاري اجرايي شود. 

يادداشت

محمدتوسلي
شهرداراسبقتهران

تفحصازشهرداريدردستوركارشورايپنجم
گروهراهوشهرسازي

پس از گذش��ت يك سال از افش��اگري رسانه يي 
درخصوص واگذاري مش��كوك املاك به برخي افراد 
حقيقي و حقوقي توس��ط شهرداري تهران و درحالي 
كه هنوز پرونده موسوم به املاك نجومي جريان دارد، 
هفته گذشته افشين حبيب زاده، رييس كميته عمران 
شوراي ش��هر تهران از ارائه اسناد و مداركي خبر داد 
كه نش��ان مي دهد در حركتي جدي��د، برخي املاك 

شهرداري به افراد خاص واگذار شده است. 
به گفت��ه حبيب زاده براس��اس بند ۶ م��اده 55، 
شهرداري مي تواند اراضي خود را با حفظ مالكيت بطور 
رايگان در اختيار سازمان ها و... قرار دهد اما متاسفانه 
شاهد هس��تيم در س��ازمان املاك واگذاري هايي بر 
خ��لاف قانون و بدون مصوبه ش��ورا انجام مي ش��ود. 
همچنين مبالغي در بودجه س��ال 9۶ براي كمك به 
افراد خاص وضع شده كه به جهت تعدد و رعايت شأن 
افراد از اعلام اسامي آنها خودداري مي كنم اما اسناد و 

مدارك كاملي در اين خصوص دارم. 
رييس كميته عمران شوراي شهر تهران خواستار 
جلوگيري از روند اين واگذاري ها ش��د و عنوان كرد، 
اين املاك بايد در قالب يك طرح فوري به شهرداري 

برگردانده شود. 
همچنين در جلسه علني ش��وراي شهر، محسن 
هاش��مي رييس ش��وراي ش��هر تهران از حبيب زاده 
خواس��ت تا اس��ناد و مدارك واگذاري ام��لاك را در 
اختيار كميس��يون نظارت بگذارد. اين درحالي است 
هر گونه واگذاري ملكي كه ش��هرداري مي خواهد در 
راس��تاي بهره برداري انجام دهد بايد با مجوز شوراي 
شهر انجام شود. حجت نظري عضو كميسيون حقوقي 
و نظ��ارت ني��ز در اين ب��اره گفت: با توج��ه به اينكه 

حبيب زاده معاون نظارت ش��وراي شهر است، گزارش 
واگذاري غيرقانوني املاك ش��هرداري ابتدا به دست 
ايش��ان رسيده اس��ت و به زودي پرونده اين تخلفات 
در كميس��يون حقوقي و نظارت شوراي شهر بررسي 

خواهد شد. 

لزومبرگرداندناملاك
افش��ين حبي��ب زاده توضيح��ات بيش��تري در اين 
خصوص ارائه كرد و گفت: بر اس��اس قانون، ش��هرداري 
مي تواند املاك و ساختمان هاي خود را براي بهره برداري 
به سازمان هاي ديگر بدهد و اين شامل واگذاري و فروش 
نمي شود.  به گفته اين عضو شوراي شهر، شهرداري براي 
اينكه بتواند املاك خ��ود را به صورت رايگان يا با اجاره 
كم در اختيار سازمان ها و موسسات قرار دهد بايد مورد 
به مورد مسائل را در شوراي شهر مطرح و از شورا مجوز 
بگيرد. شهرداري پس از صدور مجوز از سوي شوراي شهر 
مي تواند نسبت به واگذاري و بهره برداري ساختمان هايش 
به س��ازمان ها و نهادها اقدام كند؛ اما متاسفانه شاهديم 
در س��نوات گذشته شهرداري بدون كسب مجوز از شورا 
نس��بت به واگذاري و بهره برداري از ساختمان هايش به 
افراد غير اقدام كرده كه اين مساله غيرقانوني است.  وي 
با بيان اينكه ش��وراي ش��هر تصويب آيين نامه معاملات 
شركت ها و سازمان ها را به شهردار تفويض اختيار كرده 
و ش��هردار ني��ز تدوين آيين نامه را به خود ش��ركت ها و 
سازمان ها س��پرده است، تصريح كرد: در قالب آيين نامه 
معاملاتي ش��ركت ها و س��ازمان ها، واگذاري اين املاك 
درست است؛ اما آيين نامه نبايد ناقض موارد قانوني باشد 
و به همين دليل در قالب طرح دو فوريتي كه به ش��ورا 
ارائه كرديم تاكيد شده كه شهرداري براي اين واگذاري ها 
بايد از شوراي ش��هر مجوز بگيرد. رييس كميته عمران 

ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينك��ه آيين نامه معاملاتي 
ش��ركت ها بايد اصلاح ش��ود و هر ملكي كه بدون مجوز 
شورا ارائه شده بايد برگردانده شود، گفت: شهرداري اگر 
اصرار به واگذاري س��اختمان و املاك خود به افراد غير 
را دارد بايد از ش��وراي شهر براي هر مورد مجوز بگيرد و 
اين درحالي اس��ت كه در بررسي املاك واگذار شده، به 
نام افراد خاص و ش��ركت هاي خاص برخورديم كه بايد 
در اي��ن خصوص توضيحاتي ارائه ش��ود. وي تاكيد كرد: 
مس��اله يي كه من قيد كردم متفاوت با واگذاري املاك 
بدون رعايت ضوابط و ارائه تخفيف هاي بالا اس��ت كه در 

گذشته مطرح شده است. 
ناهيد خداكرمي عضو كميس��يون س��لامت محيط 
زيست و خدمات شهري شوراي شهرتهران ري و شميران 
نيز در گفت وگو با »تعادل« در اين باره اظهار كرد: هفته 
گذش��ته طرحي با قيد دو فوريت تصويب ش��د مبني بر 
اينكه ش��هردار گزارش��ي از وضعيت شهرداري تهران در 
حوزه ه��اي مختلف تهيه كند. اعضاي ش��ورا نيز منتظر 
مي مانن��د تا بعد از آماده ش��دن اين گ��زارش 1٠٠روزه 
تصمي��م بگيرند كه آي��ا انجام ط��رح تحقيق و تفحص 
ضرورتي دارد يا خير و در صورت نياز اين كار حتما انجام 
خواهد شد. بايد ديد شهر از نظر بدهكاري و فساد اداري 

در چه شرايطي قرار دارد. 
وي با توجه ب��ه صحبت هاي حبيب زاده در خصوص 
واگذاري هاي خ��ارج از چارچوب قانوني اظهار كرد: بايد 
قبول كنيم كه شهر با چالش هاي بزرگي مواجه است به 
خصوص اينكه در اين 12س��ال با وجود كارهاي مثبتي 
كه در زمينه عمراني انجام شده است هر چند اين تغيير 
شهر را تبديل به يك قلعه سيماني كرده اما در لايه هاي 
زيرين ش��هرداري اتفاقاتي افتاده كه حق و حقوق مردم 
آس��يب ديده است. خداكرمي افزود: ما براي بازگرداندن 

اين حق از دس��ت رفته ش��هروندان تمام تلاش خود را 
به كار خواهيم بست تا هر موردي از فساد كه در نتيجه 
س��وء مديريت ايجاد ش��ده را هم بطور شفاف به اطلاع 
مردم برس��انيم تا بدانند در چه شرايطي شهر را تحويل 
گرفته ايم و ه��م اينكه براي حل و فصل آن چاره جويي 
كنيم. وي درباره ورود مجلس به تخلفات شهرداري نيز 
عنوان كرد: قطعا اين وظيفه شوراست كه به عنوان نهاد 
ناظر بر اعمال ش��هرداري نظارت مكرر داشته و تخلفات 
را شناس��ايي كند اما گاهي لازم است جهت جلوگيري 
از تك��رار مجدد تخل��ف و جرم، مجلس ب��ه عنوان قوه 
قانونگ��ذار ورود پيدا كرده و قواني��ن را اصلاح يا قوانين 
جديد تصويب كند به همين دليل شورا به كمك مجلس 
در اين زمينه نياز دارد.  ابراهيم اميني نايب رييس شوراي 
ش��هر نيز در گفت وگو با »تعادل« در اين باره اظهار كرد: 
بعد از اينكه شهرداري گزارش 1٠٠روزه خود را ارائه كرد 
و متوجه تخلف يا تخلفاتي شديم حتما از طريق قانوني 
آن را پيگيري خواهيم كرد و يكي از ابزارهاي ما تحقيق 
و تفحص خواهد بود. وي با بيان اينكه در قضيه يي كه از 
آن به عنوان املاك نجومي عنوان شد همزمان مجلس و 
شوراي چهارم اقدام به تحيق در اين باره كردند،  گفت: هر 
چند طرح تحقيق و تفحص از مجلس آن زمان ناكام ماند 
اما تحقيقات اعضاي ش��ورا نيز پاسخگوي افكار عمومي 
نبود و شايد بتوان گفت چشم اميد شهروندان به گزارش 
مجلس بود زيرا هنوز جايگاه شورا در بين مردم نهادينه 
نشده اس��ت.  حجت نظري عضو كميسيون فرهنگي و 
اجتماعي ش��ورا نيز در اين ب��اره اظهار كرد: تا جايي كه 
اط��لاع دارم طرح تحقيق و تفحص از ش��هرداري دوباره 
در دستور كار مجلس قرار گرفته است. تحقيق و تفحص 
از ش��ورا از اساس��ي ترين اختيارات شوراست و كاملا به 
لحاظ قانوني جزو وظايف ش��ورا محسوب مي شود و در 
اين راستا حتما شورا ورود پيدا خواهد كرد. البته ممكن 
است اين ورود در قالب طرح تحقيق و تفحص نباشد اما 
طرح گزارش 1٠٠روزه كه هفته گذشته با دو فوريت به 
تصويب رسيد در اين راستا انجام شد و حتما شورا به اين 

وظيفه خود عمل خواهد كرد. گزارش ش��ورا شامل تمام 
عملكرد شهرداري شامل تخلفات انجام شده نيز هست و 

قطعا درشورا پيگير تخلفات احتمالي خواهيم بود. 
همچنين افش��ين حبيب زاده، رييس كميس��يون 
ش��وراي ش��هر تهران ري و ش��ميران نيز در اين باره 
تصريح كرد: پيش��نهاد گزارش 1٠٠روزه در راس��تاي 
تحقي��ق و تفحص از ش��هرداري انجام مي ش��ود تا هر 
موضوع��ي كه در گذش��ته افت��اده در گزارش��ي ثبت 
شود. تا سه ماه گذش��ته به اسناد و مدارك دسترسي 
نداش��تيم و اكنون كه به اين مدارك دسترس��ي پيدا 
كرده ايم مي توانيم گزارش��ي از روند تصميم گيري ها و 
اتفاقات رخ داده در ش��هرداري داش��ته باشيم. اكنون 
يكس��ري كارها آغ��از ش��ده و اميدوارم ظ��رف ۳ماه 
آينده گزارش��ي دقيق از عملكرد ش��هرداري داش��ته 
باش��يم. مجلس نيز تحقي��ق و تفحص خودش را دارد 
و خوش��بختانه اين موضوع را در دستور كار قرار داده 
اس��ت.  زهرا صدراعظم نوري نيز با بيان اينكه تخلفات 
ش��هرداري ناش��ي از عملكرد ناقص شوراي شهر بوده 
است، اظهار كرد كه ش��هرداري تمام اقداماتش چراغ 
خاموش، غيرروش��ن و غيرعلني اس��ت، ك��دام يك از 
اعضاي شوراي ش��هر و شهروندان مي دانند كه پروسه 
انج��ام مناقصه ها چيس��ت؟ چه پيمانكاران��ي و با چه 
شرايطي در مناقصه ها ش��ركت مي كنند؟ و در نهايت 
چه ش��خصي برنده مي شود؟ چه كسي مي داند قيمت 

تمام شده ساخت تونل صدر چقدر بود؟ 
وي افزود: لازم است هم شورا و هم شهرداري شفاف 
باش��ند و نقش مردم را در اين تعامل در نظر بگيريم. از 
س��وي ديگر بايد شوراي ش��هر به عنوان نماينده مردم 
با مابقي دس��تگاه هاي اجرايي تعامل داش��ته باش��ند تا 
مش��كلات حل شوند. بايد نقش مردم در نظارت پررنگ 
شود و اين امر از حالت هياتي خارج و حالت سيستماتيك 

و برنامه يي پيدا كند. 
وي ادامه داد: البته در ش��وراي ش��هر پيگير تخلفات 

مربوط به واگذاري ها و نيز املاك نجومي خواهيم بود. 
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دانشوفن10

چينارتشامنيتسايبريراهاندازيميكند
اسپوتنيك|

چين قصد دارد در حوزه امنيت و حفاظت اطلاعات 
از ساير كشورهاي پيشگام در اين زمينه جلو بيفتد و 

ارتش امنيت سايبري تشكيل دهد. 
 وزارت آموزش چين به تازگي اعلام كرده اس��ت 
كه قص��د دارد در حوزه امني��ت و حفاظت اطلاعات 
از س��اير كش��ورهاي پيش��گام در اين زمينه پيشي 
گرفته و با بهره مندي از دانش��جويان نخبه و برگزيده 
كش��ورش، يك ارتش براي مقابله با حملات سايبري 
تش��كيل دهد. با توجه به افزايش روز افزون حملات 

سايبري از سوي هكرها، كشورهاي مختلف زيادي در 
سراس��ر جهان هدف اينگونه حملات قرار گرفته اند و 
آسيب ها و خسارات جبران ناپذيري را متحمل شده اند. 
بر اس��اس گزارش هاي منتش��ر ش��ده، آمار حملات 
س��ايبري و هك در س��ال جاري ميلادي ۲۰۱۷، به 
اوج خود رس��يده اس��ت. اين روزها خبرهاي بسياري 
از گوش��ه و كنار جهان درباره هك شدن حساب هاي 
ش��خصي و اينترنتي و حملات سايبري به سرورهاي 
وزارتخانه هاي دولت هاي جهان به گوش مي  رسد و اين 
امر امنيت اطلاعات محرمانه و خصوصي س��ازمان ها، 

دولت ها و اش��خاص بس��ياري را زير سوال برده است. 
به عنوان مثال، دولت سوييس روز جمعه در بيانيه يي 
اعلام كرد كه سرورهاي وزارت دفاع اين كشور هدف 
حملات سايبري قرار گرفته است. همچنين خبرهاي 
ديگ��ري همچ��ون حملات س��ايبري پ��ي در پي به 
وزارت هاي خارجه كره جنوب��ي و ايتاليا نيز در صدر 
اخبار امنيت سايبري و حفاظت اطلاعات جهان بود. 

حدود دو هفته پيش بود كه خبر افشاي اطلاعات 
ش��خصي و مال��ي ۱۴۳ ميليون كارب��ر امريكايي كه 
از مش��تريان ي��ك ش��ركت گزارش دهن��ده اعتب��ار 

مصرف كنندگان در امريكا بودند، منتشر شد. شركت 
اكوئيفاك��س، به عنوان يكي از س��ه آژان��س برتر در 
امريكاس��ت كه در رابطه با اعتب��ار مصرف كنندگان 
گزارش مي  دهد، پ��س از آن اعلام كرد كه هكرها به 
اطلاعات خصوصي كاربران اين شركت دسترسي پيدا 
كردند و احتمال مي  رود ۱۴۳ ميليون كاربر امريكايي 

در معرض سوءاستفاده قرار گرفته باشند. 
ب��ا هم��ه اي��ن تفاس��ير، هم اكن��ون دول��ت چين 
تصميم گرفته اس��ت تا ۱۰ س��ال آينده يعني تا س��ال 
۲۰۲۷ ميلادي، از دانش��گاه هاي برت��ر دولتي و از ميان 
دانش��جويان و متخصصان نمونه و برگزيده، يك ارتش 
در زمينه امنيت اطلاعات و فضاي س��ايبري تش��كيل 
ده��د و بدين ترتي��ب اطلاع��ات خصوص��ي و محرمانه 

كاربران و سازمان هاي خود را ايمن تر كند. كارشناسان 
و متخصصان ش��بكه و امنيت س��ايبري در چين ظرف 
سال هاي گذشته بس��يار موفقيت آميز عمل كرده اند و 
بسياري از هكرها و مجرمان اينترنتي را دستگير كرده اند. 
شي جين پينگ - رييس جمهور چين - در بيانيه يي كه 
در اين زمينه منتشر ش��ده است، اظهار كرده كه چين 
قصد دارد س��رمايه گذاري هاي هنگفت��ي در اين زمينه 
انج��ام دهد و به همين منظور مي  خواهد از مدرس��ان و 
اساتيد مجرب بسياري از سرتاسر جهان دعوت به عمل 
بياورد، از بهترين منابع و كتب درسي استفاده كرده و در 
بهترين و پيشرفته ترين كلاس هاي درسي، از دانشجويان 
برتر و برگزيده خود بهره مند شود تا بدين وسيله بتواند 

امنيت سايبري كشور خود را ارتقا بدهد. 

سايبر

ساعتهوشمنديكهدماي
بدنراتغييرميدهد

نيواطلس| به تازگي س��اعتي ساخته شده كه با 
گرم يا سرد كردن يك نقطه از بدن دماي كل آن را 
تغيير مي  دهد.  Aricon Watch ساعتي است كه 
مي  توان��د با كنترل يك نقطه از بدن دماي كل آن را 

گرمتر يا سردتر كند. 
 البت��ه اين نخس��تين بار نيس��ت ك��ه اين ايده 
عرضه مي  شود، در سال ۲۰۱۳ ميلادي مهندسان 
MIT دستبندي س��اختند كه با ايجاد نبض هاي 
گرمايي )به وس��يله يك صفحه مس��ي داخل آن( 
 دماي كل بدن را مي  توانست چند درجه افزايش يا

كاهش دهد. 
ام��ا س��ازندگان Aricon Watch براي توليد 
محصول خود از تحقيق ۲۰۱۲ دانش��گاه استنفورد 
براي تعيين دماي بدن انس��ان اس��تفاده كردند. اين 
تحقيق منجر به ساعت دستگاهي به نام »دستكش« 
شد كه با ايجاد خلأ و رساندن خون به كف دست ها 
دماي بدن را افزايش مي  داد. سپس با استفاده از آب 
سرد جريان خون را خنك كرده وبه قلب مي  فرستاد. 
به هرحال در بندAricon Watch دس��تگاهي 
قرار دارد كه نبض هاي گرم و سرد ايجاد مي  كند. به 
گفته شركت توليد كننده اين سيگنال ها با پيام هاي 
سيستم عصبي تداخل مي  كنند كه به بخش تعيين 
دما در مغز ارسال مي  شود. ساعت مذكور با اين نوع 
دستكاري در سيستم عصبي بدن مي  تواند تغييرات 
كوچك��ي در دماي بدن كارب��ر ايجاد كند. همچنين 
دس��تگاه داراي ي��ك صفحه نماي��ش او ال اي دي و 
باتري ۴۰۰ ميلي آمپري اس��ت. اين باتري مي  تواند 

چهار ساعت گرما يا سرما براي بدن توليد كند. 

تبليغاتدرمحيطبرنامههاي
واقعيتافزودهممكنشد

ت�ككران�چ| برنام��ه Arad از اي��ن پ��س ب��ه 
توسعه دهندگان و طراحان برنامه ها و خدمات مختلف 
واقعي��ت افزوده امكان خواهد داد تا تبليغات جذابي را 

در اين محيط به نمايش بگذارند. 
برنامه ها و خدمات مبتني بر فناوري واقعيت افزوده 
روز به روز محبوبيت بيش��تري مي  يابن��د و با افزايش 
كاربران اين برنامه ها علاقه به انتشار پيام هاي تبليغاتي 

در آنها هم رو به فزوني است. 
پلتفرم تبليغاتي ياد ش��ده كه توس��ط تعدادي از 
مهندس��ان و كاركنان ش��ركت هاي گوگل و اس��نپ 
چت طراحي ش��ده پلي ارتباطي ميان برنامه نويسان 
 app و آگهي دهن��دگان محس��وب مي  ش��ود و يك
اس��ت كه نمايش تبليغات را در سرويس هاي واقعيت 
افزوده ممكن مي  كند. كليك روي اين تبليغات باعث 
مي  شود محتواي آنها در اشكال متنوع و به شيوه هايي 
بي سابقه به نمايش درآيد. تبليغات يادشده مبتني بر 
اس��تفاده از اشياي س��ه بعدي مجازي و تعامل با اين 
اشيا توسط كاربران است تا زمينه براي ترغيب بيشتر 

كاربران فراهم آيد. 
انتظار مي  رود طراحان بازي هاي سه بعدي سازگار 
با هدس��ت هاي واقعيت افزوده نيز از اين ابزار خلاقانه 
اس��تقبال كنند و از آن براي افزايش فروش بازي هاي 

خود و همين طور كسب درآمد استفاده كنند. 

مچبندهايهوشمند
»فيتبيت«هكميشوند

ويت�ري| م��چ بندهاي هوش��مند ش��ركت فيت 
بيت كه براي مديريت تمرينات ورزش��ي و بدن سازي 
اس��تفاده مي  شوند در برابر حملات هكري آسيب پذير 

هستند. 
محققان مي  گويند روش��ي براي س��رقت اطلاعات 
ش��خصي كارب��ران از اين مچ بنده��ا يافته اند كه باعث 
مي  شود امنيت و حريم شخصي كاربران به خطر بيفتد. 
گ��روه از محققان دانش��گاه ادينب��ورگ، مي  گويند 
س��رقت اطلاع��ات و پيام هاي ردوبدل ش��ده از طريق 
 Fitbit Flex و Fitbit One مچ بندهاي هوش��مند
ممكن اس��ت و به همين ش��يوه مي  توان به داده هاي 
ش��خصي ذخيره ش��ده روي س��رورهاي شركت فيت 
بيت هم دسترس��ي ياف��ت. همچنين اي��ن داده ها در 
 حي��ن انتقال به س��رورهاي فيت بيت قابل س��رقت يا 

دستكاري هستند. 
مهم تري��ن نگران��ي در اين زمينه ام��كان دور زدن 
قابلي��ت رمزگذاري س��اعت هاي فيت بيت اس��ت كه 
موجب مي  ش��ود هكره��ا حتي قادر به دسترس��ي به 
داده ه��اي رمزگذاري ش��ده باش��ند و لذا اس��تفاده از 
اين ش��يوه ه��م امنيت كارب��ران را تامي��ن نمي كند. 
 بررس��ي ها نشان داده كه هر دو مدل مچ بند هوشمند

Fitbit One و Fitbit Flex رمزگ��ذاري نامطمئن��ي 
دارند و مي  توان سيس��تم رمزگذاري داده آنها را دور زد و 
اين اطلاعات را به سرقت برد. شركت فيت بيت مي  گويد 
نرم افزار مورد استفاده در مچ بندهاي هوشمند خود را به 

روز كرده تا مشكل امنيتي آنها را برطرف كند. 

حذفحسابكاربريالجزيره
ازاسنپچت

بلومبرگ| ش��ركت اس��نپ مالك شبكه اجتماعي 
اس��نپ چت، حس��اب كاربري ش��بكه الجزيره قطر را 
حذف كرده اس��ت؛ ام��ري كه متاث��ر از درگيري اين 
كشور با عربستان سعودي به نظر مي  رسد.  اسنپ علت 
اين كار را تبعيت از قوانين محلي كش��ورهايي عنوان 
كرده كه در آنها فعاليت عملياتي دارد. اين حذف تنها 
مربوط به كش��ور عربستان س��عودي است تا محتواي 
رسانه هاي قطري در اين كشور در دسترس نباشند. در 
ژوئن گذشته عربستان سعودي، امارات، بحرين و مصر 
روابط ديپلماتيك و تجاري خود را با قطر قطع كردند 
و يكديگ��ر را به حمايت از تروريس��م متهم كردند. دو 
مورد از تقاضاهاي اين چهار كش��ور تعطيلي تلويزيون 
الجزي��ره و كاهش روابط با ايران بود. قطر اين اتهامات 
را رد ك��رده و مي  گويد ه��دف از اين اقدامات تضعيف 
حاكمي��ت ملي اين كش��ور اس��ت. مقامات سياس��ي 
عربس��تان سعودي از چندي قبل به اسنپ اعلام كرده 
بودند كه كانال Discover Publisher در اس��نپ 
چت متعلق به ش��بكه الجزيره قوانين محلي عربستان 
س��عودي را نقض مي  كند. مقامات سعودي در ماه هاي 
اخي��ر تلاش هاي مختلفي به عمل آورده اند كه فعاليت 
رس��انه هاي قط��ري در فض��اي مج��ازي را محدود يا 

مسدود كنند. 

اخبار

بررسيقانونيكهضمانتاجراييندارد

كپي رايت را جدي بگيريد
گروهدانشوفن| مرجانمحمدي|

 وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات چندي پيش 
با اش��اره به اينكه قانون مالكيت معنوي ايران مربوط 
به س��ال ۱۳۴۸ است و در قانون تجارت در جمهوري 
اس��لامي اضافاتي به آن قانون زده شده كه به صورت 
كامل نيازهاي حمايتي كسب وكارهاي نوپا، بازي ها و 
ويديوها را پوش��ش نمي دهد گفت: ما در برنامه هاي 
خود در نظر داريم كه يك كارگروه حقوقي اين مساله 

را بررسي كند. 
وي خاطرنشان كرد: اين كار اكنون آغاز شده است، 
ب��راي بازتعريف در حوزه مالكي��ت فكري و معنوي و 
حريم خصوصي، براي صيانت از حقوق مردم در فضاي 
مجازي. طبيعتا بايد لايحه يي تنظيم شده و به دولت 
داده ش��ود تا نهايتا در مجلس به تصويب برس��د. اين 

موضوع جزو حوزه هاي مهم است. 
وي با بيان اينكه اگر موضوع كپي رايت حل نشود، 
نمي توان به رشد لازم و مطلوب رسيد، افزود: ما زماني 
در دني��ا توليدكنن��ده نبوديم و ش��ايد اگر كپي رايت 
را رعاي��ت نمي كردي��م اتفاق��ي نمي افتاد، ام��ا امروز 
توليدكننده و ملزم به رعايت اين حوزه ها هس��تيم تا 

كسب وكارهاي ما شكل بگيرند و رشد كنند. 
حال با مطرح ش��دن بررس��ي قانون كپي رايت به 
نظر مي  رس��د برخ��ي از خلأ هايي ك��ه در اين زمينه 
وجود دارد برطرف شود. هرچند قانون كپي رايت بايد 
در ايران از س��وي افراد جامعه رعايت ش��ود ولي اين 
اتفاق تا به امروز نيفتاده اس��ت. بس��ياري از فيلم ها با 
وجود روي پرده بودن دانلود ش��ده و به فروش رسيده 
اس��ت، آهنگ ها قبل از وارد ش��دن به بازار از س��وي 
ناش��ر و صاحب اثر كار به دس��ت مخاطبان رس��يده 
است. قفل هاي بازي هاي كامپيوتري شكسته است و 
بس��ياري از دانلود ها براي مطالب و فيلم هاي خارجي 
بدون پرداخت ريالي دانلود شده است. با وجود اينكه 
طبق قانون تمامي اين موارد جرم محس��وب مي  شود 

ولي تا به امروز مجازات سختگيرانه يي در اين خصوص 
اتفاق نيفتاده است. 

از س��وي ديگر برخي از افراد سودجو با استفاده از 
خلأهاي قانوني و با توجه به اينكه قانون كپي رايت در 
ايران به درستي اجرا نمي شود سودهاي كلان را نصيب 
خ��ود كرده اند و پديدآورندگان اثر در تمام بخش ها از 
فرهنگي و هنري گرفته تا بازي و برنامه نويسي متضرر 
شده اند، ضررهاي كه در بعضي مواقع بسيار كلان بوده 

است و باعث ورشكستگي صاحب اثر شده است. 

ب��د نيس��ت بداني��د ح��ق تكثي��ر ي��ا كپي رايت 
)Copyright( مجموعه يي از حقوق انحصاري است 
كه به ناش��ر يا پديدآورنده يك اثر منحصربه فرد تعلق 
مي  گيرد و حقوقي از قبيل نشر، تكثير و الگوبرداري از 
اثر را ش��امل مي  شود. دو كنوانسيون مهم بين المللي 
در زمينه حق نشر وجود دارند، كنوانسيون برن براي 
حمايت از آثار ادبي و هنري و كنوانسيون جهاني حق 
 . )Universal Copyright Convention( نشر
اما ايران تا امروز در هيچ يك از اين كنوانسيون ها حضور 

ندارد و درواقع خود را به رعايت قانون كپي رايت ملزم 
نمي داند. 

نبود مركزي قانوني جهت حمايت از ايده ها يكي 
از آس��يب هاي حوزه تجارت الكترونيكي اس��ت. بايد 
بت��وان ايده هاي نوي��ن را ثبت ك��رد و كپي رايت آن 
را ب��راي صاحبان ايده محفوظ نگاه داش��ت. اين خلأ 
قانوني فرصت هاي كم نظيري از كسب وكار را در بين 
كارآفرينان از بين برده اس��ت. شايد در نگاه اول نبود 
قانون كپي رايت به نفع مصرف كننده باشد، اينكه به 

راحت��ي پكيج نصب وين��دوز را كپي كنيم يا از كپي 
سي دي يا فيلم يك هنرمند يا خواننده لذت ببريم، اما 
در مقياس كلان اقتصادي دود آن به چشم كارآفرين 

و توليدكننده داخلي خواهد رفت. 
يكي از اشتباهات رايج در حوزه قوانين كپي رايت 
نگرش غيربومي به اين نوع قوانين اس��ت. بسياري از 
افراد تصور مي  كنند كپي رايت صرفا از قاچاق و تكثير 
محص��ولات توليد خارج از كش��ور ممانعت مي  كند، 
در حالي كه اين مس��اله تا حد زيادي به شركت هاي 
داخلي ني��ز ضربه مي  زند. اين موضوع مدت هاس��ت 
زمين��ه دلس��ردي بازي س��ازان داخل��ي را فراهم و 
مثل يك مانع ناپيدا، مس��ير رش��د و توسعه صنعت 

بازي سازي بومي را مسدود كرده است. 
حال به نظر مي  رس��د با توجه به دغدغه هاي وزير 
ارتباطات در خصوص رعايت نشدن قانون كپي رايت 
و صحبت هاي مسوولان در خصوص مشكلات پيش 
آم��ده در اي��ن بين و حض��ور نماين��دگان مجلس و 
تش��كيل كارگروهي براي بررسي قانون كپي رايت و 
ورود برخي م��وارد بتوان تا حدودي خلأ هاي موجود 
قانون فعلي را مرتفع كرد. اينكه بررس��ي مجدد اين 
قانون چق��در زمان مي  ب��رد يا كارگروه��ي كه وزير 
ارتباطات از تش��كيل آن خبر داده اس��ت كي و چه 

زماني تشكيل مي  شود بسيار مهم است. 
در ح��ال حاضر ب��ا صحبت ه��اي اخي��ر وزير 
ارتباطات بس��ياري از صاحبان اثر و پديدآورندگان 
مختل��ف اميدوارند كه حق اثر ب��راي آنها محفوظ 
بماند مساله يي كه تا به امروز نه تنها محفوظ نمانده 
اس��ت بلكه بسياري از سودجويان با انتشار اين آثار 
و با خيال راحت از مجازات نش��دن توانس��ته اند به 
راحتي قانوني را دور بزنند كه اصلا ضمانت اجرايي 
در كشور ندارد. و اين اميد وجود دارد كه با بررسي 
و به روز شدن اين قانون و اجرايي شدنش متخلفان 

محاكمه شوند. 

ورج|
 انسان ها از هزاران سال پيش تا به امروز از نوشيدن چايي لذت برده اند، اما دم كردن چايي 

به گونه يي كه بهترين طعم و عطر حاصل شود كاري تخصصي و دشوار است. 
روش هاي متعددي در جهان براي آماده سازي چايي و دم كردن آن وجود دارد و به تازگي 

فناوري هم به كمك بشر آمده تا اين كار را به بهترين شيوه انجام دهد. 
Teamosa نام دس��تگاهي هوشمند براي دم كردن چايي است كه سازندگان آن مدعي 
هستند بسيار بهتر از كتري و سماور و ديگر روش هاي سنتي مي  تواند اين كار را انجام دهد. 
اين دستگاه داراي دوبخش است، بخش تزريق چاي در بالا براي ريختن چايي خشك يا 
برگ چاي و بخش مخزن آب براي جوشاندن آب در پايين. آنچه اين دستگاه را از رقبا متمايز 

مي  كند كنترل دقيق فرآيند دم كردن چايي از طريق يك برنامه موبايلي است. 
كاربران از طريق اين برنامه مي  توانند دماي آب، مدت خيس خوردن چاي، شدت خيس 
 خ��وردن آن و م��دت دم كردن آن را به دلخواه خود تنظيم كنن��د تا چايي نهايي با ذائقه و 

سليقه شان همخواني كامل داشته باشد. 
قابليت ديگر اين دستگاه موسوم به ultrasonic extraction موجب مي  شود تا عملكرد 
آنتي اكسيداني دستگاه در زمان دم كردن چايي افزايش يابد. شركت سازنده مدعي است اين 
امر منجر به افزايش كيفيت چاي نهايي و تاثير بهتر آن بر سلامت انسان مي  شود. قيمت اين 

دستگاه كه در شهريور سال آينده عرضه مي  شود ۲۳۹ دلار است. 

فونآرنا|
 فيس بوك به تازگي قابليت جديدي را افزوده اس��ت ك��ه به كاربران اجازه مي  دهد از 
مش��اهده پست هاي آزاردهنده اشخاص يا وب س��ايت ها در صفحه اصلي در زمان خاصي 

جلوگيري كنند. 
 اين قابليت جديد فيس بوك به كاربران اجازه مي  دهد كه به جاي آنفالو كردن هميشگي 
افراد يا صفحات مجازي، پس��ت هاي آنها را تنها به مدت ۲۴ س��اعت، يك هفته يا يك ماه 
)snooze( ك��رده و ب��ه عبارتي ديگر به تعليق درآورند. كاربراني كه از فيس بوك اس��تفاده 
مي  كنند غالبا از پس��ت هاي پشت س��ر هم و نامربوطي كه برخي افراد، دوستان و صفحات 
مجازي پس��ت مي  كنند، شاكي بوده چراكه مطالب ناخواسته و نامربوط آنها موجب مي  شود 
پست هاي ضروري تر را نبينند يا فرصت مشاهده آنها را نيابند. بنابراين شركت فيس بوك براي 
جلب رضايت آن دس��ته از كاربراني كه اين موضوع براي آنها آزاردهنده بشمار مي  رفت، اين 
قابليت و ويژگي جديد را به وب سايت خود افزوده است. براي فعال سازي اين روش كه موسوم 
به Snooze است، تنها كافيست روي دكمه سه نقطه صفحه شخصي فرد يا صفحه مجازي 
مورد نظر در فيس بوك كليك كنيد. در كنار گزينه آنفالو، گزينه snooze را نيز مش��اهده 
مي  كنيد و اكنون مي  توانيد آن را فعالسازي كنيد. البته لازم به ذكر است كه اين قابليت در 
حاضر براي همه كاربران فيس بوكي در جهان، قابل دسترسي و استفاده نيست و فيس بوك آن 

را تنها بطور آزمايشي اجرايي كرده و در سطوح گسترده قابل مشاهده نيست. 

تككرانچ|
 اگر شما در يك شهر بزرگ مالك خودرو باشيد، رهايي از جريمه هاي رانندگي و يافتن 

خودرو پس از پارك از جمله دشوارترين كارهاست. 
درك علائم راهنمايي و رانندگي نيز در ش��هرهاي بزرگ كار ساده يي نيست و لذا برنامه 
موبايلي Park Rangr براي حل اين مش��كلات به كمك كاربران آمده و ضمن تفس��ير و 
توضيح محتواي برخي علائم و نشانه هاي راهنمايي و رانندگي پيچيده، تضمين خواهد كرد 

كه شما خودرو را در محلي مناسب پارك كنيد و بتوانيد آن را دوباره به راحتي بيابيد. 
براي اس��تفاده از اين برنامه تنها كافيست عكسي از علامت راهنمايي و رانندگي نزديك 
به خود بگيريد و سپس اين برنامه محدوديت هاي ناشي از تابلوي يادشده را به صورت متني 
بي��ان خواهد كرد. به عنوان مثال از طريق اين برنامه مي  توان درك كرد چه مناطقي در چه 
بازه هاي زماني براي پارك قابل استفاده هستند. اين برنامه حتي مي  تواند نرخ جرم و جنايت 
در محل پارك خودرو را به اطلاع راننده برساند تا فرد از پارك خودرو در محل هاي پرهياهو 

و پرحادثه خودداري كند. 
بعد از ترك خودرو اين برنامه موقعيت مكاني دقيق ذخيره سازي آن را به خاطر مي  سپارد 
و يافتن آن را به سادگي ممكن مي  كند. اين برنامه قابل تركيب با برنامه هاي واقعيت مجازي 
است تا از طريق آن يافتن خودروهاي پارك شده تسهيل شود. برنامه يادشده هنوز در مرحله 

آزمايشي است و پس از تكميل براي استفاده روي گوشي هاي هوشمند عرضه مي  شود. 

دم كردن چاي هوشمند شد رهايي از جريمه  رانندگي با يك برنامه موبايليفيس بوك با قابليت هاي جديد

رويداد برنامهكاربر

رويترز|
شركت خودروسازي بي ام و )BMW( آلمان قصد دارد برنامه و 
اپليكيشن هايي كه روي گوشي هاي هوشمند رانندگان خودرو نصب 

مي  شوند را جايگزين سوئيچ خودرو كند. 
اين خودروساز آلماني استفاده از سوئيچ خودرو براي باز و بسته 
كردن درهاي خودرو را روشي قديمي و منسوخ مي  داند و به گفته 
يان رابرتس��ون - عضو هيات مديره ش��ركت بي ام و، اين خودروساز 
هم اكنون در حال بررسي ضرورت يا عدم ضرورت استفاده از سوئيچ 

در خودروهاي توليدي اين شركت در آينده است. 
وي در نمايش��گاه خودرو فرانكف��ورت در اين باره اظهار كرده 
است: »از آنجا كه تمام دارندگان خودروهاي بي ام و، گوشي همراه 
هوشمند داشته و آن را در سفرهاي شهري و برون شهري با خود 
به هم��راه دارند، مي  توان گفت كه در اصل گوش��ي همراه لازمه 
زندگي امروزي است. بنابراين جايگزين كردن سوئيچ، با برنامه و 
اپليكيشن هايي كه روي گوشي هوشمند رانندگان نصب مي  شود، 

امكان پذير خواهد بود.«
 او در ادام��ه افزود: »البته لازم به ذكر اس��ت كه ش��ركت

ب��ي ام و در حال حاضر روي اين مس��اله كار مي  كند و درحال 
بررسي همه جوانب اين جايگزيني است.« رابرتسون همچنين 

اظه��ار اميدواري كرده اس��ت كه اين خودروس��از آلماني در 
آينده ي��ي نزدي��ك به دنب��ال جايگزيني س��وئيچ خودروهاي 
توليدي خود بوده و خاطرنش��ان كرد كه ش��ركت بي ام و، تنها 
شركتي نيست كه به اين فكر افتاده است. خودروسازان بزرگ 
ديگ��ري ك��ه در ژاپن، امري��كا و آلمان فعالي��ت مي  كنند نيز 

طرح هاي مشابهي را در سر دارند. 
اي��ن طور كه پيش مي  رود مي  توان انتظار داش��ت كه به زودي 
بايد با سوئيچ هاي خودرو خداحافظي كرده و به ازاي آن برنامه هاي 

خاص خودرو را روي گوشي هاي هوشمند خود نصب كنيم. 

اينترنشنالبيزينستايمز|
محققان در آفريقاي جنوبي توانسته اند مغز و اينترنت را به هم 
متص��ل كنند. با كمك اين روش امواج مغزي بطور زنده در فضاي

WWW منتشر مي  شود. 
محققان دانشكده Wits مهندس��ي الكترونيك و اطلاعات در 
آفريقاي جنوبي روش��ي براي متصل كردن مغز انسان به اينترنت 
يافته اند. اين روش كه Brainternet ناميده ش��ده امواج مغزي را 
بطور واقعي در اينترنت منتشر مي  كند. به اين ترتيب مغز را به يك 

نود اينترنت اشيا در فضايWWW تبديل مي  كند. 
فرآيند ارتباط مغز و اينترنت با كمك Emotive EEG انجام 
مي  ش��ود كه يك دس��تگاه مجهز به اينترنت است و سيگنال هاي 
EEG )يا امواج مغزي( را بطور زنده منتش��ر مي  كند. هنگامي كه 
كاربري دس��تگاه را روي سرش قرار دهد، سيگنال ها به يك رايانه 
Raspberry Pi متصل مي  شود و اطلاعات جمع آوري شده پس 
از انتقال به يك برنامه تداخل روي وب سايت باز منتشر مي  شود و 

همه افراد مي  توانند به آن دسترسي يابند. 
ب��ه هرحال متصل كردن اينترنت و مغز انس��ان در مراحل 
اوليه است. محققان تصميم دارند در آينده اين اتصال را بهبود 
 Brainternet دهند. همچنين آنها معتقدند با ارتقاي روش

مي  ت��وان اطلاعات ثب��ت ش��ده را از طريق يك اپليكيش��ن 
طبقه بن��دي كرد. اي��ن اطلاع��ات در الگوريتم هاي ماش��ين 
يادگيري به كار مي  روند. در آينده نيز مي  توان اطلاعات را در 
دوجهت )ميان مغز و رايانه( نيز انتقال داد. همچنين اطلاعات 
جمع آوري شده از فرآيند رصد فعاليت مغز به توسعه BCIها 
)تقابل مغز و رايانه( و فناوري هاي عصبي ديگر منجر مي  شود.  
اين درحالي اس��ت كه ش��ركت Neuralink متعلق به الون 
ماس��ك نيز در پي دس��تيابي و توس��عه فناوري است كه مغز 

انسان را به رايانه متصل مي  كند. 

مغز و اينترنت به هم متصل شدندبرنامه هاي گوشي همراه؛ جايگزين سوئيچ خودرو

زاويهفراسو
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

مطابق با برنامه ريزي هاي صورت گرفته انجام شد 

صدور دعوت نامه خريداران 
پژو 2008 براي شهريور ماه 

دعوت نام��ه تمامي خريداران پژو 2008 كه موعد 
تحويل خودرو آنها ش��هريور96 است، صادر و ارسال 
شده تا در چند روز آينده خودرو آنها تحويل شود. 

به گزارش»تعادل« به نق��ل از ايكوپرس با صدور 
دعوت نامه، آن دس��ته از مشتريان كه شهريور ماه را 
براي دريافت پ��ژو 2008 انتخاب كرده اند، مي توانند 
طي روزه��اي آينده با تكميل وج��ه ثبت نام و طي 

مراحل قانوني، خودرو خود را دريافت كنند. 

 آغاز اش�تراك پذيري ش�ركت گاز از آبان  ماه 
در كردستان؛ سنندج   مديرعامل شركت گاز كردستان 
گفت: اش��تراك پذيري ش��ركت گاز از آبان  ماه در استان 
كردستان آغاز مي شود. احمد فعله گري ديروز در ششمين 
جلسه اصلي كميس��يون برنامه ريزي هماهنگي و نظارت 
ب��ر مبارزه با قاچاق كالا و ارز اس��تان كه در س��الن دولت 
استانداري كردستان برگزار شد، اظهار كرد: در روستاهايي 
كه علمك گاز نصب مي ش��ود، علمك حاوي گاز اس��ت و 
محدوديت��ي براي مش��تريان و مصرف كنندگان نيس��ت 
و لوله كش��ي داخل��ي بايد انجام ش��ود. وي گفت: معمولا 
اش��تراك پذيري گاز در استان كردستان از نيمه دوم آبان 
ماه آغاز مي ش��ود و اين آمادگي را داريم در روس��تاهايي 
كه علمك گاز نصب ش��ده، كار اشتراك پذيري مشتريان 
انجام ش��ود. مديرعامل ش��ركت گاز كردستان با اشاره به 
اينكه هم اكنون يك هزار و 39روس��تا و 28شهر استان از 
نعمت گاز طبيعي برخوردار هستند، تصريح كرد: با اتمام 
پروژه هاي گازرساني در دست اجرا، آمار روستاهاي گازدار 
استان كردستان در پايان امسال به يك هزار و 170روستا 

افزايش مي يابد. 
 اس�تحصال 25 هزار تن برنج س�فيد از راتون 
گيلان؛ رش�ت   مع��اون بهبود توليدات گياهي س��ازمان 
جهادكشاورزي گيلان گفت: پيش بيني مي شود از پرورش 
راتون گيلان 25هزار تن برنج س��فيد توليد ش��ود.  حبيب 
جهانس��از از آغاز برداشت راتون در استان خبر داد و گفت: 
راتون برنجي كم رنج تر و كم هزينه تر از برنج اوليه است و از 
كيفيت بسيار خوبي نيز برخوردار است.  وي افزود: با توجه 
به شرايط اقليمي امسال شاهد پرورش راتون در حد مطلوب 
بوديم و پيش بيني مي ش��ود امسال 50 هزار تن شلتوك از 
راتون گيلان به دس��ت  آيد.  جهانس��از خاطرنشان  كرد: در 
نهايت از ميزان پرورش راتون استان 25هزار تن برنج سفيد 
اس��تحصال خواهد ش��د كه ارزش ريالي آن 3هزارميليارد 
توم��ان خواهد بود. معاون بهبود توليدات گياهي س��ازمان 
جهادكش��اورزي گيلان تصريح كرد: اين ميزان توليد برنج 

سفيد غذاي 690 هزار نفر ايراني را تامين خواهد كرد.
  ش�يفت ش�بانه اورژانس اجتماعي در استان 
اردبيل راه اندازي ش�د؛ اردبي�ل   معاون امور اجتماعي 
بهزيس��تي استان اردبيل گفت: ش��يفت شبانه خط 123 
اورژانس اجتماعي در اس��تان اردبيل راه اندازي شده است.  
خس��رو اميدوار ديروز در نشس��ت تخصصي كارشناسان 
اورژان��س اجتماعي اس��تان اردبيل اظهار ك��رد: با هدف 
تس��ريع در ارائه خدمات به بيم��اران و نيازمندان درحال 
حاضر شيفت شبانه خط 123 اورژانس اجتماعي در استان 
اردبيل راه اندازي شده است. وي افزود: تمام سعي و تلاش 
ما بر اين اس��ت كه با مداخله خدماتي بتوانيم مش��كلات 
اجتماع��ي را به حداقل رس��انده و ش��اهد ايجاد امنيت و 
آرامش در بين مردم باش��يم كه در اي��ن زمينه راه اندازي 
شيفت شبانه به همراه ارائه راهكارهاي اساسي امري لازم و 

ضروري براي كاهش آسيب هاي اجتماعي است. 
 فعالي�ت 1500 صن�دوق خ�رد روس�تايي در 
كشور؛ جيرفت   مدير ملي پروژه ايجاد صندوق اعتبارات 
خ��رد محلي كش��ور در جيرفت گفت: هم اكن��ون هزار و 
500 صندوق خرد روس��تايي در كش��ور فعال اس��ت كه 
900صندوق از ابتداي امسال آغاز به فعاليت كردند. مدير 
ملي پروژه ايجاد صندوق اعتبارات خرد محلي كش��ور در 
جيرفت گف��ت: از فعاليت يك ه��زار و500 صندوق خرد 
روستايي در كشور 70درصد مشاغل صندوق هاي خرد در 
بخش توليدات كش��اورزي، 25 درصد صنايع دستي و 5 
درصد خدماتي هستند. مافي افزود: راه اندازي 60 صندوق 
خرد روس��تايي و تخصيص تس��هيلات به اين صندوق ها 
س��هميه جنوب استان كرمان از س��هميه كشوري است.  
مدير ملي پروژه ايجاد صندوق اعتبارات خرد محلي كشور 
افزود: هر صندوق اعتباري خرد محلي بين 30تا 50 عضو 
دارد كه بدون ضمانت ملكي و به راحتي تس��هيلات ارائه 
مي كند.  مافي گفت: متقاضيان با مراجعه به واحد خدمات 
جه��اد كش��اورزي مي توانند در اين صندوق ه��ا عضو و از 

خدمات اين صندوق ها استفاده كنند. 
 ۷00 ه�زار كارت مل�ي هوش�مند در اس�تان 
گلستان صادر شد؛ گرگان   مديركل ثبت احوال استان 
گلس��تان با بيان اينكه 700هزار كارت ملي هوشمند در 
اس��تان گلستان صادر ش��د، گفت: در 5 ماه نخست سال 
ج��اري بي��ش از 29درصد افزاي��ش آمار فوت ش��ده در 
شهرس��تان آزادشهر نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
داشتيم.  حس��ين وفايي ديروز در جلسه ش��وراي اداري 
شهرس��تان آزادش��هر اظهار كرد: در 5 ماهه نخست سال 
جاري 890 وقايع ولادت در شهرس��تان گزارش شده كه 
اين آمار در مدت مش��ابه سال گذش��ته 949مورد ولادت 
گزارش ش��ده و نسبت به سال گذشته 6.2 درصد كاهش 

يافته است. 

خبر

اخبارشهرستانها

قم   رييس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم از وجود220واحد كفش 
ماش��يني در قم خبر داد و گفت: قم قطب 

صنعت كفش ماشيني كشور است. 
به گزارش ايس��نا، احمد ذاكري با بيان اينكه قم در اين صنعت 
جايگاه خوبي را در س��طح كش��ور دارد، افزود: اي��ن واحدها زمينه 
اشتغال بيش از 5000 هزار نفر به طور مستقيم و 20هزار نفر به طور 
غيرمستقيم را در سطح اس��تان فراهم كرده است.  وي اين صنعت 
را يكي از پتانس��يل ها و اولويت هاي صادراتي اس��تان عنوان كرد و 
افزود: س��الانه حدود 50 ميليون دلار از اين گروه كالايي از اس��تان 
قم صادرات صورت مي پذيرد.  وي صنعت كفش ماش��يني اس��تان 
ق��م را از صنايع قديمي و پويا عنوان كرد و يادآور ش��د: اين صنعت 
در استان موقعيت خوبي نسبت به استان هاي ديگر دارد و نسبت به 
س��اير استان ها صنعت قديمي و با اصالت به شمار مي رود و در سال 
بيش از 100ميليون جفت كفش در اس��تان توليد مي شود.  ذاكري 
افزود: اس��تان قم در بحث اش��تغال زايي در صنعت كفش ماشيني 
موقعيت خوبي دارد و خوش��بختانه در اس��تان قم درصد اش��تغال 
در صنعت كفش ماش��يني خوب اس��ت كه در اين ميان بايد دولت 
بر اين امر اذعان داش��ته باش��د كه حمايت از صنعت يعني توسعه 
اش��تغال و اقتصاد و بايد براي تحقق اين مهم برنامه ريزي شود.  وي 
تاكيد كرد: واحدهاي صنعتي كفش ماشيني استان درحال نوسازي 
ماشين آلات خود هستند و وضعيت صنعت كفش ماشيني در استان 

قم اميدوار كننده است. 

قم قطب صنعت كفش ماشيني 
كشور

هم�دان    ريي��س س��ازمان جه��اد 
كش��اورزي اس��تان همدان با بيان اينكه 
كلنگ واح��د توليدي فرنچ فرايز با ظرفيت 
س��الانه60 ه��زار ت��ن در همدان زده ش��د، 
گفت: واحدهاي درجه بندي و بس��ته بندي س��يب زميني در همدان 
ايجاد مي ش��ود.  به گزارش تس��نيم منصور رضواني جلال ديروز در 
جمع خبرنگاران اظهار كرد: با توجه به اينكه س��يب زميني از عمده 
محصولات توليدي كشاورزي استان است، ذخيره سازي مناسب آن 
امري ضروري براي بهره برداران تلقي مي ش��ود.  رضواني جلال بيان 
كرد: در كنار سردخانه هاي احداث شده در همدان قريب به 75 باب 
انبار فني و نيمه فني در مراكز توليدي مهم اس��تان ايجاد شده كه 

ارتقاي كيفيت نگهداري از برنامه هاي صنايع تبديلي استان است. 
وي ب��ا بيان اينكه ب��راي فراهم كردن ش��رايط صادراتي اين 
محصول تعداد 4واحد سورت و بسته بندي در دولت تدبير و اميد 
احداث ش��ده، عنوان كرد: دو واحد با قابليت صادرات با مشاركت 
س��رمايه گذار خارج��ي در زمين��ه فراوري)فرنچ فراي��ز( درحال 

پيگيري است. 
رييس س��ازمان جهاد كشاورزي اس��تان همدان تصريح كرد: 
ب��ا توجه به ش��رايط ركود حاك��م بر برخي واحده��اي توليدي و 
لزوم اصلاح خطوط توليد در راس��تاي ارتقاي كيفيت توليد براي 
صادرات از سال 93 به بعد بيش از 30واحد در زمينه هاي فرآوري 
كشمش، توليد شوريجات و ترشيجات)تبديل خطوط تخميري به 

پاستوريزه و تغيير بسته بندي( نوسازي و بازسازي شده اند.

 كلنگ واحد توليدي 
فرنچ فرايز در همدان زده شد

گلستان    معاون وزير جهاد كشاورزي 
و رييس سازمان شيلات با اشاره به رشد 
آب��زي پ��روري در دول��ت يازدهم گفت: 
ميزان توليدات اين بخش س��ال گذشته به 
يك ميليون و 90هزار تن رس��يد.  به گزارش ايرنا حسن صالحي 
دي��روز در دي��دار با نماينده ولي فقيه در گلس��تان و امام جمعه 
گرگان اظهار كرد: از اين ميزان توليد 46درصد مربوط به آبزيان 
پرورشي است.  وي عنوان كرد كه ايران در منطقه با توليد سالانه 
160ه��زار تن ماهي قزل آلا مقام اول را دارد.  معاون وزير جهاد 
كشاورزي درخصوص پرورش ميگو نيز گفت كه سال 92 ميزان 
تولي��د ميگو در كش��ور 10هزار تن بوده و ام��روز به 27هزار تن 
رسيده است.  به گفته وي، در برخي استان ها مانند گلستان توليد 
اين گونه صفر بوده درحالي كه پيش بيني برداشت امسال از مزارع 

سايت ميگوي گميشان حدود يك هزار و 500 تن است. 
صالح��ي درخصوص پرورش ماهي��ان خاوياري در آب هاي 
كش��ور گفت: سال گذشته با پرورش اين گونه ها 3 تن خاويار 
اس��تحصال شد در صورتي كه در س��ال 70 ميزان توليد اين 
محص��ول در كش��ور 300تن بود.  رييس س��ازمان ش��يلات 
اف��زود: براي پ��رورش ماهيان خاوياري ح��دود 80 مزرعه در 
كش��ور ايجاد ش��ده اس��ت كه تنها در دزفول يك سايت 50 
هكت��اري وجود دارد و در گلس��تان نيز در اين بخش ظرفيت 
توليد 100تن خاويار همچون گذشته وجود دارد كه موانع اين 

مساله بايد رفع شود.

ركورد يك ميليون و 90 هزار تني 
شيلات كشور

هرم�زگان   وزي��ر كش��ور گف��ت: 
بزرگ تري��ن سياس��ت داخل��ي دولت 

انسجام و وحدت داخلي است
به گ��زارش مه��ر، عبدالرض��ا رحماني 
فضلي ديروز در مراس��م تكريم اس��تانداران قديم و جديد استان 
هرمزگان كه در سالن جلسات شركت گاز برگزار شد، بيان داشت: 
جابه جايي ها در مديريت يك امر مرسوم است. تلاش هاي جادري 

در استان قابل تقدير است. 
وي اظهارداشت: با توجه به حجم عقب افتادگي كه در برخي از 
استان ها است و به ما ارث رسيده است از گذشته بوده و نمي توان 
طي چند سال اين عقب افتادگي و محروميت را برطرف كرد. اگر 
نظام بودجه ريزي و برنامه ريزي كشور را كه در 100 سال گذشته 
صورت گرفته بررسي كنيم به اين نتيجه مي رسيم كه در گذشته 
نگاه به مردم نگاه ارباب و رعيتي بوده و بعد از انقلاب اين رويكرد 
تغيير كرده اس��ت.  وي با بيان اينكه كش��ور ايران در اين قرن ها 
نتوانس��ته است در چرخه توسعه يافتگي دنيا قرار گيرد و جايگاه 
خود را پيدا كند، يادآور شد: براي بررسي توسعه ايران بايد تعاريف 
خود را به دو زمان قبل و بعد از انقلاب بس��ط و گسترش دهيم، 
افزود: عدم تعادل و توازن افسارگسيخته در توسعه و بهره مندي 
ناعادلان��ه از امكان��ات، در قب��ل از انقلاب س��بب بنيان گذاري 
كلان شهرها و خالي شدن روستاها از سكنه شده است كه نتيجه 
آن رويكرد را امروزه به صورت معضلات و آس��يب هاي اجتماعي 

در هم پيچيده مي بينيم. 

مهم ترين سياست داخلي دولت 
انسجام بخشي است

ايران تنها كشور مجهز به فناوري باروري ابر در منطقه

آلمان به طرح باروري ابرهاي ايران وارد شد

معاون صندوق ضمانت صادرات ايران:

ضمانتنامه ها و بيمه نامه هاي جديد براي حمايت از صادركنندگان اجرا مي شود
مع��اون بازارياب��ي و كارگ��زاري صن��دوق ضمان��ت صادرات 
جدي��دي  بيمه نامه ه��اي  و  ضمانتنامه ه��ا  گف��ت:   اي��ران 
در راس��تاي تس��هيل امور صادركنندگان و حمايت از آنها مانند 
بيمه نامه نوسان نرخ ارز و ضمانتنامه شركت در مناقصات طراحي 

شده كه مقدمات عملياتي شدن آن در دست اجراست. 
به گ��زارش »تعادل« به نقل از رواب��ط عمومي اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي كرمان، افسانه والي ديروز در نشست 
بررس��ي خدمات ارائه شده توسط صندوق ضمانت صادرات ايران 
به صادركنندگان افزود: در 3 س��ال اخير 368مورد ضمانتنامه و 
بيمه نامه )مع��ادل 280 ميليون دلار( براي اس��تان كرمان صادر 
شده كه 91 درصد آن مربوط به محصولات كشاورزي بوده است.  
وي بيان كرد: همچنين در مدت مذكور 45ميليون دلار خسارت 
پرداخت شده كه حدود 18 درصد موارد صدور را شامل مي شود.  
وال��ي با بيان اينكه بانك ها موظف به اس��تفاده از ضمانت هاي 
صندوق به جاي تس��هيلات ارائه ش��ده هس��تند، اظهار كرد: اگر 
بانك ها بپذيرند كه اعتبارس��نجي مشتريان توسط صندوق انجام 

شود زمان كمتري از صادركنندگان تلف مي شود.  
وي تصري��ح ك��رد: همچني��ن بانك ه��ا مي توانند تس��هيلات 

مش��تريان را در ي��ك دوره 6 ماه��ه و يك س��اله تمديد كنند تا 
پرون��ده اين مش��تريان عنوان خس��ارتي به خود نگي��رد زيرا در 
صورت خسارتي شدن پرونده، مشتريان در زمينه هاي رتبه بندي 
اعتباري، ميزان وثيقه هاي موردنياز و دريافت تسهيلات با مشكل 
روبه رو مي ش��وند و درواقع مش��تريان بدحساب محسوب خواهند 

شد.  
رييس كميس��يون بيمه، بانك و ام��ور مالياتي اتاق كرمان نيز 
در اين نشس��ت گفت: تكرار فرآيند اعتبارس��نجي توسط بانك ها 
ب��دون درنظر گرفتن اعتبارس��نجي صن��دوق، موجب هدر رفتن 
وق��ت و تحميل هزين��ه به صادركنندگان مي ش��ود كه اين اقدام 
در واق��ع مصداق بارز بروكراس��ي اداري اس��ت.  جليل كاربخش 
اف��زود: درخواس��ت داريم در نشس��تي با حض��ور نمايندگاني از 
بانك ها، صندوق ضمانت صادرات و صندوق توسعه ملي، اين مهم 
بررسي و در صورت امكان، تنها يك بار اعتبارسنجي انجام و مورد 

پذيرش همه دستگاه ها واقع شود.  
وي با اش��اره به صدور بيمه نامه نوسان نرخ ارز توسط صندوق 
ضمان��ت صادرات ادام��ه داد: با صدور اي��ن بيمه نامه، تفاوت نرخ 
تس��هيلات ارزي و ريالي در زمان دريافت و بازپرداخت آن جبران 

مي ش��ود و صادركنندگان كمتر ضرر مي كنند.  وي با بيان اينكه 
خواس��تار كاهش نرخ كارمزد خدمات صن��دوق ضمانت صادرات 
هس��تيم، اظه��ار ك��رد: كرمان ظرفي��ت و محصولات ارزش��مند 
و بس��ياري ب��راي ص��ادرات دارد كه باي��د حمايت ه��اي لازم از 
صادركنن��دگان ص��ورت گيرد تا بتوانند براي ورود ارز بيش��تر به 
كش��ور تلاش كنند.  در اين نشست صادركنندگان به بيان برخي 

مشكلات خود با اين صندوق پرداختند و برخي اطلاعات تكميلي 
در رابطه با خدمات آن را دريافت كردند.  ميزان صادرات از طريق 
گمركات اس��تان كرمان در 5ماهه گذشته 398 ميليون دلار بوده 
كه نس��بت به مدت مشابه سال قبل از رشد بالايي برخوردار شده 
است.  محصولات كش��اورزي همچون پسته، خرما، فرش و اقلام 
معدني مهم ترين كالاهاي صادراتي استان كرمان به شمار مي روند. 

گروه بنگاه ها  
باروري ابرها يا ابرآمايي به عنوان متداول ترين و 
بهترين روش شناخته شده تعديل آب و هوا، افزودن 
مواد به داخ��ل يك ابر با اس��تفاده از »ژنراتورهاي 
زميني« موش��ك يا هواپيما با هدف تقويت تشكيل 
و رشد »بلورهاي يخ« در ابرهاي سرد )بيشتر حجم 
ابر در دماي زير صفر درجه سلسيوس است( و رشد 
قطرك ه��اي درون ابره��اي گرم )بيش��تر حجم ابر 
داراي دماي بالاي صفر درجه سلس��يوس است( و 
درنتيجه افزايش بارش برف يا باران است. به عبارت 
ديگر باروري ابرها روش��ي جديد براي تاثيرگذاري 
روي ابرهاي طبيعي اس��ت كه در آن با اس��تفاده از 
مواد ش��يميايي آب بيشتري از ابر به شكل باران يا 

برف گرفته مي شود. 
 بر اس��اس اين اهميت است كه دولت دوازدهم 
ت��لاش مي كن��د از طري��ق توس��عه مناس��بات با 
كشورهاي پيش��رو در اين زمينه بخشي از نيازهاي 

بارشي كشور را تامين كند. 
ش��ركت »اف. ك��ي. ايِ«)FKA( آلم��ان براي 
انتق��ال تجهيزات و دانش در زمينه باروري ابرها، با 
مركز مل��ي تحقيقات و مطالعات باروري تفاهمنامه 

همكاري امضا كرد. 
همايش »آشنايي با آخرين دستاوردهاي تعديل 
وضع هوا« كه ش��امل باروري ابرهاي س��رد و گرم 
و همچني��ن بهبود بارش )تگرگ زدايي( مي ش��ود، 

ديروز در موسسه تحقيقات آب ايران برگزار شد. 
در اين نشس��ت، »فرانك ديكتور كاس��پاراك« 
و »الكسي ش��يلين«نمايندگان شركت اف. كي. اي 
آلم��ان و همچنين »فريد گل��كار« مديرعامل مركز 
مل��ي تحقيق��ات و مطالعات ب��اروري ابرها، حضور 
داش��تند و ه��ر ك��دام ب��ه ارائ��ه آخرين م��وارد و 

اولويت هاي اين موضوع پرداختند. 

 بازخواني طرح هاي توسعه آب
گلكار گف��ت: مركز ملي تحقيق��ات و مطالعات 
باروري ابرها از 20 س��ال پي��ش فعاليت خود را در 
كش��ور آغاز ك��رده اما هنوز آنچنان ك��ه بايد مورد 

حمايت قرار نگرفته است. 
وي در مورد حضور ش��ركت آلماني اف. كي. اي 
در ايران گفت: اين ش��ركت در جنوب غرب آلمان 
و همچني��ن مناطقي از س��وييس، در زمينه بارور 

ك��ردن ابرها و به وي��ژه تگرگ زدايي فعال اس��ت. 
مديرعامل مرك��ز ملي تحقيقات و مطالعات باروري 
ابره��ا درب��اره محدوديت هاي اي��ن مركز در بخش 
منابع مالي گفت: اين مركز فقط 2 فروند هواپيماي 
اس��تيجاري از اوكراين در اختيار دارد كه تجهيزات 

اين هواپيماها نيز مستهلك شده است. 
اين مسوول افزود: اكنون امارات 6 فروند هواپيما 
و تايلن��د 26 فروند هواپيماي باروري ابرها دارند اما 
ما بعد از گذشت 20 سال، فقط 2 فروند هواپيماي 
استيجاري در اختيار داريم؛ در حالي كه ايران تنها 
كشوري اس��ت كه در منطقه به اين فناوري مجهز 

است. 
گل��كار تصريح ك��رد: ابرها منبع ارزش��مندي از 
آب هستند كه اس��تفاده نكردن از اين منبع، باعث 
مي ش��ود هر س��اله مقادير زيادي آب با كيفيت از 

مرزهاي كشور خارج شود. 
وي همچني��ن از تقاض��اي برخ��ي نهاده��اي 

غيردولت��ي و همچنين فع��الان بخش خصوصي در 
اس��تان هاي مختلف براي ب��اروري ابرها خبر داد و 
گفت: اين اش��خاص حقيقي و حقوق��ي براي دفاع 

از منافع خود، متقاضي باروركردن ابرها شده اند. 
مديرعام��ل مركز مل��ي تحقيق��ات و مطالعات 
باروري ابرها افزود: مذاكراتي براي بارور كردن ابرها 
و تگرگ زدايي در رفس��نجان، خوزستان و خراسان 

رضوي انجام شده اس��ت. گلكار ادامه داد: به تازگي 
مذاكرات��ي با آس��تان ق��دس رضوي ب��راي اجراي 
طرحي در مزارع ش��ركت هاي اين نهاد داش��ته ايم؛ 
در گذش��ته در اين مكان ها ب��ا حفر 40 متر چاه به 
آب مي رس��يدند اما اكنون اين عم��ق به 160 متر 
رسيده است؛ همچنين، يكي از مزارع اين شركت ها 
در نيمه خ��رداد ماه به دليل ب��ارش تگرگ به طور 

كلي بدون استفاده ماند و بيش از يك هزار ميليارد 
ريال خسارت ديد.

 
 فراهم سازي هواپيماي بارورساز ابر و آموزش 

ايرانيان
نماينده ش��ركت آلمان��ي اف. كي. اي نيز در اين 
همايش هدف از حضور در ايران را ارائه راهكارهايي 
ب��راي افزايش نتايج بارورس��ازي ابرها اعلام كرد و 
افزود: در گام نخس��ت، مواد ساخته شده در آلمان 
در اختي��ار طرف ايراني ق��رار مي گيرد كه اين مواد 
عملكرد بارور كردن ابرهاي سرد را افزايش مي دهد. 
الكس��ي ش��يلين ادامه داد: اين شركت مي تواند 
هواپيماه��اي مورد ني��از براي ب��اروري ابرها را در 
اختيار ايران ق��رار دهد تا در طرح هاي بارور كردن 
ابرها هم قدرت عملي��ات و هم دقت انتخاب محل 

افزايش يابد. 
اي��ن فعال بخ��ش خصوصي آلم��ان اضافه كرد: 
ش��ركت م��ا آمادگ��ي دارد در زمين��ه آم��وزش و 
مهارت افزايي كارشناسان ايراني نيز همكاري داشته 
باش��د. وي در مورد طرح ه��اي تگرگ زدايي گفت: 
ب��راي مقابل��ه با تگرگ، س��ه رويكرد وج��ود دارد؛ 
نخست استفاده از راكت كه در برخي كشورها مانند 
روسيه، بلغارستان و آرژانتين استفاده مي شود؛ دوم 
اس��تفاده از هواپيما كه در اروپاي مركزي و آفريقا 
مرسوم است و س��وم استفاده از ژنراتورهاي زميني 
كه در كش��ورهايي مانند برزيل، فرانس��ه و اسپانيا 
عموميت دارد. ش��يلين افزود: در ايران بايد ابتدا با 
توجه به شاخص هاي مختلف يكي از اين راهبردها 
را انتخاب و سپس به عملياتي كردن آن بپردازيم. 
ب��ه گ��زارش ايرن��ا، فن��اوري بارورس��ازي ابرها 
ب��ه عنوان ش��اخه يي از عل��م و تعدي��ل وضع هوا، 
مجموعه يي از فناوري هاي ايمن، علمي و ثابت شده 
جهت افزايش بارش، كاهش خسارت تگرگ و محو 
مه در بس��يار كش��ورهاي جهان مورد استفاده قرار 

مي گيرد. 
مركز مل��ي تحقيقات و مطالعات ب��اروري ابرها 
از ب��دو تاس��يس تاكنون با اس��تفاده از فناوري روز 
دنيا، اقدام به مطالعه و اجراي پروژه هاي متعددي با 
استفاده از 2فروند هواپيما در عرصه ملي از مناطق 
مركزي كش��ور تا استان هاي شمالي و شمال غربي 

كرده است. 

گلكار: شركت در جنوب غرب آلمان و همچنين مناطقي از سوييس، در زمينه بارور 
كردن ابرها و به ويژه تگرگ زدايي فعال است. اين مركز فقط 2 فروند هواپيماي 

استيجاري از اوكراين در اختيار دارد كه تجهيزات اين هواپيماها نيز مستهلك شده است

الكسي شيلين: اين شركت مي تواند هواپيماهاي مورد نياز براي باروري ابرها را در اختيار 
ايران قرار دهد تا در طرح هاي بارور كردن ابرها هم قدرت عمليات و هم دقت انتخاب 

محل افزايش يابد
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اقتصاد اجتماعي12
  تدريس 2700 مشاور

به جاي معلم 
مديركل امور تربيتي و مشاوره وزارت آموزش و پرورش با 
بيان اينكه 720 هسته و مركز مشاوره در آموزش و پرورش 
فعال هس��تند، گفت: 2700 مش��اور امسال به دليل كمبود 

آموزگار به مدارس ابتدايي رفتند. 
مسعود شكوهي در نشست بررسي مشاوره در آموزش و 
پرورش با بيان اينكه در سراسركشور32 مركز اصلي مشاوره 
دانش آم��وزي زير مجموعه اي��ن اداره كل وجود دارد، اظهار 
كرد: تعدادي مركز مشاوره خانواده هم زيرنظر انجمن اوليا و 

مربيان فعاليت مي كنند. 
مديركل امور تربيتي و مش��اوره وزارت آموزش و پرورش 
افزود: 720 هس��ته و مركز مش��اوره در آم��وزش و پرورش 
فعال هستند كه شامل 250 مركز مشاوره در سراسر كشور 
است. او با بيان اينكه 32 پژوهشگاه مشاوره با حضور اساتيد 
روانشناسي و مشاوره داريم، افزود: 1700 نفر پرسنل مراكز 
مشاوره ما در سراسر كشور هستند كه مدرك فوق ليسانس و 
دكتري دارند.  شكوهي با اشاره به فعاليت 18 هزار مشاور در 
مدارس كشور، گفت: ما در مدارس متوسطه اول، 100 درصد 
پوش��ش را داريم و اگر بخواهيم بر اس��اس سند تحول همه 
مدارس را پوشش دهيم، نزديك به 2 برابر اين ميزان نياز به 
مشاور داريم. 2700 مشاور امسال به دليل كمبود آموزگار به 

مدارس ابتدايي رفتند. 

  كمتر از ۵0 يوزپلنگ
در ايران وجود دارد

مدير پروژه حفاظت از يوز پلنگ آسيايي با اشاره به اينكه 
جمعيت يوز ايراني زير 50 فرد برآورد مي شود، گفت: طي سه 
ماه اخير 1۹ يوز پلنگ در مياندشت، جنوب شاهرود، توران، 
نايبندان و دره انجير شناسايي شده است كه از اين تعداد سه 

فرد ماده بودند. 
هومن جوكار اظهار كرد: علاوه بر دوربين تله يي با استفاده 
از روش هاي ديگر تعداد يوز پلنگ ها را طي س��ه ماه گذشته 
برآورد كرده ايم كه طي س��ه ماه اخير پنج فرد در مياندشت، 
پنج فرد در جنوب شهر شاهرود، شش فرد در توران، يك فرد 

در نايبندان و دو فرد در دره انجير شناسايي شده اند. 
او با اش��اره به اينكه در برخي مناط��ق دوربين نداريم و 
نمي تواني��م آمار اين مناط��ق را اعلام كنيم، گف��ت: برآورد 
مي كنيم كه تعداد يوزهاي كش��ور زير 50 فرد باشد. جوكار 
با اش��اره به جلسه برگزار شده براي حفظ يوزپلنگ با حضور 
رييس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت اظه��ار كرد: هفته 
گذش��ته جلس��ه يي با حضور آقاي كلانتري براي بررس��ي 
موض��وع حفظ يوزپلنگ برگزار ش��د. او موضوع يوز پلنگ را 
بطور جدي پيگيري مي كند و اگر اين جديت ادامه داش��ته 
باشد به نتايج مثبتي مي رس��يم. مدير پروژه حفاظت از يوز 
پلنگ آسيايي گفت: عوامل اصلي تهديدكننده بقاي يوزپلنگ 

ورود دام به مناطق و تلفات جاده يي است. 

  آلزايمر، چالش ۳0 سال
آينده  ايران

در آس��تانه روز جهاني آلزايمر نس��بت به وقوع سونامي 
س��المندي در ايران طي حدود 30 س��ال آينده هشدار داده 
شد؛ موضوعي كه بايد از سوي سياست گذاران نظام سلامت 

مهم تلقي شده و براي آن برنامه ريزي شود. 
غلامرضا حاجتي، رييس هيات مديره انجمن آلزايمر ايران 
در نشست خبري انجمن آلزايمر كه به مناسبت روز جهاني 
اين بيماري برگزار ش��د، با اشاره به افزايش دمانس طي سه 
دهه آينده، اظهار كرد: ما تا حدود 30 س��ال آينده با چالش 
بزرگي در زمينه دمانس روبرو خواهيم شد. طي مطالعه يي كه 
در سال 2012 در كشور انگليس انجام شد، 800 بيمار مبتلا 
به آلزايمر شناسايي شدند. سهم بودجه يي كه اين كشور براي 
آلزايمر هزينه مي كند، 18 درصد كل بودجه سلامت انگليس 
است. در ايران نيز تخمين زده مي شود كه ۶00 تا 700 هزار 

نفر به اين بيماري مبتلا باشند. 
او ب��ا بيان اينكه بخش بزرگي از بيماري آلزايمر در ايران 
پنهان اس��ت، ادامه داد: حدود 80 درصد موارد بيماري هاي 
دمان��س و آلزايم��ر مربوط به مراقبت از اين بيماران اس��ت. 
همچنين 50 درصد كس��اني ك��ه از اين بيم��اران مراقبت 
مي كنند، دچار افس��ردگي مي ش��وند. در ادامه اين نشست، 
زهرا نوع پرست، مديركل دفتر توانبخشي روزانه و توانپزشكي 
سازمان بهزيستي، با اشاره به افزايش درصد سالمندان ايران 
طي س��ال هاي ۹0 تا ۹5 گفت: تعداد سالمندان ايراني طي 
س��ال هاي ۹0 ت��ا ۹5 از 8.2 به ۹.3 درصد رس��يده اس��ت. 
پيش بيني مي شود تا س��ال 2050 آمار مبتلايان به دمانس 

به 3 برابر وضعيت فعلي افزايش پيدا كند. 

  تهران ظرفيت زيستي
اين مقدار آلايندگي را ندارد

مديركل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان ته��ران گفت: 
بزرگ ترين معضل اس��تان تهران بط��ور عام معضل محيط 
زيستي است. اين استان ظرفيت زيستي اين مقدار آلايندگي 
را ندارد و تم��ام تلاش مان را خواهيم كرد كه بارگذاري هاي 
جديد كه داراي آلايندگي زيادي هستند در استان تهران به 

حداقل برسد. 
 كيوم��رث كلانت��ري گف��ت: از آنجايي كه نظ��ارت بر 
پس��ماندها و پس��اب ها برعهده محيط زيست اس��ت، اداره 
كل محيط زيست اس��تان تهران نظارت دقيقي بر مديريت 
صحيح پس��ماندها و پس��اب هاي واحدهاي مختلف خواهد 
داش��ت همچنين ب��ا وزارت نيرو براي مديريت پس��اب ها و 
ش��هرداري ها براي مديريت پسماندهاي ش��هري مذاكره و 

همكاري مي كنيم. 
كلانتري در ادامه با اشاره به اينكه عرصه هاي طبيعي 
اس��تان تهران ريه هاي تنفسي اين استان هستند، اظهار 
ك��رد: تلاش  مي كنيم اين عرصه ه��اي طبيعي را حفظ و 
احيا كنيم و در نهاي��ت برنامه هاي مديريتي اين مناطق 
را ارتق��ا دهيم. او با بي��ان اينكه پارك هاي ملي و مناطق 
حفاظت ش��ده س��رمايه هاي آينده محيط زيست استان 
تهران اس��ت، گفت: هيچ دليلي تخريب محيط زيس��ت 
در اي��ن اس��تان را توجي��ه نمي كند. اميدواري��م بتوانيم 
اقداماتي انجام دهيم كه ش��رايط زيست مردم در استان 
تهران بهبود پيدا كند. مديركل حفاظت محيط زيس��ت 
اس��تان تهران افزود: در ش��ش ماه دوم سال كه آلودگي 
هوا جدي خواهد ش��د نياز به همكاري مردم و رس��انه ها 
داري��م. همه بخش ه��اي اثرگذار بر محيط زيس��ت بايد 
وظايف خود را به درس��تي انجام دهن��د. ما نيز چنانچه 
شاهد كوتاهي دستگاه هاي ديگر در زمينه رعايت قوانين 
زيس��ت محيطي باش��يم با آنها برخورد خواهيم كرد. وي 
اظهار كرد: آلاينده هاي هوا جزو جدانشدني كلان شهرها 
هستند و از بين نخواهند رفت بايد بتوانيم اين آلاينده ها 

را در محدوده استاندارد كنترل كنيم. 

اخبار

»تعادل« شيوه فعاليت مدارس هيات امنايي را بررسي مي كند

بار دولت به دوش هيات امنا

ادامه اختلاف ها بر سر بدهي بيمه ها به مراكز درماني

وزارت بهداشت: درمان، اولويت بيمه ها نيست
بده��ي بيمه ها به مراكز درمان��ي و داروخانه ها به 
بيش از 12 ماه مي رس��د. طرح تحول س��لامت به بار 
بدهي بيمه ها افزوده و تامين اجتماعي مي گويد براي 
پرداخ��ت بدهي ها، ني��از به منابع مالي دارد. حس��ن 
روحان��ي رييس جمه��وري از س��ازمان هاي بيمه گر 
خواسته اولويت  پرداخت هاي شان را بهداشت و درمان 
قرار دهند،  اما وزارت بهداشت مي گويد درمان اولويت 
بيمه ها نيس��ت.  قائم مقام وزير بهداشت با بيان اينكه 
وقتي ما به وزارت بهداش��ت آمديم تاخير بيمه ها 1۴ 
ماه بود، گفت: هر چند كه در مقاطعي از طرح تحول 
تاخيرها به س��ه تا چهار ماه كاهش يافت، اما در حال 
حاضر متوس��ط تاخيرها بيش از 12 ماه اس��ت و در 
برخي دانشگاه ها به 13 ماه نيز رسيده است. البته همه 
ما به مشكلات كشور واقفيم اما سعي مي كنيم كه اين 
مشكلات را حل كنيم.  ايرج حريرچي افزود: از طرفي 
خط قرمز ما اين است كه خدشه يي به ارائه خدمات به 
مردم وارد نشود. همچنين اقدامات متعددي براي حل 

اين مش��كل در حال انجام اس��ت. از برخي سازمان ها 
ه��م گلاي��ه داريم كه اولوي��ت بهداش��ت و درمان را 
اعمال نمي كنند و دستورات قانون و رييس جمهور را 
به طور كامل انجام نمي دهند، اما اميدواريم بتوانيم در 
محيطي مناسب مش��كلات را كمتر كنيم و در حال 

پيگيري اين مشكل هستيم. 

 در »تعرفه ها« به توليت سلامت اعتماد كنيد
او همچني��ن درباره اعتراض  متخصصان بيهوش��ي 
نسبت به كاهش تعرفه هاي شان و ارائه ندادن خدمات 
از سوي آنها در برخي مراكز، گفت: ما 580 بيمارستان 
دولتي داريم كه در اكثر آنها خدمات به نحو احسن ارائه 
مي شود، اما در هفته گذش��ته در برخي مراكز معدود 
اعمال جراحي الكتيو دچار خدش��ه هايي شده بود كه 
بلافاصله تصحيح شد و ما هم مذاكراتي در اين زمينه 
داش��ته ايم. حريرچي با بيان اينك��ه در اين هفته مورد 
خاصي از اين موضوع مش��اهده نشده، گفت: ما سعي 

مي كنيم مسائل را در يك محيط مسامحه حل كنيم، 
اما مهم اين اس��ت كه اخيرا انجمن بيهوش��ي نامه يي 
داشتند و اعلام كردند كه اجازه نمي دهند كوچك ترين 

خدشه يي در خدمت رساني به مردم ايجاد شود. 
قائم مقام وزير بهداشت ادامه داد: بايد توجه كرد 
كه وزارت بهداشت يك عضو از اعضاي متعدد شوراي 
عالي بيمه است و از طرفي براي تعيين تعرفه ها كار 
كارشناسي انجام مي شود. حال وقتي كه اختلاف نظر 
وج��ود دارد، برخي گروه ه��ا مي گويند تعرفه هاي ما 
حتما بايد بالا برود؛ اين در حالي است كه وسع مالي 
چنين چيزي موجود نيست. بنابراين هر قدر هم كه 
تبادل نظر كنيم به يك نتيجه مش��ترك نمي رسيم. 
اميدوارم در اين زمينه دوس��تان به مراجع قانوني و 
توليت سلامت اعتماد كنند. در عين حال بايد توجه 
كرد كه تصويب كننده نهايي تعرفه ها، ش��وراي عالي 
بيمه و دولت اس��ت و اين تصميم گيري ها باتوجه به 

مصالح كشور انجام مي شود. 

 مشكل در تامين دارو به دليل تاخير بيمه ها
حريرچي در پاس��خ به س��وال ايسنا درباره مشكلات 
ايجاد شده در حوزه تجهيزات پزشكي و داروي كشور به 
دليل عدم پرداخت معوقات دانشگاه هاي علوم پزشكي از 
سوي سازمان هاي بيمه گر، گفت: بخش دارو و ملزومات 
مصرفي پزش��كي ما به دليل تاخي��ر بيمه ها در پرداخت 
مطالبات بيمارستان ها دچار مشكل شده است. بايد توجه 
كرد كه بيمارس��تان ها به عنوان ارائه كننده خدمت بايد 
عمده هزينه ه��اي خدمات درماني را از بيمه ها بگيرند و 
ميزان فرانش��يز پرداختي مردم مشخص است. از طرفي 
خط قرمز وزارت بهداش��ت اين اس��ت كه با وجود همه 
مشكلات به طرف افزايش پرداخت از جيب مردم نرويم. 
او افزود: متاسفانه به دليل تاخير سازمان هاي بيمه گر 
در پرداخ��ت مطالبات مش��كلاتي در ح��وزه نقدينگي 
شركت هاي پخش و توزيع ايجاد شده است، اما از طرفي 
بيمارستان هاي ما برخلاف ش��رايط قبل از طرح تحول 
سلامت، فقط مجازند كه كالاهاي داراي باركد مشخص و 

زنجيره توليد معين را خريداري كنند. 

 يك روز تاخير هم پذيرفته نيست
اينك��ه  بي��ان  ب��ا  بهداش��ت  وزي��ر  قائم مق��ام 
توليدكنن��دگان ما هم به مش��كلات كش��ور واقفند، 
گفت: باي��د توجه كرد كه مش��كل تاخير بيمه ها در 

پرداخت مطالبات بيمارس��تان ها و شركت ها از سال 
7۴ كه بيمارس��تان هاي كش��ور خودگردان ش��دند، 
وجود دارد. البته از نظر ما يك روز تاخير هم پذيرفته 
نيست.  او در پاسخ به سوالي درباره نحوه نظارت وزارت 
بهداش��ت بر اغذيه فروش��ي ها، گفت: در اين حوزه هم 
وزارت بهداش��ت و هم گروه هاي صنفي نظارت هايي را 
انجام مي دهند، البته اكثر نظارت ها توس��ط خود صنف 
انجام مي شود. تذكرات ما هم به اين صورت است كه در 

صورت ديدن تخلف، تذكرات لازم را مي دهيم. 
قائم مق��ام وزير بهداش��ت با بي��ان اينكه در اين 
حوزه دو مش��كل وجود دارد، گفت: اولا مواد غذايي 
موج��ود در رس��توران ها از نظر بهداش��تي و طبخ 
اشكالي ندارد، اما مصرف آنها از نظر ما داراي اشكال 
اس��ت. به عنوان مث��ال مصرف فس��ت فود، چيپس، 
پفك، سوس��يس و كالباس و... به ميزان زياد نبايد 
انجام ش��ود. در قس��مت دوم هم باي��د توجه كنيم 
ك��ه غذاهاي معمولي يا مطلوب در رس��توران ها به 
درستي طبخ شوند كه ما در اين قسمت نظارت هاي 
بهداشتي را انجام مي دهيم و با متخلفان كه به ويژه 
در اي��ام نوروز و تعطيلات افزايش مي يابند، برخورد 
مي كنيم. م��ا در اين زمينه بايد با فرهنگ س��ازي، 
 ارائه كنن��دگان اين خدمات را به س��متي ببريم كه 

استانداردهاي بهداشتي را رعايت كنند. 

گروه اقتصاد اجتماعي  
كمبود منابع مالي چندين س��ال اس��ت كه دامن 
نظام آموزش عمومي را تنگ به چنگ گرفته و خيال 
رها كردنش را هم ندارد. بحران منابع وزارتخانه يي كه 
بن��ا به اعلام وزي��رش، ۹۹ درصد منابعش صرف مزد 
كاركنانش مي ش��ود و تنها يك درص��د از بودجه اش 
مي مان��د براي باقي برنامه ها، نظام آموزش��ي عمومي 
اي��ران را ناگزي��ر كرد همچون نظام آم��وزش عالي و 

كنكور، در را به روي كالايي شدن آموزش بگشايد. 
در نخستين روز ارديبهشت 88، در دوران استقرار 
دولت نهم و مديران دولت محمود احمدي نژاد، شوراي 
عالي آموزش و پرورش در جلسه 788اش، آيين نامه 
»توسعه مشاركت هاي مردمي به شيوه مديريت هيات 
امناي��ي در مدارس« را براي »ارتقاي جلب و توس��عه 
مش��اركت هاي مردمي  و خي��ران در اح��داث و اداره 
ام��ور مدارس و تقويت نظام مديريتي، مالي و اجرايي 
مدارس، مبتني بر گس��ترش پيمان سپاري مديريت 

مدارس« تصويب كرد. 
بنابر اين آيي��ن نامه، مهم ترين وظيفه هيات امنا، 
بررس��ي و تصويب برنامه توس��عه، تجهي��ز، تعمير، 
نگه��داري و البته، تامين اعتبارات مورد نياز مدرس��ه 
اس��ت؛ اينچنين كه مدير مدرسه، ميزان بودجه مورد 
نياز هر س��ال را به هيات امن��ا اعلام مي كند و هيات 
امنا، پس از بررسي و تصويب آن، ماموريت مي يابد آن 

ميزان بودجه را از راه هاي مختلف تامين كند. 
بناب��ر متن اين آيين نامه، مناب��ع مالي در اختيار 
هيات امنا، براي »تامين اعتبارات مورد نياز مدرسه« 
چنين اند: اعتبارات دولت كه در قالب بخشي از سرانه 
هزينه تمام شده با توجه به مقررات آموزش و پرورش 
و در قالب قرارداد فيمابين پرداخت مي ش��ود، هدايا و 
كمك هاي مردمي  داوطلبانه كه خارج از فصل ثبت نام 
دانش آموزان در چارچوب مق��ررات ابلاغي آموزش و 
پرورش دريافت مي شود، وجوهي كه از طريق شوراي 
آم��وزش و پرورش شهرس��تان يا منطق��ه با توجه به 
عملكرد موفق مدرس��ه به صورت تشويقي در اختيار 
مدرس��ه قرار مي گيرد، وجوهي ك��ه از ارائه خدمات 
آموزشي و پرورشي فوق برنامه دريافت مي شود و هدايا 
و كمك ه��اي نقدي و غيرنقدي كه از خيران دريافت 
مي شود. اين آيين نامه البته، »ساير درآمدهاي قانوني« 
را ه��م، يكي از راه هاي تامين منابع دانس��ته. موردي 

ناشفاف كه تنها قيدش، صفت »قانوني« آن است. 

 راه فرار
اي��ن تفويض كام��ل اختيار تامي��ن منابع مالي 
ب��ه هيات هاي امنا، در حالي اس��ت ك��ه اين آيين 
نامه، تم��ام اختيارات هيات امن��ا در تنظيم محتوا 
يا ش��يوه هاي آموزشي مدرسه را محدود به ضوابط، 
برنامه ه��ا و  سياس��ت ها، مق��ررات، ش��يوه نامه ها، 
چارچوب هاي وزارت آموزش و پرورش كرده اس��ت 
و عم��لا، زير بار تفوي��ض اين اختيار نرفته اس��ت. 
پس مدارس هي��ات امنايي، عملا ام��كان چنداني 
براي تغيير در كيفيت آموزش اين مدارس نخواهد 
داش��ت؛ البته جز برگزاري چند كلاس حل تمرين. 
اين گزاره را مرضيه گرد، رييس پيش��ين س��ازمان 
م��دارس غيردولت��ي وزارت آم��وزش و پرورش هم 
تاييد مي كند: »مدرس��ه هي��ات امنايي يعني يك 

مدرس��ه كاملا ع��ادي و كام��لا معمولي ك��ه تنها 
مديري��ت آن متف��اوت اس��ت. « آن ه��م در حالي 
كه آيين نامه اين مدارس، يكي از اهداف تاس��يس 
چنين مدارس��ي را »ارتق��اي كيفي��ت برنامه هاي 

آموزشي و تربيتي مدارس« مي خواند. 
اينچنين، شايد بتوان تنها هدف تشكيل مدارس 
هي��ات امنايي را، كاس��تن از هزينه ه��اي وزارت و 
آموزش و پرورش و شانه خالي كردن اين وزارتخانه، 
از تامي��ن س��رانه و منابع مالي م��ورد نياز مدارس 
دانس��ت. آنچنان كه حس��ن مس��عودي، مديركل 
م��دارس و مراك��ز غيردولت��ي آم��وزش و پرورش، 
مي گوي��د: اين م��دارس در كاهش ب��ار هزينه هاي 
دول��ت و آموزش و پ��رورش نقش بس��زايي دارند. 
در ح��ال حاض��ر 1۴00 مدرس��ه غيرانتفاعي فعال 
و ح��دود 1.5 ميلي��ون دانش آم��وز در اين مدارس 
تحصيل مي كنند. با توجه به اينكه بودجه امس��ال 
آموزش و پ��رورش 33 هزار ميليارد تومان اس��ت؛ 
هزينه دانش آموزان محص��ل در مدارس غيردولتي 
از اين بودجه كاس��ته ش��ده است. چنانچه اين 1.5 
ميليون دانش آموز در مدارس دولتي تحصيل كنند، 
حدود 3000 ميليارد تومان به هزينه هاي آموزش و 

پرورش اضافه مي شود. 
در آخري��ن روزه��اي پارس��ال ه��م، فخرالدين 
احم��دي دانش آش��تياني، وزير پيش��ين آموزش و 
پروش، اعلام كرد كه »رقم س��رانه مدارس امس��ال 
صفر بود. « اي��ن البته، خبر تازه يي نبود؛ چه اينكه 
آموزش و پرورش چند س��الي است كه در پرداخت 
س��رانه مدارس ناتوان اس��ت. اينچنين راه نخست 
م��دارس هيات امنايي براي تامين اعتبار، مس��دود 
مي شود و اعضاي هيات امنا، در موضوع اعتبار تنها 
مي مانند و ناچار به س��راغ گرفت��ن از باقي راه هاي 
تامين اعتبار مي ش��وند؛ راه هايي ك��ه نه به بودجه 

دولت، كه به جيب مردم ختم مي ش��ود، به شهريه. 
پديده يي ك��ه محمد مالجو، اقتص��اددان، از آن به 
عنوان »عقب نش��يني اقتصادي دولت« در مدارس 

ياد مي كند. 

 شهريه، نامي ممنوع
موضوع دريافت ش��هريه از والدي��ن دانش آموزان 
مدارس هيات امنايي ام��ا، ميداني پرتضاد و تناقض، 
است و حتي با مرور سخنان مديران آموزش و پرورش 
هم، به نتيجه يي روش��ن نمي رس��د. خ��رداد ماه دو 
سال پيش، اس��فنديار چهاربند، رييس كنوني مركز 
برنامه ري��زي و منابع انس��اني وزارت آموزش وپرورش 
و مدي��ركل وقت آموزش و پروش تهران، با اش��اره به 
نحوه فعاليت مدارس هيات امنايي، گفت: مسووليت 
و ماموريت هيات امنا اين اس��ت كه يك خرد جمعي 
بتوان��د منابع لازم ب��راي بهبود كيفي��ت را از بيرون 
مدرس��ه تامين كند و نه از اولياي مدرسه. البته تصور 
اشتباهي درسال هاي اوليه تاسيس اين مدارس شكل 
گرفت مبني بر اينكه هيات امناها براي تعيين شهريه 

ايجاد شده اند و همانند مدارس خصوصي هستند. 
تيرماه پارس��ال هم، رييس ستاد مركزي ثبت نام 
آم��وزش و پرورش گف��ت: دريافت هرگون��ه وجه در 
مدارس نمونه دولتي و هيات امنايي در زمان ثبت نام 
ممنوع اس��ت و فقط مدارس غيردولتي، تيزهوشان و 

شاهد مجاز به اخذ شهريه هستند. 
نزديك به يك سال پس از اين اما، سليمان محبي، 
مديركل آموزش و پرورش اس��تان كرمانشاه، با بيان 
اينكه م��دارس هيات امنايي ش��هريه از دانش آموزان 
دريافت مي كنند، افزود: مطالبه شهريه در اين مدارس 

كاملا قانوني است. 
نزديك به سه هفته پس از محبي هم، محمدباقر 
آدوسي، مدير امور شوراهاي آموزش و پرورش، هرچند 

با صراحت از دريافت نشدن شهريه در مدارس هيات 
امناي��ي گفت، اما پس از آن، تلويح��ا بر دريافت پول 
از والدي��ن دانش آموزان صحه گذاش��ت. او گفت: هر 
مدرسه با توجه به آيتم هايي چون منطقه جغرافيايي 
و خدمات��ي كه ارائه مي كن��د هزينه يي بابت خدمات 
ف��وق برنامه دريافت مي كنند. مدارس ابتدايي س��ال 
با خانواده ها به توافق مي رس��ند كه هزينه يي دريافت 
كنند.  او ادامه داد: نرخ خدمات آموزش��ي و پرورشي 
فوق برنامه در شوراي شهرستان ها تصويب مي شود و 
در س��طح كشور يكسان نيس��ت، اما در سال گذشته 
ميانگين گرفتيم كه مشخص شد شهريه ها از ابتدايي 
ت��ا پيش دانش��گاهي از 500 هزار تا ي��ك ميليون و 

دويست هزار تومان متغير بود. 
آنط��ور كه به نظر مي رس��د، گوي��ا اختلاف ها و 
تضادها، تنها حول ن��ام پولي كه از والدين دريافت 
مي شود مي گردد و نفس دريافت هزينه هاي آموزش 
از خود دانش آموزان و عقب نشيني اقتصادي دولت 
از مدارس، ديگر اصلي پذيرفته ش��ده اس��ت و آن 
چه ممنوع است، نام »شهريه« است و نه خود آن. 

 بنگاه اقتصادي به نام مدرسه
دريافت ش��هريه البته، با نام ه��اي گوناگون و به 
بهان��ه ارتقا كيفي��ت آموزش، هرچند راه نخس��ت 
م��دارس هي��ات امنايي ب��راي تامي��ن منابع مورد 
نيازشان است، اما تنها راه نيست. خردادماه پارسال، 
علي اصغ��ر فاني، وزير وقت آموزش و پروش، گفت 
كه اين وزارتخانه، در راستاي طرح هاي اشتغال زايي 
مدارس، پيش��نهاد ايج��اد مغ��ازه در فضاي حياط 
مدارس را داده اس��ت تا با اين ط��رح جديد، راهي 
براي كس��ب درآمد مدارس دولتي به دس��ت آيد. 
او گفت: »ممكن اس��ت يك مدرس��ه حياط خيلي 
بزرگي داش��ته باش��د كه برِ خيابان هم باشد؛ مثلًا 

ف��رض بفرمايي��د ما ۴ مغازه از گوش��ه مدرس��ه به 
س��مت بي��رون احداث كني��م و منافع��ش را خرج 
مدرس��ه كنيم. اين يكي از پيشنهادهايي هست كه 
حتي مجلس شوراي اس��لامي، به ما اجازه اين كار 

را داده است. «
دو س��ال پس از تاسيس نخستين مدرسه هيات 
امناي��ي ه��م، در مرداد م��اه س��ال ۹0، علي اصغر 
محم��دي، وزي��ر وقت آم��وزش و پ��رورش، گفت: 
»وزارت آم��وزش پرورش براي تامي��ن هزينه هاي 
م��دارس دولتي پيش��نهاد داد نوب��ت دوم مدارس 
دولتي اجاره داده  ش��ود تا بخشي از هزينه هاي اين 

مدارس جبران شود.«

 خيال خام بهره وري
در ش��رايطي ك��ه مدير امور ش��وراهاي آموزش و 
پرورش از رش��د 20 درصدي س��الانه مدارس هيات 
امناي��ي مي گوي��د، محمدعل��ي خزايي، كارش��ناس 
آموزشي، معتقد است كه هيات امنايي شدن مدارس 
به منظور گرفتن پول بيشتر از والدين است و اين پول، 
تاثي��ري در كيفيت و ارتقاء آموزش، مطالعه بيش��تر 
معلمان و نوع روش هاي تدريس يا ارائه خدمات بهتر 

و تهيه وسايل كمك آموزشي بيشتر نخواهد داشت. 
علي اصغر فاني، وزير اس��بق آم��وزش و پرورش، 
در دوران وزارت��ش و در روزهاي پس از تصويب طرح 
تاسيس مدارس غيردولتي، در گفت وگويي اينگونه در 
اين باره توضيح داده بود: طبق اصل 30 قانون اساسي 
تحصيلات تا آخر دوره متوس��طه رايگان است، اما در 
قانون اساسي نگفته كه آموزش و پرورش تا آخر دوره 
متوس��طه بايد مدرس��ه بس��ازد، معلم استخدام كند 
و تجهي��زات لازم را فراه��م آورد تا دانش آموزان براي 

درس خواندن به مدارس بيايند. 
محمدباقر نوبخت، رييس سازمان برنامه و بودجه 
هم بهمن ۹3، در گردهمايي اعضاي شوراهاي آموزش 
و پ��رورش گفت: به هر ميزان ك��ه آموزش و پرورش 
بتوان��د از بخ��ش غيردولت��ي ب��راي اداره و مديريت 

فعاليت هاي خود استفاده كند موفق تر خواهد بود. 
طرح م��دارس هي��ات امنايي، هرچن��د مصوب 
دولت محم��ود احمدي نژاد بود، اما در دولت يازدهم 
و اكن��ون، در دولت دوازدهم، ب��ا بهانه هاي مختلف 
پيش برده مي شود. خصوصي سازي آموزش عمومي، 
كه تاس��يس مدارس هيات امنايي، از روش��ن ترين 
مصداق هاي آن اس��ت، مبتن��ي بر دف��اع از كاربرد 
مكانيسم هاي بازار در ساحت آموزش همگاني است. 
بنابر باور مدافعان اين راي، با گام گذاش��تن در اين 
راه، ساختار اقتصادي منطقي مي شود، كارايي منابع 
بالا مي رود، انگيزه هاي كاري تقويت و با بروكراس��ي 
ه��م مقابله مي ش��ود. آنها ب��ر اين اعتقادن��د كه با 
پذيرفتن قواعد بازار، بازده��ي مدارس بالا مي رود و 
مدارس، بهره ور مي ش��وند و اينچنين، علاوه بر آزاد 
ش��دن ش��انه هاي دولت از بار هزينه هاي آموزش و 
پ��رورش، كيفيت آموزش بالا م��ي رود. براي قضاوت 
در م��ورد اين راي و اثر غيردولتي س��اختن مدارس 
در كيفيت آموزش عمومي، تنها كافي اس��ت سخن 
مرضي��ه گرد را بار ديگر م��رور كنيم، آنجا كه گفت: 
»مدرسه هيات امنايي يعني يك مدرسه كاملا عادي 
و كاملا معمولي كه تنها مديريت آن متفاوت است. «

نايب رييس كميس��يون عمران مجلس گفت: تلفات جاده يي س��الانه به 1۶ هزار نفر 
مي رسد كه بايد با تمهيدات صورت گرفته هرسال 30 درصد از حجم را كاهش دهيم. 

مجيد كيان پور با اشاره به بيانات رهبر معظم انقلاب درخصوص توجه جدي نيروي 
انتظام��ي، وزارت راه و شهرس��ازي و مراكز صنعتي در پيش گي��ري از بروز تصادفات 
جاده ي��ي، ب��ه خانه ملت گفت: يكي از مهم ترين مس��ائل و مش��كلاتي كه در كش��ور 
وجود دارد تصادفات جاده يي اس��ت كه هزينه بس��يار زيادي ني��ز روي دوش جامعه 
مي گ��ذارد به ط��وري كه روزانه به ط��ور ميانگين ۴3 نفر در اين ح��وادث جان خود را 
از دس��ت مي دهند كه ميانگين اين تعداد در س��ال به 1۶هزار نفر مي رسد.  او افزود: 
همچني��ن چند برابر اين عدد نيز مجروحان آس��يب ديده در اين حوادث هس��تند كه 
در خوش بينانه ترين حالت فرد در صورت زنده ماندن ممكن اس��ت قطع عضو يا قطع 
نخاع ش��ود كه هزينه هاي فوق العاده سنگيني به جامعه تحميل خواهد كرد در حالي 
كه مي توانيم با آموزش و فرهنگ س��ازي اين هزينه ها را كاهش داد.  او با بيان اينكه 
مهم ترين ركن پيش��گيري از حوادث جاده يي آموزش اس��ت، اظهار كرد: اگر آموزش 
درس��ت رانندگي ك��ردن ببينيم و فرهنگ رانندگي جامع��ه را ارتقا دهيم، مي توان تا 
حد زيادي از بروز اين حوادث جلوگيري كرد.  عضو هيات رييس��ه كميس��يون عمران 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه قوانين نيز تا حدود زيادي بازدارنده نيستند، 
اظهار كرد: بايد تلاش كنيم ايين نامه هاي رانندگي، تخلفات و جرايم مصوب بازدارنده 
شود تا راننده به خود اجازه ندهد از سرعت مجاز تخطي كند، تجاوز به چپ يا سرعت 
و س��بقت غيرمجاز داشته باش��د.  او افزود: بيشترين تصادفاتي كه به وقوع مي پيوندد 
ناشي از عدم رعايت قوانين راهنمايي و رانندگي است در حالي كه اگر قانون را رعايت 

كنيم مطمئنا تلفات جاده يي كاهش قابل ملاحظه يي خواهد يافت. 

عضو هيات رييسه كميسيون قضايي و حقوقي مجلس دستگيري و رد مرز كردن كودكان كار 
و متكدي خارجي را خلاف قانون دانس��ت و گفت: تبعات داخلي و خارجي ناشي از اين موضوع 
دامنگير كشور مي شود.  يحيي كمالي پور با بيان اينكه دستگيري كودكان كار و متكدي خارجي 
و رد مرز كردن آنها خلاف قانون اس��ت، گفت: معضل تكدي گري كودكان بايد ريشه يي بررسي 
شود و هر گونه برخورد قهرآميز و سلبي با آنها ممنوع است.  او با بيان اينكه در طرح ساماندهي 
بايد حقوق كودكان رعايت شود، افزود: با برخوردهاي سلبي نه تنها ساماندهي كودكان به نتيجه 
نمي رس��د بلكه تبعات ناشي از آن دامنگير كش��ور مي شود كه نمي توان براي رفع آنها چاره يابي 
كرد.  كمالي پور با تاكيد بر ضرورت ساماندهي كودكان كار و متكدي، ادامه داد: به طور قطع تمام 
كودكان كار و متكدي ايراني و غيرايراني بايد جمع آوري و س��اماندهي شوند اما جمع آوري بايد 
اصلاح گونه باشد نه اينكه غيركارشناسانه آنها را دستگير و براي عودت به كشورشان به اردوگاه ها 
هدايت كنند به گونه يي كه خانواده ها از وضعيت آنها بي اطلاع باشند به طور قطع اگر اين موضوع 
صحت داشته باشد تبعات داخلي و خارجي زيادي را به دنبال خواهد داشت.  اين نماينده مردم 
در مجلس دهم با تاكيد بر اينكه مسوولان مرتبط با طرح ساماندهي كودكان كار و متكدي بايد 
در رابطه با اجراي نامناسب اين طرح پاسخگو باشند، به خانه ملت گفت: بهتر بود دستگاه ها پيش 
از دس��تگيري كودكان و فرستادن آنها به اردوگاه اطلاع رساني و خانواده ها را در جريان امور قرار 
مي دادند، به طور قطع اگر در جريان ساماندهي كودكان تخلفاتي صورت گرفته باشد بايد عاملان 
تخلف مورد پيگرد قانوني قرار گيرند. عضو هيات رييس��ه كميس��يون قضايي وحقوقي مجلس 
شوراي اسلامي، با تاكيد بر اينكه تكدي گري كودكان مي تواند مولد ساير آسيب ها باشد، تصريح 
كرد: اغلب كودكاني كه به تكدي گري مش��غولند به صورت باندي و گروهي فعاليت مي كنند و 
توسط مافيا به اين سمت و سو روي آورده اند بنابراين بهتر است مافيا شناسايي و برخورد با آنها 

در دستور كار نيروي انتظامي و دستگاه قضا قرار گيرد. 

به گفته يكي از فعالان حوزه گردش��گري در حال حاضر ۶هزار شركت گردشگري در 
ايران فعاليت مي كنند كه از اين تعداد ۴هزار ش��ركت فقط در تهران حضور دارند و فقط 
10درصد آنها به صورت الكترونيكي كار مي كنند. گفته مي شود كه هر گردشگر خارجي 
به ميزان 1200 دلار ارز وارد كش��ور مي كند در حالي كه ايران در زمينه جذب گردش��گر 
خارجي رتبه ۹8 در ميان كش��ورهاي دنيا را دارد.  به گزارش »تعادل« روز گذش��ته در 
نشستي خبري تحت عنوان »گردشگري الكترونيك، چشم اندازها و زيرساخت ها« يكي از 
فعالان اين عرصه به رتبه جهاني ايران، ميزان گردشگران داخلي و خارجي و مقايسه آن 
با تركيه، ميزان اشتغال زايي، تعداد و نوع خدمات شركت هاي گردشگري در ايران و تهران 
اش��اره كرد.  ساسان نايب موسس شركت فلايتيو اظهار كرد: در ساليان اخير كه صنعت 
گردش��گري جاي خود را به صنعت الكترونيك داده است و در اين بين فعالان اين عرصه 
وظايف مهمي براي تغيير سيستم سنتي به سيستم مدرن و به روز و جهاني بايد ايفا كنند و 
در اين مسير بسياري از امورات عادي را تغيير دهند.  اين فعال بازار گردشگري خاطرنشان 
كرد: رتبه صنعت گردشگري الكترونيك در گردشگري دنيا 85 درصد است كه اين موضوع 
در ايران 15درصد است اما در دو سال اخير رشد قابل توجهي داشته است به طوري كه در 
سال ۹۴ صنعت گردشگري الكترونيك در ايران از 2درصد به ۴درصد رسيده و در نهايت 
قرار اس��ت در پايان سال جاري براساس پيش بيني ها به 20درصد برسد.  وي گفت: رتبه 
ايران در بين كشورهاي در حال جذب گردشگر كه هم اكنون در دنيا 150 كشور مشغول 
فعاليت در عرصه گردش��گري هستند ۹8 است ضمن اينكه اين رتبه در بخش گردشگر 
ورودي به دس��ت آمده اس��ت.  نايب افزود: 8درصد از تعداد كل گردش��گران، گردشگران 
خارجي هستند كه به ايران مي آيند و ارزآوري آنها براي كشورمان بسيار اهميت دارد اما 

متاسفانه ۹2درصد از گردشگران هم از ايران خارج مي شوند. 

رتبه 9۸ ايران در جذب گردشگر برخورد قهرآميز  با كودكان كار ممنوعوجود ۱۸00 نقطه حادثه خيز در جاده  ها
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تغيير ساعت كار يا تجويز تاخير؟
گروهراهوشهرسازيزهرهعلامي

در حال��ي ك��ه محس��ن پورس��يدآقايي مع��اون 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري ته��ران، از موافقت 
هيات وزي��ران با طرح تغيير س��اعات اداري كارمندان 
در دو هفت��ه آغازين مهرماه خبر داده اس��ت، به نظر 
مي رس��د كه هيات دولت با وجود ابلاغ بخش��نامه از 
سوي معاون اول رييس جمهوري در اين زمينه، تمايل 
چندان��ي براي اجراي اين طرح ندارد، زيرا دبير هيات 
دولت در واكنش به رسانه يي شدن اين خبر اعلام كرد 
كه هيچ گونه تغييري در ساعت كار دستگاه ها، بانك ها 
و شركت ها ايجاد نمي ش��ود و صرفا تاخيرات اين دو 

هفته تا ساعت ۹ مجاز شمرده مي شود. 
محس��ن حاجي ميرزايي دبير هي��ات دولت، درباره 
موافق��ت هيات وزيران با تغيير س��اعات آغ��از به كار 
ادارات دولت��ي در دو هفته اول مهرم��اه، مي گويد: در 
اصل اين بخشنامه يك مساعدت به كارمنداني است كه 
دانش آموز دارند تا رفت و آمد خود و فرزندان شان را در 
روزهاي اول ماه مهر و ترافيك اين روزها مديريت كنند. 
به گزارش »تعادل«، طرح تغيير ساعت آغاز به كار 
ادارات دولتي كه از س��وي شهردار تهران مطرح شده 
باتوجه به افزايش تقاضاي س��فرهاي شهري از اول تا 
پانزدهم مهرماه اجرايي مي شود، البته ناگفته نماند كه 
اجراي اين طرح، چندان از سوي كارشناسان ترافيك 
ش��هري تاييد نمي ش��ود، زيرا آنها اج��راي اين طرح 
را، راه حل��ي مقطعي ب��راي مديريت ترافيك پايتخت 
طي دوهفت��ه ابتدايي مهر ماه مي دانن��د و معتقدند 
كه مس��وولان ش��هري بايد به دنبال كاهش سفرهاي 
درون ش��هري باش��ند و اي��ن تصميم��ات نمي تواند 

گزينه يي موثر براي حل اين معضل پايتخت باشد. 

پرهيزازانجامسفرهايغيرضروري
محس��ن پورس��يدآقايي معاون حم��ل و نقل و 
ترافيك ش��هرداري ته��ران، اظه��ار مي كند: هيات 
وزيران بحث شناور شدن شروع ساعات كار ادارات 
را از ۹ صبح پذيرفته است و به زودي به تمام نهادها 

بخشنامه مي شود. 
وي ب��ا بي��ان اينك��ه از ش��نبه 6 صب��ح تم��ام 
فرماندهان اصلي موضوع��ات ترافيكي براي رصد و 
رفع مش��كلات احتمالي ترافي��ك پايتخت در مركز 
كنترل ترافيكي ش��هر تهران حض��ور دارند، تاكيد 
مي كن��د: با توجه به تم��ام تصميم گيري هاي انجام 
ش��ده، از مردم مي خواهيم ب��راي مديريت ترافيك 
اول مهرماه همكاري لازم را با دس��ت اندركاران اين 
حوزه داش��ته باشند و تا آنجا كه مي توانند از انجام 
س��فرهاي غيرض��روري خود در هفت��ه اول مهرماه 
بپرهيزن��د. به گفته معاون حم��ل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري تهران، طبق بررسي هاي انجام شده در 
هفت��ه اول مهر ش��اهد پيك ترافيك��ي صبحگاهي 

و عصرگاه��ي باب��ت ت��ردد كارمن��دان، والدي��ن و 
دانش آموزان و دانشجويان به مراكز علمي و مدارس 
هس��تيم كه مي��زان ترافيك صبحگاه��ي به دليل 

همزماني اين ترددها بسيار بيشتر است. 
وي با بيان اينك��ه بعدازظهرها هم پيك زيادي 
در بازگشت كارمندان و دانش آموزان به سمت مبدا 
وج��ود دارد، مي گويد: از س��وي ديگر بخش عمده 
ترافي��ك عصرگاهي و ش��بانگاهي ش��هر تهران به 
خاط��ر همزماني دهه اول مهرماه با دهه اول محرم 
اس��ت كه اين همزماني حجم ترافيك را در س��طح 
ش��هر بيش��تر مي كند به همين دليل از شهروندان 

مي خواهيم سفرهاي غيرضروري نداشته باشند. 
پورس��يدآقايي بي��ان مي كند: در ص��ورت عدم 
اس��تفاده از سرويس مدارس در رس��اندن فرزندان 
خود ب��ه مدارس حتم��ا از توقف دوبله، س��وبله يا 
حاش��يه يي مقابل م��دارس جلوگيري كنند و حتي 
در صورت امكان با فاصله بيشتري از مقابل مدرسه 
توق��ف كنند، از س��وي ديگر با س��ازمان آموزش و 

پرورش ش��هر ته��ران و انجمن اولي��ا و مربيان نيز 
توافق ش��ده اس��ت كه از روز اول سرويس مدارس 

بدون مشكل كار خود را انجام دهد. 
معاون شهردار تهران با تاكيد بر اينكه كمك والدين 
در كاهش ترافيك بس��يار موثر اس��ت، ادامه مي دهد: 
مديران مجموعه هاي داخل ش��هرداري و نمايندگان 
پليس راهور تهران بزرگ، آموزش و پرورش، اورژانس 
تهران، فرمانداري و استانداري در ستاد استقبال از مهر 
حضور دارند تا در صورت لزوم دس��تورات و تمهيدات 
ويژه يي را براي مه��ار و كنترل ترافيك اول مهرماه و 

خدمت رساني به شهروندان داشته باشيم. 

كاهشسفرهايدرونشهري
مسعود مهاجر كارش��ناس ترافيك شهري ، درباره 
تصميم جديد ش��هرداري براي شناورس��ازي ساعت 
آغ��از به كار ادارات دولتي ب��ه »تعادل« مي گويد: اين 
اقدام ممكن است در دو، سه روز ابتدايي اجراي طرح، 
اثرگذار باش��د اما تداوم آن در دوهفته نمي تواند تاثير 

چنداني بر ترافيك پايتخت داشته باشد. 
مهاجر مي افزايد: شناورسازي ساعات آغاز به كار 
ادارات دولت��ي، در دو هفت��ه مي تواند موجب تغيير 
الگ��و كار ميان كارمن��دان، نهادها و س��ازمان هاي 
دولتي ش��ود و اين احتمال وجود دارد كه آسيب ها 
و زيان هاي مالي اين سلس��له تغييرات در بازار كار، 

محاسبه نشده باشد. 
وي ادامه مي دهد: در ايران براي معضل ترافيك 
به دنبال اجراي راه حل هاي مقطعي هستيم كه اين 

راه حل ها در طولاني مدت نمي تواند اثرگذار باشد. 
به گفته مهاجر، س��الانه در اول مهر ماه، حدود 
300 ت��ا 500هزار خ��ودرو به تع��داد خودروهاي 
پايتخت اضافه مي شود كه تنها اقدام مفيدي كه در 
اي��ن زمينه مي توان انجام داد، كاهش تعداد رفت و 

آمدهاي درون شهري است. 
اين كارش��ناس ح��وزه ترافيك ش��هري اظهار 
مي كن��د: آم��وزش و پرورش بايد س��ختگيري هاي 
بيشتري در زمينه ثبت نام دانش آموزان اعمال كند 

و هر دانش آموزي بايد در مدارس محله خود ثبت نام 
كند و اج��ازه ثبت نام در م��دارس محله هاي ديگر را 
نداشته باش��د. مهاجر بيان مي كند: در ايالات متحده 
امري��كا، دانش آم��وزان فقط در م��دارس محله خود 
مي توانند ثبت ن��ام كنند و در صورت��ي كه تمايل به 
ثبت نام در مدارس محلات ديگر را داشته باشند، بايد 
ب��ه آن محله نقل مكان كنن��د. در حالي كه در ايران، 
برخي دانش آموزان مناطق ش��مالي شهر در مدارس 

مناطق مركزي پايتخت ثبت نام مي كنند يا بالعكس. 
وي با اش��اره به اهميت ب��ه كارگيري راهكارهايي 
براي كاهش تعداد سفرهاي درون شهري دانش آموزان 
مي گويد: باتوجه به اينك��ه اقدام مثبتي براي كاهش 
تعداد خودروهاي شخصي انجام نمي شود، بايد به دنبال 

كاهش سفرهاي درون شهري باشيم. 
اين كارشناس حوزه ترافيك شهري ادامه مي دهد: 
ب��ا افزايش تع��داد خودروهاي ش��خصي، محل عبور 
خودروهاي عمومي كاهش مي يابد ضمن اينكه تعداد 
اتوبوس ها هم به اندازه نياز افزوده نمي شود و درصورت 
افزاي��ش هم،  فضايي براي عبور و م��رور اتوبوس هاي 

اضافه شده در شهر وجود ندارد. 
مهاج��ر تصريح مي كن��د: اقدام ش��هرداري براي 
شناورس��ازي ساعت آغاز به كار ادارات دولتي، راهكار 
مناسبي نيست و تاثيرات دامنه دار و موثري بر ترافيك 

شهري ندارد. 
وي پيش��نهاد مي ده��د: همان گون��ه ك��ه اجراي 
طرح دولت الكترونيك توانس��ت در كاهش سفرهاي 
درون شهري مفيد باشد، سختگيري آموزش و پرورش 
مبني بر ثبت نام دانش آموزان در مدارس محل سكونت 

دانش آموزان هم مي تواند موثر باشد. 

شناورسازيدرسالتحصيلي
اگرچه مس��عود مهاجر، تغيير ساعت آغاز به كار 
ادارات دولت��ي براي مديري��ت ترافيك پايتخت در 
اوايل مهرم��اه را بي اثر مي داند، بهرام فريور صدري 
كارشناس حوزه ترافيك موافق اين اقدام شهرداري 
است و به »تعادل« مي گويد: آغاز ساعت كار ادارات 
از ۹ صب��ح مي تواند ب��ه كاهش ترافي��ك پايتخت 
كمك كند زيرا اوج ترافيك صبح س��اعت 8 اس��ت 
و باتوج��ه به اينكه تعداد بس��ياري از كارمندان، در 
روزه��اي ابتدايي مهر فرزندان خ��ود را به مدارس 
مي رس��انند اين تصمي��م مي توان��د در افت حجم 

ترافيك صبحگاهي كمك كند. 
صدري مي افزايد: اي��ن اقدام در كاهش ترافيك 
عصرگاهي هم موثر اس��ت و مي توان��د در روزهاي 

آغازين مهر، نظم بهتري را در شهر برقراركند. 
به گفته وي، اين طرح مي تواند در ۹ ماه س��ال 
تحصيلي هم ادامه يابد تا شاهد كاهش بار ترافيكي 

شهر در ساير ماه هاي سال هم باشيم. 

لزومراهاندازي
۱۷خطجديدمترو

عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران، 
گفت: براس��اس جمعيت كنوني تهران ميزان خطوط 

مترو بايد از 8 خط به ۲5 خط افزايش يابد. 
به گزارش مهر، مجيد فراهاني كمبود دسترس��ي 
ش��هروندان ب��ه امكان��ات حم��ل و نق��ل عمومي را 
مهم تري��ن عامل ب��روز ترافيك و در پي آن ش��دت 
گرفتن آلودگي هوا در پايتخت دانس��ت و گفت: اگر 
ش��هروندان براي تردد در ش��هر نيازمند استفاده از 
خودرو ش��خصي نباشند، بي ش��ك ترافيك در تهران 
معناي��ي ندارد، بنابراين يكي از مهم ترين چالش هاي 
پيش روي مديريت ش��هري حل معضلات ناش��ي از 
ميزان دس��ترس پذيري وس��ايل حمل و نقل عمومي 
اس��ت كه رابطه مس��تقيمي با مي��زان ترافيك دارد.  
عضو ش��وراي ش��هر تهران ب��ا تاكيد ب��ر اينكه همه 
كش��ورهاي دني��ا براي ح��ل ترافيك به اين مس��اله 
محوري توج��ه كرده اند كه ميزان دس��ترس پذيري 
خطوط مترو و ساير وسايل حمل و نقل عمومي را تا 
حد ممك��ن افزايش دهند، تصريح كرد: اگر تهران را 
با ساير ش��هرهاي دنيا مقايسه كنيم، درمي يابيم كه 
س��رانه اتومبيل هر خانواده در تهران نسبت به ساير 
كلان ش��هرهاي جهان بسيار كمتر اس��ت، اما ميزان 

ترافيك بسيار بيشتر است. 
وي ادام��ه داد: يكي از مهم ترين دلايل وجود اين 
ترافيك در تهران اس��تفاده غلط از خودرو ش��خصي 
است كه علت آن نيز عدم دسترسي آسان و سريع به 
ايستگاه هاي مترو در سراسر شهر است، چراكه تهران 

امروز به بيش از ۲5 خط مترو نياز دارد. 
فراهاني با يادآوري اينكه فرهنگ عدم اس��تفاده از 
خودرو شخصي در كش��ور ما جا نيفتاده است، متذكر 
ش��د: برنامه ريزي س��اخت 8 خط مت��رو كنوني تهران 
مصوب س��ال 80 اس��ت يعني ۱6 سال پيش، اما حال 
و هوا و ميزان جمعيت كنوني تهران ايجاب مي كند كه 
برنامه ريزي جديدي در دستور كار قرار بگيرد و ميزان 
خطوط حداقل به ۲5 خط افزايش يابد تا ش��هروندان 

نيازي به استفاده از خودرو شخصي نداشته باشند. 
عضو ش��وراي پنجم ش��هر تهران به كارگيري ساير 
روش ه��ا براي توس��عه حمل و نق��ل عمومي همچون 
ساخت خطوط تراموا، مونوريل و اجراي طرح ال.آر.تي 
را از ديگر راهكاره��اي موثر در حذف ترافيك از چهره 
پايتخت برشمرد و گفت: متاسفانه هنوز در اين زمينه ها 
شاهد توسعه چنداني نيستيم. در صورتي كه باتوجه به 
حجم ترافيك شهر تهران نياز به توسعه اين وسايل نيز 

خودنمايي مي كند. 

انتصابيكزنبهعنوان
معاونشهردارتهران؟

عضو هيات رييسه شوراي اسلامي شهر تهران، ري 
و تجريش، گفت: امكان دارد يكي از معاونان شهردار از 
ميان زنان انتخاب ش��ود.  زهرا نژادبهرام در گفت وگو با 
فارس، گفت: به تازگي شهردار تهران در جلسه يي كه با 
اعضاي شورا داشتند، استفاده از زنان و جوانان را مطرح 
كردند و گفتند چند نفر را براي استعلام مطرح كرديم. 
وي با اشاره به اينكه خبرهاي خوبي در اين خصوص 
در راه اس��ت، گفت: امكان دارد يكي از معاونان شهردار 
نيز از بانوان باش��د.  نژادبهرام با اشاره به اينكه تاكنون 
شهردار تهران 6 نفر از معاونان خود را معرفي كرده است 
و 3 مع��اون ديگر هنوز معرفي نش��ده اند، گفت: بعضي 
ش��هرداران مناطق نيز هنوز انتخاب نشده اند كه امكان 
انتخاب چند نفر از زنان در پس��ت ش��هرداري منطقه 

وجود دارد. 

دفنامواتپايتخت
فقطتاسال9۸دربهشتزهرا

مديرعامل س��ازمان بهش��ت زهرا )س( با اش��اره 
ب��ه اينكه روزانه بال��غ بر ۱۷0 جنازه در غس��الخانه 
شست وشو مي شوند، گفت: براساس آخرين وضعيت 
ظرفيت بهش��ت زهرا )س( تا پايان سال ۹8 به پايان 

مي رسد.
اكبر توكلي در گفت وگو با تس��نيم اظهار كرد: در 
حال حاضر در هيچ يك از قطعات بهش��ت زهرا )س( 
فعاليت عمراني و س��اماندهي قب��ور انجام نمي گيرد. 
ش��هرداري بهش��ت زهرا )س( براس��اس برنامه ريزي 
انجام ش��ده اقدام��ات خود را انج��ام داده و در حال 
حاض��ر ني��ز مراحل احداث پ��ل روبه روي س��ازمان 
بهش��ت زهرا )س( رو به پايان اس��ت و ب��ه زودي به 

بهره برداري خواهد رسيد. 
توكلي با اشاره به اينكه روزانه ۱۷0 تا ۲00 جنازه 
در غسالخانه بهش��ت زهرا )س( شست وشو مي شوند، 
گفت: از اين تعداد ۲0 الي 30 درصد به شهرس��تان 
اع��زام مي ش��وند و مابقي در س��اير قطعات به خاك 

سپرده مي شوند. 
مديرعام��ل س��ازمان بهش��ت زهرا )س( گف��ت: 
ظرفيت بهش��ت زهرا )س(  براي خاكسپاري تا پايان 
۹8 به پايان خواهد رسيد و در حال حاضر نيز بيشتر 
فوت شدگان در قطعات جديد )300 به بالا( به خاك 
س��پرده مي ش��وند. توكلي بيان ك��رد: در هر يكي از 
قطعات جديد بهش��ت زهرا )س( 8 الي ۹ هزار جنازه 

به خاك سپرده مي شود. 

در شهر

معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي گفت: زماني كه از 
هر فردي كه خانه ندارد براي خانه دار شدن نام نويسي مي شود، حجم 
زياد تقاضاي غيرواقعي ايجاد مي ش��ود كه ممكن اس��ت از روستاها و 
ش��هرهاي اطراف در اين اسم نويس��ي تقاضايي را ثبت كنند بنابراين 

مسكن مهر باعث افزايش بي رويه حاشيه نشيني شد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، حامد مظاهريان 
درباره تفاوت مسكن اجتماعي با مسكن مهر گفت: مسكن  اجتماعي 
براي محرومان و كس��اني اس��ت كه حمايتي نيس��تند و خودش��ان 
نمي توانند براي مساله تامين مسكن خود اقدامي انجام دهند، مسكن 
 مهر هم به نوعي مس��كن اجتماعي اس��ت ولي با سياس��ت متفاوت 
و اش��تباه انجام ش��ده اس��ت.  وي ادامه داد: مسكن اجتماعي بخش 
عمده اش كمك به پرداخت اجاره و وديعه مس��كن و بخش��ي هم به 
ساخت اختصاص پيدا مي كند، اين طرح سالانه ۱00هزار خانوار را به 
مدت 5 سال تحت پوشش قرار مي دهد.  مظاهريان افزود: 4سال است 
كه قيمت مسكن پايين تر از نرخ تورم است و خريداران واقعي در بازار 
حضور پيدا مي كنند و اين خبر خوبي براي خريداران واقعي مس��كن 
است.  وي ادامه داد: بايد درصد افزايش قيمت مسكن را با تورم سالانه 
مقايسه كرد، اگر افزايش قيمت مسكن پايين تر از نرخ تورم باشد، نشان 
مي دهد كه اين بازار خالي از دست سفته گران است و خريداران واقعي 

وارد اين بازار شده اند كه هم اكنون اينگونه است. 
مظاهري��ان درباره تحولات چند ماه اخير بازار مس��كن ادامه داد: 
قيمت مسكن و تعداد معاملات انجام شده را مي توان پيش نشانگرهاي 
رون��ق و ركود ناميد. افزايش قيمت مس��كن در تهران در پايان مرداد 
ماه س��ال جاري نس��بت به دوره مشابه س��ال قبل حدود 5.6 درصد 
بوده اس��ت در اين مقطع ميانگين قيمت ي��ك مترمربع آپارتمان در 
تهران 4.65ميليون تومان گزارش شده است. شايد در مناطق مختلف 
اين رقم متفاوت باش��د ولي اين ميانگين افزايش در كل كش��ور هم 
رخ داده اس��ت.  به گفته اين مقام مس��وول با توجه به اينكه افزايش 
قيمت 5.6 درصد و تورم حدود ۱0درصد است پس هنوز بازار مسكن 
سودده نيس��ت.  معاون مسكن و س��اختمان وزارت راه و شهرسازي 

افزود: سياس��ت وزارت راه و شهرس��ازي بر اين است كه طرف تقاضا 
را تقويت كند. صندوق پس انداز مسكن  يكم بهترين ايده يي است كه 
در اين راستا شكل گرفته است. نرخ سود اين تسهيلات در بافت هاي 
 فرسوده شهري 8 درصد و در ديگر مناطق شهري ۹.5درصد است كه 

پايين ترين بهره يي است كه بانك ها براي وام در نظر مي گيرند. 
وي اظهار كرد: قبل از سال ۱3۹۲ وام مسكن ۲0ميليون تومان 
با نرخ س��ود بالا بوده و هم اكنون اين رقم به ۱60ميليون تومان با 
نرخ سود ۹.5درصد رسيده كه اتفاق مطلوب و قابل  توجهي است. 

افزايشمنابعمسكنازطريقسپرده
مظاهريان با بيان اينكه 3گروه متقاضي مسكن در جامعه داريم، 
گفت: يك گروه دو دهك بالايي هس��تند كه خودشان مي توانند 
مشكلش��ان را حل كنند. حدود 3دهك پايين جامعه هم مسكن 
 اجتماعي دريافت مي كنند، س��اير افراد گروهي هستند كه شغل 
دارن��د ولي نيازمند حمايت هس��تند. صندوق پس انداز مس��كن 
يكم بهترين مس��ير براي اين افراد است. پولي كه در اين صندوق 
سپرده گذاري مي شود بعد از 6 ماه به دو برابر مي رسد بنابراين اگر 
۱0ميليون تومان سپرده بگذاريد بعد از دو سال و نيم، منابع شما 
به حدود 60 ميليون تومان خواهد رس��يد.  وي سياست دولت را 
افزايش رقم و كاهش نرخ س��ود وام مس��كن عنوان كرد و گفت: 
دولت معتقد اس��ت مي��زان وام بايد 80 درصد قيمت مس��كن را 
بپوش��اند، بهره آن كاهش يابد و مدت  بازپرداخت وام افزايش پيدا 
كند كه در اين ميان بانك ها مش��كلاتي دارند كه آنها را در جهت 
اين سياست گذاري درست، محدود مي كند ولي همواره مردم اين 

خواست را مطالبه مي كنند. 
مع��اون مس��كن و س��اختمان وزارت راه و شهرس��ازي گفت: 
برنامه ريزي براساس منابع محدود شكل مي گيرد، اگر منابع محدود 
نبود نيازي به برنامه ريزي نبود اما درحال حاضر خواسته وزارتخانه 
اين است كه دوره سپرده گذاري در صندوق پس انداز يكم مسكن 

از 6 ماه به 5 ماه كاهش يابد. 

 عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي، در جريان ديدار با ژان 
باتيس��ت لوموئن دبير دولت فرانس��ه در امور اتحاديه اروپا و امور 
خارجه اين كشور، گفت: همزمان با اقدام نمايشي مجلس امريكا در 
ممنوعيت فروش هواپيما به ايران ۲ فروند  اي.تي.آر تا ۱0روز ديگر 
وارد كشور مي شود و نماينده ايرباس نيز امروز به تهران مي آيد تا 

مذاكرات قراردادي ايران با اين كمپاني وارد مرحله نهايي شود. 
ب��ه گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، آخوندي در 
ابتداي اين ديدار برجام را توافقنامه يي دانس��ت كه مورد استقبال 
دنيا قرار گرفت و گفت: مقامات ايران هميش��ه تعهد خود به برجام 
را اعلام كردند و خيلي خرسنديم كه در سطح اتحاديه اروپا شاهد 
تعه��د به برجام هس��تيم.  وي ب��ا بيان اينكه مناف��ع برجام منافع 
برد-برد اس��ت و شكس��ت برجام داراي عواقب پيش يني نشده يي 
براي كل دنياس��ت، تصريح كرد: ايران از فرانسه مي خواهد نسبت 
به تحولات و مسائل برجام اعلام نظر عمومي شود تا اين علامت به 
بازارهاي ايران و اروپا داده ش��ود كه اروپا و ايران قويا از اين توافق 

حمايت خواهند كرد. 
وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به اقدام اخي��ر مجلس امريكا در 
ممنوعيت فروش هواپيما به ايران گفت: اين اقدام هر چند بيشتر در 
حد يك اقدام نمايشي است و هيچ ارزش اجرايي تا اين لحظه ندارد اما 
از نظر رواني بر بازارهاي دنيا تاثير مي گذارد و از اين رو، ما علاقه منديم 
در سطح قراردادهاي هوايي ايرباس و  اي.تي.آر به فوريت علامت واقعي 
را به بازار در س��طح دنيا دهيم. خوش��بختانه ۲ فروند  اي.تي.آر ظرف 

۱0روز آينده به ايران مي آيد و اين علامت خوبي است.
وي همچنين از پيش��رفت مذاكرات قراردادي با ايرباس خبر داد و 
گفت: پنج شنبه گذشته علي اصغر فخريه كاشان، قائم مقام وزير در امور 
بين الملل در فرانسه بود و نمايندگان ايرباس امروز به ايران مي آيند تا 
بتوانيم مس��ائل باقي مانده را نهايي كرده و تصميم آخر را اعلام كنيم.  
آخوندي با اش��اره به پيشنهاد اعطاي وام از سوي فرانسه گفت: از اين 
پيشنهاد بسيار خرسنديم و بلافاصله پاسخ نهايي را خواهيم داد و در 

مورد شرايط آن با فرانسه مذاكره مي كنيم. 

ارتقاي۱۴رادارموجودوخريد۵رادار
وي ادام��ه داد: در حال حاضر ب��راي ارتقاي ۱4 رادار موجود و 
خريد 5 رادار مذاكرات ما با فرانسه در حال پيشرفت است و قاعدتا 
مي توانيم بلافاصله از اين تسهيلات بعد از اين توافق استفاده كنيم 
و هر طور شده بخش��ي از اين اعتبارات را در حوزه خريد هواپيما 
اس��تفاده نماييم تا به عنوان يك علامت پشتيباني فرانسه از خريد 
هواپيما اعلام ش��ود.  به گفته آخوندي، مبادلات ايران و فرانس��ه 
اكنون به رقم ۲ ميليارد دلار رس��يده و با اين حال ظرفيت مبادله 

بين دو كشور بيش از اين است.
آخوندي ادامه داد: ايران و فرانس��ه اكنون در موقعيتي هستند 
كه بتوانند از كليات عبور و روي چند موضوع خاص متمركز شوند، 
ضمن اينكه ايران آمادگي كامل دارد كه در جلسه مشترك آينده  
خود با وزير حمل و نقل فرانسه درباره  چند پروژه  مشخص گفت وگو 
كند.  وزير راه و شهرسازي گفت: ايران تمايل دارد درخصوص سه 
موضوع هوانوردي، ريلي و نوسازي جاده يي مذاكرات مشخصي را 
با فرانس��ه داشته باشد. در بخش نوسازي ناوگان جاده يي نوسازي 
65هزار كاميون در ايران كه در حال حاضر دو برابر نرمال گازوييل 
مصرف مي كنند، در دستور كار قرار دارد. متاسفانه اين كاميون ها 
آلودگي زيس��ت محيطي بسيار زيادي دارند و باتوجه به كنفرانس 
پاريس، ايران علاقه مند است كه با اعطاي اعتبار مشخصي از سوي 

فرانسه اين نوسازي انجام شود. 
آخوندي با اشاره به موضوع فعال  كردن يك كريدور ريلي گفت: 
ميزان كالايي كه بين چين و اروپا جابه جا مي شود قابل توجه است 
و در حال حاضر ريل از چين از طريق ايران به اروپا وصل است ولي 
ايران از اين مسير استفاده نمي كند. ما علاقه مند به فعال كردن اين 
كريدور ريلي هستيم و پيش��نهاد مي دهم مدير پروژه يي از طرف 

ايران و فرانسه براي فعال شدن اين كريدور انتخاب شود. 
وزير راه و شهرسازي افزود: اين كريدور كاملا اقتصادي است 
و مي ش��ود درخصوص ارقام اقتصادي و امتي��ازات اين كريدور 

بحث شود. 

دبيردولتفرانسهدراموراتحاديهاروپاباآخونديديداركرد

جزئياتمرحلهنهاييمذاكرهباايرباسوخريد۱9رادار
معاونوزيرراهوشهرسازي:

مسكنمهرباعثافزايشبيرويهحاشيهنشينيشد

اخطارابلاغيهسندرهني
بدين وس��يله به خانم خديجه قاسمي فرزند يونس شناسنامه ش��ماره 4486 به شماره كد ملي 006۱۱5۱3۲۷ 
ابلاغ مي شود كه بانك توسعه تعاون شعبه ساوه به استناد سند رهني شماره 83۹8۹ دفتر ۲ ساوه جهت وصول 
مبل��غ ۱/۹۱۱/550/684 ريال تا تاريخ ۱3۹6/3/۱۷ به انضمام خس��ارت تأخير متعلق��ه و از تاريخ مذكور تا روز 
تس��ويه كامل بدهي طبق مقررات عليه ش��ما اجرائيه صادر نموده و پرونده اجرائي به كلاس��ه ۹600۱4۱ در اين 
اداره تش��كيل ش��ده و طبق گزارش مورخ ۹6/5/۱4 مأمور، محل اقامت شما به ش��رح متن سند شناخته نشده، 
ل��ذا بنا به تقاضاي بس��تانكار طبق ماده ۱8 آئين نامه اجرا مف��اد اجرائيه فقط يك مرتبه در يكي از روزنامه هاي 
كثير الانتش��ار محلي آگهي مي ش��ود و چنانچه ظرف مدت ده روز از تاريخ اين آگهي كه روز ابلاغ محسوب مي 
گردد، نس��بت به پرداخت بدهي خود اقدام ننماييد، مورد وثيقه مندرج در س��ند رهني فوق با تقاضاي بستانكار 
پس از ارزيابي از طريق مزايده فروخته و از حاصل فروش آن طلب بستانكار و حقوق دولتي استيفا خواهد شد.
رييسادارهثبتواسنادواملاکرباطكريم-منوچهركاظماصلاني-مالف/۱3۵۴

آگهيماده3قانونتعيينتكليفوضعيتثبتيواراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي
نظر به اينكه به اس��تناد مفاد راي شماره ۱3۹66030۱0۲۲003۹60 مورخ ۹6/5/۲۹ هيئت رسيدگي به اسناد 
عادي مس��تقر در اداره ثبت اسناد و املاك شهرس��تان رباط كريم برحسب ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت 
ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مبني بر تاكيد انتقال عادي و تصرفات مالكانه متقاضي بهلول ثابتي 
قرخلو فرزند س��ليمان بشماره شناسنامه ۱3 صادره از تكاب نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين با بناي احداثي 
به مساحت ۹5/۱۹ متر مربع به پلاك... فرعي مفروز و مجزي شده قسمتي از پلاك 80۷ فرعي قطعه...تفكيكي از 
۱4۷ اصلي واقع در قريه رباط كريم حوزه ثبتي شهرستان رباط كريم از مالكيت رسمي باقر اولنگ محرز گرديده 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهي ميش��ود، در صورتيكه ش��خص يا اش��خاص 
نس��بت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باش��ند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تس��ليم و رس��يد اخذ نمايد تا به دادگاه صالحه احاله و اقدامات موكول به ارائه 
حكم قطعي دادگاه گردد. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالكيت صادر خواهد شد و در هر حال صدور سند مالكيت جديد مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاريخ انتشار نوبت اول:۹6/6/۲8                    تاريخ انتشار نوبت دوم: ۹6/۷/۱۲
كفيلادارهثبتاسنادرباطكريم-ابوالفضلمحمدحسيني– مالف/۱3۵۴

اخبارحملونقل
نقصفني؛عاملسقوطاتوبوسبهدرهجاجرود

مدي��ركل دفتر ايمني و ترافيك س��ازمان راهداري درباره حادثه اخير س��قوط 
اتوبوس به دره جاجرود گفت: اتوبوس ۲00 متر قبل از سقوط به دره ترمز مي برد 
و در يك��ي از پيچ ها با وجود تلاش راننده، پس از برخورد به نيوجرس��ي و حركت 

روي آن، به دره سقوط مي كند. 
جواد هدايتي در گفت وگو با فارس اظهار كرد: اين اتوبوس كه از كرج به سمت 
س��اري حركت كرده بود، در س��اعت ۱۲ ش��ب از مبدا صورت وضعيت مي گيرد و 
به س��مت تهران حركت مي كند تا به مقصد س��اري مسافران را جابه جا كند، پس 
از  خ��روج از ترمينال ش��رق ح��دود ۲0 دقيقه بعد نزديك ب��ه جاجرود در يكي از 
پيچ هاي جاده يي، دچار حادثه مي ش��ود كه ۱۱نفر فوت مي كنند و حدود ۲۷ نفر 

مصدوم مي شوند. 
مديركل دفتر ايمني و ترافيك س��ازمان راه��داري اظهار كرد: در اين تصادف، 
راننده از نظر كارت هوش��مند، كارت س��لامت و خودرو از نظر كارت هوش��مند و 
معاينه فني مشكلي نداشته و در واقع راننده و خودرو هر دو صلاحيت را داشته اند. 
هدايتي افزود: طبق آنچه از تحقيقات به دست آمده ، اتوبوس از كرج كه حركت 
كرده، مش��كل فني نداشته اس��ت، ضمن آنكه در پايانه ش��رق هم توقف و دوباره 
حرك��ت مي كند، اما ۲00 متر قب��ل از وقوع اين تصادف، راننده متوجه مي ش��ود 
كه وس��يله نقليه ترمز ندارد )ترمز بريده است( و چون جاده پيچ هاي زيادي دارد، 

راننده تلاش كرده اس��ت با دنده س��نگين و ترمزدس��تي اتوبوس را هدايت كند تا 
اينكه به جايي مس��طح برس��د، اما در يكي از پيچ ها، خودرو  پرايد  از مقابل تغيير 
جهت مي دهد، بنابراين راننده اتوبوس را به منتهي اليه س��مت راست جاده هدايت 
مي كند كه با نيوجرسي ها برخورد مي كند، اتوبوس روي نيوجرسي سوار مي شود و 
6 متر روي آن حركت مي كند و س��پس به داخل دره يي پرت مي شود كه 80 متر 
عمق دارد.  وي با اش��اره به اينكه  اتوبوس اين حادثه در س��ال ۱385 ساخته شده 
اس��ت، افزود: اين خودرو از زمان حركت مش��كل فني نداشته است. زيرا در طول 
مسير ترمزهاي زيادي گرفته و عمل كرده است، همچنين در جاده جاجرود و قبل 

از وقوع حادثه، پيچ هاي زيادي بوده كه ترمز آنجا عمل كرده است. 
بنا بر اين گزارش، اين حادثه بامداد روز سه ش��نبه ۲۱ش��هريور ماه و در زمان 
حركت اتوبوس مسافربري از كرج به سمت ساري در جاده قديم  جاجرود  در محور 

تهران-پرديس، ۲ كيلومتر مانده به پليس راه  جاجرود  رخ داد. 

اعلامبرندهمناقصهترمينالايرانشهردربهمنماه
قائم مق��ام وزير راه و شهرس��ازي گفت: طرح جامع ترمينال مس��افري فرودگاه 
امام)ره( تهيه ش��ده و مناقصه انتخاب س��رمايه گذار اين پروژه در حال اجراس��ت 
و برگزار كنندگان مناقصه در حال ارزيابي وضعيت ش��ركت كنندگان هس��تند و تا 

بهمن ماه برنده مناقصه اعلام مي شود. 

اصغر فخريه كاش��ان در گفت وگو با ايلنا، با اش��اره به توس��عه ش��هر فرودگاهي 
حض��رت امام، ادامه داد: با تبديل ش��هر فرودگاهي به منطق��ه آزاد، امكان جذب 
س��رمايه گذاري در اين منطقه افزايش مي يابد، تاكنون سرمايه گذاران متعددي از 
كش��ورهاي مختلف براي سرمايه گذاري در ترمينال ايرانش��هر فرودگاه امام اعلام 

آمادگي كرده اند. 
فخريه كاشان همچنين درباره ادامه ساخت پروژه ترمينال سلام در فرودگاه امام 
اظهار كرد: نظر شركت مشاور هلندي پروژه توسعه شهر فرودگاهي امام بر افزايش 
ظرفي��ت اين ترمينال بود چراكه پيش بيني ش��ده تا بهره برداري از بخش هاي اول 

ترمينال ايرانشهر بر ترافيك اين فرودگاه اضافه مي شود. 
وي ادامه داد: بنابراين تصميم گرفته ش��د ظرفيت ترمينال سلام به 5 ميليون 

نفر افزايش يابد و ادامه ساخت اين پروژه ازسر گرفته شد. 
فخري��ه از معرفي مديرعامل منطقه آزاد ش��هر فرودگاهي امام خميني تا چند 
روز آينده خبر داد و گفت: اين فرد به عنوان معاون شركت فرودگاهي و مديرعامل 

منطقه آزاد شهر فرودگاهي امام خميني به زودي مشغول به كار مي شود. 
اين مقام مس��وول با تاكيد بر اينكه منطقه آزاد ش��هر فرودگاهي امام خميني 
زيرمجموعه ش��وراي عالي مناط��ق آزاد نخواهد بود، گفت: قانون اجازه تاس��يس 
منطقه آزاد مستقل را داده و وزارت راه و شهرسازي براساس قانون اقدام به ايجاد 

اين منطقه آزاد مستقل كرده است. 

متنبخش�نامهمعاوناولدربارهتغييرساعاتاداراتدولتيبهاين
شرحاست:

باتوجهبهآغازسالتحصيلي۱39۷-۱396وبرايمديريتتقاضاي
سفرهايشهريوكاهشزمانناشيازترافيكسنگيندرمعابراصلي

وش�ريانيش�هرتهران،كليهدس�تگاههاياجراييوبانكهايش�هر
تهرانمجازندازاولتاپانزدهممهرماهس�الج�اريدرصورتتاخير
كارمندانخودتاس�اعت)9(صبح،تاخيرمزب�وررامجازتلقيكنندو
درصورتلزومساعاتتاخيررابهعنوانمرخصيساعتيمنظوردارند.

متنبخشنامهمعاوناولدربارهتغييرساعاتاداراتدولتي
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صنعت، معدن و تجارت14
 دستور وزير صنعت

براي تعيين سهم خودروها

ايس�نا| وزير صنعت، معدن و تج��ارت به معاون 
ام��ور صنايع خود دس��تور داد هر چ��ه زودتر كميته 
بررس��ي تلفات جاده يي مركب از دستگاه هاي مسوول 
براي بررسي س��هم مراكز صنعتي در تلفات جاده يي 
را تش��كيل ده��د. اي��ران در زمينه س��وانح و تلفات 
جاده يي يك��ي از بالاترين آمارها را دارد به گونه يي كه 
س��الانه تعداد زيادي از شهروندان در اين سوانح دچار 

آسيب ديدگي مي شوند.
در اين ش��رايط وزير صنعت، مع��دن و تجارت در 
نامه يي به معاون خود خواس��تار بررس��ي سهم مراكز 
صنعتي در تلفات جاده يي ش��ده است. در نامه محمد 
ش��ريعتمداري در اين زمينه آمده اس��ت: »باتوجه به 
فرمايش��ات رهبر معظم انقلاب مبني بر تعيين سهم 
ه��ر يك از مراكز صنعتي و ني��روي انتظامي و وزارت 
راه در تلف��ات جاده يي فورا كميته مش��تركي مركب 
از خودروسازان، قطعه س��ازان، سازمان ملي استاندارد 
و ني��روي انتظامي و آن معاونت تش��كيل و در تعيين 
همه علل مربوط ب��ه مراكز صنعتي در افزايش تلفات 
و معلوليت ه��اي جاده يي و برنامه زمانبندي روش��ن 
ب��راي رفع كامل نواقص مربوطه اقدام و گزارش برنامه 

عملياتي مذكور را به اينجانب ارائه كنيد.«

 ايران خودرو
 خودرو برقي توليد مي كند

تسنيم| يك مقام ش��ركت ايران خودرو گفت اين 
ش��ركت در حال برنامه ريزي ب��راي توليد خودروهاي 
هيبري��دي و برق��ي در آينده نزديك اس��ت. مرتضي 
آقايي رييس روابط عمومي شركت ايران خودرو، گفت: 
»ايران خودرو يك قرارداد چندجانبه با چند دانش��گاه 
داخلي و نهاد دولتي همچنين ش��ركاي خارجي نظير 
ش��ركت »پينينفاريناي« ايتاليا منعق��د كرده تا راه را 
براي توليد خودروهاي هيبريدي و برقي هموار سازد.«
ش��ركت ايران خودرو اميدوار اس��ت طي 3 س��ال 
آينده توليد خودروهاي هيبريدي و برقي را آغاز كند. 
بازيگران كليدي صنعت خودروسازي اخيرا نسبت به 
توقف توليد خودروهاي گازوييلي و بنزيني ابراز تمايل 

كرده اند.
توليد خودروهاي مس��افري در 5 ماهه منتهي به 
مرداد س��ال جاري در ايران با افزايش 20درصدي به 
496هزار و 833 دستگاه رسيده است. سهم ايران خودرو 
از اين ميزان 273 هزار و 441دستگاه بوده كه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 16.8درصد افزايش نشان 
مي دهد. سهم توليد سايپا، دومين شركت بزرگ ايران 
نيز 134 هزار و 684دستگاه بوده كه 21درصد نسبت 

به مدت مشابه سال قبل رشد نشان مي دهد. 

 آمادگي صنايع براي
اجراي طرح حذف برچسب 

ايرنا| رييس هيات مديره كانون انجمن هاي صنايع 
غذايي اي��ران درباره آمادگي صنايع براي اجراي طرح 
حذف قيمت گ��ذاري روي چند گ��روه كالايي گفت: 
صنايع از قبل آمادگي لازم را داش��تند و خود را آماده 

اجراي اين طرح كرده بودند.
سيدمحمدرضا مرتضوي درباره مزايا و معايب طرح 
ح��ذف قيمت گذاري اظهار كرد: به نظر ما برداش��تن 
قيمت نبايد موجب افزايش قيمت و گران فروشي شود.

وي ب��ا تاكيد بر اينكه در ش��رايط ركود بايد تقاضا 
را تحريك كنيم، افزود: بايد ش��رايط مناس��بي براي 
مصرف كننده فراهم باش��د تا در ف��روش رقابت ايجاد 
ش��ود. به گفته مرتضوي، فاصله قيمت توليدكننده تا 
مصرف كننده در بيشتر كالاها نظير شيريني، شكلات 
و بستني بيش از 40درصد است اما در برخي كالاهاي 
اساس��ي و با نظارت دولت مانند شكر، شير و لبنيات 

حاشيه سود كمتر است.
اين مقام مس��وول يادآور ش��د: اين درحالي است 
ك��ه قيمت عمده فروش��ي تا خرده فروش��ي بين 30تا 
35درصد و ميوه بين 100تا 120درصد است. رييس 
هيات مدي��ره كانون انجمن هاي صناي��ع غذايي ايران 
افزود: درح��ال حاضر در فروش��گاه هاي بزرگ رقابت 
زيادي وجود دارد و براي جذب مشتري اقدام به ارائه 
تخفيف مي كنند. وي با بيان اينكه در بسياري از نقاط 
شهر افراد مبالغ بالايي را بابت اجاره فروشگاه پرداخت 
مي كنن��د، گف��ت: اين امر باعث مي ش��ود كه س��ود 
بيشتري را بابت فروش طلب كنند. رييس هيات مديره 
كانون غذايي كش��ور بخش عمده اجراي اين طرح را 
برعهده خرده فروش��ي ها دانس��ت و در صورت رعايت 

ضوابط اين طرح مفيد خواهد بود.
مرتضوي افزود: براي اجراي اين طرح مخالفت هايي 
وج��ود دارد و آن را مخال��ف قانون س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و حت��ي تعزيرات حكومتي مي دانند 
ام��ا بايد پذيرفت كه اين طرح با اجراي قوانين مذكور 
مغايرتي ندارد زيرا قيمت گذاري حذف نمي شود بلكه 
مس��ووليت درج قيمت از توليدكننده به عرضه كننده 
منتقل مي شود. به گفته وي، طرح حذف قيمت گذاري 
در زم��ان وزير صنع��ت، معدن و تج��ارت دولت قبل 
ابلاغ ش��ده ب��ود اما با فش��ار رس��انه ها در هفته هاي 
اخي��ر، وزي��ر جديد دس��تور بررس��ي مج��دد حذف 
 قيمت گ��ذاري را صادر كرد تا مزايا و معايب آن دوباره

بررسي شود.
مرتضوي با اش��اره به اينكه صنايع از قبل آمادگي 
لازم را داش��تند و خ��ود را آماده ك��رده بودند، افزود: 
اما تا 20مهر ماه س��ال جاري ممكن اس��ت برخي از 
محصولات كه از گذش��ته در انبارها باقي مانده و دپو 
ب��ود با درج قيمت روي محص��ول از محل كارخانه به 

فروش برسد. 
ريي��س هيات مديره كان��ون انجمن ه��اي صنايع 
غذايي ايران افزود: حب��اب 40درصدي قيمت كالا از 
توليدكننده تا مصرف كننده حداقل 20درصد كاهش 
مي يابد و حتي روي كالاهاي اساسي تاثيرگذار است. 

اخبار

نماينده موسسه »پرايس واترهاوس كوپرز« با حضور در اتاق تهران عنوان كرد

شكاف در جذب سرمايه 
3 ضلعي نجات اقتصاد 

از سوي رييس دولت دوازدهم ابلاغ شد

26 ماموريت براي شريعتمداري 
تعادل|

رييس دولت دوازدهم روز گذشته 26 اولويت مهم 
كاري را ب��راي وزارتخانه 3 بخش��ي صنعت، معدن و 
تجارت تا سال 1400ترسيم كرد. براساس اين ابلاغيه 
حسن روحاني، محمد ش��ريعتمداري را مكلف كرده 
تا در راس��تاي ماموريت هاي محول شده، گام بردارد 
و براي محقق ش��دن برنامه ها در صورت لزوم دس��ت 
ب��ه اصلاح س��اختاري بزند. به نظر مي رس��د»تلاش 
براي تحقق رش��د بيش از 15درصدي در صادرات 
غيرنفت��ي« در دوران دول��ت دوازده��م يك��ي از 
مهم تري��ن ماموريت هاي محول ش��ده به س��كاندار 
اين وزارتخانه باشد. اين اولويت در شرايطي مدنظر 
ريي��س دول��ت دوازدهم ق��رار گرفته ك��ه متوليان 
س��ازمان توس��عه تجارت ني��ز در تلاش��ند تا روند 
توس��عه صادرات غيرنفتي را نيز مورد واكاوي دقيق 
قرار دهند. به طوري كه متوليان تجاري كش��ور روز 
گذشته در نشست خبري خود با اصحاب رسانه ضمن 
لزوم توجه به رشد صادرات غيرنفتي در اقتصاد بر اين 
نكته تاكيد داشتند كه اقتصاد تحت تورم، اجازه انعقاد 
قراردادهاي بلندمدت صادرات��ي را به صادركنندگان 
نمي دهد و همين موضوعات باعث مي شود كه نتوانيم 
در ص��ادرات آنچنان كه بايد موفق باش��يم. به گفته 
آنها اكثر كش��ورها درحال حركت به س��مت تجارت 
منطقه يي هستند و از تبعات جهاني شدن مي گويند، 
از اي��ن رو ايران هم بايد به اين س��مت حركت كند و 
ظرفيت هاي توليد و صادرات خود را متناسب با اندازه 
جهاني توسعه دهد. از سوي ديگر براي تعامل تجاري 
با كش��ورهاي جهان بايد با قوانين بين المللي و قواعد 
پذيرفته شود تا مسير صادرات و تجارت با دنيا تسهيل 
شود؛ چراكه به اعتقاد متوليان تجاري كشور در شرايط 
كنوني، فضاي تجارت خارجي در يك فضاي بسته يي 

قرار گرفته كه امكان رشد ندارد. 

 ضرورت پيمان هاي منطقه اي 
براس��اس آمارها در س��ال 95 تعداد شركت هايي 
كه بي��ش از 10ميليون دلار صادرات داش��ته اند زير 
350شركت بوده است درحالي كه در دنيا شركت هايي 
وجود دارند كه ارقام صادرات آنها ميليارد دلاري است. 
از اين رو به گفته معاون توسعه صادرات كالا و خدمات 

سازمان توسعه تجارت ظرفيت هاي ما در طول سال ها 
براس��اس نياز داخل، شهر، استان و كش��ور بوده و با 
چنين ش��رايطي نمي توان به دنبال توس��عه صادرات 
بود. موض��وع ديگري كه در اين زمينه مطرح اس��ت 
اينكه با واحده��اي كوچك نمي توان صادرات رقابتي 
را ب��ه وج��ود آورد زيرا توليد كنندگان بس��يار بزرگ 
در دني��ا وجود دارند كه ب��ه راحتي نيازهاي صادراتي 
را تامي��ن مي كنند. بر همين اس��اس، بنا به اظهارات 
رييس سازمان توسعه تجارت از آنجا كه همه كشورها 
مي خواهند صادركننده باش��ند ما هم بايد خودمان را 
براي اين شرايط آماده كنيم. بنابراين به نظر مي رسد 
چنانچه مي خواهيم به 100ميلي��ارد دلاري صادرات 
دس��ت يابيم، نيازمند برنامه جديد هستيم و يكي از 

برنامه هاي كاري بهره گيري از بازارهاي بالقوه است. 
از س��وي ديگر بايد اين موضوع را نيز متذكر شد 
كه درحال حاضر تعامل تجاري در بسياري از كشورها 
ب��ا بهره گيري از قرارداد تج��ارت آزاد و قرارداد تعرفه 
ترجيح��ي انجام مي ش��ود، اين در ش��رايطي اس��ت 
ك��ه امكان انعقاد تعرف��ه ترجيحي و تج��ارت آزاد با 
كشورهايي مثل افغانس��تان و عراق وجود ندارد؛ زيرا 
روند تجارت ما با اين كشورها به صورت يكجانبه است.

محمدرضا م��ودودي در همين رابط��ه مي گويد: 
ام��كان انعقاد ق��رارداد با كش��ورهايي مث��ل تركيه 
وج��ود دارد كه وقتي بحث آن مطرح مي ش��ود اما و 
اگرهاي زيادي هم در اين زمينه مطرح مي ش��ود كه 
بايد تكليف را روش��ن ك��رد و حتي اگر واردات برخي 
كالاها به بخش��ي از توليد لطمه بزند بايد در مجموع 
س��ود تجاري را در نظر گرفت و ب��ه صورت كلان در 
مورد آن تصميم گيري كرد. البته بحث ديگري كه در 
اين زمينه نيز مطرح مي ش��ود، اين اس��ت كه درحال 
حاضر اكثر كش��ورها به س��مت تج��ارت منطقه يي 
درحال حركت هس��تند و در بيش��تر كنفرانس هاي 
جهان��ي از تبعات منفي جهاني ش��دن مي گويند. به 
طوري كه كش��ورها تمايل دارند بيش��تر صادركننده 
باشند بنابراين ترجيح مي دهند قراردادهاي دو جانبه 
و چند جانبه منعقد كنند. از س��وي ديگر، سرپرست 
معاونت توسعه بازارهاي صادراتي نيز با بيان اينكه 50 
درصد ميانگين جهاني صادرات در كشورهاي مختلف 
براس��اس آمار WTO به مقصد كشورهايي است كه 

بين آنها تعرفه هاي ترجيحي و آزاد منعقد مي ش��ود، 
مي گويد: اين درحالي است كه سهم ايران از تجارت با 
تعرفه هاي ترجيحي و تجارت آزاد با كشورهاي ديگر 
كمتر از 3درصد است. به گفته ميرهادي سيدي، ايران 
فقط با كشور سوريه قرارداد تجارت آزاد منعقد كرده 
و ق��رارداد تجارت ترجيحي هم تنها با 6 كش��ور دنيا 
منعقد كرده است. در مقابل كشوري مثل تركيه حدود 
20 توافق تجارت آزاد دارد و متقابلا هم شرايط تجاري 
براي كش��ور مقابل را فراهم مي كند، ما در اين رابطه 
با مش��كل مواجه هستيم و مي خواهيم توافق تجارت 
آزادمان يك طرفه و به نفع خودمان باش��د كه چنين 

چيزي براي تجارت امكان پذير نيست. 
از اين رو معاون توس��عه ص��ادرات كالا و خدمات 
سازمان توسعه تجارت روز گذشته در نشست خبري 
كه پيرامون موضوع صادرات برگزار ش��د با اش��اره به 
اينك��ه در امر صادرات ايران كش��ور جواني اس��ت و 
حدود 20سال اس��ت كه در زمينه صادرات غيرنفتي 
فعالي��ت مي كند، افزود: طي 20س��ال اخي��ر 2هزار 

 درصد صادرات افزايش يافته و در 15س��ال گذش��ته
نزديك هزار درصد صادرات كشور رشد داشته و دليل 
آن هم ورود كالاهاي پتروش��يمي به س��بد صادراتي 
كالاهاي ما ب��وده و در كنار آن دو بازار مهم صادراتي 
عراق و افغانس��تان هم به بازارهاي صادراتي سابق ما 
اضافه شد.  مودودي با بيان اينكه شرايط ايران ويژه و 
در بسياري از موارد برقراري تعامل تجاري با كشورها 
شرايط سياسي ما هم موثر بوده، بيان كرد: خيلي ها با 
نگاه خصومت به ايران نگاه مي كنند و حتي بسياري از 
كشورها دوس��ت ندارند ما اعلام كنيم كه تراز تجاري 
ما از بعد غيرنفتي مثبت شود. معاون توسعه صادرات 
كالا و خدمات سازمان توسعه تجارت در عين حال نيز 
متذكر شد كه بخش خصوصي هم در زمينه صادرات 
وظايفي به عهده دارد كه بايد مشاهده كرد اين بخش 
به كدام يك از وظايف خود عمل كرده است. به گفته او 
واقعيت اين است كه بخش خصوصي ما در زمينه توليد 
و صادرات به نسبت دولت توسعه نيافته ؛ به طوري كه 
آمارهاي دقيقي موجود اس��ت از صادركنندگان نمونه 

ك��ه حتي حجم ثبت برند آنها در خارج از كش��ور زير 
30درصد است و اين موضوع باعث تاسف است. 

سرپرست معاونت توسعه بازارهاي صادراتي سازمان 
توسعه تجارت نيز با بيان اينكه توسعه صادرات، توسعه 
يك كل است و اين كل بايد با بازار تطبيق يابد، گفت: 
حجم توليدات ما درحال حاضر متناسب با سفارش هاي 
جهاني نيس��ت و توليدات ما در حد تامين نياز، شهر، 
استان و نهايتا كشور بوده است. او تاكيد كرد كه گاهي 
اوقات توافق  ترجيحي تنها بر سر كالا باقي مي ماند و با 
اين كار موفقيت در صادرات صورت نمي گيرد. سيدي 
با بيان اينكه اقتصاد ما جهاني نش��ده، مي گويد: هنوز 
در برابر موج فروش��گاه هاي زنجيره يي در دنيا مقاومت 
مي كنيم بنابراين نوسان اقتصاد ما هم بالاست. از سوي 
ديگر با گذشت 3ماه از بسته شدن سايت ثبت سفارش 
خ��ودرو و بلاتكليفي مردم، مجتبي خس��روتاج رييس 
سازمان توس��عه تجارت روز گذشته از باز شدن سايت 
ثبت سفارش خودرو طي يك هفته خبر داد و گفت كه 

به زودي مشكل مربوطه مرتفع خواهد شد. 

تعادل| 
ات��اق ته��ران در جديدتري��ن ماموري��ت خ��ود و 
در راس��تاي »ج��ذب س��رمايه گذار خارج��ي« براي 
پيش ب��ردن پروژه ه��اي داخلي و بسترس��ازي براي 
حضور در بازارهاي جهاني، ميزبان نماينده موسس��ه 
»پرايس واترهاوس كوپرز« به عنوان بزرگ ترين شركت 
خدمات دهنده در زمينه هاي مش��اوره مالياتي، تامين 
مالي، جذب سرمايه گذاري، رتبه بندي و اعتبارسنجي 

در سطح دنيا بود. 
»ينس روئنبرگ« حس��ابرس بان��ك مركزي اروپا 
و عضو هيات مديره و مس��وول بازار ايران در موسسه 
PwC، باحض��ور در جمع فع��الان بخش خصوصي 
به »الزامات حضور اي��ران در بازارهاي جهاني و نحوه 
جذب سرمايه خارجي« پرداخت. او در عين حال، سه 
مانع اصلي بر س��ر راه جذب سرمايه در ايران را »نبود 
ش��فافيت، عدم مديريت ريسك و عدم رعايت قوانين 
و مق��ررات بين المللي« عنوان ك��رد وگفت: موضوع 
اصلي در كار شركت هاي دنيا با ايران، شفافيت است، 
بنابراين بايد در مورد تامين مالي، حتما به اين موضوع 

توجه كرد.
 از طرفي، ش��ركت هاي ايران��ي در مورد مديريت 
ريس��ك نيز پاس��خگو بوده و به س��رمايه گذاران اين 
اطمين��ان را بدهند كه به ريس��ك ها توجه كرده اند؛ 
چراكه »شكاف اصلي همان شفافيت و رعايت قوانين و 
مقررات« است. »روئنبرگ« اين اطمينان را به فعالان 
بخش خصوصي داد كه موسس��ه »PWC« مي تواند 
در ايران خدمات مالي ارائه دهد و براي مشتريان خود، 
شفافيت را حاكم كند؛ از سوي ديگر، زمينه ساز اجراي 
قوانين ضدپولشويي در ايران خواهد بود. در عين حال، 
مس��عود خوانس��اري رييس اتاق ته��ران نيز »اصلاح 
ساختار مالي شركت ها، برطرف شدن مشكلات نظام 
بانكي و ارتقاي رتبه ايران در شاخص هاي بين المللي« 
را س��ه فاكتور مهم در جذب پول خارجي عنوان كرد. 
از س��وي ديگر، دبيركل كميته ايران��ي اتاق بازرگاني 

بين المل��ل كه در اين نشس��ت حضور يافت��ه بود به 
تش��ريح وضعيت اقتصاد ايران پرداخ��ت و گفت: اگر 
پوس��ته ش��كل گرفته بر بدنه اقتصاد كش��ور هرچه 
س��ريع تر اصلاح نشود، همه در س��يلاب ايجاد شده 
غرق خواهند شد. محمدمهدي بهكيش درعين حال، 
»مبارزه با فساد و قاچاق، رقابتي كردن اقتصاد كشور و 
حل مشكل بانك ها در داخل و خارج از كشور« را سه 

ضلع مثلث نجات اقتصاد ايران عنوان كرد.

 پيش شرط هاي جذب سرمايه
نشس��ت مش��ترك فع��الان بخ��ش خصوص��ي 
ب��ا نماين��دگان موسس��ه خدمات ده��ي ش��ركتي 
»پرايس واترهاوس كوپ��رز« روز گذش��ته ب��ا حضور 
چهره هاي ش��اخص ح��وزه بورس، بان��ك و تجارت 

بين الملل برگزار شد.
در ابتداي نشست، رييس اتاق تهران، پشت تريبون 
قرار گرفت و در ابتداي سخنانش به ورود بيش از 200 
هيات تجاري به ايران پس از شكل گيري برجام اشاره 
كرد. او س��پس مزيت هاي ايران براي سرمايه گذاران 
خارجي را برش��مرد و گفت: امنيت، نيروي جوان و 
تحصيلكرده و انرژي ارزان از جمله پارامترهايي است 
 كه مي تواند براي سرمايه گذاران بسيار جذاب و داراي
مزيت باشد. رييس اتاق تهران با طرح پرسشي درباره 
اينكه چرا تاكنون سرمايه گذاري مورد انتظار محقق 
نشده است، گفت كه نخستين دليل، اعمال تحريم ها 
و تشديد فشار ها از سوي امريكا حتي پس از برجام، 
بر اقتصاد ايران به ويژه نظام بانكي اس��ت. مساله دوم 
كه مانع از افزايش س��رمايه گذاري ها در ايران شده، 
برخي مش��كلات داخلي اس��ت. بانك ه��اي داخلي 
به دليل اعمال تحريم ها و دوري از مناس��بات بانكي 
بين المللي نتوانسته اند خود را با مقررات جديد بانكي 
تطبيق دهند. ضمن آنكه به همين دلايل بنگاه هاي 
اقتص��ادي در كش��ور نيز، ارتباط ق��وي با بنگاه هاي 
خارجي برقرار نكردند. خوانساري با اشاره به اقدامات 

مركز خدمات س��رمايه گذاري در اتاق تهران پس از 
اجراي��ي ش��دن برجام گفت: در گام نخس��ت تلاش 
ش��ده، مقررات دس��ت وپاگير را شناس��ايي و در فاز 
بعدي، ظرفيت هاي سرمايه گذاري را مشخص كنيم؛ 
چراكه مدام به اين نكته اش��اره مي شد كه در ايران 
فرصت هاي س��رمايه گذاري بس��ياري وجود دارد اما 
مشخص نبود، پروژه هاي قابل عرضه كدام ها هستند. 
از ديگ��ر موانع جذب س��رمايه گذار، »رتبه ايران در 
شاخص هاي بين المللي« است كه خوانساري در اين 
رابطه ب��ر اين باور بود كه براي ارتقاي رتبه ايران در 
ش��اخص آزادي اقتصادي از »موسسه فريزر« دعوت 
ش��ده تا در اين زمينه با اتاق تهران همكاري كنند. 
البته بانك مركزي هم اقداماتي را در دستور كار قرار 
داده كه از جمله آن اصلاح »نرخ س��ود س��پرده هاي 
بانكي« اس��ت. رييس اتاق تهران با اش��اره به اينكه 
بنگاه ه��اي اقتصادي به دليل قط��ع ارتباط با فضاي 
بين المللي نتوانستند با روش ها و استانداردهاي مالي 
و حسابرس��ي روز دنيا هماهنگ شوند، گفت: به نظر 
مي رس��د »موسس��ه پرايس واترهاوس كوپرز« بتواند 
براي هماهنگي با اين استانداردها به بنگاه هاي ايراني 

كمك كند. 
عضو هيات مديره، حس��ابرس بانك مركزي اروپا 
و مس��وول بازار ايران در موسس��ه PWC در جمع 
فعالان بخش خصوصي با تاكيد بر اينكه »ش��فافيت 
همچنان س��د راه شركت هاي بين المللي براي كار با 
ايران اس��ت«، تصريح كرد كه موضوع اصلي در كار 
شركت هاي دنيا با ايران، شفافيت است، بنابراين بايد 
درمورد تامين مالي، حتما به اين موضوع توجه كرد و 
همچنين شركت هاي ايراني در مورد مديريت ريسك 
نيز پاسخگو بوده و به سرمايه گذاران اين اطمينان را 

بدهند كه به ريسك ها توجه كرده اند.
»ينس روئنبرگ« تاكيد كرد كه در چنين حالتي 
اگر يك سرمايه گذار بخواهد در ايران سرمايه گذاري 
كند، متوجه خواهد شد كه شفافيت كامل در اجراي 

مق��ررات بين الملل��ي وج��ود دارد؛ ب��ه همين دليل 
موسسه PWC مي تواند به شركت هاي ايراني كمك 
كند تا به س��طح خوبي از ش��فافيت برسند. او ادامه 
داد: اگر ش��ركت ايراني بخواهد ب��ه خارج رفته و در 
آنجا س��رمايه گذاري كند، براي يافتن س��رمايه گذار 
نيازمند شفافيت است؛ چراكه دفتر مركزي شركتش 
در ايران اس��ت؛ البته تجربه زي��ادي وجود دارد كه 
خيلي از بانك ها و شركت هاي ترك، مايل بودند كه 
با بانك هاي ايران��ي كار كنند، ولي در انتقال پول يا 
هر تراكنش مالي ديگري، دچار مش��كل مي ش��وند، 
چراكه شكاف اصلي همان شفافيت و رعايت قوانين 
و مق��ررات بين المللي اس��ت. »روئنب��رگ« در عين 
ح��ال اضافه كرد كه اين موسس��ه مالي مي تواند به 
ش��ركت هاي ايراني كه قصد سرمايه گذاري در ساير 
كشورها را دارند، كمك كند و مشاوره دهد. حسابرس 
بانك مركزي اروپا در مورد زمان آغاز رسمي فعاليت 
موسسه مطبوعش در ايران گفت: شركت هاي بسيار 
زياد و بزرگي از كشورهاي »امريكا و بريتانيا« تحت 
پوشش خدمات ما قرار دارند ما براي فعاليت در ايران 
باي��د مجوز دريافت كنيم كه فكر مي كنيم در فاصله 
زماني3 تا 6 ماه آينده بتوانيم مجوز فعاليت رسمي را 
درياف��ت كنيم. او تصريح كرد كه ما چمدان هاي مان 
را براي حضور و فعاليت در ايران بس��ته ايم و منتظر 

هستيم كه بتوانيم به طور رسمي كار را آغاز كنيم. 

 مشكل ساختاري در نهاد دولت 
دبي��ركل كميته ايراني ات��اق بازرگاني بين الملل 
ديگر سخنران اين همايش بود كه به تشريح وضعيت 
اقتص��اد ايران پرداخت و گفت: اگر پوس��ته ش��كل 
گرفته بر بدنه اقتصاد كش��ور هرچه سريع تر اصلاح 
نشود، همه در سيلاب ايجاد شده غرق خواهند شد. 
محمدمهدي بهكيش از سه ضلعي نجات اقتصاد كشور 
س��خن گفت و بر بهبود وضعيت صادرات غيرنفتي و 
رون��ق اصولي آن براي خ��روج از بحران پيش آمده، 
 تاكي��د ك��رد. او با بي��ان اينكه نجات اقتص��اد ايران
 س��ه ضلع دارد كه باي��د دولت و بخش خصوصي در 
كنار هم براي تحقق اين س��ه شاخص همت كنند، 
گفت: »مبارزه با فساد و قاچاق، رقابتي كردن اقتصاد 
كش��ور و نيز حل مشكل بانك ها در داخل و خارج از 
كش��ور »سه ضلع مثلث نجات اقتصاد ايران هستند. 
در ح��ال حاضر اتاق تهران با همكاري كميته ايراني 
ات��اق بازرگاني بين الملل و يك نهاد دانش��گاهي در 
حال تدوين مدل عملياتي با موضوع مبارزه با فس��اد 
و قاچاق اس��ت. بهكيش با بيان اينكه حل مش��كل 
اقتصاد كش��ور منوط به راه افتادن درس��ت صادرات 
غيرنفتي اس��ت، افزود: بخش خصوص��ي بايد براي 
رقابتي كردن اقتصاد كمك كند و صرفا منتظر دولت 
نمان��د و اين بنگاه هاي بخش خصوصي هس��تند كه 
بايد پوس��ته ايجاد شده بر اقتصاد كشور را شكافته و 
مسير تعامل و همزيستي با كسب و كار بين المللي را 
در پيش گيرند. او افزود: حدود يك دهه قبل ش��اهد 
اين بودم كه برخي مديران بنگاه هاي اروپايي به دنبال 
ايجاد دفتر در كشورهاي شرق  آسيا هستند. اگرچه 
آن زم��ان متوجه دليل اي��ن كار آنها نبوديم اما پس 
از مدتي روش��ن ش��د كه اين شركت ها با پيش بيني 
درس��تي كه از وضعيت اقتصاد ش��رق  آس��يا و اروپا 
داش��تند، مبادرت به اين كار كردند و توانس��تند از 
س��اير رقباي خود پيشي بگيرند؛ درواقع آنها متوجه 
شده بودند كه صادرات در كدام منطقه دچار جهش 

خواهد بود.
 او به ش��ركت هاي ايراني توصي��ه كرد كه دولت 
راه��ي براي بهب��ود وضعيت ص��ادرات نمي تواند باز 
كن��د، از اي��ن رو، واحدهاي صنعتي خودش��ان بايد 
صادرات محور ش��وند. بهكيش همچنين با اش��اره به 
كس��ري بودجه مزمن دولت عنوان ك��رد كه دولت 
س��ال گذشته سهم قابل اعتنايي از بودجه خود را از 
طريق فروش اوراق بدهي تامين كرده كه اين علامت 

نش��ان از تشديد از مشكل س��اختاري در نهاد دولت 
اس��ت، بنابراين بخش خصوصي خ��ود بايد راه خود 
را در مس��ير صادرات و راهياب��ي به بازارهاي جهاني 
باز كند. به گفته او، ش��رط رقابتي ش��دن اقتصاد و 
بنگاه ه��اي بخ��ش خصوصي، بهره من��دي از توان و 
مشورت موسسات مالي و مشاوره يي بين المللي مانند 

»پرايس واترهاوس  كوپرز« است. 

 تصوير بورس تهران
از سوي ديگر، مديرعامل بورس اوراق بهادار تهران 
كه ميهمان فعالان بخش خصوصي بود، سخنان خود 
را به موضوع »رتبه بندي و تامين مالي از بازار سرمايه« 
و اهميت »ارتباط با موسس��ات معتب��ر بين المللي« 
معطوف كرد. حسن قاليباف اصل در ابتدا تصويري از 
آخرين وضعيت بورس تهران ارائه كرد و گفت: در حال 
حاضر، 327 شركت در بورس تهران پذيرفته شده كه 
عمدتا در ش��مار شركت هاي بزرگ اقتصاد كشور قرار 
دارند. اين شركت ها در 38 رشته صنعتي فعال هستند 
كه تنوع خوبي اس��ت. ارزش بازار س��رمايه ايران نيز 
حدود 330 هزار ميليارد تومان برآورد مي شود كه در 
 )P/E( عين حال نسبت قيمت به سودآوري شركت ها
بازار 6.7 اس��ت. مديرعامل بورس اوراق بهادار تهران، 
افزود: در س��ال گذشته شركت هاي پذيرفته شده در 
بورس، 17 هزار و 800ميليارد تومان افزايش سرمايه 
دادند و اگر اين رقم را به آنچه در فرابورس وجود دارد، 
بيفزاييم به 22 هزار ميليارد تومان مي رسد. او با اشاره 
به عضويت بورس تهران در برخي مجامع بين المللي 
نظير فدراسيون جهاني بورس و فدراسيون بورس هاي 
اروپايي و آسيايي اظهار كرد كه پس از برجام بازديد ها 
از بورس اوراق بهادار تهران افزايش يافته و حدود 270 
س��رمايه گذار خارجي به صورت گروه��ي و انفرادي از 
اين نهاد بازديد كرده اند. افزون بر اين، حجم معاملات 
س��رمايه گذاران خارجي در بازار سرمايه ايران در سال 
95 نسبت به سال 94 افزايش يافته و به 370 ميليارد 
تومان رسيده اس��ت. قاليباف اصل همچنين با اشاره 
ب��ه اينكه بورس اوراق بهادار ته��ران نيز، با 12 بورس 
خارجي تفاهمنامه منعق��د كرده، افزود: بورس تهران 
در بحث »دوآل ليس��تينگ« مذاكراتي با بورس هاي 
مالزي، سنگاپور و استانبول داشته است. اما همكاري 

با بورس استانبول جدي تر است. 

 3 ركن ارتباطي با بانك هاي بين المللي 
از سوي ديگر، پرويز عقيلي كرماني مديرعامل بانك 
خاورميانه نيز با اش��اره به تجربيات بانكداري و افتتاح 
ش��عبه در خارج از كش��ور عنوان كرد ك��ه در درجه 
نخس��ت بايد پياده س��ازي حاكميت شركتي بر بانك 
مورد توجه قرار گي��رد و بايد گام به گام اقداماتي كه 
صورت مي گيرد، به ص��ورت مكتوب درآيد. در حالي 
كه در مورد اين موضوع در ايران بس��يار ساده انگارانه 
رفتار مي شود. او در ادامه از »حسابرسي داخلي، توجه 
به مقررات پولشويي و مديريت ريسك« به عنوان سه 
ركن ارتباط ب��ا بانك هاي بين المللي ياد كرد و گفت: 
بانك هاي ايراني نسبت به مقررات داخلي تا حدودي 
آشنايي دارند و جمله استانداردها و قوانين ملي رعايت 
مي ش��ود اما در مورد مقررات بين المللي فاقد آگاهي 
كام��ل و جامع هس��تند. در حال حاضر بس��ياري از 
بانك هاي ايراني، مقررات مبارزه با پولشويي را رعايت 
مي كنند اما هنوز س��اير مقررات كميته بازل به اجرا 
گذاشته نشده است. به گفته او، سيستم بانكي دنيا به 
واحد مديريت ريسك مجهز شده، بانك هاي ايراني نيز 
بايد واحد مديريت ريسك را ايجاد كنند و هيات مديره 
بانك ه��ا بايد بدانن��د كه چه ريس��ك هايي متحمل 
مي شوند. مساله ريسك بعد از بحران بانكي دنيا بسيار 
جدي شد چون همه معتقدند كه ريشه اين بحران در 
اين بود ك��ه بانكداران متوجه نبودند كه متحمل چه 
ريسكي ش��ده اند. اكنون تمام بانك ها در دنيا ملزم به 

داشتن واحد مديريت ريسك شده اند. 

احكام ابلاغي رييس جمهور
در ابلاغيه حس��ن روحاني خطاب به وزي��ر صنعت، معدن و تجارت آورده 
ش��ده كه ضروري اس��ت برنامه هاي وزارتخانه تحت مديريت خود را با توجه 
دقيق به جهت گيري ه��ا و اولويت هاي ذيل  تنظيم كرده و برنامه هاي اجرايي 
را ظرف 2ماه به دفتر اينجانب ارائه كنند. همچنين س��ازمان برنامه و بودجه 
كش��ور موظف است هر 6 ماه يك  بار گزارش مقايسه يي از پيشرفت و تحقق 
برنامه درباره اولويت هاي ابلاغي را به دفتر رييس جمهور ارائه كند تا عملكرد 
و چگونگي پيشرفت برنامه ها ارزيابي شود. اين ابلاغيه كه به 26 اولويت  كاري 
وزارت صنعت پرداخته در بند نخس��ت آن »اولويت هاي عمومي« آورده شده 
كه ش��امل مواردي زير اس��ت: 1- ارتقاي سلامت نظام اداري، شفافيت مالي، 
بهبود دسترس��ي همگاني به اطلاعات، فراهم آوردن فرصت برابر، حفاظت از 
اموال دولتي و معيار قرار دادن قانون در همه امور 2- اعمال شايسته سالاري 
ب��ه عنوان تنه��ا معي��ار انت�خاب هم��كاران و مديري��ت تع��ارض منافع در 
تصميم گيري ها، واگذاري ها و انتصابات. 3- ملاك قرار دادن »منش��ور حقوق 
ش��هروندي« در وزارتخانه و دس��تگاه هاي تابعه به ويژه در حوزه هاي مرتبط 
ب��ا حقوق عمومي. 4- توج��ه به حفاظت از محيط زيس��ت در برنامه ريزي ها 
و سياس��ت گذاري ها. 5- اولويت واگ��ذاري فعاليت ها به مردم و فراهم آوردن 
زمينه مش��اركت هر چه بيشتر بخش خصوصي. 6- توجه به رفع انحصارها و 
برقرار كردن فضاي رقابتي در كنار تحت كنترل قرار دادن و قاعده مند كردن 
حوزه هاي انحصاري. 7- اعمال اولويت ويژه بر اس��تقرار دولت الكترونيك در 
حوزه تحت مديريت. 8- به كارگيري هر چه بيشتر جوانان، زنان و شهرونداني 
از اقوام و مذاهب در سطوح مديريتي و كارشناسي در سطوح مختلف اداري. 
در بند ديگر اين ابلاغيه به »اولويت هاي تخصصي« پرداخته شده كه موارد 

زير را در بر مي گيرد: 1- برنامه ريزي براي توس��عه اشتغال مولد در بخش هاي 
توليدي و خدماتي 2- توانمندس��ازي بخش خصوصي و ارتقاي فضاي رقابتي 
و امنيت سرمايه گذاري در محيط كسب وكار 3- همكاري در اصلاح و اجراي 
قوانين و مقررات مرتبط با جلب و تش��ويق سرمايه گذاري خارجي. 4-كاهش 
انحصارات در بخش خصوصي و عمومي و تنظيم مقررات در موارد غيررقابتي 
5- حماي��ت از تولي��د داخلي به صورت هدفمند و زمان��دار 6- مقررات زدايي 
براي تسهيل ش��روع و فعاليت كسب  وكارهاي خصوصي 7- اجراي استراتژي 
صنعتي مبتني بر مشاركت صادرات محور در زنجيره توليد جهاني 8- مشاركت 
موث��ر در برنامه ه��اي صرفه جوي��ي در مصرف انرژي 9 - تنظي��م قاعده مند و 
پيش بيني پذير بازار محصولات اساسي 10- توانمندسازي شركت هاي تجاري 
11- دگرگوني اساس��ي در نظام خرده فروشي و واس��طه گري با بهره گيري از 
فعاليت ه��اي دانش بني��ان 12- ارتق��اي بنگاه هاي خرد به كوچك و توس��عه 
بنگاه هاي كوچك و متوسط 13- تلاش براي تحقق رشد بيش از 15درصد در 
صادرات غيرنفتي طي س��ال هاي دولت دوازدهم 14- توسعه تجارت و انعقاد 
پيمان ها و قراردادهاي دو يا چند جانبه براي دسترس��ي به بازارهاي صادراتي 
15- ارتقاي س��هم و نقش فعاليت ه��اي معدني در توليد ناخالص داخلي 16- 
توسعه فناوري و نوآوري در سطح بنگاه هاي اقتصادي و افزايش رقابت پذيري از 
طريق ارتقاي همكاري هاي بين المللي ميان شركت هاي داخلي با شركت هاي 
پيشرو خارجي 17- تشويق و توسعه ورود شركت هاي داخلي در زنجيره تامين 
ش��ركت هاي خارجي بزرگ فعال در ايران 18- هماهنگي لازم با وزارت جهاد 
كش��اورزي براي تامين مواد غذايي مورد نياز جامعه و در نظر گرفتن اولويت 

منافع مردم و كاهش فشار به مردم. 
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15 نفت و انرژي
اولويت هاي رييس جمهوري 
براي وزارت نفت، ابلاغ شد

تس�نيم| رييس جمهور در حكم ضميم��ه وزير نفت، 
اولويت ه��اي عمومي و تخصصي وزارت نف��ت را در دولت 

دوازدهم ابلاغ كرد. 
متن اين حكم بدين شرح است: 

»دول��ت دوازدهم، براس��اس برنامه هايي ك��ه در دوران 
انتخابات رياس��ت جمهوري به مردم ارائه ش��ده است و نيز 
مبتني بر برنامه تقديم ش��ده به مجلس ش��وراي اسلامي 
هنگام معرفي وزرا، رس��التي بس سنگين برعهده دارد. اين 
دول��ت بايد بتواند طي دوره فعاليت خود، كش��ور عزيزمان 
ايران را از چالش هاي بزرگ انباش��ته ش��ده در طول چند 
دهه گذش��ته عبور داده و ش��رايط مساعدي را براي مقطع 
پاياني فعاليت خود در س��ال 1400 كه مصادف با به پايان 
رسيدن قرن حاضر است، به وجود آورد. محدوديت منابع و 
ساير محدوديت هاي سياسي، اداري، اجتماعي و فرهنگي از 
يك طرف و اس��ناد بالادستي شامل سياست هاي كلي اصل 
44 قانون اساسي و سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي ايجاب 
مي كند كه هر وزارتخانه بر اهداف مشخص و محدودي كه 
از اولويت بالايي برخوردار هس��تند، متمركز ش��ود و علاوه 
بر پيش��برد امور جاري، اصلاحات س��اختاري براي محقق 
ساختن برنامه ها را در دستور كار خود قرار دهد. لذا ضروري 
است جنا ب عالي برنامه هاي وزارتخانه تحت مديريت خود را 
با توجه دقي��ق به جهت گيري ها و اولويت هاي ذيل  تنظيم 
ك��رده و برنامه هاي اجرايي را ظرف 2 ماه به دفتر اينجانب 
ارائه نماييد.  همچنين، سازمان برنامه و بودجه كشور موظف 
است هر 6 ماه يك بار گزارش مقايسه يي از پيشرفت و تحقق 
برنامه درباره اولويت هاي ابلاغي را به دفتر رييس جمهور ارائه 
نمايد تا عملكرد و چگونگي پيشرفت برنامه ها ارزيابي شود. 
اولويت هاي تخصصي ابلاغي حسن روحاني به وزير نفت، 

به شرح زير است: 
1. ايجاد تحول در بخش بالادستي نفت از طريق توسعه 
س��رمايه گذاري به ويژه س��رمايه گذاري خارج��ي به منظور 
توس��عه ميادين نف��ت همراه با افزايش ضري��ب بازيافت از 

طريق به كارگيري فناوري هاي نوين 
2. اقدامات لازم براي بهره برداري كامل از تمام ميادين 

مشترك نفت و گاز كشور 
3. تحول در بخش پايين دستي گاز و نيل به ارزش افزوده 

و مشاركت حداكثري بخش خصوصي 
4. جلب مش��اركت بخ��ش خصوصي و س��رمايه گذار 

خارجي در پتروشيمي ها 
5. نوس��ازي صنعت نف��ت و گاز و بازطراحي س��اختار 
حاكميتي و شركتي بر پايه اقتضائات و روندهاي جهاني با 
هدف افزايش بازده صنعت در چارچوب سياست هاي كلي 

اصل 44 قانون اساسي 
6. مشاركت در برنامه هاي مهار رشد مصرف گاز از طريق 
افزايش بهره وري با هدف تقويت نقش ايران در بازار جهاني 

گاز 
7. هم��كاري و هماهنگي با صنعت برق براي اس��تفاده 

هرچه كاراتر از منابع در زنجيره ارزش توليد انرژي كشور 
8. مش��اركت موثر در تهيه برنامه كنترل و بهينه سازي 
رش��د مص��رف حامل ه��اي ان��رژي به منظ��ور صيان��ت از 
سرمايه هاي كشور و جلوگيري از هدررفت منابع و تخريب 

محيط زيست 
9. جلوگيري از سوزاندن گازهاي همراه نفت در مشعل ها 

10. فعال شدن بندر جاسك براي صادرات نفت 
 LNG 11. تلاش براي ايفاي نقش در بازار جهاني

  

 بدهي برقي عراقي ها 
هنوز تسويه نشده است

 ف�ارس| معاون برق و انرژي وزارت نيرو با بيان اينكه 
هنوز بدهي عراق بابت خريد برق از ايران تس��ويه نش��ده 
اس��ت، گفت: عراق درخواست كرده تا شبكه برق ايران با 

شبكه برق عراق سنكرون شود. 
هوش��نگ فلاحتيان درباره وضعيت كنوني ارتباطات 
ش��بكه برق ايران و عراق گفت: شبكه برق ايران با شبكه 
برق عراق متصل اس��ت و هنوز س��نكرون نشده بنابراين 
طرف عراقي درخواست سنكرون شدن با شبكه برق ايران 

را ارائه كرده است. 
وي افزود: با سنكرون شدن شبكه برق ايران با شبكه 
برق عراق، مبادلات برق هم صورت مي گيرد و در لحظه يي 
برق صادر و در لحظه يي ديگر هم برق وارد مي ش��ود اما 

درحال حاضر ايران تنها صادركننده برق به عراق است. 
فلاحتيان در پاس��خ به اين س��وال كه با اين وضعيت 
آيا اي��ران نيازمند واردات برق از اين كش��ور خواهد بود، 
خاطرنشان كرد: چنانچه شبكه برق ايران و عراق سنكرون 
ش��ود، مي توانيم از آنها برق هم وارد كنيم بنابراين طرف 
عراقي علاقه مند اس��ت كه شبكه برق اين كشور با شبكه 

برق ايران سنكرون شود. 
مع��اون ب��رق و ان��رژي وزارت ني��رو اف��زود: هن��وز 
زيرس��اخت هاي صنعت برق عراق آمادگ��ي 100درصد 
ندارد كه با شبكه برق ايران سنكرون شود اما به هر حال 
طرف عراقي علاقه مند به اين اقدام است و ايران هم اعلام 
آمادگي كرده اگر زيرساخت هاي آنها آماده شود به شرط 
تاييد كارشناسان فني ايران، آمادگي انجام سنكرون شبكه 
برق ايران با ش��بكه برق را داريم.  روز گذش��ته در ديدار 
فلاحتي��ان، معاون برق و انرژي وزي��ر نيرو و عادل كاظم 
جريان، معاون وزير برق عراق در س��اختمان شيش��ه يي 
وزارت نيرو مقرر شد تا شبكه برق دو كشور ايران و عراق 
اواس��ط نوامبر)آبان  ماه( س��ال جاري به صورت آزمايشي 
س��نكرون ش��ود.  فلاحتيان در پاس��خ به اين سوال كه 
ع��راق از بابت خري��د برق از ايران بده��ي يك ميليارد و 
200ميليون دلاري داشت از اين مبلغ تاكنون چه ميزان 
پرداخت شده است، گفت: درحال حاضر ايران به عراق در 
هر ساعت 1300مگاوات برق صادر مي كند بنابراين ايران 
با آنها تعامل مي كند كه اين بدهي به تدريج پرداخت شود. 
وي افزود: عراق از اين مبلغ ياد ش��ده تاكنون 400تا 

500 ميليون دلار پرداخت كرده است. 
فلاحتيان در پاس��خ به اين س��وال كه عدم پرداخت 
بدهي آيا به مش��كلات تبادل بانكي بازمي گردد يا اينكه 
طرف عراقي علاقه يي به پرداخت ندارد، گفت: قس��متي 
از اين موضوع به ش��رايط ع��راق بازمي گردد و با توجه به 
افزايش هزينه هاي داخلي، كاهش قيمت نفت در بازارهاي 
جهاني ناخودآگاه باعث مي شود تا توازن منابع و مصارف 

در عراق به هم بخورد و نقدينگي كاهش يابد. 
وي افزود: به هر حال از يك سو جنگ با داعش و ساير 
مسائل داخلي و از سوي ديگر سختي در نقل و انتقال پول 

هم اين مسائل را به وجود آورده است. 

ابلاغيه

بينالملل

صندوق بين المللي پول هشدار مي دهد 

2040؛ پايان عصر پادشاهي نفت خام 

مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي خبر داد

رشد 21درصدي شركت كنندگان خارجي در نمايشگاه ايران پلاست

»تعادل« معاملات روز گذشته نفت را بررسي مي كند

شكست دوباره نفت امريكا براي عبور از مرز 50 دلار

نيپنا|
تعداد ش��ركت كنندگان خارج��ي و داخلي 
در يازدهمي��ن نمايش��گاه بين الملل��ي اي��ران 
پلاس��ت نس��بت به دوره قبل به ترتيب 21 و 
39درص��د افزايش يافته اس��ت. اين موضوع را 
مرضيه شاهدايي معاون وزير نفت و مديرعامل 
شركت ملي صنايع پتروشيمي ديروز در آستانه 
برگزاري يازدهمين نمايش��گاه بين المللي ايران 
پلاس��ت در نشس��ت خبري با اصحاب رس��انه 

عنوان كرد. 
ش��اهدايي با بيان اينكه امسال 600 شركت 
داخلي و 524 ش��ركت خارجي در نمايش��گاه 
ايران پلاست حضور دارند، گفت: اين نمايشگاه 
يكي از مهم ترين رويدادهاي بزرگ محصولات 
پليمري در جهان و آسياست و فرصت اقتصادي 
متع��ددي براي صنعتگران عرص��ه پليمر ايجاد 
مي كند و پس از برجام رشد حضور شركت هاي 
خارجي در نمايش��گاه بين المللي ايران پلاست 

100درصد بوده است. 
وي تصريح كرد: شعار اين دوره از نمايشگاه 
بهب��ود فض��اي كس��ب و كار در مي��ان صنايع 
تكميلي پتروش��يمي و پلاستيك كشور است و 
هدف اصلي آن بهره ب��رداري از فرصت طلايي 
پس��ابرجام و توس��عه صادرات كالا و خدمات، 

تنوع بازار، جذب س��رمايه گذاري هاي خارجي 
و انتق��ال فناوري ه��اي پيش��رفته و از هم��ه 
مهم تر افزايش س��هم اش��تغال زايي در صنعت 
پتروش��يمي با تكميل زنجيره ارزش و توس��عه 

صنايع پايين دست پتروشيمي است. 
مع��اون وزي��ر نفت در ام��ور پتروش��يمي، 
چش��م انداز اي��ن صنعت را كس��ب مق��ام اول 
منطقه از نظر ارزش محصولات دانست و گفت: 
تحقق اين امر از طري��ق تكميل زنجيره ارزش 
و توجه ويژه به صنايع پايين دس��ت پتروشيمي 
امكان پذي��ر خواه��د بود و يكي از مس��يرهاي 
اصلي جلوگيري از خام فروش��ي و تحقق اهداف 
اقتص��اد مقاومت��ي تكميل زنجي��ره پليمري و 
توليد محصولاتي با ارزش افزوده بيشتر است. 

ش��اهدايي در ادامه در مورد آمارهاي توليد 
محصولات پليم��ري در جهان و اي��ران گفت: 
ظرفي��ت جهاني پليم��ر 390ميلي��ون تن در 
سال اس��ت كه در اين ميزان بالاترين سهم به 
تولي��د پلي اتيلن با ظرفي��ت 107ميليون تن و 
بع��د پلي پروپيلن ب��ا 75 ميليون تن اختصاص 
باتوج��ه به سياس��ت گذاري هاي صنعت  دارد. 
پتروش��يمي در گذش��ته، بيش��ترين تمركز در 
راه اندازي واحدهاي پايه و توليد پلي اتيلن بوده 
و بر اين اس��اس نياز داريم در برنامه ريزي هاي 

آتي توليد پلي پروپيلن افزايش يابد. 
ادام��ه خاطرنش��ان ك��رد: از 304  وي در 
ميليون تن توليد جهاني سهم توليد محصولات 
پليمري در خاورميانه 10درصد بوده كه از اين 
مقدار 2درص��د به ايران تعل��ق دارد همچنين 
ظرفيت كلي نصب شده در مجتمع ها 8 ميليون 
و 399 هزار تن است كه در سال 95 توانستيم 
6 ميليون و 133 هزار تن توليد داش��ته باشيم 
و در برنامه ريزي ه��اي س��ال ج��اري ح��دود 
يك ميلي��ون تن افزايش توليد خواهيم داش��ت 
كه از طريق افزايش راندمان در خود مجتمع ها 
و تامين ميزان خ��وراك موردنياز مجتمع هاي 

پلي اتيلني برنامه ريزي شده است. 
شاهدايي درمورد ميزان صادرات محصولات 
پليم��ري كش��ور گف��ت: ص��ادرات محصولات 
پليم��ري 3ميلي��ون و 124هزار ت��ن به ارزش 
3 ميلي��ارد و 413 ميلي��ون دلار در س��ال 95 
بوده و درسال جاري افزون بر تامين نياز داخل 
كشور افزايش حدود 4 ميليون تني صادرات را 

خواهيم داشت. 
مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
ادام��ه داد: ظرفيت تولي��د پليمرها در ايران در 
س��ال 95 حدود 8ميليون تن ب��وده كه از اين 
مق��دار 6 ميليون ت��ن توليد و بي��ش از نيمي 

از آن يعن��ي حدود 3.5 ميلي��ون تن در داخل 
مصرف ش��ده اس��ت و ت��لاش داريم در س��ال 
جاري ظرفيت تولي��د در داخل را يك ميليون 
تن افزايش دهيم و مصرف مواد پتروشيمي در 
صنايع پايين دستي در سال جاري به 24 درصد 

افزايش دهيم. 
وي اف��زود: پيش بين��ي مي ش��ود ظرفي��ت 
تولي��د پليمره��ا در جهان تا س��ال 2025 به 
528ميليون تن برس��د كه از اين ميزان س��هم 
ايران در 10 س��ال آينده 21ميليون تن يعني 

4.1 درصد خواهد بود. 
ش��اهدايي در مورد طرح هاي در دست اجرا 
در زمين��ه محصولات پليم��ري گفت: در حال 
حاضر 21واحد پليمري در دس��ت اجراست كه 
اين ميزان منهاي واحدهايي است كه به صورت 
GTO ،GTP و... يعن��ي توليد م��واد پايه از 
خ��وراك گاز طبيعي تا تكميل زنجيره ارزش و 
توليد محصولات پايين دست پتروشيمي است. 
وي ادامه داد: س��ال آينده ش��اهد راه اندازي 
بسياري از طرح هاي در دست اجرا خواهيم بود 
و پي وي س��ي همدان در پتروشيمي هگمتانه، 
پلي اتيلن س��نگين در پتروش��يمي مياندوآب، 
پلي اتيلن س��نگين در پتروش��يمي دهدشت و 
ESBR در شركت ش��يميايي صدف و توسعه 

پليمر پ��اد جم ازجمله طرح هايي هس��تند كه 
رش��د فيزيكي بالايي داشته و انتظار مي رود در 

سال آينده به بهره برداري برسد. 
معاون وزير نفت در امور پتروشيمي درمورد 
محورهاي توس��عه صنايع تكميلي گفت: ايجاد 
ثب��ات و ت��داوم عرضه محصولات پتروش��يمي 
در ب��ورس كالا، پيگي��ري عق��د قرارداده��اي 
بلندم��دت تامين خ��وراك، افزايش توان خريد 
صنايع پايين دس��تي با كمك ب��ه تامين منابع 
مالي و ف��روش اعتباري، طراح��ي فرصت هاي 
جدي��د س��رمايه گذاري خارج��ي، كم��ك ب��ه 
توس��عه بازارهاي داخلي و صادراتي محصولات 
پايين دستي، پيگيري توليد گريدهاي جديد و 
افزايش توليد گريدهاي خاص موردنياز كشور، 
افزايش 24درصدي مصرف مواد پتروشيمي در 
صنايع پايين دس��تي در سال 96 از عمده ترين 
محوره��اي توس��عه در اي��ن صنعت اس��ت و 
نمايش��گاه ايران پلاس��ت زمينه يي براي رونق 
بازار صنايع پلاستيك داخلي و بازاريابي جهاني 
به ش��مار مي رود و بزرگ ترين رويداد در حوزه 
صنايع پليمر خاورميانه اس��ت. يازدهمين دوره 
نمايش��گاه بين المللي ايران پلاست از 2 مهر تا 
5 مهر در محل نمايشگاه هاي بين المللي تهران 

برگزار خواهد شد. 

گروه انرژي|
روز جمع��ه  قيمت نفت خام ايالات  متحده پس 
از حدود 4ماه براي س��اعاتي به بالاي 50 دلار در 
هر بش��كه رس��يد. هر چند در همان روز نيز بازار، 
بش��كه هاي 50 دلاري نفت را تاب نياورد و قيمت 
نفت دبليوتي آي در پايان روز در س��طح 49دلار و 

89 سنت باقي ماند. 
روز گذش��ته و با بازگش��ايي مج��دد بازارهاي 
بين المللي، قيمت نفت خام امريكا روندي مش��ابه 
روز جمعه را تكرار كرد و مجددا براي س��اعاتي به 
بالاي 50 دلار در هر بشكه رسيد. هر چند اين  بار 
نفت دبليوتي آي نتوانس��ت تا سطح 50 دلار و 50 
س��نتي كه روز جمعه به آن دس��ت يافته بود، بالا 
برود و حداكثر قيمتي كه ديروز نفت امريكا به آن 
دست يافت 50 دلار و 30سنت در هر بشكه ثبت 
ش��د.  در ادامه معاملات ديروز، نف��ت خام امريكا 
مج��ددا روند نزولي گرف��ت و تا لحظه نگارش اين 
گزارش در س��اعت حدود 16و 30دقيقه، بشكه يي 
49دلار و 61 س��نت معامله ش��د. نفت خام برنت 
درياي شمال نيز با 13سنت كاهش نسبت به روز 
جمعه مواجه ش��د و قيمت آن به سطح 55 دلار و 

49سنت در هر بشكه رسيد. 

هر چند دبليوتي آي در عبور كامل از مرز رواني 
50 دلار در هر بش��كه ناموفق مانده اس��ت با اين 
حال ريش��ه اين ميل به صعود در چند روز اخير را 
مي توان از دو بعد بررسي كرد. بعد نخست آغاز به 
كار مجدد پالايشگاه هاي امريكا پس از توفان هاي 
ه��اروي و ايرما و بعد دوم انتش��ار داده هاي جديد 
موسس��ه بيكرهيوز و اعلام كاهش شمار ريگ هاي 
حفاري اس��ت.  آغاز ب��ه كار مجدد پالايش��گاه ها 
تقاض��ا براي نف��ت خام كه در هفته هاي گذش��ته 
تضعي��ف ش��ده  بود را مج��ددا بالا برده اس��ت. به 
گزارش»تعادل« به نقل از رويترز، پالايش��گاه هاي 
خليج مكزي��ك و كاراييب پس از پايان توفان هاي 
امريكا كه براي 3هفته س��واحل جنوبي اين كشور 
را در نورديده  بود، فعاليت خود را از س��ر گرفتند. 
ازجمل��ه اين پالايش��گاه ها مي توان به پالايش��گاه 
شركت رويال داچ شل در شهر ديرپارك در ايالت 
تگزاس اشاره كرد. اين مجتمع كه ظرفيت پالايش 
روزان��ه 325هزار و 700بش��كه نفت را دارد از روز 

يك شنبه توليد خود را مجددا از سر گرفت. 
رش��د تقاضاي نف��ت خام در اثر ش��روع به كار 
مجدد پالايش��گاه هاي امريكا، عاملي كوتاه مدت به 
حس��اب مي آيد. اما گزارش هاي ماهانه اخير اوپك 

و آژان��س بين المللي ان��رژي نش��ان دادند كه در 
ميان مدت و بلندمدت ني��ز پيش بيني ها حاكي از 
افزايش تقاضاس��ت. از سوي ديگر، اوپكي ها كه در 
ماه آگوس��ت توانستند سطح قابل قبولي از كاهش 
توليد را ب��ه نمايش جهاني بگذارن��د، زمزمه هايي 
مبن��ي بر تمدي��د توافق كاهش تولي��د خود براي 
3م��اه ديگر يعن��ي تا پايان ژوئ��ن 2018 را به راه 

انداخته اند. 
در چنين ش��رايطي، نش��انه هاي كاهش رش��د 
توليد نفت ش��يل امريكا درحال بروز است. آخرين 
نش��انه مربوط به گزارش جديد موسسه بيكرهيوز 
مي ش��ود ك��ه حاك��ي از كاهش 7واحدي ش��مار 
ريگ هاي حفاري اين كشور و رسيدن آن به سطح 
749واحد اس��ت كه پايين ترين سطح از ماه ژوئن 
به حس��اب مي آيد.  با وجود چنين نشانه هايي كه 
حاكي از نزديك ش��دن عرضه و تقاضاست، برخي 
كارشناسان هشدار مي دهند كه هنوز براي قضاوت 
زود اس��ت. اس��تدلال آنها بر اين نكته متكي است 
كه اختلالات ناش��ي از توفان ه��اي هاروي و ايرما، 
تشخيص عوامل بنيادين و بلندمدت عرضه و تقاضا 
در بازار را دش��وار كرده است.  به گزارش «تعادل« 
به نق��ل از رويترز، جفري هلي، تحليلگر بازار نفت 

معتق��د اس��ت:»قطعا داده هاي مرب��وط به ذخاير 
نف��ت خام امريكا در هفته جاري كماكان حاكي از 
اختلالات 2توفان اخير امريكا خواهد بود و افزايش 
قابل توجه)قيمت( احتمالا از نظر تاجران به عنوان 

داده پرت در نظر گرفته خواهد شد«. 
بهترين معيار براي قضاوت رفتار بازار مربوط به 
معاملات بورس است. داده هايي كه اخيرا از سوي 
موسس��ات و بانك هاي مختلف منتش��ر ش��ده اند 
همگ��ي حكايت از ميل به نزول تقاضاي نفت خام 
دارن��د. هر چند اي��ن نكته را باي��د در نظر گرفت 
كه براي بررس��ي اثر توفان هاي اخير امريكا بايد تا 
گزارش ه��اي بعدي اين نهادها صبر كرد. به عنوان 
مثال براس��اس داده هاي كميسيون معاملات آتي 

كالاهاي امريكا كه در روز جمعه منتش��ر ش��د در 
هفته منتهي به 12س��پتامبر صندوق هاي پوشش 
ريسك و ديگر كارگزاري ها، تقاضاي فزاينده خود 

در معاملات آتي و اختيار را كاهش داده اند. 
بان��ك آلمان��ي كامرزبان��ك، در تحليل��ي ك��ه 
دي��روز از وضعي��ت ب��ازار منتش��ر ك��رد، اينگونه 
نوشت:»س��فته بازان پوزيشن هاي خريد خود براي 
نف��ت دبيلوت��ي آي را به صورت خال��ص به ميزان 
15هزار و 600 ق��رارداد كاهش دادند«. اين بانك 
البته اين نكته را يادآور مي شود كه عمده افزايش 
اخي��ر قيمت نفت پس از انج��ام تحليل اخير اين 
بان��ك صورت گرفته و به همين دليل اثر آن هنوز 

در داده هايشان منعكس نشده است. 

گروه انرژي| نادي صبوري |
كش�ورهاي  ك�ه  رس�يد  خواه�د  روزي  آي�ا 
توليد كنن�ده نفت خ�ام ك�ه اكن�ون روي ث�روت 
عظيمي خوابيده اند ديگر مش�تري   ب�راي فروش 
محصول خود نداش�ته باشند؟ اين پرسشي است 
كه حداقل در يك دهه اخير و با رش�د انرژي هاي 
تجديدپذير بارها مطرح شده و اغلب پاسخ هايي 
نه چندان واقعي و بيش�تر فانتزي ب�راي آن طرح 
ش�ده اس�ت. صندوق بين المللي پول اما به تازگي 
در گزارش�ي سعي كرده براساس اطلاعات موجود 
و مقاله يي كه از سوي گروه مطالعاتي اين صندوق 
تهيه شده نگاهي به وضعيت نفت خام در قياس با 
ديگر منابع تامين انرژي تا 23 سال آينده بيندازد. 
تهيه كنن�دگان اين صندوق اعتقاد دارند تا س�ال 
2040 قطعا قيمت نفت بسيار ارزان تر از وضع فعلي 
ب�وده و تصور قيمت 50 دلار در هر بش�كه در آن 
زمان تصوري بيهوده اس�ت. هر چند به طور قطع 
تكنولوژي ه�اي تولي�د نفت خام نيز ت�ا آن زمان 
پيش�رفت كرده و هزينه توليد را ب�راي صاحبان 
 IMF اين منب�ع طبيعي كاه�ش خواه�د داد اما
براس�اس سرعت رش�د خودروهاي برقي و تغيير 
سبد غول هاي خودروسازي ازجمله ولوو به سمت 
توليد اين نوع از خودروها، وضعيت فعلي نفت خام 
را با وضع سابق زغال سنگ قياس كرده است كه 
س�هم آن با تجاري شدن نخس�تين اتومبيل ها از 
س�وي كمپاني فرد كمتر و كمتر شده و در نهايت 
باعث ش�د زغال سنگ قافيه را به نفت خام ببازد. 
خطري كه حالا كارشناس�ان صن�دوق بين المللي 
پول معتقدند در كمين نفت خام اس�ت. مش�روح 

گزارش IMF در اين باره را در ادامه مي خوانيد. 
انقلاب��ي در عرصه حمل و نق��ل درحال رخ دادن 
اس��ت. انقلابي كه مي تواند سرنوشت نفت خام را در 
دهه هاي پيش رو به ط��ور كلي متحول كند. زماني 
ك��ه قيمت نفت خام از س��طوح ب��الاي 100دلار در 
س��ال 2014 به نصف رسيد، مطالعات ما در صندوق 
بين المللي پول ش��امل اين مي ش��د كه فاكتورهاي 
طرف عرضه ازجمله نفت شيل و بهبود تكنولوژي ها 
در آين��ده فاكتوري كليدي براي پايين نگه داش��تن 
بهاي نفت خام در مدت طولاني خواهد بود. مطالعات 
اخير ما حاكي از اين مس��اله است كه تكنولوژي هاي 
جدي��د ازجمل��ه اتومبيل ه��اي برق��ي و ژنراتورهاي 
خورش��يدي تاثي��رات بيش��تري را نيز بر س��ازوكار 
تقاضا براي نفت خام در درازمدت خواهند گذاش��ت. 
همانطور كه زماني زكي يماني، وزير اسبق نفت خام 
عربس��تان گفته ب��ود: »پايان عصر س��نگي به دليل 

كمبود س��نگ نبود و پايان عصر نف��ت نيز به دليل 
كمبود آن نخواهد بود«. 

100س��ال پيش، زغال س��نگ تامين كننده 80 
درصد نياز انرژي ايالات متحده بود. در طول 20سال 
اين سهم به يك دوم و در طول 40سال به يك پنجم 
رس��يد درحالي كه نفت خام جايگاه زغال س��نگ را 
به عنوان منبع اصل��ي تامين كننده انرژي ربوده بود. 
اين وضعيت درحالي رخ داد كه زعال سنگ حتي از 
نف��ت خام ارزان تر بود. دليل اين مس��اله اين بود كه 
جايگزيني براي موتورهاي وسيله نقليه كه به سرعت 
از كالايي لوكس و عجيب و غريب به وس��يله يي كه 
مردم ترجيح مي دادند براي حمل و نقل ش��خصي از 
آن اس��تفاده كنند، وجود نداشت. اكنون اتومبيل ها 

مصرف كننده 45درصد نفت خام جهان هستند. 
با افزايش وس��ايل حمل و نقل الكتريكي و انرژي 
خورشيدي، جهان ممكن است در آستانه انقلابي در 
حمل و نقل قرار بگيرد كه سرنوش��ت بازار نفت خام 
را همان گونه كه سرنوش��ت زغال سنگ تغيير كرد، 

دگرگون كند. 
س��ال 1917 و زماني كه فورد نخس��تين وسيله 
حم��ل و نق��ل ارزان و س��ريع را تولي��د ك��رده و به 
فروش رس��اند، نقطه عطفي در بازار نفت به حساب 
آمد. وس��ايل نقليه الكتريكي اكنون ممكن اس��ت به 
نقطه يي مش��ابه بدل ش��ود. چند كمپاني ش��روع به 
ارائه خودروه��اي الكتريكي با قيم��ت 35هزار دلار 
كرده اند كه برابر با متوس��ط قيم��ت ديگر خودروها 
در ايالات متحده اس��ت. با هزينه هاي بس��يار پايين 
نگهداري و تامين س��وخت، باور اينكه اين دس��ته از 
خودروه��ا نتوانند در آينده جايگزين وس��ايل نقليه 
موتوري با سوخت فسيلي شوند، سخت است. اكنون 
پرس��ش اساسي نه چگونگي بلكه زمان رخ دادن اين 
اتفاق است. با توجه به تجربه جايگزيني خودروهاي 
فس��يلي با اس��ب ها در اوايل قرن بيستم، مقاله اخير 
ما در صندوق بين المللي پول پيش بيني مي كند كه 
خودروهاي برقي تا س��ال 2040 معادل 90درصد از 
موجودي خودروها در اقتصادهاي پيشرفته و بيش از 
نيمي از موجودي خودروه��ا در اقتصادهاي نوظهور 
را به قبض��ه خود درخواهند آورد. نهادهاي ديگر نيز 
چنين پيش بيني هايي را انج��ام داده اند هر چند در 
س��رعت اين جايگزيني در اين مطالعات تفاوت هايي 

وجود دارد. 
ام��ا آي��ا اي��ن افزايش تقاض��ا ب��راي خودروهاي 
الكتريكي فضاي بيش��تري را براي س��وق دادن نفت 
خام به س��مت واحدهاي توليدي ب��ه وجود نخواهد 
آورد؟ واقعيت اين اس��ت كه چني��ن اتفاقي نخواهد 

افتاد. س��هم فعلي نفت خ��ام از واحدهاي توليد برق 
و گرمايش اكنون زير 20درصد اس��ت. س��همي كه 
به دليل گس��ترش تكنولوژي ديگري ب��ه نام انرژي 

خورشيدي اكنون در مخاطره است. 
همچنين ما در دهه هاي گذش��ته ش��اهد رش��د 
انقلابي انرژي هاي خورش��يدي بوده ايم. هزينه توليد 
از انرژي ه��اي خورش��يدي از س��ال 2008 تاكنون 
حدود 80 درصد كاهش يافته اس��ت؛ كاهش��ي كه 
ب��راي انرژي هاي ب��ادي نيز مع��ادل 60 درصد بوده 
اس��ت. انرژي هاي بادي و خورشيدي از محل منابع 
مال��ي غيرعموم��ي همين ح��الا ني��ز در 30درصد 
كش��ورهاي جه��ان رقابتي ش��ده اند. مجمع جهاني 
اقتصاد پيش بيني مي كند كه در س��ال هاي پيش رو 
اين انرژي ها در 60 درصد جهان از زغال سنگ و گاز 

طبيعي ارزان تر شوند. 
حت��ي ب��دون در نظ��ر گرفت��ن پيش��رفت هاي 
تكنولوژي��ك در انر ژي ه��اي تجديدپذي��ر، نفوذ اين 
انرژي ه��ا به دليل س��رمايه گذاري هاي زيادي كه در 
آنها صورت گرفته در آينده قطعا بيشتر خواهد شد. 
رش��د انرژي ه��اي خورش��يدي و ب��ادي طب��ق 
پيش بيني ها با س��رعت درحال افزايش است كه در 
طول 20سال آينده تقاضا براي نفت خام را پر كرده 
و به قبض��ه خود درخواهن��د آورد. اگر تغييرات آب 
و هوايي تش��ديد ش��ود، دگرگوني در س��اختار بازار 
نف��ت نيز با س��رعت بيش��تري اتفاق خواه��د افتاد. 
اي��ن وضعي��ت در حالتي ك��ه تكنولوژي هاي جديد 
مانند اس��تفاده از خودروهاي اش��تراكي، سلول هاي 
س��وختي، توليد برق از واحدهاي هي��دروژن محور 
و مس��ائلي از اين دست گس��ترش يابد، تشديد نيز 
خواهد ش��د.  بنابراين اگرچ��ه اكنون نمي توان گفت 
كه قيمت نفت در هفته يا ماه آتي چه مقدار خواهد 
بود، بهاي طلاي س��ياه در سال 2040 از بهاي امروز 
آن بسيار پايين تر بوده و تصور سطح قيمتي 50 دلار 
در هر بش��كه براي آن غيرممكن به نظر مي رسد.  با 
چنين چشم اندازي نبايد از اينكه توليد كنندگان نفت 
خام و خودروس��ازان خود را ب��راي پايان عصر نفت 
آماده كنند، ش��گفت زده شد. بس��ياري از غول هاي 
سنگيني  س��رمايه گذاري هاي  جهان  خودروس��ازي 
روي توليد خودروهاي برقي انجام داده اند. شاهد اين 
مدعا اقدام كارخانه ولوو در راستاي برقي كردن تمام 
خودروهاي خود تا س��ال 2019 است. به طور مشابه 
بسياري از كشورهاي توليد كننده نفت خام كه براي 
اجراي پروژه هاي خود در بودجه وابستگي زيادي به 
نفت خام دارند با اتخاذ رويكردي عاقلانه، برنامه هايي 

را براي دوران نفت ارزان اتخاذ كرده اند.  
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كسيكهشعرميخوانداختلاسنميكند
رش��ید كاكاوند مي گويد: كس��ي كه خیام بخواند، كس��ي كه حافظ بخواند، كسي كه سعدي و مولانا بخواند نه اختلاس 

خواهد كرد نه جنگي به راه خواهد انداخت و نه در خیابان به خاطر يك بوق زدن دعوا خواهد كرد. 
به گزارش ايسنا، اين پژوهشگر ادبي در همايش میعاد صنعت و ادب كه در اتاق بازرگاني استان البرز برگزار شد، گفت: 
بخش زيادي از مش��كلات امروز جامعه ما به دلیل غفلت از حوزه هنر، ش��عر و ادبیات به وجود آمده اس��ت و يكي از دلايل 

وجود مشكلات جامعه اين است كه از حوزه فرهنگ سازي هنر غافل شده ايم. 
كاكاوند در ادامه با بیان اينكه هنرمندان جهاني آرماني دارند كه با يك بیان خوشايند آن را عرضه مي كنند، گفت: امروز 

بیماري جامعه ما آن است كه از زبان ادبي خود فاصله گرفته است و ما لذت هاي اصیل انساني را از ياد برده ايم. 
او با اش��اره به اينكه ش��عر حامل فرهنگ ماس��ت، بیان كرد: ما همه به شعر گرايش داريم. مولفه هاي شعر در زندگي ما 

جريان دارد اما حواس مان نیست و اين بزرگ ترين مشكل شده است. 

چهرهروز

نتايجنظرسنجيازميزانموافقتدرپرداختانعامبهكارگرانخدماتي

دستودلبازيامريكاييها
گروهگوناگون|

 بسیاري از كارگران امريكايي، براي 
آنك��ه بتوانن��د مخارج زندگ��ي خود را 
تامین كنند، چش��م به سخاوت و انعام 
مش��تريان خود دارن��د. در واقع، آنه��ا عقیده دارند 
كه دس��تمزدها، به تنهايي كفاف هزينه هاي زندگي 
آنه��ا را نمي دهد. دريافت انعام، در امور خدماتي كه 
فرد ارتباط مس��تقیم با مشتري دارد، اين روزها در 
امريكا به يك عادت اجتماعي تبديل ش��ده اس��ت. 
طبق نتايج تازه ترين نظرس��نجي شركت تحقیقاتي 
بین المللي YouGov، بس��یاري از م��ردم اعتقاد 
دارند كه بايد سیس��تم پرداخت انعام حذف ش��ود. 
از طرفي، بخ��ش عمده يي كه در اين نظرس��نجي 
ش��ركت كرده اند موافق پرداخت انع��ام به كارگران 

برخي مشاغل هستند. 
حدود 71 درصد از افرادي كه در اين نظرسنجي 
شركت كرده اند، موافق پرداخت انعام به پیشخدمت 
رستوران و كافه هستند. طبق گزارش هاي به دست 
آمده، در امريكا، پیشخدمت ها معمولا حقوق اندكي 
دريافت مي كنن��د. بر اين اس��اس، بخش عمده يي 
از درآم��د آنها از انعام مش��تريان تامین مي ش��ود. 
درياف��ت انعام به نح��وه  س��رويس دهي و اخلاق و 
رفتار پیشخدمت بس��تگي دارد. گاهي نیز به خاطر 
دريافت انعام بهتر، پیش��خدمت رس��توران ها تلاش 
مي كنند بس��یار خوش برخ��ورد باش��ند و رضايت 
مش��تري را جلب كنند. پیك ه��اي تحويل غذا نیز، 
از ديگر كارگراني هس��تند كه امريكايي ها پرداخت 
انع��ام به آنه��ا را تايید مي كنند. آن ط��ور كه نتايج 
اين نظرس��نجي نش��ان  مي دهد، ح��دود 62 درصد 
از امريكايي ه��ا، موافق پرداخ��ت انعام به پیك هاي 
تحويل غذا هس��تند. همان طور كه گفته ش��د، در 
امريكا، س��طح حقوق كاركنان هتل و رس��توران ها 
بس��یار اندك اس��ت. بنابراي��ن  باربره��ا و كارگران 
هت��ل، مبلغ��ي را به عنوان انع��ام دريافت مي كنند. 
حدود 55درصد از مردم امريكا نیز، موافق پرداخت 
انعام به باربرها و كارگران هتل هس��تند. بسیاري از 
امريكايي ها، در آرايشگاه نیز براي دريافت خدماتي 

كه قیمت مش��خصي دارد، انعام پرداخت مي كنند. 
اين انعام در پايان ارائه خدمات از س��وي آرايشگرها 
پرداخت مي ش��ود. طبق نظرسنجي صورت  گرفته، 
ح��دود 52 درص��د از م��ردم اين كش��ور، پرداخت 
انع��ام به آرايش��گرها را تايید كرده ان��د و نزديك به 
43 درصد آنها، مواف��ق پرداخت انعام به راننده هاي 
تاكسي هستند. در امريكا، تاكسي ها يكي از وسايل 
حمل ونقل عمومي ارزان و مطلوب  به شمار مي آيند. 
معمولا ش��هروندان امريكايي، براي تشكر از كمك 
و خوش رفتاري رانندگان تاكس��ي، مبلغي به عنوان 
انعام به آنها مي پردازند كه گاهي با گردكردن مبلغ 
كراي��ه، اين انعام پرداخت مي ش��ود. آن طور كه در 
ادام��ه اين گزارش آمده، 38 درص��د امريكايي هايي 
كه در اين نظرس��نجي ش��ركت كرده اند، پرداخت 
كارگران زمین هاي گل��ف را تايید مي كنند. آنها، با 
عنوان كاددي، وسايل موردنیاز زمین و بازي  را براي 

ورزشكاران حاضر در باشگاه حمل مي كنند. 
در س��ال هاي اخیر، در امريكا، تقاضا براي ماساژ 
و اش��تغال به اين حرفه، بسیار افزايش يافته است. 
همچنی��ن بس��یاري از گزارش ها، از س��ازماندهي 
ماساژورهاي ش��اغل در اين كش��ور خبر مي دهند 

و به نظر مي رسد نس��بت به ساير مشاغل خدماتي، 
دس��تمزد بهتري درياف��ت مي كنند. ب��ا اين  حال، 
ح��دود 25 درص��د از امريكايي ه��ا، موافق پرداخت 
انعام به ماساژورها هستند. در اين میان، پیشخدمت 
كافه، راهنماي تور، مدير  س��الن در رس��توران ها و 
عكاس هاي عروس��ي، از ديگر مش��اغلي هستند كه 
مردم مواف��ق پرداخت انعام به آنها هس��تند. طبق 
نتايج اين نظر س��نجي ، مشخص شده كه بسیاري از 
م��ردم، رضايت چنداني از پرداخ��ت انعام به برخي 
مش��اغل را ندارند. در میان اين مش��اغل، مي توان 
به خیاط ها، مهمانداره��اي هواپیما، صندوقدارهاي 
س��وپرماركت ها، پزش��كان خانواده و دندانپزشك ها 
اشاره كرد. به طور میانگین، تنها بین 3 تا 6 درصد از 
مردم موافق پرداخت انعام به كاركنان اين مش��اغل 

هستند. 
هرچند طبق آمار به دس��ت آم��ده، امريكايي ها 
در برخي مش��اغل مواف��ق پرداخت انعام هس��تند 
اما به طور كلي به نظر آنها، دس��تمزد مش��اغلي كه 
پرداخت انعام به صورت عادت درآمده، بايد افزايش 
يابد تا كارگران مجبور نباشند براي به دست آوردن 

دستمزد بهتر، انعام دريافت كنند. 

آمارنامه

بازارهنر

رويداد

راهاندازيسامانهعرضهجهانيموسيقيايران

انتقادهاييازيكطرحضربتي

سايت »بیپ تونز« زمینه دانلود قانوني 
موس��یقي ايران را براي مخاطبان خارج از 

كشور نیز تسهیل مي كند. 
س��ايت »بیپ تونز« پس از چند س��ال 
فعالیت قانوني در ارائه موسیقي ديجیتالي 
به مخاطبان ايراني، اين بار دسترسي به اين 
موسیقي را بین المللي كرده و زمینه دانلود 
قانوني را ب��راي مخاطبان خارج از كش��ور 
نیز تس��هیل مي كند. به گزارش ايلنا، فرزام 
حجازي مديرعامل ش��ركت »بیپ تونز«، با 

اعلام اين خبر گفت: پس از مدت ها، بالاخره امكان عرضه 
جهاني موسیقي ايراني فراهم شده است. موسیقي ايراني 
با توج��ه به عقبه فرهنگي و تمدن��ي اش از غناي بالايي 
برخوردار است و عاش��قان فرهنگ و تمدن پارسي را در 
ج��اي جاي جهان مجذوب خود مي كن��د؛ اما تا به امروز 
امكان حضور متمركز و ارزن��ده آن در فضاي بین المللي 
وجود نداش��ته است. مخاطبان موسیقي ايراني در فضاي 
بین المللي خلأ دسترسي قانوني به آرشیو كامل موسیقي 
ايراني كه به صورت مناس��بي دس��ته بندي شده باشد را 
حس مي كردند. تا به امروز دسترسي مخاطب جهاني به 

موس��یقي ايراني محدود به تعدادي سايت  
بي كیفیت كه آث��ار را به صورت غیرقانوني 
عرضه مي كردن��د بوده اس��ت؛ ارائه يي كه 
هیچكس آن را در ش��أن موس��یقي ايراني 
نمي دان��د. او افزود: مخاطب��ان بین المللي 
موسیقي ايراني انگیزه بالايي براي حمايت 
از موس��یقي پارس��ي دارند اما ب��ا توجه به 
فراهم نبودن عرضه جهاني اين موس��یقي، 
امكان اين حمايت وجود نداش��ته و لاجرم 
تا به امروز يا از سايت هاي عرضه غیرقانوني 
محتواي مورد نیاز خود را تهیه مي كردند يا از خیر گوش 
دادن ب��ه آن مي گذش��تند. هم اكنون امكان دسترس��ي 
قانوني مخاطبان جهاني موس��یقي ايراني به موس��یقي 
ايراني از طريق وب س��ايت »بیپ تونز« فراهم شده است. 
اين وب سايت آرشیو موسیقي ايراني است و دسته بندي 
جامعي كه از موس��یقي ايراني ارائه داده است، دسترسي 
راحت تر و همچنین ش��ناخت بهتر از اين گنجینه عظیم 
را مهیا كرده است. اين وب سايت از امروز امكان خريد را 
براي مخاطبان خارج از كشور فعال كرده است. راهي كه 
مي تواند بازار بزرگي را براي موسیقي پارسي فراهم سازد. 

گروهگوناگون|
فرمان��داري تهران، بهزيس��تي و نیروي 
انتظامي طرح��ي ضربتي اج��را كرده اند و 
ظرف يك هفت��ه 300كودك كار و خیابان 
را بازداش��ت كرده اند. اين كودكان اما بعد از 
چند روز با ارائه مدارك هويتي و يك تعهد، 
تحويل خانواده هاي شان مي شوند و دوباره به 

همان كار قبلي برمي گردند. 
از طرفي طرح ضربتي و بازداش��ت اين 
ك��ودكان، آثار منفي رواني ب��راي آنها دارد. 

 بعد از اينكه فرمانداري اعلام كرد در يك هفته گذش��ته،
300 نفر دستگیر ش��ده اند، انتقادها به طرح شروع شد. 

البته مجري اصلي اين طرح بهزيستي است. 
دي��روز وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با اش��اره به 
اينكه طرح ضربتي جمع آوري ك��ودكان كار و خیابان با 
مشكلاتي همراه است، گفت: هفته آينده جلساتي در اين 
رابطه تشكیل خواهد شد تا اقدام سازمان يافته يي در اين 
رابطه انجام ش��ود. علي ربیعي افزود: اين طرح مشكلاتي 
دارد، در هفته آينده جلساتي در اين رابطه تشكیل خواهد 
شد تا اقدام سازمان يافته يي در اين خصوص انجام شود. او 
ادامه داد: آن كودكاني كه مورد سوءاستفاده قرار مي گیرند 

يا پ��در و مادر ندارند، در مراكز بهزيس��تي 
نگهداري خواهند ش��د. وزير كار تاكید كرد 
كساني كه از كودكان سوءاستفاده مي كنند 
نیز به قوه قضايیه معرفي خواهند ش��د. به 
گفت��ه وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي، 
كودكاني كه پدر و مادر دارند نیز تحت نظر 
مددكار به خانه هاي خود منتقل مي شوند. 
اي��ن همان نكته مورد انتقاد اس��ت، چراكه 
برخي معتقدن��د اين كودكان وقتي تحويل 
خانواده هايي مي ش��وند كه مشكلات مالي 
دارند، دوباره به خیابان و كار برمي گردند. برخي نمايندگان 
مجلس نیز به اجراي اين طرح انتقاد دارند. مسعود رضايي 
نايب ريیس كمیسیون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي، 
با تاكید بر اينكه شیوه اجراي طرح كودكان كار و متكدي 
متناقض با حقوق كودكان است، گفت: مسوولان مرتبط با 
اين طرح بايد پاسخگو باشند. او با بیان اينكه نگاه اتهامي 
و مجرمانه به اين كودكان درست نیست، گفت: متاسفانه 
متولي واحدي براي س��اماندهي ك��ودكان كار و متكدي 
درنظر گرفته نش��ده، بنابراين دستگاه ها جزيره يي عمل 
مي كنند و در طرح مذكور تقس��یم بندي هاي مربوط به 

وضع اقامت اين كودكان درنظر گرفته نشده است. 

اهداينشانجشنواره»هنربرايصلح«
»نش��ان صل��ح ش��یوا« از س��وي قباد 
ش��یوا هنرمند پیشكس��وت عرصه گرافیك 
در پنجمی��ن جش��نواره بین الملل��ي »هنر 
ب��راي صل��ح« به علیرض��ا دانافر اهدا ش��د. 
پنجمین جش��نواره بین الملل��ي »هنر براي 
صلح« همزم��ان با روز جهاني صلح در خانه 
هنرمن��دان ايران آغاز به كار كرد. به گزارش 
ايرنا، قباد شیوا با داوري آثار بخش گرافیك 
جشنواره و انتخاب اثر برگزيده »نشان صلح 
ش��یوا« را ك��ه خود طراحي كرده اس��ت به 

علیرضا دانافر اهدا كرد. 
فريدون فربود دبیر جش��نواره با اش��اره به ارزيابي آثار 
بخش گرافیك اين دوره از جشنواره گفت: به رسم هرسال 
جش��نواره »هنر براي صلح« بخش گرافی��ك اين رويداد 
هنري با داوري قباد شیوا برگزار مي شود و به نفر برگزيده 
»نشان صلح شیوا« كه توسط اين طراح پیشكسوت طراحي 
ش��ده، به نفر برگزيده اهدا مي شود. وي افزود: اثر برگزيده 
را به عنوان پوس��تر سال آتي جشنواره انتخاب مي كنیم و 
پوستر علیرضا دانافر علاوه بر دريافت نشان شیوا به عنوان 
پوستر ششمین جشنواره بین المللي هنر براي صلح انتخاب 
ش��د. قباد شیوا نیز پس از اهداي نشان صلح درباره بخش 
گرافیك پنجمین جشنواره گفت: در اين دوره از جشنواره، 
پوسترهاي خوبي توسط هنرمندان ارائه شده و به نظر من 
آثاري كه در اين جشنواره حضور دارند بايد در مكان هايي 
كه سیاسیون رفت و آمد مي كنند از جمله مجلس شوراي 

اس��لامي به نمايش گذاشته ش��ود تا اثراث 
بهتري در جامعه بگذارد. شیوا درباره پوستري 
كه توس��ط علیرضا دانافر طراحي ش��ده بود 
گفت: به نظر من اين پوستر بسیار گوياست و 
از سادگي خاصي برخوردار است. من پیشتر 
اين گرافیس��ت را نمي شناختم، اما امیدوارم 
پس از اين پوسترهاي بیشتري از اين هنرمند 
ببینیم. در بخش پوستر پنجمین جشنواره 
»هنر براي صلح« 25 اث��ر از هنرمندان 10 
كشور جهان به نمايش درآمده است. محمد 
افش��ار، اونیش امین الهي، سحر بغیار، وحید بهرامي، زهرا 
پاش��ايي، آرمان خرم��ك، علیرضا داناف��ر، حجت عزيزي، 
عرف��ان غلامي، مده آ كاراپتی��ان، میلاد مهدوي نیا و ناصر 
نصیري از ايران و لیلا اسكاناوي از يونان، سوسا المر و فابین 
امانوئل از مكزيك، سابرينا اوبرهولزر ازسويس، ارين رايت از 
امريكا، ديمیتري ركین و الكساندر فالدين از روسیه، لوئیز 
آنتونیو ريورا رودريگز از دومنیكن، شا فنگ از چین، ماريو 
فوئنتس از اكوادور، ديدم كاتال از تركیه، پاتريشیا لونگاوا از 
لهستان و ايروان هارنوكو از اندونزي؛ طراحاني هستند كه 
پوسترهاي آنها در نمايشگاه پنجمین جشنواره بین المللي 
»هن��ر ب��راي صلح« به نماي��ش درآمده اس��ت. پنجمین 
جش��نواره بین المللي »هنر براي صلح« تا30 شهريورماه 
همه روز با برنامه هاي متنوعي در عرصه هنرهاي تجسمي، 
تئاتر، موس��یقي و سینما در خانه هنرمندان ايران، میزبان 

علاقه مندان به هنر و صلح خواهد بود. 

كمپيبهبزرگي
400هزارپناهجو

فايننشالتايمز:
آوارگان  اردوگاه 
در  روهینگیا  مس��لمانان 
از  يكي  ب��ه  بن��گلادش، 
بزرگ تري��ن اردوگاه هاي 
جه��ان  در  پناهجوي��ان 
به  اس��ت.  تبديل ش��ده 
گ��زارش اي��ن روزنام��ه، 
بن��گلادش در زير هجوم 
پناهن��دگان غرق ش��ده 

است. اين كشور حدود 400هزار نفر از مسلمانان 
روهینگی��ا را كه از میانم��ار گريخته اند، در خاك 
خ��ود پذيرفته اس��ت. اي��ن آوارگان ك��ه با پاي 
برهن��ه در گل ولاي به حومه ش��هر كوكس بازار 
در بنگلادش در جست وجوي سرپناه آمده اند، در 
مدت س��ه هفته يك��ي از بزرگ ترين اردوگاه هاي 
آوارگان در جه��ان را تش��كیل داده ان��د. براي��ن 
اساس، نخست وزير بنگلادش نیز در سازمان ملل 
خواستار كمك بین المللي به روهینگیا شده است. 
در روزه��اي اخیر مقامات بنگلادش قوانیني را به 
روهینگیا تحمیل كرده اند. براس��اس اين قوانین، 
پناهجوي��ان روهینگیا حق اقام��ت در خانه هاي 
نزديكان ش��ان را ندارند يا ش��هروندان بنگلادشي 
نمي توانند خانه هاي خود را به اين آوارگان اجاره 

دهند. 

تايمز:
در  نش��ريه،  اي��ن 
ب��ه  خ��ود  اول  صفح��ه 
تقوي��ت احتم��ال اخراج 
»ترزا  توس��ط  جانسون، 
مي« پرداخته اس��ت. به 
گ��زارش تايم��ز، بوريس 
جانس��ون، وزي��ر خارجه 
بريتانی��ا، پیش از اين در 
روزنامه  تلگراف، مقاله يي 

را منتش��ر كرده بود. او در اين مقاله به تش��ريح 
نظ��ر خود در خصوص برگزي��ت پرداخته بود. به 
نظر مي رس��د انتش��ار اين مقاله، موجب افزايش 
حساس��یت هاي نخس��ت وزير بريتانی��ا در مورد 
جانسون ش��ده اس��ت. برخي اين اقدام جانسون 
را گام��ي براي تغییر رهب��ري در بريتانیا قلمداد 
كرده اند. در اين مقاله جانس��ون بر مزاياي خروج 
بريتانی��ا از اتحادي��ه اروپ��ا تاكید و ابع��اد آن را 

مشخص كرده است. 
ب��ر همی��ن اس��اس، برخ��ي اعض��اي حزب 
محافظه كار اين كش��ور از احتمال اخراج بوريس 
جانسون از دولت س��خن مي گويند. جانسون كه 
مدت ها ب��ه عنوان گزينه نخس��ت وزيري بريتانیا 
ش��ناخته ش��ده بود، نقش كلیدي در همه پرسي 

برگزيت در سال گذشته میلادي ايفا كرد. 

الپايس:
داع��ش بخش بزرگي 
در  خ��ود  خلاف��ت  از 
س��وريه را از دست داده 
اين  گ��زارش  به  اس��ت. 
اس��پانیايي،  روزنام��ه 
نیروهاي ارتش س��وريه، 
با پیش��روي گسترده در 
صحراي ش��رق سوريه و 
با شكس��ت هاي پي درپي 

داعش، گام بزرگي در نابودي اين گروه تروريستي 
برداش��ته اند. پ��س از 4 ماه نب��رد در بیابان هاي 
بخش ش��رقي س��وريه، منطقه يي با وسعت بیش 
از 27ه��زار كیلومتر، از حضور داعش پاكس��ازي 
شده است. طبق گزارش ال پايس، هزاران نیروي 
نظامي سوري به همراه ده ها هزار نفر از ساكنین 
ديرالزور از س��ه س��ال پیش تاكنون در محاصره 
كامل تروريس��ت هاي داعش قرار داش��تند. گفته 
ش��ده با رس��یدن نیروهاي س��وريه به ديرالزور و 
شكسته ش��دن محاصره 3 ساله اين شهر، قدرت 

گروه داعش بیش از پیش ضعیف شده است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

هديه205هزارپونديبهمخالفانتجارتسلاح
هنرمند ناش��ناس بريتانیايي ك��ه با نام 
مستعار بنكسي شناخته مي شود 205 هزار 
پون��د از عايدي فروش آخرين اثرش در يك 
حراجي را به كمپیني با محوريت مخالفت با 

تجارت سلاح بخشید. 
بن��ا ب��ر گ��زارش »موسس��ۀ بین المللي 

پژوهش هاي صلح اس��تكهلم«، میزان تجارت اس��لحه بین سال هاي 2012 تا 2016 
بیش از هر دوره 5 س��اله ديگري بعد از س��ال 1990 بوده است. در واقع نقل وانتقال 
جهاني سلاح و جنگ افزارها طي 5 سال گذشته به بالاترين میزان خود پس از پايان 
جنگ س��رد رسیده اس��ت. به گزارش گاردين، در آخرين اثر بنكسي، كودكي تصوير 
شده است كه خانه و خانواده اش توسط سه هواپیماي جنگي به آتش و نابودي كشیده 
شده اند. اين اثر در حراجي پنج روزه يي كه در اعتراض به سیاست هاي جنگ طلبانه با 
عنوان »هنر: نمايشگاه تسلیحات« كه در پايتخت انگلستان برگزار شد به فروش رسید 
و بنكسي آن را به كمپیني صلح طلب اهدا كرد. بنكسي هنرمند گرافیتي بريتانیايي 
همیش��ه به عنوان هنرمندي با رويكردهاي سیاس��ي مطرح بوده است. وجه پررنگِ 
سیاس��ي تماتیك آثارش به حدي است كه او را در كنار هنر گرافیتي به عنوان فعال 
و منتقد سیاس��ي مي شناس��ند. هنر خیاباني او طعنه آمیز و هجويه هايش خرابكارانه 
است. هنر او آمیزه يي از طنز سیاه و گرافیتي است كه با تكنیك گرده برداري ويژه يي 
خلق مي ش��ود. آثار هنري او با محتواي سیاس��ي و اجتماعي در خیابان ها، ديوارها، و 
پل ها در شهرهاي مختلف دنیا به تصويردرآمده است. بارزترين شاخصه گرافیتي هاي 
بنكس��ي نگاه طنزآلود و بیان طعنه آمیز او به سیاست است. او در استفاده مناسب از 
پرسپكتیو و بعُد دادن به اشیا متبحر است و تعريف خاص خودش را از هنر خیاباني 
دارد؛ آمیخته يي از اين تعريف و تكنیك استفاده از شابلون، فضاي خاصي به كارهايش 

مي بخشد. گاهي هم امضاي بنكسي زير برخي آثارش نمايان مي شود. 

ميهمانيمشاهيربهصرفآش
دستفروش��ي و عرض��ه م��واد خوراك��ي 
و زي��ورآلات چین��ي، اي��ن روزها ب��ه اعضاي 
جدانش��دني بعضي از خیابان  هاي شهر تبديل 
ش��ده اند. ش��ايد حضور كالاهاي كم بها و گاه 
نامرغوب در خیابان ها پذيرفته ش��ده باشد اما 
وقتي میزبان اين بازار چیني، سعدي و حافظ و 

بزرگان ادب فارسي مي شوند و چهره میراث فرهنگي را خدشه دار مي كنند، نگراني هاي 
بسیاري به دنبال دارد. بدتر آنكه سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري به 
عنوان متولي اين طرح معرفي شده است. به گزارش ايسنا، به تازگي، سیاوش آريا، فعال 
میراث فرهنگي اس��تان فارس از طرحي خبر مي دهد كه بر اساس آن »سازمان میراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري« در سراسر كش��ور طرحي را بدون همخواني و 
هماهنگ��ي با جايگاه آثار و منزلت آنان در خانه هاي تاريخي، باغ ها، بناها و آرامگاه هاي 
برخي مشاهیر به اجرا گذاشته و براساس آن مواد خوراكي، زيورآلات چیني و كتاب در 
اين اماكن به فروش مي رساند. او به برپايي غرفه هاي مختلف مواد خوراكي و زيورآلات 
چیني در برخي بناهاي تاريخي و زيرنظر میراث فرهنگي در ش��هر ش��یراز طي چند 
س��ال گذشته تا امروز اشاره مي كند و معتقد اس��ت: اين غرفه ها جايگاه، ارج و منزلت 
آثار تاريخي را زير س��وال برده و باعث نگراني و اعتراض كنش��گران میراث فرهنگي و 
گردشگري شده است، حتي كار به جايي رسیده كه در خانه-موزه تاريخي »زينتالملك« 
و باغ موزه  »نارنجستان قوام«، »آرامگاه سعدي« و »حافظ«، بخش زيادي از فضاها و حتا 
اتاق هاي آن را به بهره برداران واگذار كرده و صحنه  زش��ت و ناخوشايندي را به نمايش 
گذاش��ته اند. او ف��روش خوراكي هايي مانند زيتون، حل��واي لاري و اش را از نمونه مواد 
خوراكي در اين بناهاي تاريخي مي داند و ادامه مي دهد: به اعتقاد كارشناسان و فعالان 
میراث فرهنگي، يادمان هاي تاريخي فرهنگي شهر شیراز، آن اندازه ارزشمند و چشمگیر 
هستند كه بتوانند به تنهايي گردشگران و مسافران را با هر سلیقه به سمت خود بكشند.

تاريخنگاري

ميكي  موس وارد شد 
گروهگوناگون|

هجدهم س��پتامبر س��ال 1928 برابر با بیست 
و هش��تم ش��هريور 1307 ديزني با ارائه نخستین 
فیلم كارتوني با نام »میكي موس« خود را به تمام 
جهانیان معرفي كرد. اين نخستین انیمیشني بود 
كه به صورت صدادار تولید ش��د. میكي، ستاره آن 
نی��ز به يك چهره بي رقی��ب بین المللي عصر خود 
تبديل ش��د و نام خالق خود، ديزن��ي را در تاريخ 

ماندگار كرد. 
نام آشناترين فیلم ساز عرصه سینماي پويانما يا 
انیمیشن، »والت ديزني« است. كسي كه توانست 
با يك موش نقاشي شده يا همان »میكي ماوس«، 
رون��د فرهنگ امريكاي��ي را دگرگون كن��د. والتر 
الیاس »والت« ديزني يك تاجر، كاريكاتوريس��ت، 
پويانم��ا، تهیه كننده، كارگ��ردان، فیلمنامه نويس، 
كارآفري��ن و صداپیش��ه امريكايي ب��ود. او يكي از 
چهره هاي سرش��ناس صنعت انیمیش��ن امريكا و 
سراس��ر جهان، به عنوان يك نم��اد بین المللي و 
بشردوس��ت شناخته شده اس��ت كه به خوبي در 
ط��ول فعالیت هايش در قرن بیس��تم همگان او را 
مي شناس��ند. او و برادرش »روي اولیور ديزني« با 

عنوان غول تجاري هالیوود مشهورند. 
وال��ت ديزن��ي، بنیان گ��ذار محص��ولات والت 
ديزني اس��ت كه بعدها به يك��ي از معروف ترين و 
بهترين ش��ركت هاي تولید فیلم تبديل و مشهور 
ش��د. اين ش��ركت در حال حاضر با ن��ام كمپاني 
والت ديزني معروف اس��ت و درآمد سالانه آن در 
س��ال 2013، 4 میلیارد دلار بوده اس��ت. ديزني 

به عنوان ي��ك انیمات��ور و كارآفرين، به خصوص 
ب��ه عنوان يك تولیدكننده فیل��م و نمايش دهنده 
محب��وب، و همچنی��ن به عن��وان يك ن��وآور در 
انیمیش��ن و طراحي پارك تفريحي ملاحظه شده 
اس��ت. او و كاركنان��ش برخي از ش��خصیت هاي 
كارتون��ي مع��روف دنیا مانن��د میكي م��اوس را 
 خلق كردند كه ديزني ش��خصاً صداپیش��گي او را 

برعهده گرفت. 
نخس��تین كارتون میكي ماوس با نام »كشتي 
بخ��ار ويلي« در س��ال 1928 به نماي��ش درآمد، 
اي��ن در حالي بود ك��ه لوئیس. ب. ماي��ر، يكي از 
مديران كمپاني مترو گلدوين ماير، حاضر نش��ده 
ب��ود با والت ديزن��ي قرارداد پخ��ش امضا كند. او 
عقیده داش��ت فیلم خیلي خشن است و هیچ زن 
بارداري نمي تواند تماش��اي خزنده يي ده فوتي را 

روي پ��رده تاب بیاورد. ام��ا میكي ماوس با همان 
خش��ونت هیجان انگیزش، س��ال ها بعد در سراسر 
جهان محبوب كوچك و بزرگ شد. گفته شده كه 
»آدولف هیتلر« به اين موش قهرمان علاقه خاصي 
داشت و در سال 1937، پنج فیلم میكي ماوس را 
ب��راي نمايش در محفل خصوصي خود به كمپاني 

فوكس قرن بیستم سفارش داد. 
ش��هرت و محبوبیت میكي م��اوس، چنان بالا 
گرف��ت كه در جنگ جهاني دوم واحدهاي نظامي 
امريكا، تصويرش را بر بمب افكن ها، زيردريايي ها و 
تانك ها نصب مي كردند و معتقد بودند كه برايشان 
شانس مي آورد. جالب اينكه چنین تصاويري روي 
بمب افكن ه��اي ارتش آلمان نیز ديده مي ش��د و 
ظاهراً س��ربازان آلماني هم او را به عنوان س��مبل 

شانس قبول داشتند.
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